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ΠΟΛΟΣ ΕΛΞΗΣ ΓΙΑ ΕΠΕΝΔΥΤΕΣ H KΥΠΡΟΣ

Ηλθαν 200 ξένες εταιρείες σε έξι μήνες
Πόλος έλξης για ξένους επενδυτές έχει καταστεί
η Κύπρος. Οπως πληροφορείται η «Κ», τους
τελευταίους έξι μήνες έχουν δραστηριοποιηθεί

επενδυτικά στο νησί περίπου 200 ξένες εται-
ρείες, ενώ υφιστάμενες εταιρείες επεκτείνουν
τις δραστηριότητές τους. Οικονομική σελ. 3

ΕΚΘΕΣΗ

Τηλέμαχος Κάνθος 
στη Λεβέντειο 

Ανοίγει στη Λεβέντειο Πινακοθήκη η έκθεση
αφιερωμένη στον Τηλέμαχο Κάνθο με τίτλο
«Κάνθος - Στο Μεταίχμιο της Ιστορίας».
Όπως λέει η επιμελήτρια Κατερίνα Στεφανίδη
ο τίτλος αναφέρεται στις «αντίθετες» κατα-
στάσεις που επεξεργάζεται ο Κάνθος μέσα
από τις δύο θεματικές «Γυναικοπάζαρο» και
«Σκληροί Χρόνοι». Τέχνες, σελ. 1

ΘΕΑΤΡΟ

Ομήρου Οδύσσεια
στη Σκηνή 018

Η «Ομήρου Οδύσσεια» του Μιχάλη Γκανά,
ανεβαίνει στη Σκηνή 018 του ΘOK. O σκη-
νοθέτης της παράστασης Παναγιώτης Λάρ-
κου λέει πως η επιλογή της μοιρασιάς του
ρόλου του Οδυσσέα σε όλον τον θίασο φά-
νηκε η πιο ταιριαστή, ώστε κάθε θεατής
ανεξαρτήτως φύλου να ταυτιστεί με τον
κεντρικό χαρακτήρα. Τέχνες, σελ. 3

Νέα δεδομένα
Το σχέδιο που ανέπτυξε ο πρό-
εδρος της Δημοκρατίας Νίκος
Χριστοδουλίδης στον πρόεδρο
των ΗΠΑ Τζο Μπάιντεν, στην
πρόσφατη επίσκεψη του κ.
Χριστοδουλίδη στον Λευκό
Οίκο, για μια ενδεχόμενη μελ-
λοντική ένταξη της Κυπριακής
Δημοκρατίας στο ΝΑΤΟ, δη-
μιουργεί αδιαμφισβήτητα νέα
δεδομένα στον γεωπολιτικό
χάρτη της περιοχής μας, και
ταυτόχρονα επιβεβαιώνει τη
διάθεση της Λευκωσίας να
προσδεθεί για τα καλά στο άρ-
μα της Δύσης. Σίγουρα δεν
πρόκειται για μία εύκολη και
ταχεία διαδικασία, και γι’ αυτό
θεωρούμε ορθό η Κυπριακή
Δημοκρατία να έχει ανοικτούς
διαύλους επικοινωνίας με
όλους τους δυτικούς συμμά-
χους της, ώστε να διασφαλι-
στεί ότι οι όποιες κινήσεις θα
είναι επ’ ωφελεία της χώρας. 

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Το σχέδιό του με στόχο την ενδεχόμενη
μελλοντική ένταξη της Κυπριακής Δημο-
κρατίας στο ΝΑΤΟ, όταν οι πολιτικές συν-
θήκες το επιτρέψουν, ανέπτυξε ο Νίκος
Χριστοδουλίδης στον Τζο Μπάιντεν. Προ-
τεραιότητα η θεσμοθέτηση της σχέσης
της Κυπριακής Δημοκρατίας με το ΝΑΤΟ,

με τη συμμετοχή της σε σημαντικό οργα-
νισμό που θεωρείται προθάλαμος της έν-
ταξης στο ΝΑΤΟ. Για να επιτευχθεί αυτό,
θα πρέπει να προηγηθούν θετικές εξελίξεις
στο Κυπριακό και στα ευρωτουρκικά. Η
Λευκωσία ζήτησε από τις ΗΠΑ τη δυνα-
τότητα προμήθειας αμυντικού εξοπλισμού,

την αναβάθμιση στον τομέα της κοινής
εκπαίδευσης μελών της Ε.Φ. σε στρατιω-
τικές ακαδημίες των ΗΠΑ και κυρίως τη
συνεισφορά των ΗΠΑ στον σταδιακό εκ-
συγχρονισμό των αμυντικών δυνατοτήτων,
εγκαταστάσεων και μέσων της Κύπρου
στα πρότυπα του ΝΑΤΟ. Σελ. 3

ΚΑΤΕΧΟΜΕΝΑ

Τα πλάνα 
Τατάρ και
Aγκυρας 

Η Aγκυρα αλλά και η τ/κ κοινότητα
προετοιμάζονται για την επόμενη
ημέρα ενός ναυαγίου μιας διεθνούς
διάσκεψης για το Κυπριακό. Οι σχε-
διασμοί δείχνουν να έχουν συγκε-
κριμένο αποτύπωμα που διαμορ-
φώνεται τόσο αναφορικά με το μέλ-
λον της «ΤΔΒΚ» όσο και με τις εσω-
τερικές διεργασίες σε πολιτικό επί-
πεδο στην τ/κ κοινότητα. Σελ. 6

ΔΗΜΟΣΙΕΣ ΣΥΜΒΑΣΕΙΣ

Εναλλακτικές 
επιλογές από

γενικό λογιστή
Ποια είναι τα ερωτηματικά για τις
επιλογές στον δρόμο Πάφου-Πόλης
και ποιο το πολιτικό ενδιαφέρον
από την Αθήνα. Ο γενικός λογιστής
βάζει στο τραπέζι άλλες διαδικασίες
που προβλέπει η νομοθεσία για να
ολοκληρωθεί το έργο. Σελ. 4

ΒΗΜΑ - ΒΗΜΑ ΠΡΟΣ ΤΗ ΣΥΜΜΑΧΙΑ

Το σχέδιο της Κύπρου
για ένταξη στο ΝΑΤΟ

Η άγνωστη ατζέντα που παρουσίασε ο Χριστοδουλίδης στον Μπάιντεν

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ

O Χριστοδουλίδης
εξελέγη από τις
δημοσκοπήσεις

Αυτή η κυβέρνηση δεν «ξορτώνει» να
φέρει αποτέλεσμα, λέει ο Χρίστος Χρι-
στοφίδης. Επισημαίνει ότι πρέπει να
έρθει η αλλαγή το 2028 και ξεκαθαρίζει
πως η πρόσκληση για συνεργασία
απευθύνεται σε ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ, ΔΗΠΑ,
Οικολόγους, Βολτ, προσωπικότητες
και κοινωνικές δυνάμεις. Σελ. 7

ΜΑΞΙΜΟΥ - ΣΑΜΑΡΑΣ

Μονόδρομος
η διαγραφή του

H διαγραφή ενός πρώην πρωθυπουργού
με την ιδιοσυγκρασία του κ. Σαμαρά,
μπορεί να προκαλέσει παρενέργειες,
που είναι ακόμη αφανείς. Σελ. 16, 18

ΜΙΧΑΛΗΣ ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ

Δεν θα γίνω
επαγγελματίας

πολιτικός
Τα χαρτιά του ανοίγει στην «Κ» ο επι-
κεφαλής του σκιώδους υπουργικού
συμβουλίου του ΔΗΣΥ, Μιχάλης Ιωαν-
νίδης. Μιλάει για την κρίση στο κόμμα
και τις εκλογές του 2028. Σελ. 10

ΠΟΥΤΙΝ ΚΑΙ ΜΠΑΪΝΤΕΝ ΠΑΙΖΟΥΝ ΤΑ ΤΕΛΕΥΤΑΙΑ ΧΑΡΤΙΑ ΤΟΥΣ

Πυραυλικός πυρετός ενόψει του Τραμπ
Καθώς ο χρόνος μετράει αντίστροφα για
την 20ή Ιανουαρίου, την ημέρα που θα
εγκατασταθεί στον Λευκό Οίκο ο Τραμπ,
ο οποίος υπόσχεται τερματισμό του ου-
κρανικού πολέμου, Πούτιν και Μπάιντεν

έχουν αποδυθεί σε ένα πυραυλικό αντα-
γωνισμό υψηλού ρίσκου. Μέχρι το περα-
σμένο Σαββατοκύριακο, ο Μπάιντεν απέρ-
ριπτε το πιεστικό αίτημα του Κιέβου για
τη χωρίς περιορισμούς χρήση των

ATACMS, υπολογίζοντας το ρίσκο απρό-
βλεπτων αντιποίνων της Μόσχας. Ωστόσο
θορυβήθηκαν από την επιτάχυνση της
ρωσικής προέλασης στο ανατολικό μέτωπο,
εγκρίνοντας τη χρήση τους. Σελ. 20

Ουκρανοί ανάβουν στη βάση του Μνημείου της Πατρίδας στο Κίεβο 1.000 κεριά για να σηματοδοτήσουν 1.000 ημέρες από την έναρξη
της εισβολής της Ρωσίας στην Ουκρανία, κατά τη διάρκεια κοινής προσευχής.
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

Ηλιος: Εις το Λονδίνον συνε-
χίζεται η εξαιρετική καλοκαι-
ρία. Οι Αγγλοι λέγουν ότι ο
«ήλιος της Μαρίνας» μετέ-
τρεψε τον χειμώνα εις άνοι-
ξιν. Ο Δουξ του Κεντ και η
πριγκίπισσα Μαρίνα ήσαν
καθ’ όλην την πρωΐαν απη-
σχολημένοι δεχόμενοι τας

αναριθμήτους επιτροπάς αι οποίαι επεσκέπτοντο τα ανάκτορα του
Βούκιγχαμ κομίζουσαι πλουσιώτατα δώρα. [...] Ο ενθουσιασμός του
πλήθους όταν αντίκρυσε την πριγκήπισσαν ήτο απερίγραπτος. Εκκω-
φαντικαί ζητωκραυγαί εδόνησαν την ατμόσφαιραν.
Θεομηνία: Αι λέξεις ασφαλώς χάνουν την σημασίαν των όταν πρόκει-
ται να χαρακτηρίση κανείς το καταπληκτικόν αποτέλεσμα της προχθε-
σινής καταιγίδος, η οποία ενέσκηψε διά να καταστρέψη ένα πλήθος
συνοικισμών και να μεταβάλη μιαν τεραστίαν έκτασιν, από του Κολω-
νού, της Κολοκυνθούς, του Περιστερίου και του Πυριτιδοποιείου μέ-
χρι της ακτής των δύο Φαλήρων, εις μιαν υγράν κόλασιν. Λιμνοθάλασ-
σαι πραγματικαί εδώ, τέλματα εκεί, ερείπια οικίσκων αλλού, ημικατε-
στραμμένες παράγκες, συντρίμματα αυτοκινήτων παρασυρθέντων,
ένα ρυάκιον μεταβαλλόμενον εις ορμητικόν χείμαρρον παρασύροντα
τα πάντα με τα παφλάζοντα νερά του, ο Κηφισός, μερικά αποξηρα-
θέντα ρεύματα υπερπαφλάζοντα και απειλούντα και οκτώ νεκροί. Τα
τραγικά θύματα της θεομηνίας. Αι ημιυπόγειοι αίθουσαι του ιατροδι-
καστικού εργαστηρίου εχόρτασαν χθες από πτώματα.
Ανταρσία: Η Ιερά Σύνοδος, ανταποκρινομένη εις επιθυμίαν της Κυ-
βερνήσεως, είχε δεχθή προ τινος χρόνου όπως κατ’ εκκλησιαστι-
κήν οικονομίαν παραχωρήση κανονικούς ιερείς προς εκπλήρωσιν
των θρησκευτικών αναγκών, των εμμενόντων εις την παλαιάν χρο-
νολόγησιν του διορθωθέντος Ιουλιανού Ημερολογίου. Αλλ’ ούτοι,
παροτρυνόμενοι υπό των ηγετών της εκκλησιαστικής ανταρσίας
ελαχίστων αγιορειτών μοναχών, ων τα συμφέροντα εκινδύνευον εκ
τοιαύτης ειρηνικής λύσεως του ζητήματος, απέκρουσαν αυτήν και
δη και ανεκάλεσαν την προ τριετίας υποβληθείσαν προς την Ιεράν
Σύνοδον υπ’ αυτών των ιδίων αίτησιν περί παραχωρήσεως κανονι-
κών ιερέων.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
24.11.1934
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ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

Με εννιά σπαθιά από χέρι τούς πή-
ρε η Ιουλία την παρτίδα, από τον
πρώτο κιόλας γύρο, και μάλιστα με
ποκεριζέ! Τέτοια αναστάτωση είχε
να ζήσει το καρέ από τον καιρό της
απαγωγής του Αχιλλέα, όταν η αστι-
κή Λευκωσία συνέπασχε με τον
Γολγοθά της πρώτης μάνας και
πρώτης προεδρικής συζύγου…
«Γιατί η Μιμή ήτανε και Πρώτη και
Κυρία. Δεν πήγαινε στα podcast του
συρμού για να κάνει small talk»
έριξε το φαρμάκι της η σιεροκουτά-
λα η Κούταλου. «Μια ήταν η πηγή
της έγκυρης ενημέρωσης τότε, μά-
να μου…» ομοφώνησαν οι κυρίες
και συμπλήρωσαν εν χορώ: «…Cha-
peau, Ζωζώ!».

Η Ιουλία Παλαιολόγου Ουίλσον,
αφού πληρώθηκε την παρτίδα
πλουσιοπάροχα ανταπέδωσε με
ένα μπιζουδάκι από το Instagram.
Συγκεκριμένα, με την ανάρτηση της
Βαλεντίνας Τσίγκη, η οποία ανέβα-
σε τις μετοχές της στο χρηματιστή-
ριο των σοσιαλιτέ με μια φωτογρα-
φία όπου το τραπεζομάντηλο στο
art de la table (της) ήταν σεταρι-
σμένο με το φουστάνι (της). «Δεν
φταίει αυτή, η φαντασία της τα
φταίει…» σάρκασε η αριστερή (με
την καλή έννοια) Κουλλίτσα Κυρια-
κού και οι κυρίες κατένευσαν σιω-
πηλά.

Ήταν ένα συνηθισμένο απόγευμα
που, αν εξαιρέσουμε την ασυνήθι-
στη ρέντα της Ιουλίας στα χαρτιά,
τίποτε δεν φαινόταν ικανό να διατα-
ράξει τις συνηθισμένες τους συνή-
θειες. Ώσπου εισέβαλε η Ελλού στο
δωμάτιο κι έφερε τα πάνω κάτω…
«Η Συλβάνα εμολόησεν το κόζιν»
είπε γελώντας, αιφνιδιάζοντας την
Ιουλία – για δεύτερη φορά, από τό-
τε που γνώρισε τον γιο της ερωμέ-
νης του άντρα της. «Ποιο κόζι;» ρώ-
τησε η χήρα καθώς παρατηρούσε
τις απορριπτικές Λητώ Περιστέρη
Μουσιουπέττη (της ΕΔΕΚ), Ρενέ
Κυπαρίσσι (του ΔΗΚΟ) και Μαργαρί-
τα Πεύκου Hazelwood (του Περδί-

κη), ν’ ανταλλάσσουν κρυφές μα-
τιές. «Και ποια Συλβάνα;», ρώτησε
πιο έντονα.

Η Συλβάνα Πατσαλίδου κέρδισε
επάξια την επιβράβευση των 15 λε-
πτών δημοσιότητας με μια ανάρτη-
ση που έγινε viral στα social media.
Στο Χ (Twitter) ιδιαίτερα, έπειτα
από πολύ καιρό, κατάφερε κάποιο
πρόσωπο (και όχι parody account)
να ταράξει τα λιμνάζοντα ύδατα της
εγχώριας επικαιρότητας. Η στήλη,
σεβόμενη το λειτούργημα (sic) της
ενημέρωσης, παραθέτει αυτούσια
την ανάρτηση η οποία κατέβηκε κα-
κήν κακώς:

«Αναμένοντας χθες το ραντεβού
μου με τον πρόεδρο της Δημοκρα-
τίας που το περίμενα καιρό. Όλοι
γνωρίζετε τις θέσεις μου για το Κυ-
πριακό. Μέσα σε αυτό το πλαίσιο,
της έκφρασης των ανησυχιών μου,
έγινε χθες η συνάντηση. Με άκου-
σε με μεγάλη προσοχή, αλλά το ση-
μαντικό δεν είναι τι είπα εγώ, αλλά
τι είπε αυτός. Συμφωνήσαμε, ωστό-
σο, πως οι Τούρκοι θέλουν τον
έλεγχο ολόκληρης της Κύπρου και
όχι της μισής. Απευθύνομαι σε
όλους τους συμπολίτες μου, ομο-
σπονδιακούς και αντιομοσπονδια-
κούς  φίλους μου (και γω μέσα), να
δείξουμε όλοι εμπιστοσύνη στον

πρόεδρό μας, γιατί μου διασκέδασε
όλες μου τις ανησυχίες. Πρώτη φο-
ρά τον άκουσα να λέει αυτά που
άκουσα. Δεν μπορώ σαφώς να γρά-
ψω δημόσια τι λέχθηκε, ωστόσο
νιώθω πλέον ήσυχη και ασφαλής.
Αυτό που πίστευα πάντα, ισχύει.
Στην πολιτική υπάρχει και η τακτι-
κή. Ο πρόεδρός μας, και πατριώτης
είναι, και ενεργεί με σταθερά βή-
ματα προς όφελος του Κυπριακού
Ελληνισμού!!!!! Λυπάμαι που δεν
μπορώ να γράψω περισσότερα,
γιατί μας βλέπουν διάφοροι εντός,
εκτός, κι επί τα αυτά. Ο πρόεδρος
είναι βράχος ακλόνητος». 167 λέ-
ξεις που άλλαξαν τον κόσμο (μας)!

Μεσολάβησαν μερικά λεπτά περι-
συλλογής κι ύστερα η Φώφη Κού-
ταλου σχολίασε: «Η σεμνότητα ποτέ
δεν υπήρξε σύμμαχος των παγκυ-
πρίως παναγνώστου celebrities».
Ως προς το περιεχόμενο, η μονίμως
απορημένη Θεοπίστη Θεοδούλου,
ρώτησε: «Τουτέστιν;». «Τουτέστιν,
μη βλέπετε τι λέει δημόσια, όλα εί-
ναι για το θεαθήναι. Το χειρότερα
κρυμμένο κυβερνητικό μυστικό έγι-
νε βούκινο από σπόντα!» σχολίασε
η Κουλλίτσα. «Τουτέστιν, επίσης,
αποχαιρέτα την τη λύση που χά-
νεις…» συμπλήρωσε η Καλαμαρού.
«Χωρίς να ξεχνάμε βεβαίως ότι τις
Συλβάνες –διάσημες για μια μέρα–

δεν είναι για να τις παίρνει κανείς
στα σοβαρά. Απλώς επιβεβαιώνουν
πόσο δύσκολο είναι να ζούμε στη
μικρή μας βραχονησίδα», ξεκαθά-
ρισε η Ιουλία και όλες, πλην του φι-
λοκυβερνητικού μπλοκ, υπερθεμά-
τισαν.

Άποψη με την οποία διαφωνεί μάλ-
λον ο Μιχάλης Σοφοκλέους, ο οποί-
ος έγραψε: «Σε 2-3 μήνες θα πάμε
–ως φαίνεται– σε πενταμερή για το
Κυπριακό. Εκεί, η πλευρά μας θα
ζητήσει (λογικά) από τον ΓΓ του
ΟΗΕ γραπτή αναφορά στη λύση Δι-
ζωνικής Δικοινοτικής Ομοσπονδίας.
Φαντάζομαι, κάποιος Τούρκος δι-
πλωμάτης θα ανασύρει τα όμορφα
της Συλβάνας μαζί με τα άλλα –ακό-
μα χειρότερα– χαριτωμένα που κά-
νει ο Πρόεδρος για να “διασκεδά-
σει” τις ανησυχίες των φίλων αλλά
και του εαυτού του». Έπος! 

Η σαρωτική εμφάνιση της Συλβά-
νας στη δημόσια σφαίρα, με τη
μορφή των breaking news, υπο-
βάθμισε όλες τις άλλες ειδήσεις
της εγχώριας επικαιρότητας. Έτσι
πέρασε στο ντούκου το beef ανάμε-
σα στον Αλέξη Βαφεάδη και τον Κυ-
ριάκο Χατζηγιάννη για το θέμα των
αερόσακων. Ο βουλευτής του ΔΗΣΥ
ζήτησε την παραίτηση του υπουρ-
γού και εκείνος εκτός από το ηχηρό
όχι, του υπενθύμισε ότι το πρόβλη-
μα δεν είναι καινούργιο: «Αυτοί που
σήμερα φωνάζουν και ζητούν την
παραίτησή μου, το 2017 τι έκαναν;»
δήλωσε. 

Ένα πράγμα κατάφερε ν’ αποσπά-
σει την προσοχή του καρέ από την
iconic αποκάλυψη της Συλβάνας: Η
αντιπολεμική παρέμβαση της Gigi η
οποία, όχι, δεν κάλεσε τους
(only)fans της να διαδηλώσουν με
αντιαμερικανικά συνθήματα, αλλά
μίλησε υπέρ της… κλειτοριδικής
σφαίρας! Δεν επεκτείνομαι, γιατί
σέρνονται και εγκεφαλικά.

Breaking News: Το χειρότερα κρυμμένο μυστικό

stavros.christodoulou@gmail.com

Ελαφρότητα, άγνοια ή αφέλεια; Ό,τι και να ισχύει, η κυρία Συλβάνα Πατσαλίδου τράβηξε το τσιρότο κι έτσι αποκαλύφθηκε το «κόζιν».

Real (Blond) Politic
Πολύτιμη αυθεντική ιστορική πηγή
χαρακτήρισε ο πρόεδρος της Δημο-
κρατίας βιογραφικό βιβλίο που κυ-
κλοφορεί για τον αείμνηστο Σπύρο
Κυπριανού. Κρίμα που δεν θα υπάρ-
χουν και κάποια κεφάλαια για την
ΞΕΚΤΕ, τον Κάπτεν Νέμο, τα δηλητη-
ριώδη αέρια και την απαγωγή του
Αχιλλέα. Με αυτά σίγουρα θα είχαμε
στα χέρια μας ένα μπεστ σέλερ. 
Βέβαια, επί Σπύρου, ποτέ δεν θα
μας έλεγε υπουργός να κόψουμε
τον λαιμό μας για τυχόν προβληματι-
κούς αερόσακους. Το κράτος θα
έτρεχε να βοηθήσει και όσοι είχαν
ταυτότητα ΔΗΚΟ θα έπαιρναν τουλά-
χιστον από ένα καινούργιο αυτοκί-
νητο. Να τα λέμε και αυτά. 

Σε podcast, η First Lady θυμήθηκε
διάφορες δύσκολες στιγμές μιας
εργαζόμενης μητέρας, όπως όταν
επέστρεψε από ταξίδι στην Αμερική
και έπρεπε να φτιάξει σούπα σε άρ-
ρωστο παιδί της, ενώ την επομένη –
εδώ κορυφώνεται το δράμα– είχε
να παρευρεθεί σε επίσημο δείπνο.
Μην το δείτε, αν τυχόν είστε ευσυγ-
κίνητοι, θα πλαντάξετε στο κλάμα.

Όσο για τον νεαρό μας Νίκο, μετά
που η Συλβάνα τον χαρακτήρισε
«βράχο» κλείστηκε για λίγο στην
κρεβατοκάμαρα που είχε επιθεω-
ρήσει ο πρώην γενικός ελεγκτής και
έβαλε στη διαπασών την επιτυχία
του Καζαντζίδη «βράχο, βράχο τον
καημό μου, τον μετράω και πονώ κι
είναι το παράπονό μου πότε Συλβά-
να θα σε δω…». 

Αυτή τη βδομάδα βέβαια είχαμε και
ίσως την ατάκα της χρονιάς από τον
Χάρη στην εκπομπή «90’ Πολιτικά
Αλλιώς»: «Πολλοί χρωστούν στον
Αναστασιάδη, ο Αβέρωφ βγήκε πρό-
εδρος του κόμματος δύο φορές χω-
ρίς ανθυποψήφιο». Ουπς! Αγρίεψε ο
Χάρης, να δείτε που θα δικαιωθεί και
για τη «Real Politic» του. Από την άλ-
λη η «Blond Politic» τινάζει ταμεία
μαθαίνω. Μην πω πως τινάζει και
εφημερίδες, και παρεξηγηθώ. 

Διαβάζω πως οι πρώην μοναχοί του
Αββακούμ μπορεί να γίνουν παλαι-

οημερολογίτες. Δεν υπάρχει ιδιαίτε-
ρο πρόβλημα, αλλά όσοι θέλετε να
κάνετε εισφορά μέσω επιταγής θα
πρέπει να βάζετε ημερομηνία μετα-
χρονολογημένη κατά δύο βδομάδες. 

Το συνοδικό δικαστήριο τούς βρήκε
ένοχους σε όλες τις κατηγορίες
αφού δεν είχε μείνει καμιά εντολή
που δεν την παραβίασαν οι αθεόφο-
βοι, εκτός από το να επιθυμήσουν
τη γυναίκα του πλησίον τους. Δι-
καιούνται όμως να συνεχίσουν να
είναι μοναχοί και απλώς πρέπει να
μεταβούν σε τρία διαφορετικά μο-

ναστήρια. Ο μεγάλος κίνδυνος είναι
να συνεχίσουν την ίδια επιχείρηση
παγκύπρια δημιουργώντας πλέον
Franchise. 

Λέγονται διάφορα για το θέμα της
Τοπικής Αυτοδιοίκησης, αλλά δεν
χρειάζεται να ξέρετε και πολλά για
να αντιληφθείτε σε πόσο τραγικά
λανθασμένο δρόμο βρισκόμαστε.
Θα σας πω μόνο ένα πράγμα: 93 αν-
τιδήμαρχοι! Συχνά με ελάχιστα έως
καθόλου πρακτικά καθήκοντα. Σε
μια χώρα όπου οι μελέτες διαπίστω-
ναν πως χρειάζεται μόνο 5 δήμους.
Καλά θα πάει κι αυτό... 

Το συμπέρασμα είναι ξεκάθαρο:
Μην τολμήσετε ποτέ να
ζητήσετε μεταρρύθμιση της Βου-
λής. Μπορεί να βρεθούμε με 300
βουλευτές, άστε που μπορεί να
εφεύρουμε και τον θεσμό του αντι-
βουλευτή, ή ακόμη και του γερου-
σιαστή –ρίχνω ιδέες– ώστε να βολέ-
ψουμε ακόμη μερικές εκατοντάδες
πιστών ψηφοφόρων. Φαίνεται πως
όσο καλά τα καταφέρνουμε με τα
μεγάλα έργα (ΝΟΤ) άλλο τόσο πετυ-
χαίνουμε τις Μεταρρυθμίσεις. 

Είκοσι δύο επιθέσεις σε ντελιβερά-
δες τους τελευταίους μήνες –στην
πόλη που κατά τα άλλα πετά– με
σκοπό την κλοπή και τον ξυλοδαρμό
τους, με κίνητρα που εύλογα μπο-
ρούν να θεωρηθούν και ρατσιστικά.
Η Λεμεσός πετά… την αξιοπρέπειά
της και οι αρμόδιοι καλούνται να
βρουν τις λύσεις.

Εγώ δεν βγήκα πρόεδρος χωρίς ανθυποψήφιο πάντως.
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Τη στρατηγική επιλογή αλλά και τις 
θεωρητικές και πρακτικές πτυχές 
του σχεδίου του, για μια ενδεχό-
μενη μελλοντική ένταξη της Κυ-
πριακής ∆ημοκρατίας στο ΝΑΤΟ, 
όταν οι πολιτικές συνθήκες το επι-
τρέψουν, ανέπτυξε σύμφωνα με 
αποκλειστικές πληροφορίες της 
«Κ» ο πρόεδρος της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας Νίκος Χριστοδουλί-
δης στον ομόλογό του των ΗΠΑ 
Τζο Μπάιντεν, κατά την πρόσφατη 
συνάντησή τους στο Οβάλ Γραφείο 
του Λευκού Οίκου. Πρόκειται για 
ένα λεπτομερές, καλά μελετημένο 
σχέδιο, μακροπρόθεσμου προσα-
νατολισμού, αποτελούμενο από 
πολλά αλληλοεξαρτώμενα στάδια, 
το οποίο έχει ήδη γίνει ασμένως 
αποδεκτό από την Ουάσιγκτον. 
Είναι χαρακτηριστικό ότι ο σύμ-
βουλος Εθνικής Ασφαλείας του 
Λευκού Οίκου Τζέικ Σάλιβαν, στο 
άκουσμά του το χαρακτήρισε «win 
win», προσθέτοντας πως «οι προ-
οπτικές που θα δημιουργούσε μια 
τέτοια εξέλιξη θα ήταν τεράστιες».

Και με τον Ρούτε

∆εν ήταν η πρώτη φορά που οι 
Αμερικανοί άκουγαν τον πρόεδρο 
Χριστοδουλίδη να περιγράφει το 
όραμά του για τη θέση της Κύ-
πρου σε έναν κόσμο που αναδια-
μορφώνεται ταχύτατα, καθώς το 
είχε αρχικά μοιραστεί με την πρώ-
ην υφυπουργό Βικτόρια Νούλαντ 
πριν από την αποχώρησή της από 
το Στέιτ Ντιπάρτμεντ και εν συνε-
χεία με υψηλόβαθμο αξιωματούχο 
του αμερικανικού Πενταγώνου το 
καλοκαίρι. Η επίσημη παρουσίασή 
του όμως σε τόσο υψηλό επίπε-
δο, όπως έγινε στις 30 Οκτωβρίου, 
αποδεικνύει πως πρόκειται για ένα 
σχέδιο που έχει πολιτικά ωριμάσει 
στο μυαλό του κ. Χριστοδουλίδη, 
ο οποίος, σύμφωνα με πληροφο-
ρίες, μετά την Ουάσιγκτον το συ-
ζήτησε και στο Βουκουρέστι, με 
τον γενικό γραμματέα του ΝΑΤΟ 
Μαρκ Ρούτε, στο περιθώριο της 
Συνόδου της Ευρωπαϊκής Πολιτι-
κής Κοινότητας. 

Πρώτος στόχος του συγκεκριμέ-
νου σχεδίου, όπως είναι σε θέση 
να γνωρίζει η «Κ», είναι η θεσμο-
θέτηση της σχέσης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας με το ΝΑΤΟ, με τη 
συμμετοχή της σε σημαντικό οργα-
νισμό που θεωρείται προθάλαμος 
της ένταξης στη Βορειοατλαντική 
Συμμαχία. Για να επιτευχθεί όμως 
αυτό, θα πρέπει να έχει προηγηθεί 

σειρά αλυσιδωτών γεγονότων, τα 
οποία έχουν ως βασική αφετηρία 
θετικές εξελίξεις στο κυπριακό πρό-
βλημα και πρόοδο στα ευρωτουρ-
κικά. Μέσω αυτών θα μπορούσε, 
για παράδειγμα, να ξεκλειδώσει η 
συνεργασία της Αγκυρας με ευρω-
παϊκούς οργανισμούς και φορείς 
πολύ χρήσιμους για την ίδια και 
τις βιομηχανίες της, κάτι που έως 
σήμερα προσκρούει στην άρνηση 
και στο βέτο της Λευκωσίας. Είναι 
προφανές ότι για να δρομολογη-
θούν οι προαναφερθείσες εξελί-
ξεις καθίσταται απαραίτητη μια 
πολυεπίπεδη συνεργασία με τον 
διεθνή παράγοντα, την οποία η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία είναι έτοι-
μη να στηρίξει. 

Τρεις στρατηγικοί στόχοι

Παράλληλα με όλα αυτά και 
ταυτόχρονα με τη διαμόρφωση 
των κατάλληλων πολιτικών συν-
θηκών, η Κυπριακή ∆ημοκρατία 
έχει ζητήσει από τις ΗΠΑ την πλή-
ρωση τριών βασικών στρατηγικών 
στόχων. Πρώτον, τη δυνατότητα 
να μπορεί να προμηθεύεται αμυ-
ντικό εξοπλισμό από τις ΗΠΑ, κάτι 
που για να καταστεί εφικτό προ-
ϋποθέτει τη μετατροπή της ετή-
σιας ανανέωσης της άρσης του 
εμπάργκο όπλων σε τουλάχιστον 
τριετή ή πενταετή. Σύμφωνα με 
ασφαλείς πληροφορίες της «Κ», ο 
πρόεδρος Μπάιντεν κατά τη συ-
νάντηση στο Οβάλ Γραφείο δε-
σμεύθηκε ότι θα προχωρούσε στις 
κατάλληλες συνεννοήσεις με το 

Κογκρέσο για την ικανοποίηση 
αυτού του «λογικού», όπως χαρα-
κτηρίστηκε, αιτήματος. Τονίζεται 
ότι για να συμβεί αυτό, απαιτείται 
αλλαγή της υφισταμένης νομοθε-
σίας και ήδη εκκρεμεί η σχετική 
τροπολογία του γερουσιαστή Κόρι 
Μπούκερ, η οποία δεν αποκλείεται 
να ενταχθεί στον αμυντικό προϋ-
πολογισμό των ΗΠΑ έως το τέλος 
του έτους.

∆εύτερο αίτημα που πρέπει να 
ικανοποιηθεί από την πλευρά των 
ΗΠΑ βάσει του κυπριακού σχεδι-
ασμού, είναι η περαιτέρω ουσι-
αστική αναβάθμιση στον τομέα 
της κοινής εκπαίδευσης μελών 
της κυπριακής Εθνικής Φρουράς 
σε στρατιωτικές ακαδημίες των 
ΗΠΑ. Η δυνατότητα αυτή επιση-
μοποιήθηκε μόλις πρόσφατα και 
αφορά σε δύο από τις πέντε σχολές 
των ΗΠΑ που προσφέρουν στρα-
τιωτικά προγράμματα τετραετούς 
φοίτησης. Η Κυπριακή ∆ημοκρα-
τία θεωρεί απολύτως απαραίτητη 
την αύξηση του αριθμού των προ-
σφερόμενων θέσεων και η αμερι-
κανική πλευρά αντιμετωπίζει θε-
τικά και αυτό το αίτημα. 

Τρίτος στόχος είναι η καθορι-
στική συνεισφορά των ΗΠΑ στον 
σταδιακό εκσυγχρονισμό των αμυ-
ντικών δυνατοτήτων και των στρα-
τιωτικών δυνάμεων, εγκαταστά-
σεων και μέσων της Κύπρου στα 
πρότυπα του ΝΑΤΟ. Ηδη η Κύπρος 
έχει αποδείξει ότι μπορεί να κατα-
στεί μακροπρόθεσμα απολύτως 
αναγκαία με τις συνολικές υπο-

δομές που διαθέτει, τα λιμάνια, 
τα αεροδρόμια και τις στρατιω-
τικές εγκαταστάσεις, στις οποίες 
εξυπηρετούνται ήδη αμερικανικές 
δυνάμεις, σε βαθμό που έχει εντυ-
πωσιάσει την Ουάσιγκτον. Σε αυ-
τό το πλαίσιο δεν αποκλείεται έως 
το τέλος του χρόνου να υπάρξουν 
εξελίξεις σχετικές με την παραχώ-
ρηση στην Κύπρο δωρεάν αμυντι-
κού εξοπλισμού, όσο και παροχή 
υλικού μέσω προγραμμάτων διε-
θνών πωλήσεων.

Ειδικότερα για τη Βάση «Ανδρέ-
ας Παπανδρέου» στην Πάφο, οι 
ΗΠΑ θα ενδιαφέρονταν για μόνιμη 
στρατιωτική παρουσία των δυνά-
μεών τους, κάτι το οποίο όμως δεν 
είναι εφικτό έως σήμερα για καθα-
ρά πρακτικούς χωροταξικούς λό-
γους, καθώς εκεί σταθμεύουν και 
δυνάμεις από άλλες χώρες. Για να 
ανταποκριθεί σε ένα τέτοιο ενδε-
χόμενο η Λευκωσία, φαίνεται να 
επιδιώκει την οικονομική βοήθεια 
από τις ΗΠΑ για την επέκταση της 
συγκεκριμένης βάσης, η οποία εν 
συνέχεια θα μπορούσε να διαμορ-
φωθεί κατά τα αμερικανικά πρότυ-
πα και να φιλοξενήσει σε μόνιμη 
βάση προσωπικό των αμερικανι-
κών ενόπλων δυνάμεων. 

Οι γερουσιαστές

Αξίζει να σημειωθεί ότι ένας 
από τους λόγους για τους οποί-
ους υψηλόβαθμη αντιπροσωπεία 
γερουσιαστών με σημαντικές θέ-
σεις και επιρροή σε κρίσιμες επι-
τροπές του Κογκρέσου επισκέφθη-

κε την Κύπρο τον Οκτώβριο, ήταν 
ακριβώς αυτός. Για να διερευνήσει 
από κοντά τις δυνατότητες και να 
επεξεργαστεί σε βάθος τις λεπτο-
μέρειες του σχεδίου αξιοποίησης 
της συγκεκριμένης τοποθεσίας, 
την οποία ομοφώνως χαρακτήρι-
σαν «τεράστιου στρατηγικού χα-
ρακτήρα». 

Η παγίωση του νέου ρόλου της 
Κύπρου στο επίκεντρο της αμερι-
κανικής στρατηγικής στην περιο-
χή αντανακλάται και στις επαφές 
που είχε ο πρόεδρος Χριστοδουλί-
δης με σημαντικούς παράγοντες 
της ρεπουμπλικανικής πλειοψη-
φίας στο Κογκρέσο, αμέσως μετά 
την εκλογική νίκη του Ντόναλντ 
Τραμπ. Σε τηλεφωνική επικοινωνία 
που είχε με γερουσιαστές που συ-
νεργάζονται στενά με τον επόμενο 
πρόεδρο των ΗΠΑ, επιβεβαιώθηκε 
η πρόθεση της νέας ηγεσίας να δι-
ατηρήσει και να ενισχύσει περαι-
τέρω τον ρόλο της Κύπρου στην 
περιοχή. Σε συνομιλία με γερουσια-
στή που συμμετείχε στην αντιπρο-
σωπεία του Οκτωβρίου ειπώθηκε 
χαρακτηριστικά πως «η Κύπρος εί-
ναι η χώρα στην οποία μπορούμε 
να στηριχτούμε για να πετύχουμε 
αυτά που θέλουμε στην περιοχή». 
Ο ίδιος μάλιστα διαβεβαίωσε τον 
κ. Χριστοδουλίδη ότι ο επόμενος 
υπουργός Εξωτερικών Μάρκο Ρού-
μπιο γνωρίζει πολύ καλά φίλους, 
ανταγωνιστές και εχθρούς στην 
περιοχή και ότι η νέα κυβέρνηση 
των ΗΠΑ προτίθεται να συνεργα-
στεί στενά με το τρίγωνο Ισραήλ 
- Ελλάδας - Κύπρου. 

Τα εμπόδια

Η κυπριακή πλευρά αναγνωρί-
ζει πλήρως τις πρακτικές δυσκο-
λίες, τα εμπόδια, τις αντιδράσεις 
και τις προκλήσεις που θα αντι-
μετωπίσει στη μακρά πορεία για 
την επίτευξη του τελικού στόχου 
υλοποίησης του οράματος περί 
ενδεχόμενης μελλοντικής ένταξης 
στο ΝΑΤΟ. Ομως, σε Ουάσιγκτον 
και Λευκωσία εκτιμάται ότι και 
μόνο το γεγονός ότι ανοίγει αυτή 
η συζήτηση, έστω και σε καθαρά 
προκαταρκτικό στάδιο, σπάζοντας 
ταμπού εντός και εκτός συνόρων 
Κύπρου, είναι μια εξέλιξη μείζο-
νος σημασίας για τον –μόνιμου 
χαρακτήρα πια και χωρίς αμφι-
ταλαντεύσεις– προσανατολισμό 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 
μια εξέλιξη εξαιρετικά επωφελής 
τόσο για την ίδια όσο και για τη 
Βορειοατλαντική Συμμαχία και τις 
Ηνωμένες Πολιτείες.

Η Aγκυρα είναι αποφασισμένη 
να συνεχίσει τον διάλογο και τις 
προσπάθειες διαβούλευσης στα 
ζητήματα των ελληνοτουρκικών 
διαφορών, καθώς η εντολή που 
έχει δοθεί από την ηγεσία εδώ και 
πολλούς μήνες είναι προς αυτήν 
την κατεύθυνση. Γι’ αυτό και αυ-
τή την περίοδο πραγματοποιού-
νται και συναντήσεις υπηρεσια-
κών παραγόντων των δύο χωρών 
για την προετοιμασία των συνα-
ντήσεων του Χακάν Φιντάν με 
τον Γιώργο Γεραπετρίτη, που θα 

πραγματοποιηθούν τις επόμενες 
εβδομάδες, αλλά και της συνάντη-
σης του Κυριάκου Μητσοτάκη με 
τον Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν τους 
πρώτους μήνες του 2025.

Oμως, στην τουρκική πλευρά 
θέλουν να δουν και τα βήματα που 
θα κάνει η Αθήνα για κάποια συ-
γκεκριμένα ζητήματα που θα μπο-
ρούσαν να προκαλέσουν την ενό-
χληση της Αγκυρας. Ο κ. Φιντάν 
στην ομιλία του στην επιτροπή 
προϋπολογισμού του τουρκικού 
κοινοβουλίου για το υπουργείο 

Εξωτερικών δήλωσε ότι «θέ τουμε 
υπ’ ό ψιν της ελληνική ς πλευρά ς 
την προσδοκί α μας η Ελλά δα να 
απέ χει από  προκλή σεις». Αυτή 
η δήλωση δείχνει και το σκεπτι-
κό της τουρκικής κυβέρνησης σε 
κάποια ζητήματα που αφορούν 
το Αιγαίο.

Ο κ. Φιντάν, σε συνέντευξή 
του στο «A Haber», ήταν πιο συ-
γκεκριμένος και είχε μιλήσει για 
το ζήτημα «συνέχισης της στρα-
τιωτικοποίησης των νησιών». Το 
πρόγραμμα που ανακοίνωσε ο Νί-

κος ∆ένδιας για τα αμυντικά προ-
γράμματα της Ελλάδα, το οποίο 
περιλαμβάνει και τον αντιαερο-
πορικό «θόλο», είναι από τα θέ-
ματα που βρίσκονται στο μικρο-
σκόπιο της Αγκυρας, όπως και οι 
έρευνες για πόντιση καλωδίου 
στην περιοχή της Κάσου. Σύμφω-
να με την τουρκική πλευρά, σε 
κάποια σημεία η πόντιση σχεδι-
άζεται επί της τουρκικής υφαλο-
κρηπίδας και της περιοχής που 
έχει οριοθετηθεί με το τουρκο-
λιβυκό μνημόνιο.

Εμπειροι αναλυτές μάς εξέ-
φρασαν την άποψη πως δεν 
θα πρέπει να αγνοηθεί η έντο-
νη αντίδραση του υπουργείου 
Εξωτερικών της Τουρκίας προς 
την Ε.Ε. σχετικά με τις μελέτες 
χωροταξικού θαλάσσιου σχεδι-
ασμού που είχαν εκδοθεί πριν 
από αρκετούς μήνες. Το τουρκι-
κό ΥΠΕΞ υπογράμμισε ότι «δεν 
θα επιτρέψει το έργο να παραβι-
άσει τα δικαιώματα της Τουρκί-
ας», ενώ υποστηρίζει ότι «η Ε.Ε. 
δεν έχει την αρμοδιότητα να εκ-

φράσει γνώμη για διαφορές θα-
λάσσιας δικαιοδοσίας». 

Αυτό που παρατηρούν, πά-
ντως, οι Τούρκοι αξιωματούχοι εί-
ναι πως παρά τις διαφορές, υπάρ-
χει ηρεμία στους αιθέρες και στα 
νερά στο Αιγαίου, ενώ παρατηρεί-
ται μεγάλη αύξηση στο τουριστι-
κό ρεύμα μεταξύ των δύο χωρών, 
υπάρχει συνεργασία στο μετανα-
στευτικό και προχωράει το έργο 
της κατασκευής της νέας γέφυρας 
στους Κήπους του Εβρου. 

ΜΑΝΩΛΗΣ ΚΩΣΤΙΔΗΣ

ΟΥΑΣΙΓΚΤΟΝ: ΛΕΝΑ ΑΡΓΥΡΗ

Μετά την Ουά-
σιγκτον, ο Νίκος 
Χριστοδουλί-

δης συζήτησε το 
σχέδιό του και 
με τον γενικό 
γραμματέα του 
ΝΑΤΟ Μαρκ Ρού-
τε, στο περιθώ-
ριο της Συνόδου 
της Ευρωπαϊ-
κής Πολιτικής 
Κοινότητας στο 
Βουκουρέστι. 
Πρώτος στόχος 
είναι η θεσμο-
θέτηση της σχέ-
σης της Κύπρου 
με το ΝΑΤΟ, με 
τη συμμετοχή 
της σε σημαντι-
κό οργανισμό 
που θεωρεί-

ται προθάλαμος 
της ένταξης στη 
Συμμαχία.

Γερουσιαστής 
που συμμετεί-
χε στην αντι-
προσωπεία που 
επισκέφθηκε 
την Κύπρο τον 
Οκτώβριο δια-
βεβαίωσε τον κ. 
Χριστοδουλίδη 
ότι ο επόμενος 
υπουργός Εξω-
τερικών Μάρκο 
Ρούμπιο γνωρί-
ζει πολύ καλά 
φίλους, αντα-
γωνιστές και 
εχθρούς στην 
περιοχή και ότι η 
νέα κυβέρνηση 
των ΗΠΑ προτί-
θεται να συνερ-
γαστεί στενά με 
το τρίγωνο Ισρα-
ήλ - Ελλάδας - 
Κύπρου. 

Βήμα βήμα
προς το ΝΑΤΟ

η Κύπρος
Το σχέδιο που παρουσίασε ο Χριστοδουλίδης 

στον Λευκό Οίκο με τελικό στόχο την ένταξη 

στη Βορειοατλαντική Συμμαχία 

O Νίκος Χριστοδουλίδης με τον Τζο Μπάιντεν, στο Οβάλ Γραφείο. Το σχέδιο του προέδρου της Κύπρου για μελλοντική ένταξη της χώρας στο ΝΑΤΟ έγινε ασμένως αποδεκτό από την Ουάσιγκτον. Ο σύμ-
βουλος Εθνικής Ασφαλείας του Λευκού Οίκου Τζέικ Σάλιβαν το χαρακτήρισε «win win», προσθέτοντας πως «οι προοπτικές που θα δημιουργούσε μια τέτοια εξέλιξη θα ήταν τεράστιες».

Το «ανεμολόγιο» της Αγκυρας για τα ήρεμα νερά
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Με πρώτο ζητούμενο το τι μέλλει
γενέσθαι με κορυφαία δημόσια
έργα που δεν ολοκληρώθηκαν ποτέ
τους τελευταίους δέκα μήνες, γί-
νεται πλέον παραδεκτό και από αρ-
μόδιες κρατικές υπηρεσίες πως το
πλαίσιο δημοσίων συμβάσεων χω-
λαίνει. Παραδοχή που εκ των πραγ-
μάτων δημιουργεί τεράστια ερω-
τηματικά για τα αντανακλαστικά
των αρμοδίων φορέων μιας και τα
προβληματικά περιστατικά με τους
οικονομικούς φορείς που έχουν
αναλάβει έργα δεν εμφανίσθηκαν
στο τερματικό του Βασιλικού και
στον δρόμο Πάφου-Πόλης Χρυσο-
χούς. Όπως φαίνεται από πραγμα-
τικά γεγονότα, σε επιτελικό επίπεδο
επικρατεί σοβαρός προβληματισμός
πρώτο για τις τελευταίες αστοχίες,
οι οποίες άφησαν στη μέση εμβλη-
ματικά έργα υποδομών και δεύτερο
για την εκτέλεση άλλων που βρί-
σκονται στο στάδιο του σχεδιασμού
ή της εκτέλεσης και ανέρχονται
κοντά στο 1 δισ. ευρώ. Πέρα όμως
από τις διαπιστώσεις και των εμ-
πλεκομένων κρατικών υπηρεσιών
και τις όποιες κινήσεις γίνουν για
να θωρακιστεί το θεσμικό πλαίσιο,
ένα ζήτημα κομβικής σημασίας εί-

ναι η διαφαινόμενη καταστρατή-
γηση των κανόνων αξιολόγησης
και παραχώρησης δημοσίων συμ-
βάσεων. Δηλαδή επιλογής προσφο-
ρών όχι με αυστηρά τεχνοοικονο-
μικά κριτήρια αλλά με άλλα, όπως
πολιτικά. Κάτι που αναδύθηκε στην
περίπτωση επιλογής της κινεζικής
κοινοπραξίας για κατασκευή του
μεγαλύτερου επενδυτικού ενερ-
γειακού έργου στην ιστορία της
Κυπριακής Δημοκρατίας. Ωστόσο,
η διαφαινόμενη καταστρατήγηση
της μεθοδολογίας και της ορθολο-
γιστικής φιλοσοφίας σε δημόσιες
συμβάσεις δεν φαίνεται να περιο-
ρίζεται μόνο στο τερματικό Φ.Α.
Δημοσιογραφικές πληροφορίες,
για την ώρα, επιμένουν πως κάτι
ανάλογο συνέβη και με τον δρόμο
Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς, έργο για
το οποίο φαίνεται να εκδηλώθηκε
πολιτικό ενδιαφέρον εξ Αθηνών.

Οι παραδοχές
Μια χαρακτηριστική περίπτωση

του προβληματισμού «μαθήματα»
που έχουν προκαλέσει τα τελευταία
ναυάγια δημοσίων συμβάσεων είναι
τα όσα αναφέρει ο γενικός λογιστής
της Δημοκρατίας Ανδρέας Αντω-
νιάδης σε ενημερωτικό του σημεί-
ωμα προς τη Βουλή, το οποίο απο-
κάλυψε την περασμένη Παρασκευή
η ηλεκτρονική «Κ». Στο καταλη-
κτικό σημείο του σημειώματος ο
γενικός λογιστής αναφέρει: «Έχου-
με καταγράψει τα “μαθήματα” από
τα τελευταία περιστατικά και θα
εκδώσουμε σύντομα κατευθυντή-
ριες οδηγίες και βέλτιστες πρακτικές
τόσο προς τις αναθέτουσες αρχές
όσο και προς του οικονομικούς φο-

ρείς για το πώς πρέπει να προσεγ-
γίζουν με επαγγελματισμό την εμ-
πλοκή τους στις δημόσιες συμβά-
σεις». Πέρα από τα μέτρα που αναγ-
γέλθηκαν, ο γενικός λογιστής, που
είναι η Αρχή Δημοσίων Συμβάσεων,
επικαλούμενος «την εναρμόνιση
των Ευρωπαϊκών Οδηγιών που
έχουν εισαχθεί στην Περί Δημο-
σίων Συμβάσεων Νομοθεσία του
2016, σχετικές πρόνοιες που ρυθ-
μίζουν τις αλλαγές σε συμβάσεις
που έχουν ανατεθεί», επιχειρεί να
μετριάσει την πίεση που ήδη ασκεί-
ται προς τις αναθέτουσες αρχές
με το σκεπτικό πως ο άδοξος τερ-
ματισμός ενός έργου «δεν αποτελεί
μόνο κυπριακό φαινόμενο, αφού
και οι υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες
έρχονται κατά καιρούς αντιμέτωπες
με παρόμοια προβλήματα, και έχου-

με αναπτύξει πακέτο μέτρων που
θα ανακοινωθούν μόλις γίνει δια-
βούλευση με τους εμπλεκόμενους
φορείς».

Στον δεύτερο ΑΒΑΞ
Ένα θέμα, ίσως το κορυφαίο,

που φαίνεται να απασχολεί τους
αρμοδίους δεν είναι τόσο η καταγ-
γελία μιας σύμβασης, αλλά η εξέλιξη
αυτή να μην αφήσει έντονα απο-
τυπώματα στην τύχη του έργου. Το
μέτρο που ανακοίνωσε ο γενικός
λογιστήςστην ενημέρωσή του προς
τη Βουλή ενδιαφέρει άμεσα την
επόμενη μέρα στο δρόμο Πόλης-
Πάφου. Τι ανέφερε ο γενικός λογι-
στής; «[…] ως Αρμόδια Αρχή Δημο-
σίων Συμβάσεων, θέλοντας προ-
δραστικά να βοηθήσει τις αναθέ-
τουσες αρχές να έχουν εναλλακτικές,

έχει ήδη εισαγάγει σχετικό όρο στα
πρότυπα έγγραφα των διαγωνισμών
δημοσίων έργων, ο οποίος επιτρέπει
στην αναθέτουσα αρχή, αφού αξιο-
λογήσει τα δεδομένα που διαμορ-
φώνονται ενώπιόν της, μετά τον
τερματισμό ενός έργου, να ενεργο-
ποιήσει έναν καθορισμένο μηχανι-
σμό για να αποταθεί στον επόμενο
στη σειρά κατάταξης προσφοροδό-
τη, προκειμένου να του προταθεί
η συνέχιση και ολοκλήρωση του
διακοπέντος έργου». Αυτό σημαίνει
πως η αναθέτουσα αρχή στονδρόμο
Πάφου-Πόλης που είναι τα Δημόσια
Έργα, προκειμένου να αποφύγει
μια νέα χρονοβόρα διαδικασία από
την αρχή να στραφεί στον δεύτερο
προσφοροδότη που είναι η ΑΒΑΞ,
μια εταιρεία κυπριακών συμφερόν-
των. Με βάση τις προσφορές που

υποβλήθηκαν η ΑΒΑΞ ήταν πιο ακρι-
βή κατά €5.891.000 (προσφορά
€78.870.000) από την ΙΝΤΡΑΚΑΤ,
η οποία πήρε το έργο για €72.979.000
και μεσούσης υλοποίησης του έργου
απαίτησε άλλα €32 εκατ., έναν από
τους βασικούς λόγους καταγγελίας
της σύμβασης.

Το πακέτο μέτρων
Με αφορμή τις συνθήκες που

οδήγησαν στον τερματισμό κάθε
έργου ξεχωριστά το Γενικό Λογι-
στήριο προανήγγειλε πως θα εκ-
δώσει σύντομα «κατευθυντήριες
οδηγίες και βέλτιστες πρακτικές
τόσο προς τις αναθέτουσες αρχές
όσο και προς τους οικονομικούς
φορείς για το πώς πρέπει να προ-
σεγγίζουν με επαγγελματισμό την
εμπλοκή τους στις δημόσιες συμ-

βάσεις». Όπως φαίνεται από την
περιγραφή του γενικού πλαισίου
που έδωσε ο γενικός λογιστής, τα
μέτρα που έχουν ετοιμαστεί και το
μόνο που απομένει είναι η διαβού-
λευση με τις αναθέτουσες αρχές,
κινούνται στο πνεύμα και τη λογική
άλλων φορέων, όπως του ΕΤΕΚ.
Αυτά αφορούν την αντιμετώπιση
θεμάτων όπως:

• Πιο λεπτομερή και εμπεριστα-
τωμένη εκτίμηση κόστους σε δια-
βούλευση με την αγορά.

• Ορόσημα ελέγχου προόδου στο
έργο.

• Επιβεβαίωση διαθέσιμων πόρων
εργολάβου πριν την έναρξη εργα-
σιών.

• Eλεγχο πριν από την υπογραφή
συμβάσεων για παράλληλα έργα
αναδόχου με σημαντικές καθυστε-
ρήσεις και άλλα. 

Ως εναλλακτική επιλογή ο γενι-
κός λογιστής βάζει στο τραπέζι άλ-
λες «διαδικασίες που προβλέπει η
νομοθεσία που μπορούν να προ-
ωθηθούν τάχιστα προκειμένου να
εξευρεθεί ανάδοχος για να ολοκλη-
ρώσει το έργο», για περιπτώσεις
που δεν κριθεί δόκιμη η ενεργο-
ποίηση της πρόνοιας στροφής στον
δεύτερο προσφοροδότη. Αν και
δεν αναφέρεται με ξεκάθαρο τρόπο,
ο γενικός λογιστής αφήνει να αι-
ωρείται η αδυναμία αναθετουσών
αρχών στην διαχείριση προβλη-
ματικών συμβάσεων/εργολάβων
«με την τοποθέτηση ατόμου στην
ομάδα του έργου τους για τη σύν-
τομη ολοκλήρωση της προσπάθειας
για εξεύρεση νέου αναδόχου».

Παράθυρο διαφθοράς
Με τον πλέον επίσημο τρόπο

και με αφορμή τις διακοπές που
σημειώθηκαν σε μεγάλα έργα εγεί-
ρονται και ζητήματα που παραπέμ-
πουν σε διαφθορά. Για την Αρχή
Δημοσίων Συμβάσεων η διακοπή
μιας δημόσιας σύμβασης είναι τε-
χνοκρατικό θέμα και προκύπτει
κατά κύριο λόγο, κατά την άποψη
της Αρχής, «[…] από την αδυναμία
του αναδόχου να ολοκληρώσει τη
σύμβαση μέσα στα πλαίσια του νο-
μοθετικού πλαισίου για τις δημόσιες
συμβάσεις, ή/και για το λόγο ότι ο
ανάδοχος βρίσκεται σε οικονομική
δυσχέρεια και παρουσιάζει αδυνα-
μία να χρηματοδοτήσει τις εργασίες.
Η άποψή μας είναι ότι δεν πρέπει
να αφήνονται σκιές προς τις ανα-
θέτουσες αρχές που διέκοψαν τις
συμβάσεις λόγω της αδυναμίας του
αναδόχου να παραδώσει αυτό που
υποσχέθηκε με την προσφορά του,
ούτε προς το νομικό πλαίσιο που
ρυθμίζει τις υποχρεώσεις και τα δι-
καιώματα κάθε εμπλεκόμενου στις
διαδικασίες». Εδώ ο γενικός λογι-
στής θεωρεί σημαντικό να υπάρ-
χουν οι ασφαλιστικές δικλίδες π.χ.
διακοπής της σύμβασης, «καθώς
σε διαφορετική περίπτωση κατα-
στρατηγούνται οι Αρχές που διέ-
πουν τις δημόσιες συμβάσεις και
ανοίγει παράθυρο στη διαφθορά».
Ωστόσο, η συγκεκριμένη επισή-
μανση δημιουργεί ερωτηματικά
και απορίες μιας και σε άλλα έργα
για τα οποία δεν τερματίστηκε η
σύμβασή τους παρατηρήθηκε πλη-
θώρα παραβιάσεων όρων της σύμ-
βασης. Για αυτές τις περιπτώσεις
ο γενικός λογιστής περιορίζεται να
υποδείξει πως αυτή η δυσκολία της
αναθέτουσας αρχής (δικαστική εμ-
πλοκή, υποστήριξή σε νομικά και
τεχνικά θέματα αλλά και την εξεύ-
ρεση νέου αναδόχου για ολοκλή-
ρωση του έργου) «πολλές φορές
μπορεί να τύχει εκμετάλλευσης
από αναδόχους, οι οποίοι με τις
απαιτήσεις τους σπρώχνουν τα
χρονοδιαγράμματα και ζητούν πρό-
σθετες χρηματικές αποζημιώσεις,
κάτι που δημιουργεί λανθασμένη
κουλτούρα εμπλοκής σε ένα δη-
μόσιο έργο».

Θωρακίζουν
δημόσιες συμβάσεις

εκ των υστέρων
Τεράστια ερωτηματικά για τις επιλογές στον Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς

και το πολιτικό ενδιαφέρον εξ Αθηνών

<<<<<<<

Με βάση ρυθμίσεις
του πλαισίου δημοσίων
συμβάσεων υπάρχει η
εναλλακτική επιλογή
του δεύτερου προσφο-
ροδότη για έργα τα οποία
τερματίζονται. Ρύθμιση
που εάν εφαρμοσθεί
στον δρόμο Πάφου-
Πόλης θα καταστήσει
την ΑΒΑΞ, εταιρεία κυ-
πριακών συμφερόντων,
ανάδοχο του έργου.

Η περίπτωση του τερματικού στο Βασιλικό
ίσως να είναι η πλέον χαρακτηριστική για
πρακτικές ανάθεσης ενός έργου όπου τα
τεχνοοικονομικά κριτήρια επιλογής υστέ-
ρησαν άλλων. Δηλαδή η επιλογή του ανα-
δόχου δεν έγινε αποκλειστικά και μόνο με
τον τεχνικό φάκελο της προσφοράς και τις
δυνατότητές του να εκπονήσει μελέτη και
να ολοκληρώσει το έργο. Επί του συγκε-
κριμένου έργου υπάρχουν μόνο καταγγελίες
που θέλουν την τότε κυβέρνηση Αναστα-
σιάδη να έβαλε στη γεωπολιτική ζυγαριά
των σχέσεων Λευκωσίας-Πεκίνου το ενερ-
γειακό έργο. Μια πρακτική, η οποία, εάν

ακολουθήθηκε, δεν είναι κυπριακή που
όμως στη συγκεκριμένη περίπτωση άφησε
τα σημάδια της στο έργο. Για τον δρόμο
Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς δημοσιογραφικές
πληροφορίες, κυρίως από την ελληνική
πρωτεύουσα, ήθελαν να υπήρχε πολιτικό
ενδιαφέρον από πλευράς Αθηνών για το
οποίο είχε ενημερωθεί η Λευκωσία, όταν
το έργο προκηρύχθηκε. Οι ίδιες πληροφορίες
σημείωναν με νόημα το σκηνικό που επι-
κρατεί με μεγάλες κατασκευαστικές εται-
ρείες, ανάμεσά τους και η ΙΝΤΡΑΚΑΤ, οι
σχέσεις μελών της ηγετικής πυραμίδας με
το Μαξίμου καθώς και ο μετασχηματισμός

της εταιρείας σε όμιλο που ολοκληρώθηκε
πρόσφατακαι με ανάληψη έργων εκτός Ελ-
λάδας. Ωστόσο, αυτό που επισημαίνουν
πηγές σε Αθήνα και Λευκωσία δεν είναι η
πρακτική που ακολουθείται στην Ελλάδα,
που δεν είναι ασυνήθιστη για τα ευρωπαϊκά
δεδομένα, αλλά οι επιλογές της Λευκωσίας,
εάν έγιναν τελικά. Για την ιστορία πρόεδρος
της ΙΝΤΡΑΚΑΤ είναι η Νίκη Τζαβέλα, πρώην
ευρωβουλευτής της Νέας Δημοκρατίας και
του ΛΑΟΣ, ενώ για τον ισχυρό άνδρα της
εταιρείας Αλέξανδρο Εξάρχου γνωστές είναι
στην Αθήνα οι πολύ καλές σχέσεις που δια-
τηρεί με το πολιτικό σύστημα της χώρας.

Ανάθεση έργων με πολιτικό άρωμα

Τέσσερα συν ένα μέτρα προτείνει η Αρχή Δημοσίων Συμβάσεων (το Γενικό Λογιστήριο της Δημοκρατίας) για ενίσχυση του πλαισίου που διέ-
πει τις δημόσιες συμβάσεις. Την ίδια ώρα ερωτηματικό παραμένει αν η Λευκωσία, επί προηγούμενης κυβέρνησης, έγινε δέκτης πολιτικού εν-
διαφέροντος από την Αθήνα για τον δρόμο Πάφου-Πόλης.
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Είσαι φιλελεύθερος δημοκράτης; Είσαι woke

Δ εν ξέρω πόσοι άνθρωποι
στην Κύπρο και την Ελλάδα
καταλαβαίνουν τι σημαίνει

η έννοια woke και τα παράγωγά
της (wokeness, wokeism). Αν κρίνω
με βάση τις αντιλήψεις των Βρε-
τανών εικάζω ότι, για την πλειονό-
τητα, η έννοια είναι τόσο κατα-
νοητή όσο το mRNA – «κάτι άκου-
σα, αλλά δεν ξέρω τι». Έρευνα του
YouGov (18/5/21) έδειξε ότι σχεδόν
το 60% των Βρετανών δεν γνωρίζει
τι σημαίνει ο όρος woke, ενώ σχε-
δόν ένας στους τρεις ουδέποτε τον
έχει ακούσει.

Δεν είναι παράξενο. Οι κοινω-
νικές ρίζες του woke (αφύπνιση)
είναι εξω-ευρωπαϊκές. Ο όρος είναι
η ανεπίσημη χρήση της παθητικής
μετοχής woken του ρήματος wake
(ξυπνώ) και άρχισε να χρησιμοποι-
είται στην Αμερική, από αφροαμε-
ρικανούς διανοούμενους, στις πρώ-
τες δεκαετίες του 20ού αιώνα. Απέ-
κτησε ευρύτερη χρήση με την ακτι-
βιστική προτροπή, αρχικά σε τρα-
γούδια και θεατρικά έργα, «stay
woke» («μείνε άγρυπνος»). Η μαύρη
κοινότητα καλείται να βρίσκεται
σε εγρήγορση – να έχει επίγνωση
του εμπεδωμένου ρατσισμού και

των διακρίσεων που υφίσταται και,
φυσικά, να ανθίσταται. 

Από το 2014 η χρήση του woke
γενικεύεται και διευρύνεται. Ο φό-
νος του δεκαοχτάχρονου αφροα-
μερικανού Μάικλ Μπράουν στο
Μισσούρι, από αστυνομικό, προ-
κάλεσε τεράστιο κύμα διαμαρτυ-
ρίας. Εμφανίστηκε, τότε, το hashtag
#StayWoke στο Twitter, μαζί με
το συγγενές του #BlackLivesMatter.
Οι αφροαμερικανοί εξέφραζαν ορ-
γισμένα την εμπειρία των ρατσι-
στικών προκαταλήψεων, καλώντας
σε συλλογική δράση. Βαθμιαία, ο
όρος επεκτάθηκε, περιλαμβάνοντας
θέματα διακρίσεων και προκατα-
λήψεων αναφορικά με το φύλο και,
αργότερα, τη σεξουαλικότητα. Εν
ολίγοις, «αφύπνιση» (woke), σήμερα,
θα πει: να έχεις επίγνωση των αδι-
κιών, συγχρονικά και διαχρονικά,
ιδιαίτερα αναφορικά με τη φυλή,
το φύλο και τη σεξουαλικότητα.

Η έκκληση για αφύπνιση και,
συνεπώς, για παρεμβατική δράση
είναι εγγενές στοιχείο κάθε πολι-
τικής δραστηριότητας που ελαύ-
νεται από ιδεώδη. «Ξυπνήστε, τέ-
κνα, κι ήλθεν η ώρα [της λευτεριάς]»,
φωνάζει ο Ρήγας Φεραίος. Ο Γκάντι

καλεί τους Ινδούς να αφυπνίσουν
τη συνείδησή τους, στρατευόμενοι
στον αγώνα για ανεξαρτησία. Μαύ-
ροι ακτιβιστές και φεμινίστριες συ-
χνά χρησιμοποιούν τη φράση «ξυ-
πνήστε», απευθυνόμενοι στη λευκή
Αμερική και το έθνος γενικότερα
– ξυπνήστε και δείτε τις αδικίες
φυλής και φύλου. 

Η αφύπνιση είναι απαραίτητη,
στο μέτρο που, στη ρουτινώδη ζωή,
ζούμε αστόχαστα. Όπως όταν οδη-
γούμε δεν έχουμε, υπό κανονικές
συνθήκες, πλήρη επίγνωση της
δραστηριότητάς μας, στη ροή της
καθημερινότητας τείνουμε να μη
διερωτόμαστε γι’ αυτά που κάνουμε
– λειτουργούμε συνήθως διεκπε-
ραιωτικά. Αν είμαστε μέρος της
«κανονικής» πλειονότητας, δεν μας
απασχολούν θέματα «περιθωριακά»,
όπως λ.χ. οι φυλετικές προκαταλή-
ψεις, ο σεξισμός ή ο σεξουαλικός
προσανατολισμός. Αποκτούμε συ-
νείδηση των θεμάτων αυτών όταν
λίγοι θιγόμενοι ή ευαισθητοποι-
ημένοι, εφιστούν την προσοχή μας
σε αυτά. Η συνείδησή μας, τότε,
δυνητικά αφυπνίζεται – βλέπουμε
κάτι που προσπερνούσαμε. 

Τα ιδεώδη της ελευθερίας και

της ισότητας, που υποτείνουν τη
φιλελεύθερη νεωτερικότητα, επι-
βάλλουν τη σωκρατική εγρήγορση:
εξετάζουμε με αυστηρότητα τον
τρόπο που ζούμε, έτσι ώστε οι πρά-
ξεις μας να εναρμονίζονται, κατά
το δυνατόν, με τις διακηρύξεις μας.
Αυτή την απόκλιση ευγενών δια-
κηρύξεων και ζοφερής πραγματι-
κότητας για τους αφροαμερικανούς
υπογράμμισε, με απαράμιλλη ρη-
τορική δεινότητα, ο Μάρτιν Λούθερ
Κινγκ, στην περίφημη ομιλία του
στην Ουάσιγκτον, στις 28 Αυγού-
στου 1963. 

«Όταν οι αρχιτέκτονες της δη-
μοκρατίας μας έγραψαν τα υπέροχα
λόγια του Συντάγματος και της Δια-
κήρυξης της Ανεξαρτησίας, υπέ-
γραφαν ένα γραμμάτιο στο οποίο
θα γινόταν κληρονόμος κάθε Αμε-
ρικανός», είπε ο Κινγκ. «Αυτό το
γραμμάτιο ήταν μια υπόσχεση ότι
όλοι οι άνθρωποι –ναι, οι μαύροι
όσο και οι λευκοί– θα έχουν εγγυη-
μένα τα αναφαίρετα δικαιώματα
της ζωής, της ελευθερίας και της
επιδίωξης της ευτυχίας. Είναι προ-
φανές σήμερα ότι η Αμερική έχει
αθετήσει αυτό το γραμμάτιο σε ό,τι
αφορά τους έγχρωμους πολίτες

της». Δεν έχουν τόση σημασία οι
ιστορικές λεπτομέρειες, όσο ο τρό-
πος σκέψης του Κινγκ: η ηθικοπο-
λιτική εγρήγορση είναι επιβεβλη-
μένη προκειμένου να βεβαιωνό-
μαστε ότι, ως κοινότητα ελευθερίας
και ισότητας, είμαστε συνεπείς με
τον εαυτό μας. 

Αν, λοιπόν, θέλεις να είσαι συ-
νεπής φιλελεύθερος δημοκράτης,
είσαι υποχρεωμένος να αγρυπνείς
– να είσαι woke. Να διερωτάσαι αν
οι νόμοι μας και η εφαρμογή τους
καθρεφτίζουν τις αξίες μας, αν οι
εύλογες επιθυμίες της ευημερίας
και της ασφάλειας επισκιάζουν τη
βούλησή μας να είμαστε ηθικά
όντα, αν συμπεριφερόμαστε σωστά
σε όσους βρίσκονται εκτός του
mainstream, αν οι αναπόφευκτες
(και απαραίτητες) σχέσεις ισχύος
μεταξύ μας εμποδίζουν το καθολικό
ευ ζην. 

Ακόμη και τα ευγενέστερα ιδε-
ώδη, όμως, εφόσον μετουσιώνον-
ται σε κοινωνικά κινήματα δράσης
και θεσμίζονται σε πολιτικές ορ-
γανισμών, έχουν σκοτεινές όψεις.
Η χριστιανική αγάπη ενδέχεται
να μετατραπεί σε ευσεβισμό επι-
τηρούμενο από την εκκλησιαστική

γραφειοκρατία, η ελευθερία σε εκ-
φοβιστική ασυδοσία, η ισότητα
σε ισοπέδωση και μετριοκρατία,
και η ηθικοπολιτική αφύπνιση σε
προκρούστειο και υποκριτικό αφυ-
πνισμό. 

Η ιδεολογικοποίηση του ιδεώ-
δους είναι εγγενές στοιχείο της ορ-
γανωμένης κινηματικής δράσης.
Χωρίς ιδεολογία, το κίνημα στε-
ρείται πνευματικών καυσίμων. Με-
τατρεπόμενο, όμως, σε ιδεολογία,
το ιδεώδες μετατρέπεται σε οιονεί-
κλειστό δόγμα, αντιμαχόμενο αν-
τίπαλα δόγματα. Το δόγμα υπηρε-
τείται από κομισάριους, οι οποίοι
το υπερασπίζονται επαγγελματικά
και/ή ταυτοτικά. Παραδόξως, το
ιδεολογικοποιημένο ιδεώδες συνι-
στά μία λύση, η οποία αναζητά
προβλήματα! Η αφύπνιση μετα-
τρέπεται σε αφυπνισμό – το woke
σε wokeism.

Θα συνεχίσω στο επόμενο.

Ο κ. Χαρίδημος Τσούκας είναι καθηγητής
στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και αντεπι-
στέλλον μέλος της Κυπριακής Ακαδη-
μίας Επιστημών, Γραμμάτων και Τεχνών.

www.htsoukas.com

Του ΠΑΥΛΟΥ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Η διαπίστωση, μετά από κοινοβου-
λευτικό ερώτημα του βουλευτή
Σταύρου Παπαδούρη προς το
υπουργείο Οικονομικών, ότι κατά
την περίοδο 2020 - 2023 τρία κόμ-
ματα, ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ και ΔΗΚΟ, έλα-
βαν, χωρίς να το απαγορεύει η νο-
μοθεσία, από εταιρείες που δρα-
στηριοποιούνται στο στοίχημα και
τα τυχερά παιχνίδια συνολικά
190.000 ευρώ ως χορηγίες, συγκα-
ταλεγόμενα σε ειδική λίστα οργα-
νισμών που επιτελούν «έργα κοινής
ωφέλειας», άνοιξε εκ νέου το ζήτημα
των εισφορών στα κόμματα. Εγέρ-
θηκε το ερώτημα κατά πόσο τα
κόμματα, που νομοθετούν για θέ-
ματα που επηρεάζουν άμεσα εται-
ρείες στοιχήματος και τυχερών παι-
χνιδιών, αλλά και τα έσοδά τους,

μπορούν να αποδέχονται χορηγίες
από αυτές. Αυτό το ερώτημα τέθηκε
την περασμένη Τετάρτη στην Επι-
τροπή Θεσμών, εκφράζοντας τη
σύμφωνο γνώμη τους να απομα-
κρυνθεί άρον-άρον η όποια καχυ-
ποψία για πολιτικά ανταλλάγματα
σε σχέση με εταιρείες, που δρα-
στηριοποιούνται στον τομέα του
στοιχήματος, των τυχερών παιχνι-
διών και των καζίνο, μέσα από τη
στήριξη της πρότασης νόμου του
κ. Παπαδούρη, που απαγορεύει αυ-
τού του είδους τις εισφορές σε κόμ-
ματα και συνδεδεμένες με αυτά
οργανώσεις.  

Παράγοντες φθοράς
Για τα κόμματα, κυρίως τα με-

γάλα, η αδιαφάνεια στις δωρεές
προς τα ταμεία τους αποτελεί ένα
αρνητικό παρελθόν –όχι τόσο μα-
κρινό, που θα ήθελαν να ξεχάσουν,
καθώς οι αποκαλύψεις σκανδάλων
από ύποπτες εισφορές τούς προ-
κάλεσαν την τελευταία δεκαετία
τεράστια φθορά, συντείνοντας στη
σημερινή εικόνα των χαμηλών πο-
σοστών σε ψηφοφόρους και γενι-
κότερα στον υψηλό βαθμό απαξίω-
σης από τους πολίτες. Για τις πε-
ριπτώσεις τόσο του ΔΗΣΥ όσο και
του ΑΚΕΛ, οι αποκαλύψεις το 2014
του οικονομικού σκανδάλου γύρω
από την εταιρεία Focus του Μιχάλη
Ζολώτα, φίλου και στενού συνερ-
γάτη του Αντρέα Βγενόπουλου, και
συγκεκριμένα τα χρήματα που κα-
τέληξαν στα ταμεία τους, αν και
δεν συνδέονταν με ποινικό αδίκημα,
έδωσαν εύλογα τροφή στην καχυ-
ποψία για πολιτικά ανταλλάγματα.

Για το ΑΚΕΛ αποκορύφωμα σοβα-
ρών κατηγοριών για ύποπτες ει-
σφορές ήταν η υπόθεση της αγοράς
από το Ταμείο Συντάξεων της CYTA
τ/κ τεμαχίου, γνωστής ως «σκάν-
δαλο της Δρομολαξιάς», αφήνοντας
μεγάλες πληγές στο κόμμα της Εζε-
κία Παπαϊωάννου, δεδομένου ότι
το 2015 οδήγησε στη φυλάκιση
ενός από τα ηγετικά του στελέχη,
του Βενιζέλου Ζαννέτου. Από την
άλλη, σήμερα ο ΔΗΣΥ δοκιμάζεται
μέσω των ερευνών της Ανεξάρτητης
Αρχής κατά της Διαφθοράς για το
βιβλίο του Μακάριου Δρουσιώτη
«Κράτος Μαφία» και τις καταγγελίες
του βουλευτή του ΑΚΕΛ, Χρίστου
Χριστοφίδη, για τα «χρυσά διαβα-
τήρια», έρευνες που αφορούν την
κυβέρνηση Νίκου Αναστασιάδη.

Πολιτική ηθική
«Τα ίδια τα κόμματα πρέπει να

αυτοδιορθώνονται, αν και εφόσον
έχουν την ανάλογη πολιτική ηθική

να το κάνουν», αναφέρει στην «Κ»
ο κ. Παπαδούρης, εντάσσοντας την
πρόταση νόμου που κατέθεσε, στην
προσπάθεια της Βουλής να βάλει
όσες περισσότερες ασφαλιστικές
δικλίδες μπορεί στο ζήτημα της
διαφάνειας γύρω από τις χορηγίες
προς τα κόμματα. Εκτός από τη
διαφάνεια, πιστεύει ότι η πρόταση
καταπολεμά κάθε ίχνος έμμεσου
συγκρουόμενου συμφέροντος και
ενισχύει το πολιτικά ηθικό, σημει-
ώνοντας ότι για την περίπτωση χο-
ρηγίας που ανέδειξε δεν εντόπισε
κάτι παράνομο. Βλέπει ότι τα τε-
λευταία 10 χρόνια το κεφάλαιο των
δωρεών προς κόμματα έχει δημι-
ουργήσει φθορά σε ορισμένα από
αυτά, δυσαρεστώντας έντονα τους
πολίτες, φτάνει, όπως τονίζει, να
μην καταλήγουμε σε λαϊκισμούς.
«Τα τελευταία τρία χρόνια που ανή-
κω σε κόμμα, βλέπω και κατανοώ
αυτό που λένε, ότι τα κόμματα
έχουν να επιτελέσουν κάποιον σκο-

πό, ως ‘‘κύτταρα της Δημοκρατίας’’,
αλλά πρέπει από μόνα τους να αν-
τιλαμβάνονται ότι η εξουσία δεν
σημαίνει κατάχρηση, αλλά παροχή
καλοπροαίρετων υπηρεσιών», το-
νίζει.

«Παράθυρα»
Η περίπτωση των χορηγιών

190.000 ευρώ την περίοδο 2020 -
2023 σε κόμματα, ως χορηγία «ορ-
γανισμού κοινωφελούς σκοπού»,
που καταδεικνύει την ύπαρξη «πα-
ράθυρων» εξασφάλισης κεκαλυμ-
μένων χορηγιών, προκάλεσε νέα
συζήτηση. Πηγή χορηγίας όπως η
συγκεκριμένη είναι αχρείαστη,
όπως επισημαίνει ο κ. Παπαδούρης,
από τη στιγμή που το άρθρο 5 του
περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμου
προβλέπει ότι κάθε πολιτικό κόμμα,
το αργότερο μέχρι την 30ή Ιουνίου
κάθε έτους, αναρτά στην ιστοσελίδα
του στο διαδίκτυο και ταυτόχρονα
διαβιβάζει στον έφορο Τήρησης

του Μητρώου Πολιτικών Κομμάτων,
που είναι ο εκάστοτε γενικός δι-
ευθυντής του υπουργείου Εσωτε-
ρικών, κατάλογο των προσώπων
που είχαν προβεί σε ιδιωτικές ει-
σφορές άνω των €500 κατά το αμέ-
σως προηγούμενο έτος, ο οποίος
περιλαμβάνει τα ονόματα των φυ-
σικών και των νομικών προσώπων
και το συνολικό ποσό εισφοράς για
κάθε περίπτωση. Ο έφορος είναι
υποχρεωμένος διά νόμου να κοι-
νοποιεί στην Ελεγκτική Υπηρεσία
για έλεγχο τα μητρώα εισφορών
που καταθέτουν κάθε χρόνο ενώ-
πιόν του τα κόμματα. Στα συγκε-
κριμένα μητρώα περιλαμβάνονται
τα ονόματα, οι αριθμοί ταυτότητας
των φυσικών προσώπων, οι αριθμοί
εγγραφής των εταιρειών και τα πο-
σά των εισφορών τους.

Απαγορεύσεις
Η κείμενη νομοθεσία απαγορεύει

την ιδιωτική εισφορά οποιουδήποτε

είδους που υπερβαίνει τις €5.000
ανά έτος από φυσικό ή νομικό πρό-
σωπο, εάν το εν λόγω πρόσωπο: 

• Έχει ανεκπλήρωτες φορολο-
γικές υποχρεώσεις ή δεν έχει φο-
ρολογικό φάκελο.

• Είναι αποκλεισμένο από συμ-
μετοχή σε διαγωνισμούς του ευ-
ρύτερου δημόσιου τομέα.

• Λειτουργεί ή συμμετέχει στο
κεφάλαιο νομικού προσώπου που
λειτουργεί καζίνο ή πρακτορείο
στοιχημάτων.

• Δεν έχει λευκό ποινικό μη-
τρώο.

• Δεν κατέχει την κυπριακή
υπηκοότητα στην περίπτωση φυ-
σικού προσώπου.

Ιδιωτική εισφορά που γίνεται
αποδεκτή κατά παράβαση των πιο
πάνω διατάξεων, επισύρει χρημα-
τική ποινή που επιβάλλεται από
τον έφορο και δεν υπερβαίνει το

τριπλάσιο της διαφοράς μεταξύ της
ανώτατης επιτρεπόμενης εισφοράς
και της εισφοράς που πραγματο-
ποιήθηκε.

Βλέμμα στην κυβέρνηση
Την ίδια ώρα που τα κόμματα

της Βουλής νιώθουν την πίεση για
πλήρη διαφάνεια γύρω από τις ει-
σφορές που δέχονται, αυτά της αν-
τιπολίτευσης απαιτούν το ίδιο κα-
θεστώς να ισχύσει και για την εκτε-
λεστική εξουσία. Σε αυτό το πλαίσιο
εντάσσεται το ζήτημα γύρω από
τον Ανεξάρτητο Φορέα Κοινωνικής
Στήριξης, με την πρόσφατη από-
φαση του προέδρου της Δημοκρα-
τίας να προβεί σε αναφορά του Νό-
μου που ψήφισε η Βουλή, να προ-
καλεί πολιτικές αναταράξεις. Σύμ-
φωνα με τον Νόμο που ψήφισε η
Βουλή, ο Φορέας υποχρεούται να
αναρτά στην ιστοσελίδα του κα-
τάλογο με τα πρόσωπα, φυσικά και
νομικά, που καταβάλλουν κατά το
προηγούμενο έτος ποσά, που υπερ-
βαίνουν τις πέντε χιλιάδες ευρώ.
Στο επίκεντρο της Επιτροπής Θε-
σμών την περασμένη Τετάρτη ήταν
και το επίπεδο διαφάνειας γύρω
από τη διαχείριση δωρεών που λαμ-
βάνει η κυβέρνηση από εταιρεία
που δραστηριοποιείται στο στοί-
χημα και τα τυχερά παιχνίδια για
σκοπούς κοινής ωφέλειας, με τον
γενικό ελεγκτή να εκφράζει πρό-
θεση για διερεύνηση. Ο βουλευτής
του ΑΚΕΛ εισηγήθηκε το παρά-
δειγμα της Αγγλίας, όπου υπάρχει
φορέας, ο οποίος διαχειρίζεται αυ-
τού του είδους τις δωρεές.

Άνοιξε ξανά το κεφάλαιο 
της διαφάνειας στα κόμματα

Η συζήτηση για αποκλεισμό των εταιρειών στοιχήματος
επανεμφανίζει σε περίοδο κάθαρσης παλιά βαρίδια 

Την περίοδο 2020 - 2023 τρία κόμματα, ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ και ΔΗΚΟ, έλαβαν, χωρίς να το απαγορεύει η νομοθεσία, από εταιρεία του κλάδου
στοιχήματος και τυχερών παιχνιδιών 190.000 ευρώ ως χορηγίες, συγκαταλεγόμενα σε λίστα για οργανισμούς «έργων κοινής ωφέλειας».

<<<<<<

«Τα ίδια τα κόμματα
πρέπει να αυτοδιορθώ-
νονται, αν και εφόσον
έχουν την ανάλογη πολι-
τική ηθική να το κά-
νουν», αναφέρει
στην «Κ» ο εισηγητής
της πρότασης νόμου,
Σταύρος Παπαδούρης.

<<<<<<

Την ίδια ώρα που
τα κόμματα της Βουλής
νιώθουν πίεση
για διαφάνεια γύρω
από τις εισφορές, αυτά
της αντιπολίτευσης
απαιτούν το ίδιο
καθεστώς και για την
εκτελεστική εξουσία.
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Γιατί οι εταιρείες με εστίαση στον πελάτη χρειάζονται
την επιστήμη της Συμπεριφοράς για να επιτύχουν

Σ το σημερινό ανταγωνιστικό
περιβάλλον, οι εταιρείες που
επιθυμούν να προσφέρουν

ουσιαστικές εμπειρίες στους πελάτες
τους συχνά αντιμετωπίζουν δυσκο-
λία στην προσπάθεια να γεφυρώ-
σουν το χάσμα μεταξύ των προθέ-
σεων και της πραγματικότητας των
τελευταίων. Ενώ οι επιχειρήσεις
προσπαθούν να δημιουργήσουν
συναρπαστικές προσφορές και εμ-
πειρίες, συχνά αποτυγχάνουν επειδή
δεν κατανοούν τα κίνητρα και τις
διαδικασίες λήψης αποφάσεων των
πελατών τους. Εδώ είναι που η επι-
στήμη της συμπεριφοράς μπορεί
να προσφέρει σημαντική βοήθεια.

Η επιστήμη της συμπεριφοράς
αποκαλύπτει ότι οι εγκέφαλοί μας
δεν λειτουργούν πάντα ορθολογι-
στικά: αντί αυτού, γνωστικές προ-
καταλήψεις, κοινωνικοί κανόνες
και συναισθήματα καθοδηγούν τις
ανθρώπινες αποφάσεις. Οι εταιρείες
συχνά υποθέτουν ότι μπορούν να
προβλέψουν τη συμπεριφορά των
πελατών εστιάζοντας αποκλειστικά
σε αυτό που, λογικά, θα έπρεπε να
θέλουν οι πελάτες. Ωστόσο, στην

πραγματικότητα, η ανθρώπινη συμ-
περιφορά είναι πολυδιάστατη, επη-
ρεαζόμενη από διάφορους παρά-
γοντες παρά από απλά σημεία δε-
δομένων. O φόβος, η ελπίδα και οι
κοινωνικές δυναμικές μπορούν, για
παράδειγμα, να αλλοιώσουν τις αν-
τιλήψεις. Η επιστήμη της συμπε-
ριφοράς αποκαλύπτει γιατί οι άν-
θρωποι φοβούνται τα δραματικά
αλλά απίθανα γεγονότα (όπως αε-
ροπορικά δυστυχήματα) περισσό-
τερο από συνηθισμένους αλλά λι-
γότερο «εντυπωσιακούς» κινδύνους
(π.χ. επιπλοκές από τη γρίπη). Αυτή
η ικανότητα των ανθρώπων να βα-
σίζουν τις αποφάσεις τους πάνω
σε πρόχειρες πληροφορίες επηρε-
ασμένες από πρόσφατα γεγονότα,
παρά σε στατιστικές, είναι ένα χα-
ρακτηριστικό παράδειγμα του πώς
οι σκέψεις μας μπορούν να επηρε-
αστούν από εντυπωσιακές ή χαρα-
κτηριστικές πληροφορίες. Οι εται-
ρείες που κατανοούν αυτούς τους
μηχανισμούς έχουν τη δύναμη να
επηρεάσουν ουσιαστικά τη συμ-
περιφορά των πελατών.

Το πρώτο βήμα προς την εστίαση

στον πελάτη είναι η ακριβής διά-
γνωση. Αυτό σημαίνει τη διερεύ-
νηση των εμπειριών του για να κα-
τανοήσουμε τα κίνητρα και τα ση-
μεία τριβής του. Η απλή προσφορά
εκπτώσεων για τη διατήρηση χρη-
στών ή η αναφορά δεδομένων είναι
μια βραχυπρόθεσμη προσέγγιση.
Ο αποτελεσματικός σχεδιασμός
εστίασης στον πελάτη περιλαμβάνει
την αποτύπωση και διάγνωση των
σημείων όπου οι εμπειρίες του με-
ταβάλλονται θετικά και αρνητικά.
Οι σωστές παρεμβάσεις δεν έχουν
να κάνουν με γρήγορες λύσεις, αλλά
με τη διατήρηση της δέσμευσης,
ενισχύοντας τη συναισθηματική
σύνδεση με τον πελάτη και μει-
ώνοντας τα γνωστικά και φυσικά
εμπόδια που επηρεάζουν τη σχέση
μαζί του.

Φανταστείτε ένα σενάριο που
περιλαμβάνει μια διαδικτυακή υπη-
ρεσία παράδοσης φαγητού που πα-
ρατηρεί σημαντική μείωση στις
επαναληπτικές παραγγελίες από
νέους πελάτες. Στην επιφάνεια,
γρήγορες λύσεις μπορεί να περι-
λαμβάνουν την προσφορά κωδικών

έκπτωσης για επόμενες αγορές ή
την αξιοποίηση υπενθυμίσεων για
λήξη εκπτώσεων. Ωστόσο, μια βα-
θύτερη διάγνωση της συμπεριφοράς
θα μπορούσε να αποκαλύψει μια
διαφορετική πραγματικότητα: οι
νέοι πελάτες μπορεί να έχουν αι-
σθανθεί υπερβολική πίεση από την
πολύπλοκη πλοήγηση, τις αποτυ-
χημένες παραδόσεις ή να έχουν
απογοητευτεί από το ότι οι προ-
σφορές δεν ήταν επαρκώς εξατο-
μικευμένες στις ανάγκες τους. Η
αντιμετώπιση αυτών των βασικών
ζητημάτων θα μπορούσε να περι-
λαμβάνει την απλοποίηση της δια-
δικτυακής διαδικασίας παραγγελίας,
την παροχή ακριβέστερων εκτιμή-
σεων χρόνου παράδοσης ή την εξα-
τομίκευση των προτάσεων προϊόν-
των βάσει της πρώτης αγοράς τους.

Αντί να προτείνει επιφανειακές
λύσεις, η επιστήμη της συμπερι-
φοράς προωθεί ουσιαστικές αλλαγές
για την κάλυψη των αναγκών των
πελατών. Στόχος είναι η δημιουργία
μιας εμπειρίας που αντανακλά βαθιά
και προωθεί τη συνεχή δέσμευση,
διασφαλίζοντας μια ομαλή και εύ-

κολη ολοκλήρωση παραγγελίας ή
παρέχοντας άμεση υποστήριξη πε-
λατών για την ταχεία επίλυση προ-
βλημάτων. Αφού κατανοηθούν οι
κινητήριοι παράγοντες συμπερι-
φοράς των πελατών, η πραγματική
πρόκληση –και ευκαιρία– εναπό-
κειται στην πρόκληση αλλαγής. Η
επιστήμη της συμπεριφοράς προ-
σφέρει ισχυρά εργαλεία για ιδέες,
προωθώντας καινοτόμες και απο-
τελεσματικές λύσεις που ικανοποι-
ούν τις ανάγκες των πελατών, ενώ
συνάδουν με τους επιχειρηματικούς
στόχους. Η εξατομίκευση, όπως η
εναρμόνιση των προσφορών, μη-
νυμάτων και εμπειριών με τις ατο-
μικές ανάγκες, δημιουργεί αυθεν-
τικές σχέσεις με τους πελάτες. Οι
εταιρείες που κατανοούν τα μονα-
δικά δεδομένα των πελατών τους
και προσαρμόζουν τις δράσεις τους
δημιουργούν ισχυρή απήχηση, με-
τατρέποντας τους χρήστες μιας φο-
ράς σε πιστούς υποστηρικτές. Τα
μηνύματα που βασίζονται σε αξίες,
η αναμόρφωση των αντιλήψεων
και η κατανόηση του τι έχει σημασία
για τους πελάτες είναι ουσιώδη βή-

ματα για την ενίσχυση μιας μακρο-
χρόνιας σχέσης μαζί τους.

Η επιστήμη της συμπεριφοράς
δεν αφορά τη χειραγώγηση των πε-
λατών. Αφορά την κατανόησή τους.
Οι εταιρείες που αξιοποιούν αυτές
τις γνώσεις δημιουργούν εμπειρίες
που φαίνονται προσεγμένες και
εξατομικευμένες, εναρμονίζοντας
τους επιχειρηματικούς στόχους με
τις πραγματικές ανθρώπινες ανάγ-
κες. Αυτό τις καθιστά πιο εστια-
σμένες στον πελάτη και, εν τέλει,
πιο επιτυχημένες. Σε ένα τρίωρο
σεμινάριο της σειράς LifeChnaging
Ideasτου Πανεπιστημίου Λευκωσίας
θα συζητήσουμε εκτενώς για το
πώς η επιστήμη της συμπεριφοράς
μπορεί να μεταμορφώσει τη στρα-
τηγική εμπλοκής των πελατών μιας
εταιρείας.

Ο Παντελής Σολωμού είναι διδάκτωρ Οι-
κονομικών Επιστημών, σύμβουλος Επι-
στήμης Συμπεριφοράς.

• Περισσότερες πληροφορίες στη σελί-
δα www.unic.ac.cy/ideas/event/custo-
mer-centricity/.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Εμπειροι παρατηρητές του Κυπρια-
κού τόσο στη Λευκωσία όσο και
στο εξωτερικό επισημαίνουν το μο-
τίβο προετοιμασίας σε Άγκυρα αλλά
και σε τουρκοκυπριακή κοινότητα
για την επόμενη ημέρα μιας διε-
θνούς διάσκεψης για το Κυπριακό,
η οποία θα ναυαγήσει, χωρίς αυτή
να οδηγήσει σε επανεκκίνηση των
διαπραγματεύσεων. Αυτό το Plan
Bδείχνει να έχει συγκεκριμένο απο-
τύπωμα που φαίνεται να διαμορ-
φώνεται τόσο αναφορικά με το μέλ-
λον της λεγόμενης ΤΔΒΚ όσο και
με τις εσωτερικές διεργασίες σε πο-
λιτικό επίπεδο της τουρκοκυπριακής
κοινότητας. 

Οι «τουρ» του Τατάρ
Ο Τουρκοκύπριος ηγέτης, Ερσίν

Τατάρ, δείχνει να δραστηριοποιείται
έντονα το τελευταίο διάστημα όχι
μόνο σε επίπεδο ρητορικής σε σχέ-
ση με την «κυριαρχική ισότητα»
στη δημόσια σφαίρα κάθε φορά
που αναφέρεται στο Κυπριακό, αλλά
και με συγκεκριμένες ενέργειες
αναβάθμισης της «ΤΔΒΚ» σε διεθνές
και περιφερειακό επίπεδο. Η κύρια
προσπάθειά του στον Οργανισμό
Τουρκογενών Κρατών (ΟΤΚ) κλει-
δώνει το καθεστώς παρατηρητή
για τη λεγόμενη ΤΔΒΚ, χωρίς ωστό-
σο να αποκομίζει, τουλάχιστον ακό-
μη, σε επίπεδο τουρκογενών κρατών
της κεντρικής Ασίας κάποιο προ-
ηγούμενο αναγνώρισης του ψευ-
δοκράτους. Ωστόσο, η έμφαση που
δίνεται σε αυτό το επίπεδο στοχεύει
στην αναβάθμιση των «κρατικών
χωρητικοτήτων» της ΤΔΒΚ και συν-
δυαστικά με ένα αδιέξοδο τα επό-
μενα χρόνια στο Κυπριακό θα μπο-
ρούσε να οδηγήσει δυνητικά σε
μια ντε γιούρε αναγνώριση κάποιου
μικρού κράτους της περιοχής – που
θα δούλευε καταλυτικά στο προ-

ηγούμενο αναγνωρίσεων του ψευ-
δοκράτους τα επόμενα χρόνια. Ο
κ. Τατάρ την περασμένη εβδομάδα
περιόδευσε σε Βρυξέλλες και Πο-
λωνία, χωρίς ωστόσο να αποκομίσει
κάτι απτό πέραν της δικής του «δια-
φώτισης» για την «ΤΔΒΚ» σε περι-
βάλλοντα ΜΚΟ και τουρκικών κοι-
νοτήτων της διασποράς που συν-
δέονται οργανικά τόσο με την Τουρ-
κία όσο και απευθείας με το τουρ-
κικό ΥΠΕΞ. Από τις Βρυξέλλες μά-
λιστα απλώς επανέλαβε τα περί κυ-
ριαρχικής ισότητας και δύο κρατών,
επιβεβαιώνοντας ωστόσο, στην «Κ»
και στον ανταποκριτή της στις Βρυ-
ξέλλες, Γιώργο Κακούρη, πως εντός
του 2025 –τέλη Ιανουαρίου– θα
πραγματοποιηθεί διεθνής διάσκεψη
με την παρουσία του Η.Β. εκτός του
επιπέδου του υπουργείου Εξωτε-
ρικών. Καλά ενημερωμένες πηγές
της «Κ» στα Κατεχόμενα αναφέρουν
πως ο Τουρκοκύπριος ηγέτης θα
ακολουθήσει αυτό το μοτίβο μέχρι
τις επόμενες «εκλογές» στην «ΤΔΒΚ»
–κανονικές ή πρόωρες– ανεξαρτή-
τως αν θα επιβιώσει ο ηγέτης της
τουρκοκυπριακής κοινότητας ή,
τελικά, θα απομακρυνθεί. Ότι θα
είναι υποψήφιος, θεωρείται δεδο-
μένο. 

Το CTP
Ενδιαφέρον αποκτούν και οι εξε-

λίξεις εντός της τουρκοκυπριακής
Αριστεράς και δη στο CTP (Ρεπουμ-
πλικανικό Τουρκικό Κόμμα). Αν και

το CTP επαναλαμβάνει τη θέση του
υπέρ μιας ομοσπονδιακής λύσης,
ο ηγέτης του, Τουφάν Έρχιουρμαν,
είδε τον Τούρκο αντιπρόεδρο Τζεβν-
τέτ Γιλμάζ κατά την παρουσία του
στα Κατεχόμενα στο πλαίσιο των
«εορτασμών» της παράνομης ανα-
κήρυξης της ΤΔΒΚ, την προπερα-
σμένη εβδομάδα. Ο κ. Γιλμάζ, στο
πλαίσιο της τουρκικής αντιπρο-
εδρίας, χειρίζεται επίσημα τον φά-
κελο «Κύπρος» για την τουρκική
εξωτερική πολιτική και η συνάντηση
των δύο ερμηνεύεται από παρατη-
ρητές στα Κατεχόμενα ως:

• Συνδιαλλαγή στο πλαίσιο της
κρίσης στα Κατεχόμενα με το ζή-
τημα του Ζιγιά Όζτουρκλερ στην
προεδρία της «Βουλής» προκειμένου
η Τουρκία να μην επιβάλει –σε νέες
εκλογές– τον Ερσίν Τατάρ με τον
τρόπο που το έκανε στο παρελθόν,
ουσιαστικά επηρεάζοντας το απο-
τέλεσμα της διαδικασίας και 

• Ως αλλαγή παραδείγματος για
την τουρκοκυπριακή Αριστερά που

πλέον επαναλαμβάνει τη στήριξή
της στην ΔΔΟ, αλλά με τον αστε-
ρίσκο της ύπαρξης έκβασης για την
«ΤΔΒΚ», αν δεν υπάρξουν αποτε-
λέσματα στις διαπραγματεύσεις
του Κυπριακού – πτυχή που εξυ-
πηρετεί το αφήγημα της Άγκυρας
για αναβάθμιση, αναγνώριση ή ακό-
μη και απορρόφηση του ψευδοκρά-
τους τα επόμενα χρόνια στα πλαίσια
ενός Plan B σε ισχύ.

Κινείται προληπτικά η Κ.Δ.
Η Λευκωσία κινείται σε διπλω-

ματικό επίπεδο προληπτικά προ-
κειμένου να αποτρέψει τυχόν προ-
ηγούμενα σε σχέση με την ανα-
βάθμιση της «ΤΔΒΚ» ή κάποια, απευ-
θείας, αναγνώρισή της σε τρία επί-
πεδα: α. διμερές (διεθνώς και περι-
φερειακά) β. εντός της Ε.Ε. με έμ-
φαση στην Ουγγαρία που συμμε-
τέχει στον ΟΤΚ και γ. περιφερειακό
– προσπαθώντας να αναπτύξει σχέ-
σεις με κράτη που θα μπορούσαν
δυνητικά να αναβαθμίσουν τις σχέ-

σεις τους με την «ΤΔΒΚ» και που,
παραδοσιακά, υπήρξαν «ανεξερεύ-
νητα πεδία» της κυπριακής διπλω-
ματίας. Σε αυτό το πλαίσιο τόσο η
προσπάθεια του ΥΠΕΞ, κ. Κόμπου,
να έχει επαφές με το Αζερμπαϊτζάν
όσο και οι ενημερώσεις του στο
επίπεδο των «27» για τις προσπά-
θειες της «ΤΔΒΚ» να αναβαθμιστεί
εντός του ΟΤΚ, εντάσσονται σε ένα
πλαίσιο προληπτικής διπλωματίας
«καθ’ οδόν» για τη διεθνή διάσκεψη.
Στη Λευκωσία, αρκετοί παρατηρη-
τές των εξελίξεων εκτιμούν πως δύ-
σκολα θα υπάρξει το αμέσως επό-
μενο διάστημα άμεση αναγνώριση
της «ΤΔΒΚ», ωστόσο αν το Κυπριακό
βρεθεί μετά από ένα ναυάγιο τους
επόμενους μήνες σε μια κατάσταση
limboαυτό δεν αποκλείει το γεγονός
να υπάρξουν κινήσεις εκ μέρους
της Άγκυρας προκειμένου σε επί-
πεδο μικρών κρατών, που η τελευ-
ταία τους ασκεί άμεση επιρροή, να
υπάρξει το προηγούμενο ακόμη
και… μιας αναγνώρισης ή δημι-
ουργίας απευθείας σχέσεων σε ανα-
βαθμισμένο «διμερές επίπεδο» με
τη λεγόμενη ΤΔΒΚ. 

Πού το πάει η Τουρκία; 
Η Τουρκία δείχνει να ακολουθεί

ένα πολύ ενδιαφέρον μοτίβο όσον
αφορά στο πώς κινείται στο Κυ-
πριακό σε σχέση και με τον διάλογο
που έχει καθιερώσει με την Ελλάδα,
τις ευρωτουρκικές σχέσεις και τις
κινήσεις που κάνει, πλέον, με πολύ
συγκεκριμένο τρόπο ο Ερντογάν,
στο Κουρδικό. Η προσέγγισή της
δείχνει να έχει από τη μία τολμηρές
κινήσεις, όπως το να δεχτεί να πα-
ρακαθήσει στο ίδιο τραπέζι με την
Κ.Δ. στο περιθώριο της Βουδαπέ-
στης και από την άλλη να επανα-
λαμβάνει, σταθερά, το μοτίβο για
λύση δύο κρατών και απόρριψη ως
παρωχημένης πλέον της προσέγ-
γισης για μια συνεταιριστική λύση

του Κυπριακού. Στην παρούσα φάση
η Άγκυρα δείχνει να μη βιάζεται
για το πότε θα υπάρξει μια νέα κο-
ρύφωση στο Κυπριακό, να επεξερ-
γάζεται τα διπλωματικά οφέλη που
θα κέρδιζε, ιδίως στο επίπεδο των
σχέσεων με την Ε.Ε., από την ανα-
μόχλευσή του και τέλος να επεξερ-
γάζεται προσεκτικά την επόμενη
ημέρα σε περίπτωση που μια διε-
θνής διάσκεψη στο Κυπριακό δεν
οδηγήσει σε ξεκλείδωμα των συ-
νομιλιών και κορύφωση της διαδι-
κασίας. Ως προς το τελευταίο η Άγ-
κυρα δείχνει να επιδιώκει δύο στρα-
τηγικούς στόχους:

• Την εμπέδωση, ιδίως έναντι
του ΟΗΕ και της διεθνούς κοινό-
τητας σε αυτό το επίπεδο, του επι-
χειρήματος που προτάσσει μετά το
2017 για ιστορικό κλείσιμο του κύ-
κλου των συνομιλιών όπως τον γνω-
ρίσαμε μετά τα τέλη της δεκαετίας
του ’70 – χωρίς μάλιστα δική της
υπαιτιότητα.

• Μια παράλληλη διαδικασία
έναρξης, την επόμενη αμέσως ημέ-
ρα, του δύσκολου γι’ αυτήν εγχει-
ρήματος αναγνώρισης της «ΤΔΒΚ»
ή αναβάθμισης των σχέσεών της
με σειρά κρατών που θα έβαζε το
Κυπριακό σε μια αντίστοιχη, του
1983, φάση 2.0 όταν αποφάσισε,
από κοινού με τον ιστορικό ηγέτη
της τουρκοκυπριακής κοινότητας,
την «ανακήρυξη» της αποσχιστικής
λεγόμενης ΤΔΒΚ.

Η πρόθεση της Τουρκίας θα δια-
φανεί βέβαια και από τις εξελίξεις
στην τουρκοκυπριακή κοινότητα
όπου τυχόν επιβολή του Τατάρ εκ
νέου ή μια τακτική εκμετάλλευση
της μετάβασης από τον Τατάρ στον
Έρχιουρμαν (στα πρότυπα του πώς
ο Ακιντζί ή ο Τατάρ εναλλάχθηκαν
παλιότερα) όποτε συμβούν εκλογές,
θα αναδείξει περαιτέρω και το πώς
θα κινηθεί ο Ερντογάν στο Κυπρια-
κό, σε δεδομένο χρόνο και χώρο. 

Με σχέδιο στο Κυπριακό η Άγκυρα 
Προετοιμάζονται Τουρκία και τ/κ πλευρά για την επόμενη μέρα ενός πιθανού ναυαγίου μετά από μία διεθνή διάσκεψη

<<<<<<

Ενδιαφέρον αποκτούν
και οι εξελίξεις εντός
του CTP, το οποίο
επαναλαμβάνει
τη θέση του υπέρ μιας
ομοσπονδιακής λύσης.

Ο Ερσίν Τατάρ συνεχίζει συστηματικά τις προσπάθειές του, σε πολλαπλά
επίπεδα, για αναγνώριση ή αναβάθμιση της λεγόμενης ΤΔΒΚ.
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Συνέντευξη στον ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

«Ο Χριστοδουλίδης είναι αξόρτωτος»,
δηλώνει σε συνέντευξη στην «Κ»
ο βουλευτής του ΑΚΕΛ Χρίστος Χρι-
στοφίδης, υποστηρίζοντας ότι δεν
έχει πολιτικό στίγμα και κάνει παι-
δαριώδη λάθη. «Αυτή η κυβέρνηση
δεν “ξορτώνει”, όπως λέμε στα κυ-
πριακά, να φέρει αποτέλεσμα και
ο κόσμος πλέον το καταλαβαίνει»,
αναφέρει ο κ. Χριστοφίδης. Επιση-
μαίνει ότι πρέπει να έρθει η αλλαγή
το 2028 από τα 15 χρόνια Αναστα-
σιάδη-Χριστοδουλίδη-ΔΗΣΥ και
λέει ότι η πρόσκληση για συνερ-
γασία προς αυτή την κατεύθυνση
απευθύνεται σε ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ, ΔΗ-
ΠΑ, Οικολόγους, Βολτ, προσωπι-
κότητες και κοινωνικές δυνάμεις.
Την ίδια ώρα, όμως, κρούει τον κώ-
δωνα του κινδύνου και στο κόμμα
του, τονίζοντας ότι στήνεται ένα
σκηνικό ότι το ΑΚΕΛ είναι τελει-
ωμένο και ότι αυτό πρέπει να αν-
τιμετωπιστεί αποφασιστικά από
τώρα για να μη βρεθούν προ εκ-
πλήξεων στις βουλευτικές εκλογές.
«Δεν πρέπει να αφήνουμε τίποτα
να πέφτει κάτω, όποιος χτυπάει ή
υποσκάπτει το ΑΚΕΛ πρέπει να
λαμβάνει απάντηση», υπογραμμίζει
ο κ. Χριστοφίδης. 
–Πώς βλέπετε την κατάσταση στο
ΑΚΕΛ; 

–Ενώ υπήρχε μια πορεία ανά-
καμψης μετά τις προεδρικές, μάς
πήρε αρκετά πίσω το αποτέλεσμα
των ευρωεκλογών παρά το γεγονός
ότι πήγαμε αρκετά καλά στις δη-
μοτικές. Και τώρα στήνεται ένα
σκηνικό από κάποιους που δεν θέ-
λουν το ΑΚΕΛ, και προσπαθούν να
επιβάλουν ότι «το ΑΚΕΛ είναι τε-
λειωμένο». Αν δεν το αντιμετωπί-
σουμε με αποφασιστικότητα, θα
βρεθούμε λίγο πριν από τις βουλευ-
τικές ενώπιον ενός σκηνικού που
δύσκολα θα είναι αναστρέψιμο.
–Τι πρέπει να πράξει το ΑΚΕΛ; 

–Θα πρέπει να αρχίσει από σή-
μερα ένας σχεδιασμός ενόψει βου-
λευτικών με κύριο χαρακτηριστικό
ότι δεν θα αφήνουμε τίποτα να
πέσει κάτω. Όποιος χτυπά ή υπο-
σκάπτει το ΑΚΕΛ θα λαμβάνει απάν-
τηση. Στον έναν, λέμε, μη δώσεις
σημασία, γιατί δεν αξίζει τον κόπο,
στον άλλο μην πεις κάτι, γιατί μπορεί

να τον χρειαστείς στο μέλλον, όμως,
όλα αυτά, λιθαράκι-λιθαράκι δια-
μορφώνουν ένα τείχος μεταξύ του
ΑΚΕΛ και του λαού και αν αύριο
δεν έχεις ισχύ, η οποία μετριέται
κυρίως στις βουλευτικές εκλογές,
δεν θα μπορείς να διασφαλίσεις και
συνεργασίες για τις προεδρικές
εκλογές. Επίσης πολύ σημαντική
είναι η διαμόρφωση ενός αντιφα-
σιστικού μετώπου όπως π.χ. έγινε
στη Γαλλία, σε μια περίοδο που η
Ακροδεξιά προελαύνει στον τόπο
μας.
–Είναι και κάποιου είδους κριτική
προς την ηγεσία του κόμματος
αυτό; 

–Όχι. Μιλώ με το «εμείς». Απο-
φασίστηκε στις ευρωεκλογές να
ακολουθηθεί η πολιτική της «θετικής
ατζέντας», τη στιγμή που ο αντί-
παλός μας, ο ΔΗΣΥ, χτυπούσε ρέστα
παντού για να συγκρατήσει δυνά-
μεις μέσα σε ένα σκηνικό διάσπασης
και αυτό προφανώς δεν δούλεψε
για εμάς. Πρέπει να έχεις θέσεις
και προτάσεις, που το ΑΚΕΛ αυτό
το κάνει και πολύ σωστά, αλλά πρέ-
πει να δίνεις και αποφασιστικές
απαντήσεις στην ισοπεδωτική κρι-
τική. Ζούμε σε μια εποχή που ο κό-
σμος καλώς ή κακώς δεν παρακο-
λουθεί τις εξελίξεις και για να του
μείνει κάτι πρέπει το μήνυμά μας
προς την κοινωνία να είναι άμεσο,
ξεκάθαρο και τσεκουράτο. 
–Ποιο θα ήταν για παράδειγμα ένα
τέτοιο μήνυμα προς τον κόσμο για
τον Πρόεδρο Χριστοδουλίδη; 

–Ότι είναι «αξόρτωτος». Δεν έχει
πολιτικό στίγμα και κάνει παιδα-
ριώδη λάθη. Κάνει αυτά που έμαθε
10 χρόνια δίπλα στον Αναστασιάδη
και φέρνω ως παράδειγμα τη συμ-
μετοχή του στο φάγωμα του γενικού
ελεγκτή. Αυτή η κυβέρνηση δεν
«ξορτώνει», όπως λέμε στα κυπρια-
κά, να φέρει αποτέλεσμα και ο κό-
σμος πλέον το καταλαβαίνει. Αλλά
και ένα δεύτερο μήνυμα προς τον
κόσμο είναι, πως, όταν πάμε να ψη-
φίσουμε, πρέπει να έχουμε τον νου
μας, διότι αυτούς που εκλέγουμε
μάς μένουν για κάποια χρόνια. Κά-
ποιοι την έπαθαν στις προεδρικές,
διότι ψήφισαν Χριστοδουλίδη και
στους έξι μήνες δήλωναν απογοη-
τευμένοι, άλλοι την έπαθαν στις
ευρωεκλογές και στον ένα μήνα οι

μισοί μετάνιωσαν γι’ αυτό που έκα-
ναν, ας είμαστε προσεκτικοί να μη
συμβεί το ίδιο και στις βουλευτικές. 
–Γιατί το λέτε αυτό; 

–Παρά τα προβλήματα που αν-
τιμετωπίζουν παραδοσιακά κόμ-
ματα, ο κόσμος πρέπει να προβλη-
ματιστεί αν περαστικοί πολιτικοί
και ευκαιριακοί σχηματισμοί, που
τα μεγάλα συμφέροντα μπορούν
εύκολα να τους διαχειρίζονται, μπο-
ρούν να δώσουν λύσεις στα προ-
βλήματα των πολιτών. 
–Το ΑΚΕΛ δηλαδή ξορτώνει; Η αν-
τίληψη πάντως στην κοινωνία

είναι ότι κυβέρνησε και απέτυχε. 
–Είμαστε 11 χρόνια μετά, άλλα-

ξαν πάρα πολλά, δεν θα μπω στη
συζήτηση τι έγινε τόσα χρόνια πριν,
γιατί εκείνη η περίοδος κρίθηκε.
Ναι, το ΑΚΕΛ «ξορτώνει». Εμείς
λέμε ότι μαζί με άλλες δυνάμεις, με
την κοινωνία και με μια δυνατή
προσωπικότητα στην ηγεσία του
κράτους μπορούμε να φέρουμε την
ουσιαστική αλλαγή μετά από 15
χρόνια Αναστασιάδη-Χριστοδου-
λίδη-ΔΗΣΥ, που θα αντιμετωπίσει
τη διαφθορά, την ακρίβεια, τις κοι-
νωνικές ανισότητες και θα δώσει
μια άλλη προοπτική από εκείνους
που πρότειναν δύο κράτη στην
Τουρκία. 
–Και τι κάνετε για να επέλθει η αλ-
λαγή; Δεν θα έπρεπε να υπάρχει
ήδη μια κατεύθυνση για το 2028;
Αντιθέτως το ΑΚΕΛ δείχνει να μην
ανακάμπτει και να περνά αδιάφορο. 

–Το 2023 με έναν υποψήφιο που
στηρίχθηκε κομματικά μόνο από
το ΑΚΕΛ φτάσαμε πολύ κοντά στη
μεγάλη αλλαγή. Θεωρώ ότι αν, έστω
ένα από τα κόμματα ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ,
ΔΗΠΑ, Οικολόγους, δεν παρασύ-
ρονταν από τις δημοσκοπήσεις,
εκείνη η μάχη θα είχε κερδηθεί και
δεν θα είχαμε σήμερα τον Αναστα-
σιάδη να παραπονιέται, ως ο πολι-
τικός πατέρας του Χριστοδουλίδη,
ότι το πολιτικό του τέκνο δεν κάνει
όσα του λέει. Τον Χριστοδουλίδη
τον εξέλεξαν οι δημοσκοπήσεις.
Είχε στηθεί μια ψεύτικη εικόνα προ-
εκλογικά ότι ο Χριστοδουλίδης «πε-
τά» και ότι θα πάρει 50% από τον
πρώτο γύρο. Αυτές οι δημοσκοπή-
σεις καθόρισαν τις αποφάσεις του
ΔΗΚΟ, της ΕΔΕΚ και της ΔΗΠΑ.
Αυτή τη συνταγή του 2023 πρέπει
να την επαναλάβουμε με μια μεγα-
λύτερη προσπάθεια για συνεργασίες
με τις άλλες πολιτικές δυνάμεις και
την κοινωνία. Ελπίζω να μην πα-
ρασυρθούν ξανά από δημοσκοπή-
σεις. Και η πρόσκληση απευθύνεται
σε ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ, ΔΗΠΑ, Οικολόγους,
Βολτ, προσωπικότητες και κοινω-
νικές δυνάμεις. 
–Πώς όμως μπορείτε να απευθύ-
νετε κάλεσμα σε δυνάμεις που
είναι στην κυβέρνηση Χριστοδου-

λίδη η οποία λέτε ότι πρέπει να
φύγει;

–Με τον ίδιο τρόπο που το κά-
ναμε στις δημοτικές εκλογές. Γιατί
αυτές οι δυνάμεις συνεργάστηκαν
στις δημοτικές πολύ περισσότερο
με το ΑΚΕΛ παρά με τον Συναγερμό
και είχαν πολύ καλύτερα αποτελέ-
σματα με το ΑΚΕΛ παρά με τον ΔΗ-
ΣΥ; Ο Χριστοδουλίδης επέλεξε ένα
προσωποκεντρικό σχήμα διακυ-
βέρνησης που αφήνει στο περιθώριο
και εκτεθειμένα αυτά τα κόμματα.
Το λένε οι ίδιοι. Λειτουργεί στη λο-
γική ότι οι συνεργάτες του πρέπει
να είναι όσο κοντά τους χρειάζεται
για να μην κρυώνει, αλλά και όσο
μακριά χρειάζεται για να μην τον
κάψουν. 
–Για το πρόσωπο δεν θα έπρεπε
ήδη το ΑΚΕΛ να έχει μια κατεύ-
θυνση για να μην πάθει ό,τι έγινε
το 2023 που έμεινε τελευταία στιγ-
μή; 

–Ο χρόνος για την επιλογή του
προσώπου είναι αμέσως μετά τις
βουλευτικές εκλογές. 
–Ο στόχος στις βουλευτικές ποιος
πρέπει να είναι για το ΑΚΕΛ; 

–Είναι επιτακτική ανάγκη να
υπάρξει σημαντική ανάκαμψη σε
σχέση με τις βουλευτικές του 2021
και τις πρόσφατες ευρωεκλογές. 
–Να δοθεί εξαίρεση σε βουλευτές
που έκαναν τρεις θητείες για να
διεκδικήσουν τέταρτη, ενώ μπήκε
όριο δύο θητειών; 

–Υπάρχουν αποφάσεις και πρέπει
να είναι σεβαστές απ’ όλους. Είπαμε
τις απόψεις μας εκεί που έπρεπε,
η πλειοψηφία αποφάσισε και προ-
χωρούμε. 
–Μιας και συζητάμε για τις βου-
λευτικές, πόσο βοηθά το κόμμα
αυτό που συμβαίνει με την κα Χα-
ραλαμπίδου; 

–Όλο αυτό που συμβαίνει είναι
πολύ άδικο για την Ειρήνη, διότι
παρουσιάζεται ως μια τυχοδιώκτρια
που την ενδιαφέρει μόνο η καρέκλα
και δεν πιστεύω ότι είναι τέτοιος
άνθρωπος. Είπα και στην ίδια ότι
προσωπικά είχα απογοητευτεί από
τη στάση της στις προεδρικές εκλο-
γές, διότι, όταν διδόταν η μάχη για
τον τόπο, μια βουλεύτρια του ΑΚΕΛ

με απήχηση στην κοινωνία δεν εδι-
καιούτο για οποιονδήποτε λόγο να
απέχει. 
–Ποιος πρέπει να βάλει την τελεία
σε αυτό το θέμα; 

–Την έβαλε η ίδια λέγοντας ότι
παραμένει βουλεύτρια του ΑΚΕΛ. 
–Η θητεία της όμως λήγει, δεν μπο-
ρεί να λάβει εξαίρεση και η ίδια
δηλώνει ότι η πολιτική της στα-
διοδρομία δεν τελειώνει το 2026. 

–Υπάρχουν αρκετές περιπτώσεις
που έγιναν υπουργοί, ανέλαβαν
άλλα πόστα ή αξιοποιήθηκαν ευ-
ρύτερα. 
–Υπάρχει όμως μια περιρρέουσα
για συμπόρευσή της με τον Οδυσ-
σέα Μιχαηλίδη ενδεχομένως και
από το 2026. 

–Αυτό είναι που λέω ότι αδικεί
την Ειρήνη, διότι δημιουργεί την
εντύπωση στον κόσμο ότι το μόνο
που την ενδιαφέρει είναι η καρέκλα
και ότι για να παραμείνει γαντζω-
μένη πάνω της θα επενδύσει κάπου
αλλού. 
–Σας ανησυχεί ενδεχόμενη κάθο-
δος του Οδυσσέα Μιχαηλίδη από
το 2026; 

–Όποιος θέλει μπορεί να κάνει
έναν σχηματισμό και να κατέλθει
στις εκλογές. Θα κριθεί από τις ιδε-
ολογικές και πολιτικές του θέσεις. 
–Ως προσωπικότητα θα μπορούσε
να αποτελέσει επιλογή για το ΑΚΕΛ
το 2028; 

–Η προσωπική μου άποψη είναι
θετική για τον Οδυσσέα μέσα από
τη συνεργασία μας. Από εκεί και
πέρα, η συζήτηση για τις προεδρικές
θα γίνει όταν έρθει η ώρα. 
–Σας ενοχλεί που δεν λαμβάνετε
μέρος στη Γραμματεία και το Πο-
λιτικό Γραφείο και άρα δεν είστε
στην ηγεσία του κόμματος;

–Είμαι στην ηγεσία αφού συμ-
μετέχω στην Κεντρική Επιτροπή.
Δεν συμμετέχω στη Γραμματεία
και το Πολιτικό Γραφείο που καθο-
ρίζουν την καθημερινή πολιτική. 
–Επόμενο πολιτικό βήμα; 

–Θα ήθελα να συνεχίσω να κάνω
αυτό που κάνω στη Βουλή, όμως
οι αποφάσεις λαμβάνονται συλλο-
γικά. Προσωπικοί σχεδιασμοί είναι
η καλύτερη συνταγή αποτυχίας.

–Επικρίνετε έντονα Χριστοδουλί-
δη, Αναστασιάδη και ΔΗΣΥ λέγον-
τας ότι είναι ουσιαστικά το ίδιο
πράγμα, όμως βλέπουμε να μην
είναι και τόσο ρόδινες οι μεταξύ
τους σχέσεις. 

–Ό,τι και να λένε, κάποια πράγ-
ματα είναι αδιαμφισβήτητα. Η ηγε-
σία του ΔΗΣΥ, όπως και ο Χριστο-
δουλίδης και ο Αβέρωφ και η Αννίτα
στήριζαν και συγκάλυπταν τον
Αναστασιάδη, όταν εκτόξευε τη
διαφθορά, όταν πρότεινε δύο κράτη
και όταν διέλυε το κράτος δικαίου.
Ασχέτως ότι κάποιοι τώρα πάνε
να βγάλουν την ουρά τους απ’ έξω.
Αυτό φαίνεται και από τη φανατική
ταύτιση της σημερινής ηγεσίας
του ΔΗΣΥ με όσα έκανε ο Αναστα-
σιάδης. Επειδή στο τέλος τσακώ-
θηκαν στη μοιρασιά της εξουσίας,
κάποιοι ανακαλύπτουν ξαφνικά
πολιτικές διαφωνίες. Από εκεί και
πέρα, υπάρχει μεγάλη σύγχυση αν

ο Συναγερμός είναι αντιπολίτευση
ή συγκυβέρνηση, αφού στελέχη
του είναι υπουργοί του Χριστο-
δουλίδη.
–Γιατί το ΑΚΕΛ καλεί σε διαμαρ-
τυρία έξω από το CYCLOPS; Τι σχέ-
ση έχει το συγκεκριμένο κέντρο;

–Η κινητοποίηση γίνεται γιατί
η εμπλοκή της Κύπρου σε πολεμικές
διεργασίες στην περιοχή λειτουργεί

μακροπρόθεσμα σε βάρος των συμ-
φερόντων μας. 
–Απορρίπτει η κυβέρνηση αυτόν
τον ισχυρισμό. 

–Δεν είναι αυτά τα πλεονεκτή-
ματα που μπορεί να προσφέρει η
Κύπρος σε μεγάλες χώρες. Η Κύπρος
μπορεί να λειτουργήσει ως γέφυρα
μεταξύ Ευρώπης και Ανατολής. 
–Είναι αντιαμερικανικό κόμμα το
ΑΚΕΛ; 

–Το ΑΚΕΛ διαφωνεί με την εξω-
τερική πολιτική των ΗΠΑ, αυτήν
του διεθνούς χωροφύλακα και των
πολεμικών επεμβάσεων, όμως δεν
είναι εξ ορισμού «αντί» σε οτιδήποτε.
Εμείς λέμε να έχουμε καλές σχέσεις
και με τις ΗΠΑ αλλά πάνω σε ορι-
σμένες αρχές. Η Κύπρος είναι μέλος
της Ε.Ε. και αυτό απαντά σε αρκετά
ζητήματα πολιτικής. Πρέπει να
επενδύσουμε σε αυτό.
–Υποβάλατε κάποιες καταγγελίες
στην Αρχή κατά της Διαφθοράς

και είχατε αντιπαράθεση με τον
Επίτροπο Διαφάνειας Χάρη Πο-
γιατζή. Έχετε εμπιστοσύνη στην
Αρχή; 

–Έχει κλονιστεί η εμπιστοσύνη
μου και ως εκ τούτου κρατώ μικρό
καλάθι. Είδα τη συνέντευξη του κ.
Πογιατζή στην «Καθημερινή» και
χαίρομαι που κατάλαβε ότι αυτό
που είχε πει, ότι ο κ. Αναστασιάδης
δεν είναι υπό διερεύνηση, ήταν λά-
θος και προσπαθεί τώρα να το διορ-
θώσει. 
–Θα δεχθείτε το πόρισμα για Ανα-
στασιάδη και ΔΗΣΥ ή, αν είναι
αθωωτικό, θα επιρρίψετε ευθύνες
στην Αρχή; 

–Ακριβώς για να μη μου πουν
ότι εκ των υστέρων λέω κάποια
πράγματα λόγω αποτελέσματος, μί-
λησα σε πραγματικό χρόνο και μιλώ
εδώ και δύο χρόνια. Όσα έχω πει
έχουν δικαιωθεί από τις ίδιες τις
εξελίξεις.

Συγκάλυπταν τον Αναστασιάδη και τώρα βγάζουν την ουρά τους απ’ έξω
<<<<<<<

Χαίρομαι που 
ο κ. Πογιατζής 

κατάλαβε ότι ήταν 
λάθος αυτό που είχε πει,

ότι ο κ. Αναστασιάδης
δεν είναι υπό διερεύνη-

ση, και προσπαθεί 
τώρα να το διορθώσει. 

Το ΑΚΕΛ διαφωνεί με την εξωτερική πολιτική των ΗΠΑ, όμως δεν είναι εξ
ορισμού «αντί» σε οτιδήποτε, απαντά ο κ. Χριστοφίδης, ερωτηθείς αν το κόμ-
μα του είναι αντιαμερικανικό.

ΧΡIΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦIΔΗΣ
Bουλευτής ΑΚΕΛ 

Στήνεται ένα 
σκηνικό ότι 

το ΑΚΕΛ είναι
τελειωμένο 
Πρέπει να το αντιμετωπίσουμε με

αποφασιστικότητα για να μη βρεθούμε
προ εκπλήξεων στις Bουλευτικές

<<<<<<<

Να επαναλάβουμε τη
συνταγή του 2023 με
μια μεγαλύτερη προ-
σπάθεια για συνεργα-
σίες με άλλες πολιτι-
κές δυνάμεις που ελ-

πίζω να μην παρασυρ-
θούν ξανά από δημο-

σκοπήσεις. 

<<<<<<<

Η πρόσκληση του
ΑΚΕΛ για αλλαγή από
τα 15 χρόνια Αναστα-

σιάδη-Χριστοδουλίδη-
ΔΗΣΥ απευθύνεται σε
ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ, ΔΗΠΑ,

Οικολόγους, Βολτ,
προσωπικότητες και
κοινωνικές δυνάμεις. 

Ο Χριστοδουλίδης είναι αξόρτωτος. Δεν έχει πολιτικό στίγμα και κάνει παιδαριώδη λάθη. Αυτή η κυβέρνηση δεν ξορτώνει, όπως λέμε στα κυπριακά, να φέ-
ρει αποτέλεσμα και ο κόσμος πλέον το καταλαβαίνει, δηλώνει σε συνέντευξη στην «Κ» ο βουλευτής του ΑΚΕΛ Χρίστος Χριστοφίδης.
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Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ 

Το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο ύψωσε
τα χέρια και παραδόθηκε κυριολε-
κτικά στα παιχνίδια που έστησαν
η πρόεδρος της Κομισιόν Ούρσουλα
φον ντερ Λάιεν και ο ηγέτης του
Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος,
Μάνφρεντ Βέμπερ, αποδεχόμενο
ρόλο κομπάρσου στη διαδικασία
ελέγχου του νέου σχήματος της
Κομισιόν. Για πρώτη φορά από το
1999, η Ευρωβουλή αυτοπεριορί-
στηκε σε ρόλο θεατή στις ακροάσεις
των προτεινόμενων επιτρόπων και
όχι απλώς δεν τόλμησε να απορ-
ρίψει έστω και έναν από τους 26
ορισθέντες αξιωματούχους, αλλά
ούτε καν να ζητήσει, έστω για την
τιμή των όπλων, ανακατανομή χαρ-
τοφυλακίων. Με βάση την πολιτική
συμφωνία που έγινε (και ενώ εκ-
κρεμεί η επίσημη έγκριση της νέας
Κομισιόν), η Ευρωβουλή συναίνεσε
ακόμη και στο αξίωμα του ακρο-
δεξιού Ιταλού Ραφαέλε Φίτο, ο οποί-
ος θα έχει ρόλο εκτελεστικού αν-
τιπροέδρου στη νέα Κομισιόν, προ-
έρχεται από το κόμμα της Τζόρτζια
Μελόνι και συμμετέχει στους Ευ-
ρωπαίους Συντηρητικούς Μεταρ-
ρυθμιστές (ECR), μαζί με το κυπρια-
κό ΕΛΑΜ. 

Η προφανέστατη κανονικοποί-
ηση της Ακροδεξιάς στα δύο θε-
σμικά όργανα, Κομισιόν και Ευρω-
βουλή, είναι ενδεχομένως η μεγάλη
είδηση που βγαίνει από το πολιτικό
φιάσκο των ακροάσεων των προ-
τεινόμενων επιτρόπων, παράλληλα
με την απώλεια του ελεγκτικού ρό-
λου που οι Συνθήκες της Ε.Ε. πα-
ρέχουν στο Ευρωπαϊκό Κοινοβού-
λιο. Άλλωστε, η Ούρσουλα φον ντερ
Λάιεν φρόντισε να προσφέρει στον
Ραφαέλε Φίτο θέση εκτελεστικού
αντιπροέδρου στη νέα Κομισιόν,
«για τη Συνοχή και τις Μεταρρυθ-
μίσεις», τοποθετώντας το ECR «εν-
τός του συστήματος» και αναμέ-
νοντας ότι αυτοί που «κλωτσού-
σαν», Σοσιαλιστές-Δημοκράτες, Φι-
λελεύθεροι και Πράσινοι, θα αναγ-
κάζονταν τελικά να συνθηκολογή-

σουν και να αποδεχθούν τη νέα
πραγματικότητα κανονικοποίησης
της Ακροδεξιάς και της μετακίνησης
των Βρυξελλών, πολύ δεξιότερα,
προκειμένου να τη «συναντήσει».
Η ίδια η ακροδεξιά του ECR φρόν-
τισε να περνά απαρατήρητη σε
όλη τη διαδικασία ακροάσεων και
να τείνει χέρι συνεργασίας στις φι-
λοευρωπαϊκές δυνάμεις, δίνοντας
θετική ψήφο σε όλους τους προ-
τεινόμενους επιτρόπους (με εξαί-
ρεση τη Βελγίδα Χάντζα Λαχμπίπ,
η οποία ούτως ή άλλως θα εξασφά-
λιζε το πράσινο φως, όπως κι έγινε). 

Το έργο της επιβολής της νέας
τάξης πραγμάτων ανέλαβε ο Μάν-
φρεντ Βέμπερ, ο οποίος παράλληλα
έκανε και επίδειξη ισχύος, κατα-
δεικνύοντας ότι το ΕΛΚ είναι ο από-
λυτος κυρίαρχος στην Ε.Ε. Ο Γερ-
μανός ηγέτης του Ευρωπαϊκού Λαϊ-
κού Κόμματος, σε μια κίνηση πο-
λιτικού αντιπερισπασμού, έβαλε
στο τραπέζι ή έστω επέτρεψε να
μπει, θέμα απόρριψης της προτει-
νόμενης Σοσιαλίστριας Ισπανίδας
εκτελεστικής αντιπροέδρου, Τερέζα
Ριμπέρα, για τη διαχείριση του ζη-
τήματος των πλημμυρών στη Βα-
λένθια. Με τον τρόπο αυτό, το ΕΛΚ
φρέναρε τους Σοσιαλιστές-Δημο-
κράτες που φλέρταραν με τον υπο-
βιβασμό του Ιταλού ακροδεξιού

προτεινόμενου εκτελεστικού αν-
τιπροέδρου Ραφαέλε Φίτο, σε απλό
επίτροπο, καθώς και την απόρριψη
του Ούγγρου προτεινόμενου επι-
τρόπου Όλιβερ Βαρχελί, που πρό-
τεινε ο εθνικιστής πρωθυπουργός
της χώρας Βίκτορ Όρμπαν.

Αρχικά οι Σοσιαλιστές-Δημο-
κράτες έδειξαν να αντιδρούν στους
τακτικισμούς του Ευρωπαϊκού Λαϊ-
κού Κόμματος και προειδοποίησαν
με κατάρρευση του φιλοευρωπαϊ-
κού συνασπισμού, με αποτέλεσμα
για μια ολόκληρη εβδομάδα να εκ-
κρεμεί η απόφαση για επτά συνο-
λικά αξιωματούχους της νέας Κο-
μισιόν και να κυριαρχεί αβεβαι-
ότητα για την εγκατάσταση του

νέου Σώματος την 1η Δεκεμβρίου.
Στη συνέχεια, ωστόσο, οι Σοσια-
λιστές-Δημοκράτες υποχώρησαν,
περιορίστηκαν σε αμυντική διάταξη
και εντέλει σε «προσαρμογή», προ-
κειμένου να σώσουν τη δική τους
εκτελεστική αντιπρόεδρο, Τερέζα
Ριμπέρα. 

Ως αποτέλεσμα του παρασκη-
νίου που εκτυλίχθηκε, η Ευρωβουλή
απώλεσε τον ελεγκτικό της ρόλο
στη σύνθεση της νέας Κομισιόν
και οι 26 προτεινόμενοι επίτροποι
εγκρίθηκαν όλοι, χωρίς ανατροπές,
για πρώτη φορά μετά από 25 χρόνια.
Καθιστώντας τις ακροάσεις μια τυ-
πική διαδικασία και το Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο, και κυριολεκτικά, τον

τελευταίο τροχό της ευρωπαϊκής
άμαξας, στο εναρκτήριο λάκτισμα
της νέας πενταετίας.

Η Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν
κέρδισε το στοίχημα και κατά συ-
νέπεια η νέα Κομισιόν θα εγκατα-
σταθεί την 1η Δεκεμβρίου, μετά
την τυπική όπως όλα δείχνουν ψή-
φο που θα δώσει η Ευρωβουλή,
στις 27 Νοεμβρίου. Ένα στοίχημα
που κερδήθηκε και με την προσχη-
ματική επιχειρηματολογία της προ-
έδρου της Κομισιόν, για εγκατά-
σταση του νέου Σώματος χωρίς
επιπλέον καθυστέρηση, προκειμέ-
νου να είναι σε θέση να διαχειριστεί
προβλήματα που ενδεχομένως να
προκύψουν υπό το φως της εκλογής

Τραμπ στις ΗΠΑ και της κατάρ-
ρευσης του κυβερνητικού συνα-
σπισμού στη Γερμανία. 

Κερδισμένο το ΕΛΑΜ
Αν κάποιος είναι κερδισμένος

στην Κύπρο, από το σκηνικό που
διαμορφώθηκε στην Ε.Ε., με την
κανονικοποίηση της Ακροδεξιάς
των Ευρωπαίων Συντηρητικών Με-
ταρρυθμιστών (ECR), αυτός δεν εί-
ναι άλλος από το ΕΛΑΜ, το οποίο
συμμετέχει στην εν λόγω πολιτική
ομάδα, μαζί και με το κόμμα της
πρωθυπουργού της Ιταλίας Τζόρτζια
Μελόνι. Αν και στην κυπριακή πο-
λιτική σκηνή, το ΕΛΑΜ δεν είχε
ιδιαίτερο πρόβλημα κανονικοποί-
ησης, η εξασφάλιση θέσης εκτε-
λεστικού αντιπροέδρου από το ECR
στη νέα Κομισιόν, ενισχύει τη θέση
του κυπριακού κόμματος τόσο εκτός
όσο και εντός της νήσου και ανοίγει
τον δρόμο για συνεργασίες, τις
οποίες κάποιοι στις Βρυξέλλες ορα-
ματίζονται, παραπέμποντας σε μια
«μεγάλη δεξιά». Σημειώνεται ότι
στο ΕΛΚ, το οποίο άνοιξε την πόρτα
στο ECR «να ανέβει κατηγορία»
στην Ε.Ε., διά της Ούρσουλας φον
ντερ Λάιεν και διά του Μάνφρεντ
Βέμπερ, συμμετέχουν τόσο ο ΔΗΣΥ,
όσο και ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης.
Ο πρόεδρος της Δημοκρατίας ήταν
άλλωστε ο μόνος ηγέτης που αν-
τάλλασσε τηλεφωνικά μηνύματα,
sms, με την Τζόρτζια Μελόνι, όταν
η πρωθυπουργός της Ιταλίας εξέ-
φρασε δυσφορία και προειδοποι-
ούσε με πρόκληση έντασης, κατά
τις συζητήσεις στο Ευρωπαϊκό Συμ-
βούλιο, για έγκριση της Ούρσουλας
φον ντερ Λάιεν, ως προέδρου της
Κομισιόν, για δεύτερη θητεία. 

Κερδισμένος από την πολιτική
συμφωνία των φιλοευρωπαϊκών
δυνάμεων στην Ευρωβουλή, είναι
βεβαίως και ο προτεινόμενος Κύ-
πριος Επίτροπος Κώστας Καδής, ο
οποίος πέρασε απαρατήρητος και
χωρίς προβλήματα από την ακρό-
αση. Είχε σοβαρή παρουσία, αλλά
όμως και δημοσιοϋπαλληλική προ-
σέγγιση. Για μια θέση που απαιτεί
κατά κύριο λόγο πολιτικό προφίλ,
το οποίο δεν έχει πείσει ότι διαθέτει
ο Κύπριος επίτροπος Αλιείας και
Ωκεανών. 

Τυπική έγκριση 27/11
Η πολιτική συμφωνία στην οποία

κατέληξαν οι «ισχυρές» πολιτικές
ομάδες, για τη νέα σύνθεση της
Κομισιόν, αναμένεται να υιοθετηθεί
στην επικείμενη ψηφοφορία της
ολομέλειας του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου, στις 27 Νοεμβρίου. Ο
πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Λαϊκού
Κόμματος (ΕΛΚ) Μάνφρεντ Βέμπερ
υποστήριξε ότι στο πλαίσιο της πο-
λιτικής συμφωνίας, έγκρισης όλων
ανεξαιρέτως των επιτρόπων, «όλοι
θα έχουν ισχυρό λόγο για το μέλλον
της Ευρώπης. Οι Σοσιαλιστές έχουν
σημαίνοντα χαρτοφυλάκια, οι Φι-
λελεύθεροι έχουν σημαίνοντα χαρ-
τοφυλάκια, το ΕΛΚ ηγείται και έχει
πολλούς επιτρόπους. Και η Ιταλία
πρέπει να είναι μέρος της μελλον-
τικής ηγεσίας της Κομισιόν», ση-
μείωσε χαρακτηριστικά ο πρόεδρος
του ΕΛΚ, στην πιο επίσημη δήλωση
κανονικοποίησης της ακροδεξιάς
από τα χείλη του ηγέτη της ισχυ-
ρότερης πολιτικής οικογένειας στην
Ε.Ε. Με γραπτή ανακοίνωση οι Ευ-
ρωπαίοι Πράσινοι υποστήριξαν ότι
η πολιτική συμφωνία στην οποία
κατέληξαν το ΕΛΚ, οι Σοσιαλιστές-
Δημοκράτες και οι Φιλελεύθεροι,
«σηματοδοτεί την επικίνδυνη προ-
θυμία κανονικοποίησης της ακρο-
δεξιάς». Την πολιτική συμφωνία
και τα παιχνίδια του «παρασκηνίου»
επέκρινε με γραπτή ανακοίνωση
και η Ευρωπαϊκή Αριστερά, που
ζητάει την έκδοση ψηφίσματος για
καταδίκη της «αδιαφανούς» διαδι-
κασίας που ακολουθήθηκε. 
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Η εξασφάλιση θέσης εκτελεστικού 
αντιπροέδρου από το ECR στη νέα 
Κομισιόν, ενισχύει τη θέση του ΕΛΑΜ
τόσο εκτός όσο και εντός της νήσου 
και ανοίγει τον δρόμο για συνεργασίες.

Κομπάρσος 
η Ευρωβουλή, 
σε ακροδεξιά 
τροχιά η Ε.Ε.

Απώλεσε τον ελεγκτικό ρόλο το Κοινοβούλιο, 
κανονικοποιούνται ECR-ΕΛΑΜ, επίδειξη ισχύος ΕΛΚ

Ο πρόεδρος του ΕΛΚ Μάνφρεντ Βέμπερ, υποστήριξε ότι στο πλαίσιο της πολιτικής συμφωνίας, έγκρισης
όλων ανεξαιρέτως των επιτρόπων, «όλοι θα έχουν ισχυρό λόγο για το μέλλον της Ευρώπης».
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Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Aγνωστο παραμένει πού θα υπά-
γεται στο πλαίσιο της νέας Ευρω-
παϊκής Επιτροπής, το Πρόγραμμα
Βοήθειας για την τουρκοκυπριακή
κοινότητα, τη στιγμή που στις Βρυ-
ξέλλες ακούγεται έντονα εδώ και
καιρό πως θα υπάρξει αναδιάρθρω-
ση της Γενικής Διεύθυνσης Στήρι-
ξης Διαρθρωτικών Μεταρρυθμίσε-
ων (DG REFORM) όπου εντάσσεται.
Όπως σημείωσαν στην «Κ» κοινο-
τικές πηγές, αυτό δεν σημαίνει κατ’
ανάγκη κάτι αρνητικό για τη στή-
ριξη της Ε.Ε. στην τουρκοκυπριακή
κοινότητα και την προετοιμασία
της επανένωσης, αλλά και την επο-
πτεία της εφαρμογής του Κανονι-
σμού της Πράσινης Γραμμής (επί-
σης αρμοδιότητα της DG REFORM).
Πρόσωπα που παρακολουθούν τις
διαδικασίες εκφράζουν προσδοκία
ακόμα και για αύξηση της στήριξης
στο πλαίσιο του επόμενου πολυε-
τούς προϋπολογισμού της Ε.Ε.

Οι συζητήσεις για το μέλλον της
DG REFORM είχαν ξεκινήσει εδώ
και καιρό λόγω της μη αντικατά-
στασης του τέως γενικού διευθυντή
Μάριο Νάβα μετά τη μετακίνησή
του στη Γενική Διεύθυνση για θέ-
ματα Απασχόλησης (DG EMPL), με
την «Κ» να πληροφορείται πως δεν
ήταν βέβαιο πού ακριβώς θα εν-
τάσσονταν τα θέματα Κυπριακού
στη νέα Κομισιόν.

Οι πληροφορίες του Politico περί
συγχώνευσης της DG REFORM με
μονάδα που χειρίζεται την εφαρ-
μογή του Μηχανισμού Ανάκαμψης
και Ανθεκτικότητας (υπάγεται απευ-
θείας στην pρόεδρο Φον ντερ Λάι-
εν), αφορούν λοιπόν έμμεσα και
την Κύπρο. Η ομάδα για τη στήριξη
της τ/κ κοινότητας, που χρηματο-

δοτεί και δικοινοτικά προγράμματα
όπως η Διερευνητική Επιτροπή για
τους Αγνοούμενους και η Τεχνική
Επιτροπή για την Πολιτιστική Κλη-
ρονομία, ήταν αρχικά το 2004 μέρος
της Γενικής Διεύθυνσης για τη Δι-
εύρυνση (ως συνέχεια της διαδι-
κασίας ένταξης της Κύπρου), προ-
τού μεταφερθεί το 2014 στη Γενική
Διεύθυνση για την Περιφερειακή
Πολιτική (DG REGIO) καθώς τα θέ-
ματα Κυπριακού δεν αφορούν τρίτη
χώρα αλλά κράτος-μέλος. Το 2016
το πρόγραμμα εντάχθηκε στο Πρό-
γραμμα Στήριξης Διαρθρωτικών
Μεταρρυθμίσεων, κάτω από τη DG
REFORM. Στην προηγούμενη Κο-
μισιόν ήταν αρμοδιότητα της Επι-
τρόπου Συνοχής και Μεταρρυθμί-
σεων, Ελίζα Φερέρα, με τον διάδοχό
της, Ραφαέλε Φίτο, να αναμένεται
να αναλάβει την ευθύνη για τα δύο
θέματα, αλλά χωρίς να είναι ξεκά-
θαρο πού θα εντάσσονται οργανικά
σε περίπτωση αλλαγών στην DG
REFORM. Η αίσθηση που υπάρχει
στις Βρυξέλλες είναι πως αυτό είναι
από τα πρώτα θέματα που θα ξε-
καθαρίσουν στην πρώτη κιόλας
συνάντηση του νέου Κολεγίου των

Επιτρόπων την πρώτη εβδομάδα
του Δεκεμβρίου.

Οι συζητήσεις αυτές δεν απο-
κλείεται να σχετίζονται και με τις
δηλώσεις του προέδρου Χριστο-
δουλίδη στις 17 Οκτωβρίου από τις
Βρυξέλλες, όταν μετά από σύντομη
συνομιλία που είχε με την κα Φον
ντερ Λάιεν στο περιθώριο συνάν-
τησης του ΕΛΚ, είχε πει πως ανα-
μένει ανακοινώσεις από την Ε.Ε.
εντός του 2024 «που θα δείχνουν
και το αυξημένο ενδιαφέρον που
υπάρχει», χωρίς να δώσει περισ-
σότερες λεπτομέρειες. Πληροφο-
ρίες θέλουν τον κ. Χριστοδουλίδη
να είχε αναφερθεί μιλώντας στην
κα Φον ντερ Λάιεν, με αφορμή το
άτυπο δείπνο με τον γ.γ. του ΟΗΕ
Αντόνιο Γκουτέρες και τον Τ/κ ηγέ-
τη Ερσίν Τατάρ στη Νέα Υόρκη

στις 15 Οκτωβρίου, στην ανάγκη
ενισχυμένου ρόλου της Ε.Ε. στην
προσπάθεια, κάνοντας νύξη και
στην πρότασήτου για απεσταλμένο
της Ε.Ε. για το Κυπριακό. Η κα Φον
ντερ Λάιεν φέρεται να είχε παρα-
πέμψει στην ολοκλήρωση της δια-
δικασίας διαμόρφωσης και έγκρισης
της Κομισιόν.

Αναταραχή στους eurocrats
Τα ερωτηματικά για το ποιου

αρμοδιότητα θα είναι τα θέματα
που αφορούν το Κυπριακό είναι
ένα μέρος της γενικευμένης ρευ-
στότητας στις Βρυξέλλες. Την πε-
ρασμένη εβδομάδα το κύριο θέμα
συζήτησης ήταν αν οι πολιτικές
ομάδες θα κατέληγαν σε φόρμουλα
για να εγκριθούν οι υποψήφιοι Επί-
τροποι που εκκρεμούσαν, ούτως

ώστε το Κολέγιο των Επιτρόπων,
το «υπουργικό συμβούλιο» της Ευ-
ρώπης να μπορεί να ξεκινήσει δου-
λειά την 1η Δεκεμβρίου.

Η πρόεδρος της Κομισιόν έχει
ήδη δημιουργήσει μια πολύπλοκη
δομή στο Κολέγιο όπου οι αρμο-
διότητες των επιτρόπων επικαλύ-
πτονται, καθιστώντας αναγκαία
τη συνεργασία αλλά και αποκλεί-
οντας τον «κίνδυνο» δημιουργίας
υπερεπιτρόπων με πρωτοβουλία
αποφάσεων και δυνατότητα αμφι-
σβήτησής της, όπως ο τέως Γάλλος
επίτροπος Τιερί Μπρετόν. Την Τρί-
τη, δημοσίευμα του Politico έσπειρε
τον πανικό μεταξύ ορισμένων «ευ-
ρωκρατών» (ή «Ευρωπαίων γρα-
φειοκρατών» όπως θα αποδίδαμε
τον όρο eurocrat), καθώς έκανε
λόγο για συγχώνευση της DG RE-

FORM με την ομάδα που διευθύνει
την εφαρμογή του Μηχανισμού
Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας,
η οποία υπάγεται στη Γενική Γραμ-
ματεία της Κομισιόν, κατευθείαν
κάτω από την πρόεδρο.

Το δημοσίευμα έκανε λόγο για
προσπάθεια της καςΦον ντερ Λάιεν
να εφαρμόσει τις αρχές του Μη-
χανισμού Ανάκαμψης στη χρημα-
τοδότηση για τη συνοχή, ώστε τα
κοινοτικά κονδύλια να εξαρτώνται
πλέον από την προώθηση μεταρ-
ρυθμίσεων. Ωστόσο, δεν είναι ξε-
κάθαρο αν η συνένωση αυτή θα
έφερνε τη διαχείριση των κονδυ-
λίων στην αρμοδιότητα της προ-
έδρου, ή αν θα παρέμεναν αρμο-
διότητα του νέου αντιπροέδρου
για τη Συνοχή και τις Μεταρρυθ-
μίσεις, Ραφαέλε Φίτο.

Ο διορισμός του κ. Φίτο (υπουρ-
γού της συντηρητικής κυβέρνησης
του κόμματος της Τζόρτζια Μελόνι
στην Ιταλία) σε αυτή τη σημαντική
θέση ήταν ένας και από τους λόγους
που οι Σοσιαλιστές και οι Φιλελεύ-
θεροι στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο
ήρθαν σε σύγκρουση με το Ευρω-
παϊκό Λαϊκό Κόμμα. Τυχόν αποδυ-
νάμωση του κ. Φίτο θα μπορούσε
να καθησυχάσει τις πιο κεντρώες
δυνάμεις στις Βρυξέλλες.

Σημειώνεται πως στην επιστολή
ανάθεσης καθηκόντων προς τον
κ. Φίτο, η κα Φον ντερ Λάιεν κάνει
ειδική αναφορά στο Πρόγραμμα
Βοήθειας προς τους Τουρκοκύπρι-
ους και την παρακολούθηση εφαρ-
μογής του Κανονισμού της Πρά-
σινης Γραμμής, και τα δύο αρμο-
διότητες της DG REFORM, ωστόσο
αναφέρει πως τον Ιταλό επίτροπο
θα στηρίζει η Γενική Διεύθυνση
Περιφερειακής και Αστικής Πολι-
τικής (DG REGIO), της οποίας ηγεί-
ται η Κύπρια Θέμις Χριστοφίδου.

Ρευστό τοπίο για το πρόγραμμα για τους Τ/κ
Ερωτηματικά ανακύπτουν στις Βρυξέλλες για το ποιος θα έχει την αρμοδιότητα για τα θέματα που αφορούν το Κυπριακό

<<<<<<

Στην επιστολή ανάθεσης
καθηκόντων προς τον κ.
Φίτο, η πρόεδρος της
Κομισιόν κάνει ειδική
αναφορά στο Πρόγραμ-
μα Βοήθειας προς τους
Τ/κ και την παρακολού-
θηση εφαρμογής του
Κανονισμού της Πράσι-
νης Γραμμής.

Άγνωστο παραμένει πού θα υπάγεται στο πλαίσιο της νέας Ευρωπαϊκής Επιτροπής, το Πρόγραμμα
Βοήθειας για την τουρκοκυπριακή κοινότητα, τη στιγμή που στις Βρυξέλλες ακούγεται έντονα πως θα
υπάρξει αναδιάρθρωση της Γενικής Διεύθυνσης Στήριξης Διαρθρωτικών Μεταρρυθμίσεων (DG RE-
FORM) όπου εντάσσεται.
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Συνέντευξη στην
ΟΡΙΑΝΑ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

«Ο Δημοκρατικός Συναγερμός είναι
ένα κόμμα στο οποίο πάντα υπήρχαν
φωνές διαφωνίας για όλα τα θέματα.
Τους μεγαλύτερους καβγάδες που
έκανα εγώ στη ζωή μου –σε επίπεδο
έντονων συζητήσεων– τους έκανα
με συναγωνιστές της παράταξης
και όχι με κάποιον ξένο. Αυτή είναι
και η μαγεία του», δηλώνει σε συ-
νέντευξή του στην «Κ» ο συντονι-
στής έργου, χαρτοφυλακίων και πα-
ρακολούθησης κυβερνητικού έργου
Μιχάλης Ιωαννίδης. Προσθέτει ότι
δεν έγινε και ούτε προτίθεται να
γίνει επαγγελματίας πολιτικός, επι-
σημαίνοντας ότι «δεν είναι η πρώτη
φορά που συμμετέχω σε όργανα
του κόμματος και όποιος πρόεδρος
του Δημοκρατικού Συναγερμού μού
ζήτησε να συνεισφέρω στην παρά-
ταξη το έκανα. Το ίδιο έγινε και
τώρα. Μου ζήτησε η Αννίτα Δημη-
τρίου να βοηθήσω στον βαθμό που
μπορώ και απάντησα θετικά».

–Ποιος είναι ο στόχος σας σε ό,τι
αφορά τον ρόλο που θα έχει το
συμβούλιο παρακολούθησης του
κυβερνητικού έργου;

–Μία από τις μεγαλύτερες προ-
κλήσεις αυτού τουσυμβουλίου είναι
να καταφέρει να μεταφέρει την πα-
ραγωγή πολιτικής στον απλό ψη-
φοφόρο. Πρέπει να αξιοποιήσουμε
τη μεγάλη δύναμη που αυτή τη στιγ-
μή έχει ο ΔΗΣΥ στην κοινωνία, να
ενεργοποιήσουμε τους πολίτες και
όλοι μαζί να δημιουργήσουμε το
πλαίσιο παραγωγής πολιτικής της
επόμενης μέρας. Πρέπει να είμαστε
προμηθείς και όχι επιμηθείς ως πο-
λιτικοί. 

–Δηλαδή μέχρι σήμερα υπήρχε
κενό σε σχέση με την παραγωγή
πολιτικής από πλευράς ΔΗΣΥ;

–Όχι. Υπάρχουν πολύ σαφείς θέ-
σεις από πλευράς του κόμματος. Το
μανιφέστο του 2022, οι 100 άξονες
του 2023 κ.λπ. Οι συνθήκες όμως
έχουν αλλάξει. Ζήσαμε μια δεκαετία,
στην οποία περάσαμε τουλάχιστον
δύο πληθωριστικές κρίσεις. Αυτή
τη στιγμή ο πληθωρισμός μειώνεται,
άφησε όμως πίσω του ζημιά σε συγ-
κεκριμένες τάξεις. Φαίνεται να υπάρ-
χει κενό τόσο στη διαχείριση των
προβλημάτων όσο και στην κατεύ-
θυνση που πρέπει να δοθεί για να
λυθούν. Σήμερα, βάσει και των στοι-
χείων που δίνει το Ευρωβαρόμετρο,

υπάρχουν 300.000 συμπολίτες μας,
οι οποίοι δυσκολεύονται στην κα-
θημερινότητά τους.

–Τα μέτρα στήριξης που έλαβε η
κυβέρνηση δεν συμβάλλουν στην
αντιμετώπιση της δύσκολης οι-
κονομικής καθημερινότητας των
πολιτών;

–Ορισμένα συμβάλλουν, αλλά
ορισμένες φορές επιτείνουν το πρό-
βλημα. Στον ΔΗΣΥ λέμε συχνά ότι
χρησιμοποιούνται τα χρήματα με
τα οποία θα μπορούσαμε να κάνουμε
τις διαρθρωτικές αλλαγές, σε λαν-
θασμένες παροχές. Πρέπει να παίρ-
νουμε μέτρα για να απαμβλύνουμε
τα προβλήματα του πολίτη και την
ίδια ώρα θα πρέπει να υπάρχει κα-
τεύθυνση στο πού πάμε μελλοντικά
και πότε θα φτάσουμε εκεί. Χαρα-
κτηριστικό παράδειγμα η σημασία
που έχει η αγροτική, η οικιστική ή
η ενεργειακή πολιτική που ακολου-
θείται μιας και επηρεάζουν άμεσα
το κόστος στα βασικά έξοδα του
νοικοκυριού.

–Έχετε βρει τη φόρμουλα ώστε
και η αντίδραση να είναι άμεση
και την ίδια ώρα να μην επισκιάζει
τους βουλευτές του κόμματος;

–Οι βουλευτές μας είναι η αιχμή
του δόρατος του ΔΗΣΥ. Στο Κοινο-
βούλιο είναι που δίνονται οι μάχες
όσον αφορά τις προτάσεις νόμου,
την κυβερνητική πολιτική αλλά και
τη γραμμή του κόμματος. Η δική
μας ομάδα σκοπό έχει να τους τρο-
φοδοτήσει με ακόμη περισσότερη
εμπειρογνωμοσύνη και υλικό. Εκεί
και όπου χρειάζεται θα υπάρχουν
και οι κατάλληλες παρεμβάσεις από
τα μέλη του συμβουλίου. 

–Πότε το συμβούλιο παρακολού-
θησης θα είναι σε πλήρη λειτουρ-
γία, μιας και όπως λέχθηκε εσείς
ζητήσατε τρεις μήνες αλλά η πρό-
εδρος του κόμματος θέλει νωρί-
τερα;

–Έχει γίνει μια παρεξήγηση. Στο
πολιτικό γραφείο ανέφερα ότι χρει-
άζονται δύο με τρεις μήνες για να
έρθει το συμβούλιο σε «πλήρη» λει-
τουργία. Αντιλαμβάνεστε ότι οι άν-
θρωποι που ανέλαβαν πρέπει να
ενημερωθούν και να συναντηθούν
με τις ομάδες παραγωγής πολιτικής.
Αυτό δεν μπορεί να γίνει σε δεκα-
πέντε μέρες. Κάναμε μια εβδομάδα
για την πρώτη συνάντηση. Μην ξε-
χνάτε ότι μιλάμε για ένα μεγάλο σώ-
μα εθελοντών. Δεν είναι τόσο απλό.
Υπάρχουν πρακτικά ζητήματα τα
οποία χρειάζεται χρόνος να λειτουρ-
γήσουν πλήρως και σίγουρα θα
πάρει χρόνο να μελετηθούν και να
επικαιροποιηθούνοι πολιτικές. Αυτό
δεν σημαίνει ότι το συμβούλιο δεν
άρχισε ήδη να λειτουργεί.

–Είχατε εμπλοκή σε σχέση με τα
πρόσωπα που επιλέχθηκαν ήήταν
αποκλειστική επιλογή της προ-
έδρου του κόμματος;

–Η τελική επιλογή ήταν της προ-
έδρου, αλλά είχαμε μια πολύ καλή
συνεργασία με την Αννίτα Δημη-
τρίου σε σχέση με την επιλογή των
προσώπων όπου έπαιξε ρόλο η εμ-
πειρογνωμοσύνη και η ακαδημαϊκή
γνώση. Βέβαια, ο κάθε τομέας έχει
διαφορετικές ανάγκες, γι’ αυτό και
τα κριτήρια πιθανώς να διέφεραν
για το κάθε πρόσωπο. 

–Ποια ήταν η προσέγγιση ώστε
να είστε επικεφαλής και συντο-
νιστής της νεότευκτης σκιώδους
κυβέρνησης; Δεν μας έχετε συ-
νηθίσει σε τόσο ενεργούς πολιτι-
κούς ρόλους.

–Είμαι πολιτικό ον. Προέρχομαι
από μία οικογένεια που μεγαλώσαμε
με την πολιτική. Δεν έγινα ούτε προ-
τίθεμαι να γίνω επαγγελματίας πο-
λιτικός. Έχω τη δική μου επαγγελ-
ματική πορεία. Όμως, δεν είναι η
πρώτη φορά που συμμετέχω σε όρ-
γανα του κόμματος και όποιος πρό-
εδρος του Δημοκρατικού Συναγερ-
μού μού ζήτησε να συνεισφέρω
στην παράταξη το έκανα. Το ίδιο
έγινε και τώρα. Μου ζήτησεη Αννίτα
Δημητρίου να βοηθήσω στον βαθμό
που μπορώ και απάντησα θετικά.
Άλλωστε ήταν ξεκάθαρη η κατεύ-
θυνσή μου τουςτελευταίους μήνες,
μετά και την αποχώρησή μου από
την προεδρία του Δ.Σ. της Cyta, ότι
με ενδιέφερε η εμπλοκή στην πο-
λιτική συζήτηση και μέσω των κοι-
νωνικών μου δικτύων. Πιστεύω ότι
ο πολιτικός διάλογος πρέπει να γί-
νεται ελεύθερα με κατανόηση ενώ-
πιον του κόσμου και να δίνονται
απαντήσεις σε όλα τα ζητήματα που
τίθενται. Μόνο έτσι μπορούμε να
πάμε μπροστά.

–Πέραν της ευθύνης του συντο-
νιστή είστε και ένα από τα πέντε
μέλη που διόρισε η Αννίτα Δημη-
τρίου στο εκτελεστικό γραφείο;
Είναι γνωστό ότι δεν τη στηρίξατε
στις εσωκομματικές εκλογές, ενώ
οι σχέσεις σας ουσιαστικά ήταν
ανύπαρκτες, πώς έγινε η επανα-
σύνδεση;

–Είχα βρεθεί με την πρόεδρο του

κόμματος μετά που ανέλαβε, με την
ιδιότητάμου ως προέδρουτης Cyta.
Ήταν μία πολύ καλή συνάντηση
κατά την οποία συζητήσαμε πολλά
θέματα που αφορούσαν και το κόμ-
μα. Η επόμενη επαφή που είχα με
την Αννίτα Δημητρίου ήταν όταν
μου ζήτησε να συνεισφέρω σε αυτή
την προσπάθεια. Θέλω να ξέρετε
πως είμαι ένας άνθρωπος ο οποίος
δεν ασχολείται με πρόσωπα. Ασχο-
λούμαι με απόψεις, θέσεις και το-
ποθετήσεις. Δεν ήταν κριτήριο το
πρόσωπο Αννίτα Δημητρίου για να
απαντήσω θετικά αλλά οι ιδέες της.
Δεν είναι προσωποπαγής η ενερ-
γοποίησή μου στο κόμμα. Ποτέ δεν
ήταν.

–Ποιο πιστεύετε είναι το σοβα-
ρότερο πρόβλημα που έχει να
αντιμετωπίσει αυτή την ώρα ο
ΔΗΣΥ;

–Η έλλειψη διαλόγου στην κοι-
νωνία για την ουσία. Πρέπει να ανα-
δείξουμε τα προβλήματα που αφο-
ρούν όλη την κοινωνία και όχι τα
ζητήματα που αφορούν 100 άτομα
ή 500 για το κατά πόσον οργανώ-
νεται ο ΔΗΣΥ, τι οργάνωση έχει,
ποιος θα αναλάβει και ποιος θα κα-
τεβεί υποψήφιος. Αυτά είναι δευ-
τερεύοντα για τον κόσμο. Τα πρω-
τεύοντα είναι να αναδείξουμε τα
λάθη που γίνονται στη διακυβέρ-
νηση, τις προτάσεις που έχουμε, με

στόχο το καλύτερο αποτέλεσμα για
τους πολίτες.

–Οι μέχρι τώρα χειρισμοί της Αν-
νίτας Δημητρίου σάς ικανοποι-
ούν;

–Ναι.

–Στις βουλευτικές εκλογές του
2026 ποιο αποτέλεσμα θα σας ικα-
νοποιούσε;

–Αυτή τη στιγμή δεν μπορώ να
τοποθετηθώ πάνω σε αυτό το θέμα,
μιας και δεν έχω πλήρη γνώση των
δεδομένων. Την παρούσα φάση ο
στόχος μου εντός του κόμματος
είναι πολύ διαφορετικός.

–Θα δούμε εντός των ψηφοδελ-
τίων και πρόσωπα από τη σκιώδη
κυβέρνηση, υπάρχουν εν δυνάμει
υποψήφιοι;

–Αν διαβάσατε τα βιογραφικά
των προσώπων που επιλέξαμε θα
καταλάβετε πως σε γενικό επίπεδο
δεν ήταν αυτό το κριτήριο για την
επιλογή τους. Είναι όλοι επαγγελ-
ματίες στοντομέα τους. Δεν μπορώ
φυσικά εγώ να το αποκλείσω.

–Εσάς θα σας δούμε στο ψηφο-
δέλτιο του ΔΗΣΥ;

–Όχι. Είναι πάρα πολύ μεγάλο
το έργο το οποίο έχουμε να εκτε-
λέσουμε στο συμβούλιο παρακο-
λούθησης και θεωρώ ότι δεν υπάρχει
χρόνος για κάτι άλλο. Εκτιμώ όμως
ότι η δουλειά μας θα βοηθήσει σε
μεγάλο βαθμό στην προεκλογική
εκστρατεία.

–Πιστεύετε ότι υπάρχουν στελέχη
που συνεχίζουν να πυροδοτούν
το κλίμα εσωστρέφειας, ακόμη
και μέσα από τον δημόσιο διάλογο
στον οποίο συμμετέχετε;

–Δεν θέλω να καταπιαστώ με αυ-
τά τα θέματα γιατί ακριβώς δεν το
πιστεύω. Ο Δημοκρατικός Συναγερ-
μός είναι ένα κόμμα στο οποίο πάντα
υπήρχαν φωνές διαφωνίας για όλα
τα θέματα. Τους μεγαλύτερους κα-
βγάδες που έκανα εγώ στη ζωή μου
–σε επίπεδο έντονων συζητήσεων–
τους έκανα με συναγωνιστές της
παράταξης και όχι με κάποιον ξένο.
Αυτή είναι και η μαγεία του Δημο-
κρατικού Συναγερμού. Ότι μέσα
από την αντιπαλότητα απόψεων,
όχι προσώπων, καταλήγουμε πάντα
σε σωστές λύσεις. 

–Είναι περίεργο το γεγονός ότι
κάποιοι από αυτούς τους συνα-
γωνιστές σας στελεχώνουν την
παρούσα κυβέρνηση;

–Ασφαλώς είναι περίεργο. Ο
συναγερμικός κόσμος βρέθηκε σε
ένα δίλημμα το 2023 το οποίο είχε
διαφορετικές κατευθύνσεις. Κά-
ποιοι επέλεξαν την πρώτη, κάποιοι
επέλεξαν τη δεύτερη, κάποιοι την
τρίτη ή την τέταρτη. Είναι αντι-
δεοντολογικό αυτό που βλέπουμε;
Εγώ θα έλεγα ότι είναι. Δεν τρα-
βήχτηκε όμως η γραμμή την ώρα
που έπρεπε. Πρέπει να την τρα-
βήξουμε τώρα; Όχι γιατί απλώς
θα διαβρώσουμε ξανά τη συζήτηση
με κάτι το οποίο είναι άσχετο, τον
κόσμο δεν τον νοιάζει. Δεν μας
ενδιαφέρει αν το πρόσωπο το οποίο
βρίσκεται στην κυβέρνηση είναι
μέλος του Δημοκρατικού Συνα-
γερμού ή όχι. Τουλάχιστον εγώ
για να κάνω αντιπολίτευση δεν
παίζει καμιά σημασία το ποιος
είναι απέναντί μου.

–Πώς κρίνετε τηνπροσπάθεια Νί-
κου Αναστασιάδη και Αβέρωφ Νε-
οφύτου να αφήσουν πίσω τους
όσα τους έφεραν σε κλίμα ψυχρό-
τητας τα τελευταία χρόνια;

–Αν και σας είπα ότι δεν ασχο-
λούμαι με πρόσωπα, θεωρώ θετι-
κότατη την προσπάθεια οποιωνδή-
ποτε στελεχών του κόμματος να
έχουν καλές προσωπικές σχέσεις
και ειδικά όταν μιλάμε για δύο πρώην
προέδρους.

–Από τη θέση που έχετε σήμερα
στον ΔΗΣΥ, αν κρίνετε πως μπο-
ρούν να βοηθήσουν, θα ζητήσετε
την άποψή τους;

–Μιλώ και με τον Νίκο Αναστα-
σιάδη και με τον Αβέρωφ Νεοφύτου.
Ασφαλέστατα θα ζητήσω την άποψή
τους σε θέματα που κρίνω πως μπο-
ρούν να βοηθήσουν.

–Πιστεύετε ότι και η Αννίτα Δη-
μητρίου θα ζητήσει την άποψή
τους, αν το κρίνει αναγκαίο;

–Είμαι σίγουρος. Θεωρώ ότι έχετε
λανθασμένη εικόνα για τις σχέσεις
εντός του ΔΗΣΥ.

–Η Αννίτα Δημητρίου έχει δηλαδή
καλές σχέσεις με τον Αβέρωφ Νε-
οφύτου;

–Δεν θεωρώ ότι υπάρχει εχθρό-
τητα αλλά περιβάλλον παραφιλο-
λογίας. Φεύγοντας όμως από τα συγ-
κεκριμένα πρόσωπα θέλω να εξη-
γήσω πως το να υπάρχουν μεταξύ
συναγωνιστών της ίδιας παράταξης,
ειδικά του ΔΗΣΥ, διαφορετικές από-
ψεις είναι υγεία. Έτσι πρέπει να γί-
νεται. 

–Παρακολουθούμε όμως μία απα-
ξίωση των κομμάτων. Γιατί πι-
στεύετε ότι συμβαίνει αυτό;

–Αυτό που έχει αλλάξει είναι η
πολιτική. Στο μέλλον δεν θα υπάρχει
καθόλου πολιτικός ελιτισμός. Σή-
μερα είναι αυτές οι απόψεις και τις
υποστηρίζω. Αύριο τις κρίνω λαν-
θασμένες και δεν τις υποστηρίζω.
Νομίζουμε όλοι ότι το παιχνίδι γί-
νεται απολιτίκ, εγώ πιστεύω γίνεται
πολύ πολιτικό στη βάση θέσεων.
Εμείς βλέπουμε μόνο την αποχώ-
ρηση από τα κόμματα ως κλειστούς
πυρήνες. Ο ΔΗΣΥ δεν ήταν ποτέ

έτσι. Ήταν κόμμα τάσεων, απόψε-
ων, κόμμα όπου ο καθένας μπο-
ρούσε να εκφράσει την άποψή του
χωρίς περιορισμούς. Μέσα από τη
συζήτηση έβγαιναν κάποιες από-
ψεις που μπορεί και να διαφωνούσες
μαζί τους. 

–Δεν έχει έρθει εις γνώση σας η
απογοήτευση που νιώθουν ορι-
σμένοι Συναγερμικοί; 

–Κάθε Συναγερμικός κάποια
στιγμή στη ζωή του ένιωσε να δια-
φέρει από το σημείο που βρισκόταν
εκείνη τη στιγμή μια συγκεκριμένη

άποψη του κόμματος. Δεν σημαίνει
τίποτα όμως διότι στα υπόλοιπα
συμφωνούμε. Κοινές αρχές, κοινές
αντιλήψεις, κοινή πορεία. Τα κόμ-
ματα ως κύτταρα δημοκρατίας είναι
τα μόνα που μπορούν να φέρουν
προτάσεις δομημένες, κοστολογη-
μένες και υλοποιήσιμες ώστε η κοι-
νωνία να πάει παραπέρα. 

–Ο ΔΗΣΥ σήμερα είναι ξεκάθαρα
κόμμα της αντιπολίτευσης;

–Βεβαίως!

–Θα συζητούσατε στήριξη εκ

νέου υποψηφιότητας του Νίκου
Χριστοδουλίδη;  

–Είναι μακριά το 2028 και υπάρ-
χουν διαδικασίες, αλλά γενικότερα
τώρα δεν αντιλαμβάνομαι να υπάρ-
χει αυτή η σκέψη εντός του κόμ-
ματος.

–Εκτιμάτε ότι στις προεδρικές
του 2028 ο ΔΗΣΥ πρέπει να κα-
τέβει με δικό του υποψήφιο;

–Ναι. Είναι κόμμα εξουσίας, με
θέσεις και παράγει πολιτική. Θα
πρέπει να διεκδικήσει τη διακυ-
βέρνηση της χώρας.

Στο μέλλον δεν θα υπάρχει καθόλου πολιτικός ελιτισμός

Είναι μακριά το 2028 και υπάρχουν διαδικασίες, αλλά γενικότερα τώρα δεν
αντιλαμβάνομαι να υπάρχει εντός του κόμματος η σκέψη στήριξης εκ νέου
υποψηφιότητας του Νίκου Χριστοδουλίδη.

ΜΙΧΑΛΗΣ ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ

Ο ΔΗΣΥ είναι
ξεκάθαρα κόμμα

της αντιπολίτευσης
Δεν θα είμαι στο ψηφοδέλτιο του Συναγερμού

για τις βουλευτικές, λέει ο επικεφαλής
του σκιώδους υπουργικού του κόμματος

<<<<<<

Είμαι ένας άνθρωπος
ο οποίος δεν ασχολείται
με πρόσωπα. Ασχολού-
μαι με απόψεις, θέσεις
και τοποθετήσεις. Δεν
ήταν κριτήριο το πρόσω-
πο Αννίτα Δημητρίου
για να απαντήσω θετικά
αλλά οι ιδέες της. 

«Μιλώ και με τον Νίκο Αναστασιάδη και με τον Αβέρωφ Νεοφύτου. Ασφαλέστατα θα ζητήσω την
άποψή τους σε θέματα που κρίνω πως μπορούν να βοηθήσουν», λέει ο Μιχάλης Ιωαννίδης, συντονι-
στής έργου, χαρτοφυλακίων και παρακολούθησης κυβερνητικού έργου.
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Του ΧΡΙΣΤΟΥ ΜΠΟΥΡΗ

Ακριβώς μία εβδομάδα πριν, τέσ-
σερις νέοι άνθρωποι άφησαν την
τελευταία τους πνοή στην άσφαλτο,
με τον συνολικό αριθμό των νεκρών
από θανατηφόρα δυστυχήματα να
φτάνει ώς σήμερα τους 43. Πρό-
κειται για πολύ μεγάλη αύξηση
μέσα σε τέσσερις μήνες και κάτι.
Σύμφωνα με τα στοιχεία από το
Γραφείο Στατιστικής και Χαρτο-
γράφησης της Αστυνομίας, μέχρι
το πρώτο εξάμηνο του 2024 οι νε-
κροί ανέρχονταν στους 20. Για ακό-
μη μία φορά οι αρμόδιοι βρίσκονται
ενώπιον δυσάρεστων στατιστικών
και καλούνται να βρουν τη φόρ-
μουλα που θα οδηγήσει στην αν-
τιμετώπιση των τροχαίων ατυχη-
μάτων και των θανατηφόρων δυ-
στυχημάτων. 

Πέραν από τον ανθρώπινο πα-
ράγοντα, που έχει καταλυτικό ρόλο
στα αίτια που αφορούν αρκετά δυ-
στυχήματα, από το κάδρο δεν μπο-
ρούν να λείπουν και οι μέθοδοι με
τις οποίες η Πολιτεία προσπαθεί
να εξαλείψει το τραγικό αυτό φαι-
νόμενο. Οι σταθερές και κινητές
κάμερες επισήμανσης και η πρα-
κτική με την οποία λειτουργούν,
αποτελούν περισσότερο ένα φο-
ροεισπρακτικό μέτρο για το κράτος,
παρά ένα μέτρο πρόληψης, ενώ οι
κατ’ επανάληψη αναφορές από αρ-
μοδίους για αυστηροποίηση των
μέτρων δημιουργεί φόβο και αντι-
δραστικότητα στην κοινωνία, χωρίς
ουσιαστικό αντίκτυπο στην προ-

σπάθεια για χάραξη ασφάλειας και
κουλτούρας στο οδικό δίκτυο. 

Το τριπλό θανατηφόρο του Φρε-
νάρους, αλλά και το θανατηφόρο
που σημειώθηκε λίγες ώρες αργό-
τερα στην Έγκωμη Λευκωσίας δεί-
χνουν κάποια από τα κύρια αίτια
πρόκλησης δυστυχημάτων, όπως
η υπερβολική ταχύτητα και η οδή-
γηση υπό την επήρεια αλκοόλ. Πα-
ράλληλα, επαναφέρουν το ζήτημα
των φυσικών ελέγχων από τους
αστυνομικούς, οι οποίοι μετά και
τη λειτουργία του συστήματος φω-
τοεπισήμανσης φαίνεται να απα-
σχολούνται κυρίως με στοχευμένους
ελέγχους που δεν αφορούν το κομ-
μάτι που μπορεί να κάνει μια κά-
μερα, με την παρουσία τους στους
δρόμους να γίνεται ακόμη πιο σπά-
νια. Το Τμήμα Τροχαίας από πλευράς
του εισηγείται να μελετηθούν από
τους αρμόδιους οι κυριότερες αιτίες
που προκαλούν τα θανατηφόρα δυ-
στυχήματα και να γίνουν οι ανά-
λογες αυξήσεις στα πρόστιμα και
τις ποινές με τις οποίες θα βρίσκον-
ται αντιμέτωποι οι παραβάτες. Πρό-
ταση, εν μέρει προβληματική, αν
αναλογιστεί κανείς πως η αύξηση
προστίμων μέσα σε μια κοινωνία
με βασικό μισθό τα 1.000 ευρώ προ-
καλεί εύλογα τη δυσφορία των πο-
λιτών και αποτελεί αν μη τι άλλο
μια αδύναμη κοινωνική πολιτική. 

Εισπράξεις εκατομμυρίων 
Χωρίς να παραγνωρίζεται το γε-

γονός πως τα τελευταία δύο χρόνια
τα θανατηφόρα τροχαία μειώθηκαν
και σε αυτό συνέβαλαν και σε με-
γάλο βαθμό οι κάμερες, δεν είναι
λίγες οι φορές, ακόμα και εντός
Bουλής που στο πλαίσιο συζητή-
σεων για τα εξώδικα και τον τρόπο
αντιμετώπισης των αδυναμιών που
εντοπίζονται, αναφέρθηκε ο φο-
ροεισπρακτικός χαρακτήρας των
καμερών, παρά ως μέτρο για απο-
τροπή των τροχαίων παραβάσεων.

Σύμφωνα με στοιχεία που παρου-
σιάστηκαν από την Αστυνομία τον
περασμένο Μάρτιο στη Βουλή, οι
εισπράξεις από τα πρόστιμα που
εκδόθηκαν κατόπιν καταγγελιών
μέσω του συστήματος φωτοεπισή-
μανσης για την περίοδο 1/1/2022
με 14/3/2024 ανέρχονται στα
€9.329.369. 

Τον Σεπτέμβριο, όταν και πάλι
παρατηρείτο αύξηση των θανάτων,
το Συμβούλιο Οδικής Ασφάλειας
μετά από συνεδρίασή του είχε απο-
φασίσει την εντατικοποίηση της
αστυνόμευσης και την περαιτέρω
ενημέρωση και διαφώτιση των οδη-
γών. Δύο μήνες μετά τίποτα δεν
φαίνεται να έχει αλλάξει. Την επο-
μένη των τραγικών θανατηφόρων,
ο υπουργός Δικαιοσύνης και Δη-
μόσιας Τάξεως, Μάριος Χαρτσιώτης,
δήλωνε πως η όλη πρακτική για
αντιμετώπιση των θανατηφόρων
τροχαίων θα αξιολογηθεί από την

αρχή, με την Πολιτεία να μην έχει
πολλές άλλες επιλογές πέραν της
αυστηροποίησης των μέτρων που
λαμβάνει για θέματα οδικής ασφά-
λειας και εντονότερους και συχνό-
τερους ελέγχους. Τόσο ο υπουργός
Δικαιοσύνης, όσο και ο πρόεδρος
της Δημοκρατίας επαναλάμβαναν
την ανάγκη για την απόκτηση κουλ-
τούρας και οδικής ασφάλειας. Πώς
όμως αυτή επιτυγχάνεται και ποιοι
παράγοντες συντελούν μια ολο-
κληρωμένη αντίληψη για τη σωστή
συμπεριφορά των οδηγών στους
δρόμους; 

Τρεις παράγοντες
Ο δρ Σταύρος Πάρλαλης, ανα-

πληρωτής καθηγητής στο Τμήμα
Ψυχολογίας και Κοινωνικών Επι-
στημών του Πανεπιστημίου Fre-
derick, μιλώντας στην «Κ» για το
πώς μπορεί να επιτευχθεί σωστά
και μεθοδικά κουλτούρα οδικής

ασφάλειας, υπογραμμίζει τη ση-
μαντικότητα της σωστής ενημέ-
ρωσης και συζήτησης για θέματα
ασφαλούς μετακίνησης. Είναι ένα
ζήτημα που χρειάζεται χρόνο και
εκπαίδευση. Η προσπάθεια πρέπει
να εστιάσει στην ευαισθητοποίηση
των παιδιών για την τήρηση των
βασικών κανόνων και τη γνώση
των κινδύνων που ελλοχεύουν στο
οδικό δίκτυο. Αναφερόμενος στο
τραγικό θανατηφόρο της Έγκωμης
και το γεγονός πως ο οδηγός του
μοιραίου οχήματος βρισκόταν υπό
την επήρεια αλκοόλ, τονίζει ότι
δεν αντιλαμβανόμαστε τον κίνδυνο.
«Τέτοια θέματα έχουν να κάνουν
με την εκπαίδευση στο σχολείο και
εννοείται από την οικογένεια».

Ένα άλλο σημαντικό κομμάτι
το οποίο σχετίζεται με την κουλ-
τούρα και τη συμπεριφορά των
οδηγών στους δρόμους είναι η συ-
ναισθηματική κατάσταση και η
ψυχοσύνθεση στην οποία βρίσκον-
ται. Ερωτηθείς εάν η ιδέα της πα-
ρουσίας των καμερών προκαλεί
φόβο στους οδηγούς διαταράσσον-
τας τη συμπεριφορά και τα αντα-
νακλαστικά τους, ο δρ Πάρλαλης
αναφέρει ότι οι κάμερες έχουν τη
σημασία τους ακόμη κι αν αισθα-
νόμαστε ότι είναι ένα τιμωρητικό
μέτρο. «Η αίσθηση ότι υπάρχει επι-
τήρηση μάς κάνει να συμμορφω-
νόμαστε. Όταν οι οδηγοί ξέρουν
ότι υπάρχει πιθανότητα να υπάρχει
κάμερα, δημιουργείται ασυναίσθη-
τα καλύτερη συμπεριφορά. Η τε-
χνολογία και οι κάμερες στη συγ-

κεκριμένη περίπτωση, λειτουργούν
αποτρεπτικά. Να δούμε τι μας εν-
διαφέρει, το αποτέλεσμα που φαί-
νεται θετικό ή κόσμος που παρα-
πονιέται για τα πρόστιμα;», ανα-
φέρει συγκεκριμένα. 

Ο δρ Πάρλαλης υποστηρίζει πως
οι προαναγγελίες μετά από κάθε
θανατηφόρο για αυστηροποίηση
των μέτρων αποτελούν αποσπα-
σματική μέθοδο. Αυτό που χρει-
άζεται είναι η Πολιτεία να δει τη
γενικότερη εικόνα και να αναπτύξει
μια πιο ευρεία πολιτική. Σε ένα ατύ-
χημα θα πρέπει να σκεφτόμαστε
τρεις παράγοντες. Αρχικά, το οδικό
δίκτυο και το περιβάλλον του οδη-
γού, δεύτερον, η κατάσταση του
αυτοκινήτου και τρίτον, οι ικανό-
τητες του οδηγού, η γνώση και η
ψυχοσύνθεσή του την ώρα που
πιάνει το τιμόνι. Ουσιαστικά, αυτό
που θα πρέπει να επιτευχθεί από
πλευράς Πολιτείας είναι με ποια
μέθοδο θα καταφέρει να συνδυάσει
τους τρεις αυτούς παράγοντες, έτσι
ώστε να δημιουργηθεί ένα πλάνο
ολιστικής προσέγγισης στοχεύον-
τας στην αλλαγή της μεγαλύτερης
εικόνας, παρά οι ανακοινώσεις μέ-
τρων «φωτοβολίδας» που ανταπο-
κρίνονται για λίγο και στη συνέχεια
εξαφανίζονται, όπως οι αστυνομικοί
έλεγχοι τις περιόδους των γιορτών. 

Οι αναφορές του δρα Πάρλαλη,
ειδικά για το θέμα του οδικού δι-
κτύου και το περιβάλλον του οδηγού
σχετίζονται άμεσα και με το πώς
το κράτος προσπαθεί να βοηθά
τους πολίτες να διακινούνται μέσα
σε ένα ασφαλές οδικό δίκτυο. Τα
συνεχή χρονοβόρα έργα σε κύριους
δρόμους των πόλεων (βλ. αυτοκι-
νητόδρομος Λεμεσού-Λευκωσίας
και εργασίας στο ύψος της Καλα-
βασού), αλλά και το μεγάλο ζήτημα
της κίνησης, όπως είναι λογικό δη-
μιουργούν νευρικότητα στους οδη-
γούς και επομένως προβληματική
συμπεριφορά στο οδικό δίκτυο.

Εχουμε δρόμο
ακόμα για την

οδική κουλτούρα
Ο μέχρι στιγμής τραγικός απολογισμός τροχαίων 

δυστυχημάτων επαναφέρει το ζήτημα 
της αποτελεσματικότητας των καμερών 

<<<<<<<

Οι εισπράξεις από τα πρόστιμα που
εκδόθηκαν κατόπιν καταγγελιών μέσω
του συστήματος φωτοεπισήμανσης
για την περίοδο 1/1/2022 με
14/3/2024 ανέρχονται στα €9.329.369. 

<<<<<<<

Ο προαναγγελίες μετά από κάθε 
θανατηφόρο για αυστηροποίηση 
των μέτρων και αύξηση των 
προστίμων αποτελούν αποδεδειγμένα
αποσπασματική μέθοδο. 

Ο δρ Πάρλαλης είναι συντονι-
στής του προγράμματος Κυκλο-
φοριακής Αγωγής με θέμα
«Ασφάλεια στην κοινότητα»,
στο πλαίσιο του μαθήματος της
Αγωγής Υγείας, που παρακο-
λουθούν μαθητές και μαθήτριες
Μέσης Γενικής Εκπαίδευσης
στο πανεπιστήμιο του Frederick. 

Το Τμήμα Τροχαίας εισηγείται να μελετηθούν από τους αρμόδιους οι κυριότερες αιτίες που προκαλούν
τα θανατηφόρα δυστυχήματα και να γίνουν οι ανάλογες αυξήσεις στα πρόστιμα και τις ποινές με τις
οποίες θα βρίσκονται αντιμέτωποι οι παραβάτες.
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Η λέξη «Rock» παραπέμπει
στον Dwayne Johnson, τον
διάσημο ηθοποιό, ο οποίος
είναι γνωστός με το υπό ανα-
φορά παρωνύμιο, που χρη-
σιμοποιούσε στο ρινγκ, κα-

θώς είναι και επαγγελματίας πυγμάχος.
Ωστόσο, εν προκειμένω, η λέξη rock, βράχος
δηλαδή, που επικαλούμαστε σήμερα, δεν
αφορά τον διάσημο ηθοποιό και παλαιστή,
αλλά τον πρόεδρο της Δημοκρατίας. Τον
πρόεδρο Χριστοδουλίδη, ο οποίος «είναι
ακλόνητος βράχος», όπως μάθαμε από την
ανάρτηση μιας αντιομοσπονδιακής κυρίας.
Όχι βράχος του ρινγκ όπως είναι ο Dwayne
Johnson, αλλά βράχος στις πολιτικές του
θέσεις, αναφορικά με τη λύση του Κυπριακού. 

Η εν λόγω λοιπόν αντιομοσπονδιακή
κυρία, η οποία φέρεται να είναι δεύτερη
ξαδέλφη της πρώτης κυρίας, είχε «ραντεβού»
όπως η ίδια γνωστοποίησε, με τον πρόεδρο
της Δημοκρατίας στο Προεδρικό Μέγαρο,
στο πλαίσιο του οποίου την ενημέρωσε για
το Κυπριακό! Και αφού ολοκληρώθηκε το

ενημερωτικό ραντεβού, η αντιομοσπονδιακή
κυρία που έλαβε γνώση από τον πρώτο πο-
λίτη του κράτους για τις εξελίξεις στο Κυ-
πριακό, ανέφερε σε ανάρτηση ότι ο πρόεδρος
διασκέδασε όλες τις ανησυχίες της, προ-
φανέστατα αντιομοσπονδιακές, και ότι
νιώθει «πλέον ήσυχη και ασφαλής», διότι
όπως μας εξήγησε, «ο πρόεδρός μας είναι
βράχος ακλόνητος». 

Αν ο πρόεδρός μας λοιπόν κατάφερε να
κάνει μια δεδηλωμένα αντιομοσπονδιακή
συγγενή της προεδρικής οικογένειας να
τον βλέπει «βράχο ακλόνητο», τότε πώς θα
πρέπει να τον κοιτάζουν όσοι τάσσονται
υπέρ της ομοσπονδίας; Και πώς πρέπει να
τον βλέπουν όχι μόνον οι εντός Κύπρου,
αλλά κυρίως οι εκτός Κύπρου; Στους οποίους
δηλώνει ότι εναποθέτει τις ελπίδες του για
επανέναρξη των συνομιλιών με βάση το
«συμφωνημένο πλαίσιο», κάτι που αισθάν-
θηκε την ανάγκη να υπομνήσει δύο φορές
τις τελευταίες βδομάδες, προς τον γ.γ. ΟΗΕ,
σε ισάριθμες επιστολές (Φιλελεύθερος–Αν-
τέννα), επιστρατεύοντας και τα ψηφίσματα

του Σ.Α. Ψηφίσματα, τα οποία αναφέρονται
σε διζωνική, δικοινοτική ομοσπονδία και
που προφανώς δεν ανησυχούν πλέον τους
αντιομοσπονδιακούς φίλους της ξαδέλφης
της προεδρικής οικογένειας. Όπως βεβαίως
δεν ανησυχούν ούτε την Τουρκία, που έχει
άλλωστε βάλει πλώρη για λύση δύο κρατών,
θεωρώντας ότι η λύση ομοσπονδίας έχει
ξεπεραστεί. Την αντιομοσπονδιακή ξαδέλφη
της προεδρικής οικογένειας δεν τη γνωρίζω.
Τη «διάβασα» προχθές, ως αποτέλεσμα της
ενδιαφέρουσας ανάρτησής της, για τη «βρα-
χώδη σύσταση» του προέδρου μας, η οποία
δεν είμαι σίγουρος πόση ασφάλεια μπορεί
να δημιουργήσει σε οποιονδήποτε, είτε
είναι ομοσπονδιακός είτε αντιομοσπον-
διακός. 

Διότι, σύμφωνα με τη δική μου μαρτυρία,
που δεν είχα το «προνόμιο» να ενημερωθώ
από τον πρόεδρό μας για το Κυπριακό, η
βραχώδης σύσταση που αποδίδεται στον
Νίκο Χριστοδουλίδη έχει την ιδιότητα να
μεταβάλλεται αναλόγως του ακροατηρίου
που έχει απέναντί του. Δηλαδή, εάν απέναντί

του έχει τον Αντόνιο Γκουτέρες ή για πα-
ράδειγμα τον Κυριάκο Μητσοτάκη, τότε
επιστρατεύει το ομοσπονδιακό τροπάριο.
Αντίθετα, εάν απέναντί του έχει ακροατήριο
που διαφωνεί με τη λύση ομοσπονδίας,
τότε αλλάζει τροπάριο και εμφανίζει έναν
διαφορετικό «βράχο», στον οποίο προσδένει
άλλου είδους ακλόνητες αναφορές, ανάλογες
με αυτές που προφανώς αποκόμισε η αν-
τιομοσπονδιακή ξαδέλφη της προεδρικής
οικογένειας και οι οποίες την οδήγησαν να
αισθανθεί ασφάλεια. Σε κάθε λοιπόν περί-
πτωση, οι χειρισμοί του προέδρου μας και
η διαχείριση του Κυπριακού, είναι rock.
Rockandroll, με τη σύγχρονη έννοια. Πάνω,
κάτω και πλαγίως. Για όλα τα γούστα και
για κάθε ακροατήριο. Την ίδια ώρα που ο
αδιαμφισβήτητος «άνθρωπος» της Άγκυρας
στα Κατεχόμενα, ο Εργκιούν Ολγκούν, «ει-
σηγείται», όχι τυχαία, ηλεκτρική διασύνδεση
της Κύπρου μέσω Τουρκίας για να διασφα-
λιστεί ότι με ή χωρίς λύση του Κυπριακού,
η νήσος θα είναι μονίμως εξαρτώμενη. Και
δεμένη σε «τουρκικό βράχο». 

Σημ.: Η Φιλίππα Καρσερά ανέφερε στον
Χριστόφορο Χριστοφή (LegalMatters), ότι
μόλις είχε μάθει ότι η αντιομοσπονδιακή
κυρία είναι ξαδέλφη της, κάτι που μάλλον
υποβάθμισε, σημειώνοντας ότι «δεν παρα-
ξενεύομαι, γιατί από την ημέρα που βγήκε
ο Νίκος πρόεδρος, δεν μπορείτε να φαντα-
στείτε πόσους νέους συγγενείς και πόσους
νέους κουμπάρους απέκτησα». Αυτό όμως
έχει δύο ευχάριστες πτυχές: Η πρώτη είναι
η γνωριμία και σύσφιγξη σχέσεων της προ-
εδρικής οικογένειας με τους συγγενείς
της, διά προσκλήσεων και ενημερωτικών
ραντεβού στο Προεδρικό, για το Κυπριακό,
κάτι που αποτελεί πανευρωπαϊκή πατέντα
και θεωρώ ότι η Κομισιόν δεν θα μας αρνη-
θεί ΠΟΠ. Και η δεύτερη, οι περισσότερες
επιλογές που δημιουργούνται, σε περί-
πτωση που ο πρόεδρός μας επιχειρήσει
ένα νέο ανασχηματισμό της κυβέρνησης,
καθώς το στοιχείο της συγγένειας έχει,
όπως είναι γνωστό, τη σημασία του. 

The Rock
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Εχουμε καεί από τις δημοσκοπήσεις – και
εμείς ως «κοινό», αλλά και οι ίδιοι οι δη-
μοσκόποι. Αν μας έμαθε κάτι λοιπόν το
ένοχο παρελθόν είναι πρώτον, να μην
παίρνουμε τοις μετρητοίς ό,τι μας σερβί-
ρουν. Και δεύτερο, να μετράμε σοβαρά

όχι μόνο ποιος «σερβίρει» τι, αλλά και ποιος το παράγγειλε.
Τα λέω αυτά γιατί τον τελευταίο καιρό με ευκολία βα-
φτίζονται «δημοσκοπήσεις» διάφορα γκάλοπ αμφιβόλου
επιστημονικής τεκμηρίωσης. Ιδιαίτερα κάποιες διαδι-
κτυακές έρευνες που δεν χρειάζεται να είσαι ειδικός για
να καταλάβεις ότι μπάζουν από παντού. Με μη αξιόπιστο
δείγμα (το οποίο στην καλύτερη των περιπτώσεων «χαρ-
τογραφεί» την κομματική προέλευση του κοινού που
ακολουθεί το Μέσο που δημοσιεύει την έρευνα) και ανα-
ξιόπιστα εργαλεία (το ίδιο άτομο απαντά από διαφορετικό
laptop, κινητό ή tablet στη λογική των γκάλοπ των social
media). Εξίσου σημαντικό με την αξιοπιστία της εταιρείας
που διενεργεί την έρευνα είναι και η φερεγγυότητα του
Μέσου που τη φιλοξενεί. Ο τόπος άλλωστε είναι μικρός
και γνωριζόμαστε.

Λαμβάνοντας όλα αυτά υπ’ όψιν, θεωρώ ότι έχει ακόμα
μεγαλύτερη αξία η πρόσφατη έρευνα της Rai Consultants
για τον Alpha Κύπρου. Πρόκειται για εταιρεία που έχει
καταγράψει πολλά χιλιόμετρα, άρα τα ευρήματα της δη-
μοσκόπησής της μπορούν να αποτελέσουν μια καλή
βάση για να κατανοήσουμε το νέο πολιτικό σκηνικό, το
οποίο όχι μόνο μοιάζει με τοπίο στην ομίχλη, αλλά χα-
ρακτηρίζεται και από μια πρωτοφανή αστάθεια, σαν να
πατούν τα κόμματα σε κινούμενη άμμο. Όταν το 41,9%
των ερωτηθέντων απαντούν πως δεν έχουν αποφασίσει
τι θα ψήφιζαν αν είχαμε εκλογές την ερχόμενη Κυριακή,
είναι φανερό ότι κατέρρευσαν οι παλιές βεβαιότητες.
Μπορεί να μην άλλαξε το δίδυμο της κορυφής (ΔΗΣΥ
και ΑΚΕΛ με δύο ποσοστιαίες μονάδες διαφορά) αλλά
καταγράφεται ένα σαφές προβάδισμα του ΕΛΑΜ έναντι
του ΔΗΚΟ, κλειδώνοντας την τρίτη θέση. Απ’ εκεί και
πέρα τα ευρήματα, σε επίπεδο κομματικών ποσοστών,
έχουν κάποια επιπλέον ενδιαφέροντα στοιχεία: όπως
π.χ. η δυναμική του Volt και η εξαφάνιση της ΔΗΠΑ
από τον κομματικό χάρτη. Ευρήματα όμως μικρής εντέλει
σημασίας, καθώς όταν η ομίχλη καθαρίσει πλησιάζοντας
προς τις εκλογές του 2026 πολλά μπορεί να αλλάξουν.
Νέα πρόσωπα και σχηματισμοί ενδεχομένως να προκα-
λέσουν ανατροπές, οι οποίες θα επηρεάσουν τόσο την
αποχή όσο και την τύχη των παραδοσιακών κομμάτων.

Εκείνο, πάντως, που βρήκα πιο ενδιαφέρον στην
έρευνα δεν έχει να κάνει με τα κομματικά ποσοστά αλλά
με κάποια ποιοτικά χαρακτηριστικά, δηλωτικά της εποχής
μας. Όπως την απο-ιδεολογικοποίηση του εκλογικού σώ-
ματος ή, για να το θέσω αλλιώς, την κατάργηση των
παλιών διαχωριστικών γραμμών. Οι ψηφοφόροι μετακι-
νούνται από τα δύο άκρα (αριστερά – δεξιά) προς το
κέντρο, χωρίς όμως αυτό να συνεπάγεται ότι ευνοούνται
κατ’ ανάγκην τα κόμματα του ενδιάμεσου χώρου. Ο
τρόπος που αυτοπροσδιορίζονται οι πολίτες υπερβαίνει
τις παραδοσιακές γραμμές. Αντί να συσπειρωθούν γύρω
από ιδεολογίες, φαίνεται ότι συναντιούνται στη βάση
μιας ατζέντας – κεντροαριστερής φιλοσοφίας από τη μια
και κεντροδεξιάς από την άλλη. Το έχουμε δει εξάλλου
να συμβαίνει στο εξωτερικό (στις εκλογές των ΗΠΑ όπου
συγκρούστηκαν δύο «Αμερικές» ή στη Γαλλία όπου η
συσπείρωση των προοδευτικών δυνάμεων σταμάτησε
την επέλαση της Ακροδεξιάς). Φαίνεται λοιπόν ότι και
στην Κύπρο αλλάζει η πολιτικο-ιδεολογική κουλτούρα
των ψηφοφόρων και τα κόμματα θα κληθούν να επανα-
συστηθούν στη βάση των ζητούμενων της εποχής μας. 

Το πιο ανησυχητικό εύρημα της έρευνας είναι η δια-
πίστωση ότι μόνο ένας στους δέκα πολίτες εμπιστεύεται
πλέον τα κόμματα. Ανησυχητικό όχι μόνο για τα κόμματα,
αλλά κυρίως για την ίδια τη δημοκρατία. Αυτή η απαξίωση
γεννά τα φαινόμενα του λαϊκισμού – από τον «αντισυ-
στημικό» Φειδία μέχρι τους σύγχρονους Ρομπέν των
Δασών που μπαίνουν στην πολιτική για να καθαρίσουν
τον στάβλο του Αυγεία. Θέλω να ελπίζω ότι τα μασκα-
ραλίκια του Φειδία στο Ευρωκοινοβούλιο μάς έμαθαν
αν μη τι άλλο να κρατάμε πλέον μικρό καλάθι. Αυτό δει-
κνύει και το ποσοστό που λαμβάνει ο ευρωβουλευτής
στην έρευνα της Rai (μόλις 1,5%) επιβεβαιώνοντας τα
περί πολιτικού τοπίου-κινούμενης άμμου, που λέγαμε
πιο πάνω.

Τοπίο στην ομίχλη
Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Επισκέφθηκα πολλές φορές τα Κατεχό-
μενα. Η πρώτη φορά ήταν με τον πατέρα
μου, λίγο μετά τη διάνοιξη των οδοφραγ-
μάτων όταν πήγαμε να βρούμε το σπίτι
του στη Λάπηθο, για το οποίο οι δικές
μου μνήμες ήταν ελάχιστες και ξεθωρια-

σμένες, ενώ για εκείνον ήταν μια ολόκληρη ζωή, σφη-
νωμένη στα μωσαϊκά των παιδικών του χρόνων που
τα περπάτησε ξανά συγκλονισμένος. Η επόμενη φορά
ήταν στην κατεχόμενη Λευκωσία για να γυρέψουμε
τον Τουρκοκύπριο φίλο του, τον Εμίρ, γυρνούσαμε,
θυμάμαι, για ώρα μέσα στα στενά της παλιάς πόλης
μέχρι να θυμηθεί πού ήταν τα γραφεία της εφημερίδας
όπου εκείνος δούλευε και όταν τελικά τα βρήκαμε η
συνάντηση των δυο τους, σε ένα μεγάλο μουντό διάδρομο
που τον διέσχισαν αργά μέχρι να σφιχταγκαλιαστούν,
ήταν συθέμελα συγκινητική.

Ακολούθησαν κι άλλες διαδρομές στις αναμνήσεις
του πατέρα μου, στον Ζέφυρο, τη Βασίλεια, τον Καραβά,
το Μπέλαπαϊς και ένα σωρό άλλα μέρη που ήταν ο τόπος
μου και συνάμα μού ήταν άγνωστα, αυτός άλλωστε ήταν
και ο κύριος λόγος των «εκδρομών» μας, η ανάγκη του
να προλάβει να μου γνωρίσει τα μέρη που τον μεγάλωσαν
ώστε να καταφέρει να βαθύνει την αγάπη μου για τον
τόπο μου. Μια ανάγκη που έγινε ακόμα πιο επιτακτική
μετά την απόρριψη του Σχεδίου Ανάν, όπου πλέον αι-
σθάνθηκε πως χάθηκε οριστικά η ευκαιρία για λύση και
πως μετά από αυτή όλα θα άλλαζαν και θα γίνονταν
αγνώριστα. Όταν πέθανε ο πατέρας μου οι επισκέψεις
μου στα Κατεχόμενα εντάθηκαν, ειδικά στη Λάπηθο,
πήγαινα συχνά στο σπίτι των παππούδων μου και περι-
πλανιόμουν στη γειτονιά προσπαθώντας να μυριστώ
τις ρίζες μου μέσα στα βότανα του βουνού και να φανταστώ
τα νερά που τρέχανε κάποτε στα αυλάκια. Εκτός από
τη Λάπηθο πήγα κι αλλού, στη Σαλαμίνα, στην Καρπασία,
στην Καντάρα, στον Άγιο Ιλαρίωνα, στο Βουνί, στη Μόρ-
φου, τις περισσότερες φορές με το «Historic Cyprus»
για να μαθαίνω μέσα από τις αφηγήσεις της Άννας την
ιστορία του τόπου και να τη νιώθω στο δέρμα μου αγγί-
ζοντας τις τοιχογραφίες των εκκλησιών μας.

Ομολογώ πως μετά από αυτές τις περιηγήσεις ήταν
πολλές οι φορές που σκέφτηκα πως θα έπρεπε παρόμοιες
επιμορφωτικές «εκδρομές» να οργανώνονταν ειδικά
για τους νέους μας, αφού στην πραγματικότητα είναι
αυτές που σε μαθαίνουν να αγαπάς τον τόπο, να τον
νιώθεις και να τον συμπονάς και όχι τα συνθήματα στα
τετράδια ή οι σημαίες που ανεμίζουν. Γιατί όμως τα
γράφω σήμερα όλα αυτά και μάλιστα σε ύφος προσωπικό;
Η απάντηση είναι απλή και πολύ συγκεκριμένη. Τα
γράφω σαν απάντηση στον Αρχιεπίσκοπό μας (και
στον κάθε «υπερπατριώτη» πολιτικό που θεωρεί πως
έχει το ειδικό «προνόμιο» να μετρά τον πατριωτισμό
μας με αφορισμούς και διαχωρισμούς), ο οποίος τις
προάλλες στο πλαίσιο μιας εκδήλωσης είπε πως «πολλοί
αποπροσανατολιστήκαμε», επεξηγώντας ότι «οι καθη-
μερινές ανακοινώσεις για τον αριθμό των Ελλήνων Κυ-
πρίων που επισκέπτονται τα κατεχόμενα δίνουν μια
αίσθηση της εθνικής αφασίας στην οποία ένα μεγάλο
μέρος του λαού μας έχει περιέλθει». Γι’ αυτό τα γράφω
λοιπόν. Για να του απαντήσω πως εθνική αφασία δεν
παθαίνει κανείς όταν επισκέπτεται τα Κατεχόμενα,
αλλά όταν ακούει τις μεγαλοστομίες των «υπερπατριω-
τών» που εδώ και μισό αιώνα επιμένουν να καθηλώνουν
τον κόσμο στο τραύμα, ξύνοντας συνεχώς τις πληγές
και απομακρύνοντας έτσι το ενδεχόμενο της επούλωσής
τους, προκειμένου να διατηρούν οι ίδιοι τα οφίκιά τους
εν ονόματι της πατρίδας, της σημαίας και του «πατριω-
τισμού». 

Το γράφω μήπως και γίνει κατανοητό επιτέλους πως
εθνική αφασία δεν παθαίνει κανείς, επειδή επισκέπτεται
τα Κατεχόμενα και ούτε αποπροσανατολίζεται από
αυτές τις επισκέψεις, αλλά όταν ακούει τους «υπερπα-
τριώτες» μισό αιώνα και ένα σωρό χαμένες ευκαιρίες
μετά, να επιμένουν να σερβίρουν ψευδαισθήσεις περί
δικαίωσης προκειμένου να στιγματίσουν όποιον προ-
σπαθεί να υπερβεί το οδυνηρό παρελθόν για να ελπίσει
σε ένα κοινό και καλύτερο μέλλον, ως λιγότερο πατριώτη,
πλήρως αποπροσανατολισμένο.

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Οι «αποπρο-
σανατολισμένοι»

elenixenou11@gmail.com

Ακτιβιστές και ακτιβίστριες συμμετέχουν σε λαμπαδηδρομία κατά του θρησκευτικού εξτρεμισμού
και της μισαλλοδοξίας στην κοινωνία, στο Hyderabad της επαρχίας Sindh, του Πακιστάν. 

Μ ία από τις πιο δημοφιλείς φράσεις στην
ταινία «Il divo» (2008) του Πάολο Σο-
ρεντίνο, που αναφέρεται στην προ-

σωπικότητα και πολιτική σταδιοδρομία του
Τζούλιο Αντρεότι, είναι: «Ξέρω ότι είμαι μέτριος
αλλά κοιτώντας γύρω μου δεν βλέπω και κα-
νέναν γίγαντα». Ο επί εφτά φορές πρωθυ-
πουργός της Ιταλίας την εκστομίζει ως μια
έκφραση αυτογνωσίας, σαρκασμού και ειλι-
κρίνειας. Ρεαλισμός ή κυνισμός, ρώτησα πριν
από λίγες μέρες τον Ιταλό ηθοποιό Τόνι Σερβίλο
που ερμήνευσε τον ομώνυμο ρόλο: «Δεν είναι
κυνική διαπίστωση αλλά μάλλον προφητική»,
απάντησε. «Οι πολιτικοί νάνοι έχουν πολλα-
πλασιαστεί στη σημερινή κοινωνία, εις βάρος
ακόμη και των μετρίων, μετά την οριστική
εξαφάνιση των γιγάντων».

Και η φράση του Αντρεότι και το σχόλιο
του Σερβίλο συνθέτουν μια πραγματικότητα
με ακρίβεια διατυπωμένη. Οχι, κατ’ ανάγκη,
προσβλητική. Υποδεικνύει το μέτρο, χαρα-
κτηρίζει τα μεγέθη, προτείνει έναν τρόπο
προσαρμογής στην έννοια της πολιτικής από
την πλευρά της κοινωνίας και των πολιτών.

Μία από τις ηγετικές φυσιογνωμίες που
καθόρισαν την ευρωπαϊκή πορεία ήταν η καγ-
κελάριος της Γερμανίας Αγκελα Μέρκελ από
τον Νοέμβριο του 2005 έως τον Δεκέμβριο
του 2021. Τα απομνημονεύματά της με τίτλο
«Ελευθερία» που θα κυκλοφορήσουν και στην
Ελλάδα αυτήν την εβδομάδα (βλ. σήμερα στην
«Κ» σελ. 22-23) είναι μια καλή αφορμή για να
σκεφτεί κανείς πάνω στο πριν και στο μετά.
Οχι μόνο στο αποτύπωμά της αλλά και στο
πώς η ίδια αποτιμά κρίσιμες αποφάσεις της
(όπως για το μεταναστευτικό), πώς αντιλαμ-
βανόταν τις συνθήκες τότε και πώς τις περι-
γράφει με τη μνήμη ακόμη νωπή αλλά και
τον πολιτικό χρόνο να τρέχει αμείλικτος. Το
βιβλίο αναμένεται να είναι κάτι περισσότερο
από μια συναρπαστική βιογραφία σε πρώτο
πρόσωπο από μια γυναίκα επικεφαλής μιας
ηγέτιδας ευρωπαϊκής χώρας. Προφανώς, δι-
καιολογεί και τη στάση που κράτησε σε θέματα
που άλλαξαν τη ζωή όχι μόνο στη Γερμανία
αλλά και στην υπόλοιπη Ευρώπη. Οπως, για
παράδειγμα, το μεταναστευτικό/προσφυγικό.
Ενα χαρακτηριστικό απόσπασμα προδημο-
σιεύει η «Κ»: «...Η Γερμανία και η Ευρώπη δεν
πρέπει να μπουν ποτέ στον πειρασμό να θε-
ωρησ́ουν οτ́ι ακομ́α και τα πιο δραστικα ́μετ́ρα

θα μειώσουν την έλξη που ασκούν σε
ανθρωπ́ους από αλ́λες περιοχές του κόσμου.
Αυτο ́ δεν θα γιν́ει. Η ευημερία και το κρατ́ος
δικαιόυ θα καθιστούν παν́τα τη Γερμανία και
την Ευρωπ́η ελκυστικους́ προορισμους́. Η σω-
στήαντιμετώπιση του ζητήματος προϋποθέτει
την καταστολη ́ της διακι ́νησης ανθρω ́πων
και της παράνομης μετανάστευσης, πάντα
σε συνδυασμό με την προσπαθ́εια αύξησης
του ποσοστού της νόμιμης μετανάστευσης».

Τι σημαίνει σήμερα ένας χαρισματικός
ηγέτης; Οταν όλο και συχνότερα το «πλαίσιο»
είναι προδιαγεγραμμένο από παράγοντες τους
οποίους δεν ελέγχει αλλά καλείται να «δια-
χειριστεί» με τον πιο ενδεδειγμένο και απο-
τελεσματικό τρόπο; Για τη λέξη «διαχείριση»
πιστεύουμε ότι λειτουργεί στον αντίποδα του
«οράματος» κι ακόμη περισσότερο· ίσως και
να υπονομεύει το όραμα. Να το στενεύει, να
το συρρικνώνει. Κι αν δεν πρόκειται για σύγ-
κρουση ανάμεσα στις δύο έννοιες αλλά δεσμό;
Αν η προσδοκία για κάτι ασαφές ως προς το
περίγραμμά του αλλά ισχυρό ως προς το φαν-
τασιακό, καθηλώνει στην απόρριψη χωρίς να
βοηθάει στη γόνιμη κριτική;

Το άγχος και η αγωνία για τον «χαρισματικό»
ηγέτη που διαρκώς αναζητείται, ενώ ανακα-
λούνται και εξιδανικευμένα φαντάσματα του
παρελθόντος, αποκαθαρμένα από λάθη και
παραπτώματα, εντείνει τον θυμό και την απο-
γοήτευση. Βιαζόμαστε να κρίνουμε, να κατα-
κρίνουμε ή να αποθεώσουμε. Οι ψύχραιμες
αποτιμήσεις δεν είναι χαρακτηριστικό της επο-
χής. Επιπλέον, τα προβλήματα, όχι μόνο στη
Γερμανία, στην Ελλάδα ή στην Ευρώπη αλλά
σε όλον τον πλανήτη, και η ρευστότητα των
καιρών, υπερβαίνουν τις αποφάσεις του ενός
ηγέτη. Η απομόνωση δε, φλερτάρει επικίνδυνα
με τον αυταρχισμό. Οι δυναμικές που ανα-
πτύσσονται δεν παίρνουν σχήμα από την προ-
σωπικότητα του ενός. Χρειάζονται συμπορεύ-
σεις, συνεννοήσεις, συμμαχίες. Η ακραία επι-
σφάλεια δεν είναι συνώνυμη πια μόνο με την
οικονομική κρίση. Οι έννοιες, οι λέξεις, οι σκέ-
ψεις, αλλάζουν μαζί με τις κοινωνίες. Συνδια-
μορφώνονται από μετακινήσεις πληθυσμών
εξαιτίας και της κλιματικής αλλαγής, από ανυ-
πολόγιστες καταστροφές, πολέμους. Μήπως,
εν τέλει, και οι μεταρρυθμίσεις είναι πιο κοντά
στη «διαχείριση» παρά στις φρούδες υποσχέσεις
για ριζοσπαστικές λύσεις και αλλαγές;

Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Τι σημαίνει σήμερα
χαρισματικός ηγέτης;
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Ε πειδή ύστερα από ένα ατύ-
χημα που είχα τον περασμένο
Μάιο χρειάστηκε να ζητήσω

τη συνδρομή ενός ορθοπεδικού,
αναρωτήθηκα με ποιον τρόπο
έπρεπε να του απευθυνθώ. Και σε
ποια ειδικότητα έπρεπε να απευ-
θυνθώ; Σε κάποιον ορθοπεδικό,
όπως είχα συνηθίσει εξ απαλών
ονύχων, ή σε κάποιον «ορθοπαι-
δικό» όπως ορίζουν οι κανόνες της
νέας ορθογραφίας που επέβαλε η
σύγχρονη γλωσσολογία. Σκέφτηκα
λογικά. Ο ορθοπαιδικός, βάσει της
ετυμολογίας του κ. Μπαμπινιώτη,
είναι ο ιατρός που φροντίζει για
την ορθή συμπεριφορά του σκε-
λετού των παίδων. Ομως, επειδή
δεν είμαι παις, εδώ και πολλές δε-
καετίες, έπρεπε να αναζητήσω
μιαν άλλη ειδικότητα η οποία θα
ανταποκρινόταν στις προδιαγρα-
φές της ηλικίας μου. Για να είμαι
ειλικρινής, στην πρώτη μας συ-
νάντηση, παρότι το δεξί μου χέρι
κρεμόταν σαν βλαμμένο είχα κά-
ποια αμηχανία. «Δεν ξέρω αν πρέ-
πει να απευθυνθώ σ’ εσάς ή σε κά-
ποιον παιδίατρο», του είπα. Με
καθησύχασε. «Ολοι κατά βάθος εί-
μαστε παιδιά». Εριξε μια υπερο-
πτική ματιά στην ακτινογραφία
του κατάγματος και αμέσως μετά,

με τα δυο του χέρια, έστριψε τον
βραχίονά μου. Ούρλιαξα από τον
πόνο. «Μην κάνετε σαν παιδί»,
μου είπε. «Κι εσείς μην κάνετε σαν
ορθοπαιδικός», του αντέτεινα.
«Εγώ το ορθοπεδικός το γράφω με
έψιλον». Ηταν η περίφημη «ανά-
ταξη». Εφερε ο άνθρωπος τα δύο
σπασμένα τεμάχια του βραχίονος
σε ευθεία ώστε όταν κολλήσουν
να αποκατασταθεί κατά το δυνατόν
η προτεραία ισορροπία.

Τέλος πάντων. Η περιπέτεια απε-
δείχθη γόνιμη. Καθότι είχα σπάσει
το δεξί μου χέρι, ανακάλυψα τις
ικανότητες και του αριστερού. Ευ-
τυχώς υπάρχει και το πληκτρολόγιο.
Επειδή όμως μου αρέσει να γράφω
και με το χέρι, στενοχωριόμουν
επειδή αυτό δεν ανταποκρινόταν.
Κολύμπι στα ζεστά νερά του Πόρου,
ασκήσεις, φυσικοθεραπεία και, εν-
τέλει, μετά έξι μήνες πλήρης απο-
κατάσταση. Και τώρα που αισθά-
νομαι ξανά ότι είμαι ολόκληρος άν-
θρωπος, έχω την πολυτέλεια να
ασχοληθώ με την ορθογραφία, κοι-
νώς την ελληνική γραφή.

Θα το έχετε διαπιστώσει κι εσείς.
Υπάρχουν πλέον πολλές ταμπέλες
ιατρείων που διαφημίζουν «ορθο-
παιδικούς». Πείτε το ιδιοτροπία,
αλλά είναι μια γραφή που πληγώνει

το βλέμμα μου. Αναρωτιέμαι σε
ποια κείμενα της νεοελληνικής
κλασικής γραμματείας υπάρχει
αυτή η γραφή; Προσωπικά, δεν
ξέρω κανένα. Είμαι πρόθυμος,
όμως, να δεχθώ παρατηρήσεις και
επανορθώσεις. Θα μου πείτε: Είτε
τον γράφεις ορθοπεδικό είτε ορ-
θοπαιδικό, αν είναι καλός γιατρός
το αποτέλεσμα θα είναι το ίδιο.
Αυτό που αλλάζει είναι η νοοτροπία
με την οποία αντιμετωπίζεις τη
γλώσσα σου. Είναι ένα κεφάλαιο
που έχει κατατεθεί στον θησαυρό
των γραπτών κειμένων ή ένα προ-
ϊόν κανονιστικών αξιών που κά-
ποιοι παρήγαγαν χωρίς να λάβουν
υπ’ όψιν τους την περιουσία που
έχουν κληρονομήσει; Αφελώς εν-
δεχομένως πιστεύω ότι η ιδιότητα
του ορθοπεδικού προέρχεται από
την ορθή πέδηση, τη βάση του αν-
θρώπινου σκελετού.

Η γλώσσα που μιλάμε και γρά-
φουμε δεν είναι προϊόν γλωσσο-
λογικών κανόνων. Αυτοί μπορεί
να εντυπωσιάζουν σήμερα τους
αδαείς επειδή οι ίδιοι έχουν απο-
λέσει το αίσθημά της. Αναφέρομαι
κυρίως στους καθηγητές της Μέ-
σης Εκπαίδευσης, για τους οποίους
είναι πολύ πιο εύχρηστο ένα λήμμα
από τα λεξικά του κ. Μπαμπινιώτη

απ’ ό,τι ένα κείμενο του Παπαδια-
μάντη. Θα μου πείτε ξεκίνησα από
ένα ζήτημα ορθογραφίας, μια λε-
πτομέρεια στο σημερινό φαινόμενο
της αλαλίας. Θα σας απαντήσω ότι
και αυτό έχει τη σημασία του. Αν
γράφεις το ορθοπεδικός με έψιλον
ή με -αι είναι ζήτημα νοοτροπίας.
Δείχνει πώς αντιμετωπίζεις τη
γλώσσα σου, είτε ως κληροδότημα
που σου επιβάλλει το καθήκον να
αξιοποιήσεις τον πλούτο του είτε
ως ένα σύνολο από κανόνες που
την υποβάλλουν στη βάσανο του
Προκρούστη.

Θα πρέπει να αναρωτηθούμε
κάποτε σε τι πραγματικά οφείλουμε
τη σημερινή αλαλία. Την αδυναμία
μιας κοινωνίας να εκφραστεί ακόμη
και στη λεγόμενη μητρική της
γλώσσα. Μήπως οφείλεται στην
αποκοπή μας από το αποθεματικό
της κεφάλαιο, τη λογοτεχνία; Και
την επιδέξια υποκατάσταση της
έλλειψης με τη μεθαδόνη της γλωσ-
σολογίας; Για σκεφθείτε όμως.
Οταν μιλάμε για τα ελληνικά σή-
μερα δεν μας έρχεται στον νου
ούτε ο Σολωμός, ούτε ο Κάλβος,
ούτε ο Βιζυηνός, ούτε ο Παπαδια-
μάντης. Ο Μπαμπινιώτης μάς έρ-
χεται, με όλον τον σεβασμό. Κοι-
νώς, αλίμονο στα ελληνικά.

Ορθοπεδικός ή ορθοπαιδικός, αλίμονο στα ελληνικά
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Κ άθε διάσκεψη για το κλίμα
ξεκινάει με μεγάλες προσδο-
κίες, καθώς η κλιματική αλ-

λαγή αποτελεί υπαρξιακή απειλή
που διαρκώς επιδεινώνεται. Η 29η
διεθνής διάσκεψη για το κλίμα
(COP29) ξεκίνησε με βαριές σκιές
από την απουσία ηγετών σημαν-
τικών οικονομιών και την πιθανή
εκ νέου αποχώρηση των ΗΠΑ από
τη Συμφωνία του Παρισιού, ως απο-
τέλεσμα της επανεκλογής Τραμπ.
Θα περίμενε κανείς πως οι δραμα-
τικές πλημμύρες στην Ισπανία μόλις
λίγες μέρες πριν, θα ταρακουνούσαν
κάθε οικονομικό και κυβερνητικό
επιτελείο για κατεπείγουσα κλιμα-
τική δράση. Ομως, όχι.

Ενώ οι συζητήσεις θα έπρεπε
να περιστρέφονται γύρω από μια
ισχυρή συμφωνία για την απαραί-
τητη χρηματοδότηση της απεξάρ-
τησης από τα ορυκτά καύσιμα, η
COP29 για πολλές μέρες αργοσύρ-
θηκε σε ανούσιες ομιλίες. Την ίδια
στιγμή, στους διαδρόμους εκπρό-
σωποι των βιομηχανιών ορυκτών
καυσίμων, δηλαδή των κύριων
υπευθύνων για την κλιματική κρί-
ση, έβρισκαν πεδίο για νέες επι-
χειρηματικές συμφωνίες.

Χωρίς αμφιβολία, αυτή ήταν η
COP των ηχηρών απουσιών, τόσο
σε επίπεδο ηγετών όσο και σε δε-
σμεύσεις. Ευτυχώς, λίγο πριν από
τη λήξη, οι ηγέτες των 20 ισχυρό-
τερων οικονομιών που συναντή-
θηκαν στο Ρίο (G20) διαμήνυσαν

στις εθνικές αντιπροσωπείες ότι
οι διαπραγματεύσεις πρέπει να θε-
μελιωθούν πάνω στα αποτελέσμα-
τα της COP28, της πρώτης που
έκανε σαφή αναφορά στην ανάγκη
για απομάκρυνση από τα ορυκτά
καύσιμα, και να έχουν ως αποτέ-
λεσμα έναν νέο οικονομικό στόχο.
Η διεθνής κοινότητα μπορεί και

πρέπει να αναλάβει τις απαραίτητες
γενναίες κλιματικές δεσμεύσεις,
ακόμη κι αν οι ΗΠΑ υπό την ηγεσία
Τραμπ απουσιάσουν από τις επό-
μενες COP ή επαναλάβουν την
αποχώρηση από τη Συμφωνία του
Παρισιού. 

Η Ελλάδα είχε ισχυρή παρουσία
στο Μπακού, με τον Ελληνα πρω-
θυπουργό επικεφαλής πολυμελούς
αντιπροσωπείας, ενώ στο ελληνικό
περίπτερο οργάνωσε και ενδιαφέ-

ρουσες συζητήσεις. Επί της ουσίας,
όμως, μείναμε και πάλι στις εντυ-
πώσεις. Ο πρωθυπουργός μίλησε
γενικόλογα δίχως δεσμεύσεις, κά-
νοντας όμως μια δήλωση που είναι
ενδεικτική της πορείας της αν-
θρωπότητας προς ένα κλιματικά
δραματικό μέλλον, παραμένοντας
προσκολλημένη στο παρελθόν.
Οπως είπε, η πορεία μετάβασης
έχει γρήγορους ρυθμούς και οδηγεί
σε μείωση της ανταγωνιστικότη-
τας, υιοθετώντας έτσι έναν μύθο,
που ειδικά στην περίπτωση της
Ελλάδας, αλλά και πολλών άλλων,
είναι οικονομικά και κοινωνικά
επικίνδυνος. 

Η πραγματικότητα είναι πως η
πορεία, όχι απλώς δεν εξελίσσεται
με τους γρήγορους ρυθμούς που
τα επιστημονικά δεδομένα δεί-
χνουν ως απαραίτητους, αλλά ότι
οι πολιτικοί ηγέτες επί δεκαετίες
κλείνουν τα μάτια στην πραγμα-
τικότητα, χάνοντας πολύτιμο χρό-
νο. Οταν ο χρόνος πιέζει και οι κλι-
ματικές καταστροφές τείνουν να
γίνουν η νέα χαοτική και οικονο-
μικά δυσβάσταχτη κανονικότητα,
τόσο θα εκτοξεύεται το κόστος και
βεβαίως η δυσαρέσκεια. 

Αλλες περιοχές του πλανήτη
έχουν εδώ και δεκαετίες θεσπίσει
πολιτικές που βλέπουν καθαρά
προς το μέλλον και έχουν προχω-
ρήσει με την ανάπτυξη των καθα-
ρών πηγών ενέργειας ήδη από τη
δεκαετία του ’80, με σωστό σχε-

διασμό, σοβαρό περιβαλλοντικό
έλεγχο και κυρίως με ουσιαστική
κοινωνική συμμετοχή. Η Ελλάδα
δεν έχει καμιά δικαιολογία για προ-
σκόλληση στο απολιθωμένο πα-
ρελθόν του λιγνίτη ή της εξόρυξης
υδρογονανθράκων και της βαθιάς
εξάρτησης από το ορυκτό αέριο.
Οπως στην ηλεκτροκίνηση έτσι
και στην αιολική ενέργεια η Ελλάδα
έγραψε νωρίς ιστορία, κατασκευά-
ζοντας το πρώτο αιολικό πάρκο
της Ευρώπης και παράγοντας ένα
από τα πρώτα εμπορικά ηλεκτρικά
αυτοκίνητα στην Ιστορία. Παράλ-
ληλα, όπως η Κομισιόν επισημαίνει
στις εξαμηνιαίες εκθέσεις της για
την ελληνική οικονομία, η χώρα
κατατάσσεται στην πρώτη δεκάδα
παγκοσμίως σε έγκριτες επιστη-
μονικές δημοσιεύσεις για καινο-
τόμες τεχνολογίες στον τομέα των
ΑΠΕ. Πρόκληση για την Ελλάδα
πρέπει να είναι η διασύνδεση με
την πραγματική οικονομία του κο-
ρυφαίου ερευνητικού δυναμικού
της χώρας και οι θετικές ενέργειες
για σωστά χωροθετημένη και κοι-
νωνικά επωφελή χωροθέτηση των
ΑΠΕ. 

Στον αγώνα για την αντιμετώ-
πιση της κλιματικής αλλαγής η Ελ-
λάδα έχει τις δυνατότητες και πρέ-
πει να διεκδικήσει θέση πρωτα-
θλήτριας.

Η κ. Θεοδότα Νάντσου είναι επικεφα-
λής πολιτικής της WWF Ελλάς.

COP29: κλιματικές προσδοκίες και πολιτικά κενά
Της ΘΕΟΔΟΤΑΣ ΝΑΝΤΣΟΥ

Δεν της αξίζει της χώρας
να ξαναμπεί σε περιπέτειες

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Ο πλανήτης αγριεύει
μέρα με τη μέρα. Γί-
νεται πιο επικίνδυνος
και απρόβλεπτος. Και
εμείς πασχίζουμε να
αποδείξουμε ότι

ισχύει αυτό που λέει πάντα ένας
πολύ έμπειρος παρατηρητής των
ελληνικών πραγμάτων: ότι, δηλαδή,
η Ελλάδα δεν χάνει ποτέ την ευ-
καιρία να χάσει μία ευκαιρία...

Ξαφνικά μπήκε στο ραντάρ το
ρίσκο της πολιτικής αβεβαιότητας.
Η Ελλάδα ήταν μια σπάνια εξαίρεση
πολιτικής σταθερότητας εν μέσω
πολιτικού χάους σε όλο τον δυτικό
κόσμο, ενώ αυτά τα πεντέμισι χρό-
νια έχουν γίνει πολλές βελτιώσεις
σε όλους τους τομείς, που κακώς
εμφανίζονται ως αυτονόητες, δε-

δομένες ή αμελητέες. Εκλογές εί-
χαμε πριν από λίγο καιρό, το απο-
τέλεσμα ήταν καθαρό και μπροστά
μας δεν υπήρχε κανένα σημαντικό
πολιτικό ορόσημο ή εμπόδιο. Ελα,
όμως, που είμαστε τέλειοι στο να
προκαλούμε τρικυμία όταν δεν φυ-
σάει! Η κυβέρνηση έκανε ό,τι μπο-
ρούσε, είναι η αλήθεια. Εβαλε αδι-
καιολόγητα ψηλά τον πήχυ για τις
ευρωεκλογές, άρχισε πολύ νωρίς
τις αντιφατικές διαρροές και τη
συζήτηση για το ποιος θα εκλεγεί
Πρόεδρος της Δημοκρατίας και,
τέλος, ξεκίνησε αψυχολόγητα και
βιαστικά μια τεράστια βαβούρα για
κάποια επικείμενη συμφωνία με
την Τουρκία. Η οποία δεν ήταν καν
«μισοψημένη», ενώ ακόμη και αν
ήταν δεν θα περνούσε από τη Βου-
λή. Και βεβαίως, έφερε ένα νόμο
με πολιτικό κόστος πριν από τις
ευρωεκλογές και χωρίς να φροντίσει

να μαζέψει όσους το πανηγύρισαν,
αγνοώντας τη βασική αρχή της πο-
λιτικής, ότι κάνεις το σωστό, έστω
και με κόστος, χωρίς όμως να απο-
ξενώνεις με στυλ τον βασικό κορμό
των ψηφοφόρων σου. Και γενικώς,
συμπεριφέρθηκε μετά τις εκλογές
σαν να μην υπάρχει πολιτικός σχε-
διασμός, χωρίς καμία απολύτως
ψυχραιμία. Εν συνεχεία, ήλθαν και
οι δύο πρώην πρωθυπουργοί, οι
οποίοι, χωρίς το παραμικρό ίχνος
αυτοκριτικής για τα όσα έχουν χει-
ριστεί, έπαθαν αμνησία σε σχέση
με το τι πίστευαν ο ένας για τον
άλλον. Φαίνεται για μία ακόμη
φορά, δυστυχώς, ότι η Ν.Δ. είναι
ένα κόμμα με διάφορους ιδιοκτήτες
και οικογενειακά φέουδα, που κάθε
τόσο μπλέκονται σε ανταγωνι-
σμούς. Κάποτε ένας σοβαρός πα-
ράγοντας της Ν.Δ. καταφερόταν
με σφοδρότητα κατά του Αντώνη
Σαμαρά. Κάποιος τον ρώτησε αφε-
λώς: «Μα, εσείς δεν τον βοηθήσατε
να κερδίσει την Ντόρα;». «Και τι
να κάνουμε, να αφήσουμε να μας
πάρουν “αυτοί” το κόμμα;», ήταν
η απάντηση. Πώς το λένε οι Αγ-
γλοοσάξονες; Η πολιτική έχει στο
τέλος της ημέρας να κάνει μόνο
με προσωπικά ή τοπικά θέματα...

Το ζήτημα είναι τι ακριβώς φταίει
η χώρα και οι Ελληνες πολίτες, οι
οποίοι πέρασαν πολλά κολασμένα
χρόνια και σήμερα δυσκολεύονται
να τα βγάλουν πέρα. Εγωισμοί,
ανασφάλειες, υστερίες, βεντέτες
διαφόρων πρωταγωνιστών έχουν
καταστήσει την πολιτική σκηνή
όμηρο των παραπολιτικών στηλών.
Κινδυνεύουμε να μπούμε στον
αστερισμό της πολιτικής αβεβαι-
ότητας για έναν Πρόεδρο που δεν
έχει καμία ιδιαίτερη εξουσία και
μία συμφωνία που κάποιοι ονει-
ρεύτηκαν παίζοντας Stratego μόνοι
τους, σπίτι τους. Αυτή η χώρα έχει
περάσει πολλά, δεν της αξίζει να
ξαναμπεί σε περιπέτειες για κάποια
καπρίτσια. Ας το σκεφθούν αυτό
και εκείνοι που φέρουν βαριά ευ-
θύνη για το παρελθόν, αλλά και
όσοι κυβερνούν αντιδρώντας στο
τελευταίο μήνυμα κάποιου ή σε
ένα tweet.

Η απόφαση του πρω-
θυπουργού Κυριά-
κου Μητσοτάκη να
διαγράψει τον
πρώην πρωθυπουρ-
γό Αντώνη Σαμαρά

από τη Ν.Δ. οφείλεται σε ιδιοσυγ-
κρασιακές διαφορές, σε αποκλί-
νουσες βεβαίως εκτιμήσεις περί
της πορείας του ελληνοτουρκικού
διαλόγου, αλλά και περί της ιδεο-
λογικής και πολιτικής φυσιογνωμίας
της «Κεντροδεξιάς», που τους ανέ-
δειξε πρωθυπουργούς της χώρας.

Η στήλη αυτή δεν θα ασχοληθεί
με όσα έχουν προσάψει στον πρώην
πρωθυπουργό ο κ. Μητσοτάκης,
κάποιοι εκ των βουλευτών της Ν.Δ.
και οι πολυάριθμοι σχολιαστές.
Ούτε και με όσα αντέτεινε αμυνό-
μενος ο κ. Σαμαράς, που είχε κατ’
επανάληψιν διατυπώσει στο πα-
ρελθόν τις ίδιες θέσεις.

Το ενδιαφέρον είναι ότι ο πρώην
και ο νυν πρωθυπουργός της Ν.Δ.
είναι «φιλελεύθεροι» και όχι «δεξιοί»
παλαιάς κοπής. Πολιτικός μέντορας
του κ. Σαμαρά υπήρξε ο Ευάγγελος
Αβέρωφ, εκ των Φιλελευθέρων ορ-
μώμενος επίσης. Μαζί με τον Ζήση
Φούφα –τον εξ απορρήτων σύμ-
βουλό του–, τον συγγενή του Σω-
τήρη Χατζηγάκη, τον Γεώργιο Τζι-
τζικώστα και τον δημοσιογράφο
Δημήτρη Γιανναράκο, ο κ. Σαμαράς
ανήκε στον στενότερο κύκλο του
«άρχοντα Ευάγγελου».

Και ήταν εξ αυτών ο κ. Σαμαράς
που προώθησε μεθοδικά την υπο-
ψηφιότητα του Κωνσταντίνου Μη-
τσοτάκη πριν ο Αβέρωφ αποφασίσει
εάν θα παραιτείτο από την ηγεσία
της Ν.Δ. μετά μια σοβαρότατη εγ-
χείρηση καρδιάς στην οποία είχε
υποβληθεί.

Στις μέρες μας, επίσης, ο κ. Σα-
μαράς ήταν εκείνος που εστήριξε
–είναι αλήθεια παντί τρόπω– τον

κ. Κυριάκο Μητσοτάκη όταν διεκ-
δίκησε την ηγεσία της Ν.Δ. Και
στις δύο περιπτώσεις η ρήξη ακο-
λούθησε. Η σύγκρουση με τον πα-
τέρα Μητσοτάκη αφορούσε στο
Μακεδονικό. Με τον σημερινό πρω-
θυπουργό ήταν η διαφωνία τους
για την πορεία του ελληνοτουρκικού
διαλόγου. Κάποιοι στο παρελθόν
είχαν ισχυρισθεί ότι η στάση του
κ. Σαμαρά υπαγορευόταν από το
φλογερό ενδιαφέρον της προγιαγιάς
του Πηνελόπης Δέλτα για τα εθνικά
μας θέματα. Και εάν είναι έτσι, πού
το κακό στ’ αλήθεια. Αυτός είναι
ο Αντώνης Σαμαράς. Κάποιοι άλλοι,
προφανώς σαρκαστικά, θα υπεν-
θυμίσουν ότι η Πηνελόπη Δέλτα,
εκτός από τα «Μυστικά του βάλτου»,
έγραψε και τον «Τρελαντώνη». Ας
επιλέξει ο καθείς τι από τα δύο
ισχύει κατά την άποψή του.

Είναι δίχως αμφιβολία ο κ. Σα-
μαράς πολιτικός φιλελευθέρων αν-
τιλήψεων, απόγονος εκ μητρός του
εμβληματικού μεγαλοαστού Εμ-
μανουήλ Μπενάκη, που είχε την
ατυχή μάλλον ιδέα να στηρίξει και
να αναδείξει τον Ελευθέριο Βενι-
ζέλο. Αλλά ταυτόχρονα είναι και
«Καλαματιανός», με τον οποίο ακό-
μη και ο ταπεινότερος πολίτης αι-
σθάνεται οικειότητα.

Κάποτε η Ελένη Βλάχου είχε
μια χαλαρή κουβέντα με νέο συν-
τάκτη της εφημερίδος της περί του
Αντώνη Σαμαρά – τότε νεαρού βου-
λευτή της Ν.Δ. Και αφού τον άκουσε,
είπε το ανεπανάληπτο εκείνο... «Εί-
ναι από καλό στάβλο». Είχε βεβαίως
δίκιο. Τα άλογα ράτσας, όμως, είναι
ατίθασα. O,τι και εάν λένε πάντως
φίλοι ή επικριτές, ο κ. Σαμαράς
ήταν και παραμένει το άλας της
ελληνικής πολιτικής. Σε μεγάλη
δόση, βλαβερό. Δίχως όμως αυτό,
η ελληνική πολιτική θα ήταν απελ-
πιστικά ανιαρή.

Το άλας της πολιτικής
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

ΣΚIΤΣΟ ΤΟΥ HΛIΑ MΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr
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<<<<<<

Εγωισμοί, ανασφάλειες,
υστερίες, βεντέτες δια-
φόρων πρωταγωνιστών
έχουν καταστήσειτην
πολιτική σκηνή όμηρο
των παραπολιτικών
στηλών.

<<<<<<

Στην ηλεκτροκίνηση
και την αιολική ενέρ-
γεια η Ελλάδα έγραψε
νωρίς ιστορία. Πρό-
κληση για τη χώρα
πρέπει να είναι οι θετι-
κές ενέργειες για σω-
στά χωροθετημένη και
κοινωνικά επωφελή
χωροθέτηση των ΑΠΕ. 
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Η διαγραφή ενός πρώην
πρωθυπουργού (Α. Σα-
μαράς ) από το κόμμα
του (Κ. Μητσοτάκης) ξε-
περνά τα όρια της τρέ-
χουσας κομματικής δια-

πάλης στην Ελλάδα. Ο κύκλος Σαμαρά,
ο κύκλος του εθνικολαϊκιστικού τυχο-
διωκτισμού περιέχει στον σκληρό του
πυρήνα ισχυρή κυπριακή διάσταση. 

1. Ο τυχοδιωκτικός λαϊκισμός κα-
ταγγέλλει, δεν προτείνει, διαφωνεί,
δεν λέει τι θέλει, κρύβεται, δεν παίζει
με έντιμα χαρτιά, διακινεί θεωρίες συ-
νωμοσίας, δεν έχει επαφή με τον σύγ-
χρονο κόσμο. Εν τέλει ο τυχοδιωκτικός
λαϊκισμός ενδύεται τον μανδύα της
ανυποχώρητης στάσης στα μικρά, η
οποία, με τη σειρά της οδηγεί τα μεγάλα
στην παραίτηση και στην ήττα. Ήρθε
στη Λευκωσία και είπε: «Θέλουμε την
Κυπριακή Δημοκρατία αδιαίρετη και
ενιαία. Χωρίς την παρουσία του Αττίλα.
Με όλους τους πρόσφυγες στα σπίτια
τους», 16/10. Μάλιστα, θέλουμε, αλλά
ούτε ψηφίσματα των Η.Ε. «θέλουμε»,
ούτε τη βάση της ΔΔΟ θέλουμε, τότε
τι ακριβώς «θέλουμε»;

2. Αυτός ο τυχοδιώκτης ανέτρεψε
μία ελληνική κυβέρνηση, η οποία έχα-
σε τη δεδηλωμένη, έκανε άλλο κόμμα,
έπαιξε τον αντιμνημονιακό σαλτιμ-
πάγκο, απέσυρε τη στήριξή του στην
αναγκαία, υπό τις περιστάσεις, κυ-
βέρνηση Παπαδήμου για να γίνει «ηγέ-
της». Αλλά ηγέτης που πάτησε επί
των ερειπίων για να γίνει «κάποιος»,
δεν πάει μακριά, κάποια στιγμή η
κοινή γνώμη βλέπει καλύτερα τη με-

γάλη εικόνα και παίρνει καλύτερες
αποφάσεις. Έτσι πέρασε στα αζήτητα
της ιστορίας, παρεμβαίνει, μόνο και
μόνο για να τραγουδήσει το υπάρχω
του. Το τελευταίο του άσμα, 17/11:
πρότεινε τον Καραμανλή τον ασή-
μαντο για την προεδρία της Ελληνικής
Δημοκρατίας. Καμία έκπληξη, εδώ
ψήφισαν τον Παυλόπουλο! 

3.  Α. Σαμαράς: «Μακριά από λύσεις
άδικες και καταστροφικές, όπως αυτές
που ακούγεται ότι μαγειρεύονται στο
Αιγαίο», ομιλία, Λευκωσία, 16/10

Οι λύσεις στα ζητήματα του Αιγαίου
ή και σε κάθε άλλου ανάλογου ζητή-
ματος ανάμεσα σε παράκτια κράτη,
προκύπτουν μέσα από την εφαρμογή
του διεθνούς/θαλάσσιου δικαίου και

αυτό με τη σειρά του, το ερμηνεύουν
οι δικαστές του Διεθνούς Δικαστηρίου
της Χάγης, επί τούτου διαιτητικό όρ-
γανο των Η.Ε. Όσοι απορρίπτουν τη
λύση στη Χάγη αρνούνται τα εργαλεία
που δίνουν τα Ηνωμένα Έθνη στα
κράτη-μέλη του. Τι προτείνουν οι πο-
λιτικοί τύπου Σαμαρά; Τίποτα, μόνο
«ακούγεται», είναι δυνατόν τέως πρω-
θυπουργός μιας χώρας να μιλά με το
τι «ακούγεται;». Μόνο φόβο, μόνο λα-
θρεμπόριο ότι κάποια μέρα θα έρθει
κάποιος Παΐσιος των λαϊκών θαυμάτων
για να δώσει στην Ελλάδα θριάμβους!
Αυτή είναι η βέβαια συνταγή για μα-
κρόσυρτες ήττες, όπως απέδειξε η
στάση Σαμαρά απέναντι στο σοφό
«Πακέτο Πινέιρο» (1992) στο τότε Σκο-

πιανό ζήτημα – Πινέιρο, τότε υπουργός
Εξωτερικών της Πορτογαλίας. Η τυ-
χοδιωκτική στάση του έφερε τα 2/3
από τα κράτη-μέλη των Ηνωμένων
Εθνών να αναγνωρίζουν το κράτος
αυτό ως σκέτη «Δημοκρατία της Μα-
κεδονίας». Αλλά κανένας μέχρι τώρα
δεν του έθεσε το απλό ερώτημα: ποιος
πλήρωσε το κόστος όταν στο διεθνές
πεδίο καμία χώρα δεν κατανοούσε
την ελληνική στάση;  

Έχει ενδιαφέρον το γεγονός ότι ο
Α. Σαμαράς βρίσκεται στα ζητήματα
του Αιγαίου σε πλήρη διάσταση με
τον ιδρυτή του κόμματος με το οποίο
έγινε πρωθυπουργός. Ο παλαιός Κα-
ραμανλής άνοιξε τον δρόμο για τη
Χάγη, δήλωσε ότι «το Αιγαίο δεν είναι
ελληνική λίμνη». Με τις παρεμβάσεις
του ο Κωνσταντίνος Καραμανλής άφη-
σε μια παρακαταθήκη για το κόμμα
του: «Το Αιγαίο δεν είναι ελληνική λί-
μνη. [...] Στο Αιγαίο υπάρχουν χωρικά
ύδατα και διεθνή ύδατα και εν όψει
αυτής της καταστάσεως η Τουρκία
έχει ορισμένα δικαιώματα στο Αιγαίο
[…] η Τουρκία έχει ορισμένα δικαιώ-
ματα στην υφαλοκρηπίδα του Αιγαίου»,
1976. Ούτε ο Σαμαράς, ούτε ο ανιψιός
του Κ. Καραμανλής κατάλαβαν οτι-
δήποτε. Ασήμαντες περιπτώσεις που
θα μείνουν στην ιστορία ως ο «ανιψιός
του ιδρυτή που βούλιαξε την ελληνική
οικονομία» και, ο άλλος, ως «ο από-
γονος της Πηνελόπης Δέλτα που έμεινε
μέχρι τέλους χέρι-χέρι με τον Καρα-
τζαφέρη».

Διαγραφή με Δέλτα κεφαλαίο
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Ουκρανοί διασώστες κατά τη διάρκεια επιχείρησης μετά από πυραυλική επίθεση στο Ντνίπρο της Ουκρανίας. Τουλάχιστον δύο άνθρωποι τραυματί-
στηκαν σύμφωνα με την έκθεση της Κρατικής Υπηρεσίας Έκτακτης Ανάγκης.

www.larkoslarkou.org.cy

Την περασμένη εβδομάδα συμπληρώ-
θηκαν 1.000 ημέρες από τη ρωσική ει-
σβολή στην Ουκρανία, το 2022, και σχε-
δόν τρία χρόνια μετά ο λαός της Ουκρα-
νίας εξακολουθεί να υφίσταται καρτερικά
τις ρωσικές πυραυλικές επιθέσεις εντός

πόλεών της – για τις οποίες, σχεδόν η ίδια μάζα πολιτών
που ποτέ δεν έψεξε τον Πούτιν στη δημόσια σφαίρα
για το Ουκρανικό, εξακολουθεί να αγνοεί εστιαζόμενη,
πλέον, αμιγώς στο δράμα των Παλαιστινίων στη Γάζα. 

Η ανησυχία ότι η νέα κυβέρνηση Τραμπ θα αγνοήσει
τους Ουκρανούς και θα εγκαταλείψει το Κίεβο δεν
αποτελεί μόνο ανησυχία της Δύσης –και κάθε παρα-
τηρητή των εξελίξεων στο Ουκρανικό– αλλά και το
απόλυτο litmus test για να διαφανεί, τελικά, αν ο Αμε-
ρικανός πρόεδρος και ορισμένες πολύ προβληματικές
περιπτώσεις που μπορεί τελικά να συναπαρτίζουν
την κυβέρνησή του, θα ξαναδωρίσουν στον Πούτιν
ένα νέο Μινσκ ΙΙ, μετατρέποντας τη θυσία των Ου-
κρανών απέναντι στη ρωσική επιθετικότητα σε ένα
συμβιβασμό με εδαφικά, πολιτικά και διπλωματικά
οφέλη στο Κρεμλίνο. 

Ωστόσο, λίγες μέρες πριν η κυβέρνηση του απερ-
χόμενου, τον Ιανουάριο, Μπάιντεν, ενέκρινε τη χρήση
προηγμένων πυραυλικών όπλων μακράς ακτίνας σε
ρωσικό έδαφος από την Ουκρανία – ακολούθησαν και
οι Βρετανοί που επίσης έχουν παραδώσει τέτοια οπλικά
συστήματα στις ουκρανικές δυνάμεις. Και ξαφνικά…
μπουμ! Κατακλυστήκαμε –και στην Κύπρο– σε παρα-
δοσιακά ΜΜΕ και ΜΚΔ το αφήγημα της κλιμάκωσης
από τη Δύση, της χρήσης πυρηνικών όπλων από τη
Ρωσία ως αντίποινα και η σεναριολογία του Γ΄ ΠΠ. 

Να σας πω κάτι ξεκάθαρα. Τίποτα δεν θα γίνει. Αυτή
ήταν η 11η (!) φορά που η Δύση, συλλογικά, παραβιάζει
την κόκκινη γραμμή της Ρωσίας του Πούτιν για χρήση
πυρηνικών όπλων. Ένα αφήγημα παραπληροφόρησης
που φυσικά ξεκίνησε στον Ψυχρό Πόλεμο και ακολού-
θησε τη Ρωσία μετά τα μέσα της δεκαετίας του 2000,
όταν και ο Πούτιν ξεκίνησε την επιθετικότητα απέναντι
στον λεγόμενο μετασοβιετικό χώρο. 

Η Ρωσία από τον Φεβρουάριο του 2022, οπότε και
εισέβαλε στο Κίεβο, απείλησε για χρήση πυρηνικών
όπλων άλλες δέκα φορές: Aν το ΝΑΤΟ στείλει φονική
βοήθεια. Έστειλε. Αν το ΝΑΤΟ παράσχει στην Ουκρανία
όπλα μακράς ακτίνας. Το ΝΑΤΟ τα έστειλε. Αν επιτεθούν
σε «ρωσικό έδαφος».

Η Ουκρανία επανεκατέλαβε τη Χερσώνα. Αν η Ου-
κρανία επιτεθεί στην Κριμαία. Η Ουκρανία ανατίναξε
στόχους επί της Κριμαίας και έκαψε πλοία του ρωσικού
πολεμικού στόλου εκεί, συμπεριλαμβανομένης της
ναυαρχίδας «Μόσχα». Αν το ΝΑΤΟ στείλει τανκς. Το
ΝΑΤΟ έστειλε τανκς. Αν οι ΗΠΑ στείλουν πυραύλους
Patriot. Η Ουκρανία παρέλαβε πυραύλους Patriot. Aν
η Ουκρανία πλήξει (κανονικό) ρωσικό έδαφος. Η Ου-
κρανία άνοιξε δεύτερο μέτωπο στο Κουρσκ. Αν η Ολ-
λανδία στείλει F-16.

Η Ολλανδία έστειλε F-16. Η Ρωσία συνεχίζει να
απειλεί με χρήση πυρηνικών και ένα ολόκληρο δίκτυο
οριζόντια στην Ε.Ε. αναπαράγει το αφήγημα για να
τρομοκρατεί τον κόσμο και να διχάζει το debateπόλωσης
και ακραίων αφηγημάτων στις κοινωνίες, ιδίως, της
Ευρώπης. Αλλά για τη χρήση πυραύλων της Ρωσίας
στην Οδησσό, προφανώς, δεν ακούγεται ούτε μισή
κουβέντα. Ο ορισμός της παραπληροφόρησης. 

Να υπενθυμίσουμε πως η αποτροπή, η πυρηνική
μάλιστα, όχι μόνο οδήγησε στον Ψυχρό Πόλεμο σε
εξισορρόπηση αλλά μας δίδαξε ακόμη ένα μάθημα:
Στην τελική αναμέτρηση Δύσης-Σοβιετικής Ένωσης
–αμφότερων πυρηνικών δυνάμεων– η Δύση επιβίωσε
και η Σοβιετική Ένωση συνετρίβη. Διαλύθηκε. Ο Πούτιν,
προφανώς, θέλει από μια άλλη ιδεολογική αφετηρία
να επαναφέρει αυτή την ισχύ. Στην Ουκρανία μέχρι
τώρα ωστόσο δεν τα κατάφερε. Ακόμη και αν ο Τραμπ
προδώσει την Ουκρανία, οι 1.000 ημέρες αξιοπρέπειας
των Ουκρανών αξίζουν του σεβασμού ολόκληρης της
ανθρωπότητας. 

1.000 ημέρες
αξιοπρέπειας

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Η σύγκρουσητων πο-
λιτικών ομάδων του
Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου για τους υπο-
ψήφιους επιτρόπους
που εκκρεμούσαν, κα-

θυστερώντας την έγκριση του νέου
Κολεγίου των Επιτρόπων από το να
πιάσει δουλειά την 1η Δεκεμβρίου,
ήταν μια ιδανική πολιτικά στιγμή
για να λειτουργήσουν οι δημοκρα-
τικοί μηχανισμοί (όσο ατελείς και
αν είναι) της Ε.Ε.

Πέτυχαν όμως οι πολιτικές ομάδες
να «πάρουν τα μηνύματα» (κατά το
δημοσιογραφικό και πολιτικό κλισέ)
της ενίσχυσης της άκρας και σκλη-
ρής Δεξιάς, και της αποδυνάμωσης
των Φιλελεύθερων και των Πρασί-
νων; Η καθυστέρηση που ήδη προ-
κλήθηκε στην ανάληψη των καθη-
κόντων της νέας Κομισιόν, η οποία
κανονικά ξεκινούσε την 1η Νοεμ-
βρίου, είχε προκαλέσει πανικό, με
την Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν να

ασκεί έντονη ειρηνευτική διπλω-
ματία μεταξύ τριών από τις τέσσερις
πολιτικές ομάδες που τη στήριξαν
για να εκλεγεί: το Ευρωπαϊκό Λαϊκό
Κόμμα, τους Σοσιαλδημοκράτες
(S&D) και τους Φιλελεύθερους (Re-
new). Κεντρικό σημείο της ευρύτε-
ρης κόντρας (που δεν χωράει να
εξηγηθεί σε αυτή τη στήλη), ήταν
η απέχθεια του S&Dγια την επιλογή
του Ρ. Φίτο (υπουργού της Τζόρτζια
Μελόνι) ως αντιπροέδρου για τη συ-
νοχή, και η επιμονή της ισπανικής
Κεντροδεξιάς να αποτρέψει τον διο-
ρισμό της σοσιαλίστριας Τ. Ριμπέρα
ως αντιπροέδρου για καθαρή μετά-
βαση και ανταγωνιστικότητα.

Το άγχος για την καθυστέρηση
της έγκρισης της νέας Κομισιόν δεν
είναι θεωρητικό και δεν αφορά μόνο
το ότι η Ε.Ε. ήταν ακέφαλη την ώρα
των κρίσιμων εκλογών στις ΗΠΑ.
Άλλωστε η δημοκρατία παίρνει χρό-
νο. Το πρόβλημα με τις καθυστε-
ρήσεις ήταν ότι όσο η νέα Κομισιόν

βρίσκεται στην αναμονή, στην ανα-
μονή βρίσκονται και οι νομοθετικές
πρωτοβουλίες της, χωρίς τις οποίες
το Κοινοβούλιο δεν μπορεί να συ-
ζητήσει, να τροποποιήσει και να
νομοθετήσει μαζί με τα κράτη-μέλη
στο Συμβούλιο. Είναι λογικό λοιπόν
οι πολιτικές ομάδες του συνασπι-
σμού που στηρίζει την κα Φον ντερ
Λάιεν να ήθελαν σταθερότητα και
να πιάσει η ΕΕ δουλειά.

Η πολιτική συμφωνία στην οποία
κατέληξαν οι τρεις πολιτικές ομάδες,
αφήνοντας εκτός τους Πράσινους
που διαμαρτύρονται, ήταν αποτέ-
λεσμα παρασκηνιακών διαβουλεύ-
σεων που οδήγησαν στην αποδοχή
επιτρόπων που θα είχαν ίσως απορ-
ριφθεί για πολιτικούς λόγους και
λόγους ουσίας. Επισφράγισε ακόμα
τη στροφή του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου στα δεξιά, καθώς δεν δε-
σμεύει το ΕΛΚ από το να μην συ-
νεργάζεται κατά περίπτωση με κόμ-
ματα της άκρας δεξιάς που έκαναν

rebrand σε δεξιά ή… κεντροδεξιά,
έχοντας ενταχθεί στους συντηρη-
τικούς ECRκαι έχοντας αφήσει πίσω
ακραία κόμματα όπως το γερμανικό
AfDή το Fideszτου Βίκτορ Ορμπάν.
Στη συνέντευξη Τύπου πριν από
την Ολομέλεια της επόμενης εβδο-
μάδας, ο εκπρόσωπος του ΕΛΚ ήταν
λακωνικός λέγοντας πως είναι ώρα
για πράξεις, και η εκπρόσωπος του
S&D υπερασπίστηκε την απόφαση
της ομάδας λέγοντας πως ήταν απα-
ραίτητο να δείξει υπευθυνότητα και
ισορροπία. Οι δηλώσεις αυτές ήταν
ενδεικτικές των δυναμικών: μετά
από μήνες μπλόφας κατά τους οποί-
ους οι Σοσιαλδημοκράτες επέμεναν
πως δεν θα δέχονταν μια Επιτροπή
με συμμετοχή της Ακροδεξιάς, συ-
ναίνεσαν παίρνοντας ως αντάλλαγμα
την ισχυρή αντιπροεδρία της κας
Ριμπέρα, καθώς και την αποδυνά-
μωση του χαρτοφυλακίου του Ούγ-
γρου Επιτρόπου.

Όμως, θα ήταν μια εξ ίσου υπεύ-

θυνη και βαθιά πολιτική στάση, αν
οι S&D επέμεναν και απέρριπταν
τους υποψηφίους με τους οποίους
διαφωνούν. Αν το ΕΛΚ πετύχαινε
να ανάψει το πράσινο φως στον κ.
Φίτο (κάτι που μπορούσε να κάνει
με τους συντηρητικούς στην αρμό-
δια κοινοβουλευτική επιτροπή), το
S&D μπορούσε να ρίξει ολόκληρη
τη νέα Κομισιόν ψηφίζοντας εναν-
τίον στην Ολομέλεια, ενδεχομένως
με τους Πράσινους και το Renew
(δεδομένου ότι η Αριστερά και με-
γάλο μέρος της άκρας δεξιάς θα ψή-
φιζε εναντίον).

Τελικά, το ΕΛΚ εγκατέλειψε την
ανεύθυνη άνευ όρων στήριξή του
στα μικροπολιτικά παιχνίδια που
έπαιζε το ισπανικό Λαϊκό Κόμμα,
δηλώνοντας ικανοποιημένο από
την εμφάνιση Ριμπέρα στο ισπανικό
κοινοβούλιο, αν και δεν δεσμεύτηκε
να παραιτηθεί αν η ισπανική δι-
καιοσύνη της το ζητούσε στο πλαίσιο
της διερεύνησης των ευθυνών για

τις πλημμύρες στη Βαλένθια. Θα
μπορούσε να ερμηνεύσει κανείς το
παιχνίδι αυτό του ΕΛΚ ως μια προ-
σπάθεια να προστατεύσει και να
εξασφαλίσει την έγκριση Φίτο. 

Όμως, ο κυνισμός του ΕΛΚ ήταν
μέρος ενός επικίνδυνου παιχνιδιού,
που μαζί με την αναποφασιστικό-
τητα του S&D έδωσε περιθώριο
στην ακροδεξιά να μιλά για έλλειψη
διαφάνειας και δημοκρατίας, όπως
έκανε ο εκπρόσωπος των Πατριωτών
για την Ευρώπη (της ομάδας Ορμ-
πάν, Σαλβίνι και Λεπέν) την Παρα-
σκευή. «Τα μηνύματα» δεν λήφθη-
καν, έξι μήνες μετά τις ευρωεκλογές.
Όπως βλέπουμε συχνά και στα κρά-
τη-μέλη, συμπεριλαμβανομένου του
δικού μας, το πολιτικό σύστημα δεν
αντιλαμβάνεται πού οδηγούν η ανα-
κολουθία της κεντροαριστεράς και
το φλερτ της Κεντροδεξιάς με την
Άκρα Δεξιά.

«Τα μηνύματα» αργούν, ακόμα να φτάσουν
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com

Τι προτείνουν οι πολιτικοί τύπου Σαμαρά; Τίποτα, μόνο «ακούγεται», είναι
δυνατόν τέως πρωθυπουργός μιας χώρας να μιλά με το τι «ακούγεται;»
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Μπορεί η πολιτική θε-
ολογία, η χρήση δη-
λαδή εννοιών του χρι-
στιανικού δόγματος
για την ερμηνεία της
πολιτικής πραγματι-

κότητας, να συμβάλει στην κατα-
νόηση των σύγχρονών μας γεγο-
νότων; Το χαρακτηριστικό των ση-
μαντικών όρων της χριστιανικής
δογματικής είναι η καθολικότητά
τους, η ιδιότητά τους δηλαδή να
προσαρμόζονται σε διαφορετικές
ιστορικές εποχές και πολιτικές συγ-
κυρίες. Αυτό άλλωστε τους προσ-
δίδει και έναν προφητικό χαρακτή-
ρα, αφού φαίνεται να έχουν γραφεί
από παλαιά σαν να αφορούσαν μια
συγκεκριμένη στιγμή στην παγκό-
σμια ιστορία. Οι όροι αυτοί όμως
είναι πάντοτε επίκαιροι όχι επειδή
είναι προφητικοί, αλλά επειδή συ-
νοψίζουν συγκεκριμένες πολιτικές
καταστάσεις, οι οποίες έχουν την
τάση να επαναλαμβάνονται στο
ιστορικό συνεχές. Ένας τέτοιος
όρος είναι και αυτός της «ανακε-
φαλαίωσης». Γράφει ο απόστολος
Παύλος ότι «εις οικονομίαν του πλη-
ρώματος των καιρών, ανακεφαλαι-
ώσασθαι τα πάντα εν τω Χριστώ,

τα επί τοις ουρανοίς και τα επί της
γης» (προς Εφεσίους 1.10): «όπως
προβλέπεται από το σχέδιο ολο-
κλήρωσης της ιστορικής διαδικα-
σίας, τα πάντα, επίγεια και επου-
ράνια, θα ανακεφαλαιωθούν στην
ενότητα του Χριστού». Η ανακε-
φαλαίωση είναι μια διαδικασία του
τέλους του χρόνου, όπου ο κίνδυνος
παράδοσης της ανθρωπότητας στο
κακό αυξάνει σημαντικά, αλλά όπου
επίσης αλλάζει απρόσμενα και η
φύση της αντίστασης και αντίδρα-
σης του καλού. Το καλό αναζωογο-
νείται μπροστά στον κίνδυνο, κι-
νητοποιεί δυνάμεις που δεν γνώριζε
ότι έχει και μέσα από αυτή τη συ-
νειδητοποίηση των δυνατοτήτων
του εξελίσσεται σε μια νέα μορφή.
Η νέα αυτή μορφή ύπαρξης του αν-
θρώπου συνοψίζει όλες όσες προ-
ηγούνται ιστορικά και τους προσ-
δίδει μια νέα ενότητα και αρμονία. 

Η παρούσα τροπή που έχει πάρει
η κατάσταση στην Ουκρανία μετά
την εκλογή Τραμπ, το πράσινο φως
στους Ουκρανούς να χρησιμοποι-
ήσουν αμερικανικούς βαλλιστικούς
πυραύλους κατά της Μόσχας και η
απάντηση Πούτιν με την εκτόξευση
υπερηχητικού βαλλιστικού πυραύ-

λου κατά του Κιέβου, θα μπορούσε
να χαρακτηρισθεί ως «ανακεφα-
λαίωση», περίοδος δηλαδή ανασυγ-
κρότησης των φιλελεύθερων δυ-
νάμεων εναντίον του φάσματος
που ολοκληρωτισμού. Ο πόλεμος
της Ουκρανίας είναι πλέον παγκό-
σμιος αν σκεφτεί κανείς τον αριθμό
των χωρών που εμπλέκονται στον
ανεφοδιασμό των εμπολέμων σε
στρατιωτικό υλικό αλλά και σε αν-
θρώπινο προσωπικό. Έχει επίσης
λάβει έναν υπαρξιακό χαρακτήρα,
αφού πίσω από την Ουκρανία στέ-
κονται όλες οι Δυτικές φιλελεύθερες
δυνάμεις, ενώ πίσω από τον Πούτιν
στέκονται ο ολοκληρωτισμός, ο
θρησκευτικός φανατισμός, ο πλέον
άκρατος δεσποτισμός και αυταρ-
χισμός. Υπό αυτό το πρίσμα, η ιστο-
ρία της Δύσης, το σύνολο των Δυ-
τικών κοινωνικο-πολιτικών μορφών
θα μπορούσε να συνοψισθεί σε μία
φράση: από τον Μαραθώνα και τις
Θερμοπύλες στο Ελ Αλαμέιν και τη
Νορμανδία. Όποιο στρατόπεδο και
αν βγει νικητής από αυτή τη σύγ-
κρουση, το βέβαιο είναι ότι ο κόσμος
θα αλλάξει. 

Η «ανακεφαλαίωση», όμως, όπως
χρησιμοποιεί την έννοια ο Παύλος,

αφορά περισσότερο το ηθικό κομ-
μάτι της τελικής μάχης και όχι την
υλική ή ιστορική του έκβαση. Άλ-
λωστε, κατά την Αποκάλυψη, την
τελική κρίση, δεν θα κριθεί το απο-
τέλεσμα της μάχης με το κακό, αλλά
το ποιος συντάχθηκε με το καλό ή
το ποιος το αντιμαχόταν. Το ζητού-
μενο άρα αυτή τη στιγμή στη Δύση
είναι μια ηθική επαναφορά, ικανή
να αντισταθμίσει τον κίνδυνο. Και
δεν είναι μόνο οι υλικές, στρατιω-
τικές, τεχνολογικές και βιομηχανικές
δυνάμεις που πρέπει να ανασυν-
ταχθούν, αλλά πρωτίστως οι ηθικές
και πνευματικές. Η πρόσφατη εκλο-
γή του Ντόναλντ Τραμπ είχε ως
προεκλογικό σύνθημα μια τέτοιου
είδους επαναφορά, ηθικής και οι-
κονομικής φύσης, για τους Αμερι-
κανούς και τις Αμερικανίδες. Η
ηθική ατζέντα του εκλεγμένου προ-
έδρου είναι ιδιαίτερα βαριά και μά-
λιστα ακολουθείται με πολύ μεγα-
λύτερη συνέπεια και συνέχεια από
οποιαδήποτε άλλη ατζέντα, πολιτική
ή οικονομική. Το έχει ήδη αποδείξει
με τους δικαστές τους οποίους διό-
ρισε στο Ανώτατο Δικαστήριο των
ΗΠΑ κατά την πρώτη του θητεία
στον Λευκό Οίκο. Το υπερσυντη-

ρητικό θρησκευτικό τους προφίλ
αποτελεί αναμφίβολο πειστήριο
της θέλησης για ηθική επαναφορά
του αμερικανικού έθνους. Στο ίδιο
μήκος κύματος κινείται άλλωστε
και ο προφορικός και διαδικτυακός
του λόγος. Η ωμή ρητορική του
κατά του δικαιωματισμού (woke
culture), μιας κουλτούρας η οποία
αντιτίθεται στις αρχές και αξίες της
προτεσταντικής σέκτας των χρι-
στιανών ευαγγελιστών, παίρνει τον
χαρακτήρα μίσους εναντίον όσων
δεν ασπάζονται τον τρόπο ζωής και
τη νοοτροπία της κυρίαρχης Λευκής
Αγγλοσαξονικής Προτεσταντικής
(WASP) κοινωνικής ομάδας.   

Δυστυχώς για τη Δύση, ο εκλεγ-
μένος πρόεδρος φαίνεται να δια-
κατέχεται από τις ίδιες ηθικές αρχές
και αξίες με τον χριστιανικό ορθό-
δοξο λόγο του Πούτιν, τον κομμου-
νιστικό ορθόδοξο λόγο του Ουν και
τον φονταμενταλιστικό λόγο των
Μουλάδων και των Αδερφών Μου-
σουλμάνων. Οι αξίες αυτές είναι
εκείνες του πολιτικού πατερναλι-
σμού, θεμέλιου λίθου κάθε αυταρ-
χικού καθεστώτος. Η ολική επανα-
φορά του Τραμπ οδηγεί τις ΗΠΑ
μακριά από το στρατόπεδο της ελευ-

θερίας στις εξωτερικές διεθνείς τους
σχέσεις και στον κοινωνικό εμφύλιο
εντός της επικράτειάς τους.

Σε κάθε περίπτωση αποδυνα-
μώνεται το φιλελεύθερο στρατό-
πεδο. To «stay woke», να επαγρυ-
πνείς, να διαφυλάττεις και να επε-
κτείνεις τα δικαιώματά σου, είναι
σύνθημα από τον αγώνα των Αφρο-
αμερικανών της δεκαετίας του 1930,
το οποίο εκφράζει πλέον όλες τις
μειονότητες, γυναίκες και ΛΟΑΤΚΙ.
Και το βέβαιο είναι ότι το κίνημα
αυτό είναι βαθιά και αυθεντικά φι-
λελεύθερο και ακολουθεί πιστά τη
Δυτική παράδοση αγώνων για ισό-
τητα και ελευθερία. Οφείλουμε βέ-
βαια να συζητήσουμε κάποιες από
τις ελευθερίες τις οποίες διεκδικούν
οι δικαιωματιστές, όπως το δικαίωμα
αλλαγής φύλου για ανήλικες και
ανήλικους. Έχουμε χρέος, όμως,
πρωτίστως, να συζητήσουμε σε
ποιο στρατόπεδο θέλουν να οδη-
γήσουν τις φιλελεύθερες κοινωνίες
μας οι anti-woke ηγέτες, όπως ο
Τραμπ ή ο Όρμπαν.   

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής πολιτικής και κοινωνικής φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου. 

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Άνοια... η ξεχασμένη κρίση της Κύπρου
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΓΕΩΡΓΙΟΥ

Με στεντόρεια τη φω-
νή, μεγαλο-αξιωματι-
κός της Αστυνομίας,
πριν από μερικά χρό-
νια, έκραζε ενώπιον
χιλίων και πλέον νεο-

σύλλεκτων εθνοφρουρών. Αύριο κά-
ποιος από εσάς θα σκοτωθεί σε δυ-
στύχημα. Και η αυτοεκπληρούμενη
προφητεία έγινε πραγματικότητα.
Το βράδυ ένας φαντάρος σκοτώθηκε
σε οδική σύγκρουση, παγώνοντας
αξιωματικούς και στρατιώτες, οι οποί-
οι ενημερώθηκαν την επομένη για
το τραγικό γεγονός. Άραγε ο πολύ-
πειρος αξιωματικός είχε μαντικές
ικανότητες, ή απλώς στηρίχθηκε στα
στατιστικά στοιχεία για τα θανατη-
φόρα δυστυχήματα. Υπάρχει και η
άλλη εκδοχή, ότι η «κραυγή θανάτου»
εξώθησε ένα καταθλιπτικό παιδί, με
αυτοκτονικές τάσεις, να επιταχύνει
την απονενοημένη πράξη του. Τα
ίδια τα οποία συμβαίνουν και στη
δημοσιογραφία, όπου όταν μεταδοθεί
μια είδηση με αυτοκτονία, ακολου-
θούν ακόμη τρεις με μαθηματική
ακρίβεια. Τα ίδια και με τη μετάδοση
τηλεφωνημάτων για φάρσα, αφού
την ίδια μέρα ή την επομένη ακο-
λουθούν δεκάδες τηλεφωνήματα για
φάρσες. Από εκεί και πέρα, ποιοι
είναι οι αληθινοί ένοχοι για τα θα-
νατηφόρα και τις αυτοκτονίες είναι
μια άλλη δύσκολη υπόθεση, η οποία
έχει να κάνει περισσότερο με τη συ-
νείδηση των ανθρώπων και όχι τόσο
με τους νόμους και τις απαγορεύσεις.
Το μόνο σίγουρο είναι ότι ο φόβος
φέρνει κόλαση και ποτέ δεν οδηγεί
στον παράδεισο. 

Πρόσφατα ένας «μάγκας» και σο-
φός καθηγητής τόλμησε να αλλάξει
τον τρόπο διδασκαλίας για την πρό-
ληψη των δυστυχημάτων. Δεν χρη-
σιμοποίησε το όπλο του φόβου, αλλά
το όπλο της λογικής. Παρουσίασε με
επιστημονικό τρόπο τις δυνατότητες
των αυτοκινήτων, τις σύγχρονες τε-
χνολογίες, την καταλληλόλητα των
δρόμων, ενώ υπέβαλε και τους μα-
θητές σε διάφορα διαγνωστικά δο-
κίμια, χωρίς βαθμολογίες, τα οποία
σε καμία περίπτωση δεν είχαν την
παράμετρο του φόβου. Ο άνθρωπος
αξιολόγησε με επιστημονικό τρόπο
τα αποτελέσματα, δηλαδή αν συνει-
δητοποίησαν ή όχι οι μαθητές τους
κινδύνους και τα οφέλη από μια ασφα-
λή οδήγηση και κατάληξε στο συμ-
πέρασμα, μαζί με άλλους ειδικούς,
ότι ήταν εξαιρετικά θετικά τα απο-
τελέσματα. Το μάθημα επαναλήφθηκε
ύστερα από μερικούς μήνες και όλοι
έμειναν έκπληκτοι, αφού οι μαθητές
θυμόντουσαν με λεπτομέρειες τη δι-
δασκαλία. Αντιθέτως, στις περιπτώσεις
«από καθέδρας» κηρυγμάτων φόβου
από «καραβανάες», την επομένη οι
νέοι ξεχνούν σχεδόν τα πάντα. 

Η ιστορία επαναλαμβάνεται με τα
θανατηφόρα δυστυχήματα στην Κύ-
προ και όλα ξεχνιούνται μόλις περά-

σουν μερικές μέρες ή και ώρες. Οι
μόνοι οι οποίοι συνεχίζουν να κλαίνε
μια ζωή είναι οι συγγενείς των θυμά-
των, αφού «εκεί που πέφτει το λαμ-
πρόν καίει». Ακόμη και πολλοί λεγό-
μενοι αρμόδιοι, οι οποίοι δεν μπορούν
να κοιμηθούν τα βράδια από τις ερι-
νύες. Πριν από μερικές δεκαετίες σκο-
τώθηκαν σε μετωπική σύγκρουση,
τέσσερα παιδιά στον δρόμο από το
Μετόχι του Κύκκου, προς το αερο-
δρόμιο της Λευκωσίας. Τότε ο «κα-
βγάς» ήταν η τοποθέτηση ή όχι δια-
χωριστικού κιγκλιδώματος στη μέση
του δρόμου. Αιτία το γεγονός ότι η
δρόμος ήταν στενός για την εποχή
του και μέχρι σήμερα δύσκολα μπο-
ρούν να κυκλοφορήσουν δύο οχήματα
στις δύο από τις τέσσερεις λωρίδες
κυκλοφορίας. Το θέμα πήγε και τότε
στη Βουλή, με βουλευτές να φωνάζουν
για το πλάτος του δρόμου. Υπό το βά-
ρος της λαϊκής κατακραυγής από τη
θυσία των παιδιών, τοποθετήθηκε
διαχωριστικό κιγκλίδωμα το οποίο
είναι το ίδιο, χωρίς διαπλάτυνση του
δρόμου.

Πριν από μερικές δεκαετίες, στα
Κοκκινοχώρια τα θανατηφόρα δυ-
στυχήματα με μοτοσυκλέτες ήταν
καθημερινό φαινόμενο. Καθημερινό
φαινόμενο ήταν και οι καταδιώξεις
μοτοσυκλετιστών, από την Αστυνομία,
μέχρι που κάποιο παιδί σκοτώθηκε
κατά την καταδίωξη και σταμάτησε
και αυτή η πρακτική. Και όλα αυτά
μέχρι που κάποιος άνθρωπος με απλή
λογική, έφτιαξε πίστες για μοτοσυ-
κλέτες και οι νέοι με τον κατάλληλο
εξοπλισμό, αθλούνταν, έβγαζαν την
οργή τους και έτσι μειώθηκαν δρα-
ματικά τα δυστυχήματα. Εδώ και
πάρα πολλά χρόνια, ακούμε ότι θα
φτιάξουν πίστες και για αυτοκίνητα,
ώστε να μπορούν να τρέχουν και να
εκτονώνονται και οι οδηγοί αυτοκι-
νήτων. Αλλά τελικά όλα μένουν σκο-
νισμένα στα συρτάρια. 

«Σιωπηλοί» ψυχολόγοι, χαρακτη-
ρίζουν από προβληματικές έως και
άκρως ακατάλληλες τις εκστρατείες
πρόληψης δυστυχημάτων, αφού στη-
ρίζονται κατά κανόνα στον φόβο.
Δεν φαίνεται να γνωρίζουν οι λεγό-
μενοι ειδικοί, ότι η έννοια του φόβου
του θανάτου, είναι άγνωστη στους
νέους. Τοποθετούν στραπατσαρι-
σμένα αυτοκίνητα και βάζουν μανά-
δες να κλαίνε στις τηλεοράσεις, για
να παραδειγματιστούν οι νέοι, μόνο
που για τους νέους όλα αυτά είναι
αστεία πράγματα, όταν όλη μέρα βλέ-
πουν απίστευτες εικόνες βίας στο
διαδίκτυο. Δεν είναι τυχαίο και το
γεγονός ότι στρατολογούνται και
σκοτώνονται στους πολέμους, πάντα
νέοι οι οποίοι δεν έχουν την αίσθηση
του φόβου του θανάτου και νομίζουν
ότι είναι αθάνατοι. Στο τέλος της
ημέρας, το μόνο σίγουρο είναι ότι
κανείς δεν είναι αθάνατος. 

Οι ένοχοι
των δυστυχημάτων 

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

 kaparispan@yahoo.gr

Ανακεφαλαίωση

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr

Η άνοια πρέπει να γίνει η
προτεραιότητα του κυ-
πριακού κράτους. Δεν

έχουμε δικαίωμα να την αγνο-
ούμε. Η στήριξη του κράτους,
που τη δεδομένη στιγμή απου-
σιάζει, πρέπει να είναι διττή.
Αφορά, από τη μια, την αλλαγή
νοοτροπίας και κουλτούρας αλλά
και τη δέσμευση ότι πρέπει να
έχουμε ένα κράτος και ένα σύ-
στημα υγείας και κοινωνικής
φροντίδας που θα αντιμετωπίζει
τις προκλήσεις που θέτει η άνοια.
Θα στέκεται δίπλα, δηλαδή, στους
χιλιάδες συμπολίτες μας που δο-
κιμάζονται, τις οικογένειές τους
που έχουν μείνει μόνες αλλά και
τους φροντιστές υγείας που επι-
τελούν ένα πολύ σημαντικό και
δύσκολο έργο. 

Σήμερα, 47 εκατομμύρια άν-
θρωποι ζουν με άνοια παγκο-
σμίως και μέχρι το 2050 αναμέ-
νεται να φτάσουν τα 131 εκα-
τομμύρια. Αναφορικά με την Ευ-
ρώπη, σύμφωνα με την Αλτσχάι-
μερ Europe, 9,1 εκατομμύρια άν-
θρωποι θα ζουν με άνοια στην
Ε.Ε. μέχρι το 2025. Προβλέπουν
ότι ο αριθμός αυτός θα μπορούσε
να ανέβει στα 14,3 εκατομμύρια
άτομα μέχρι το 2050. Επιπρό-
σθετα, η άνοια αποτελεί τρίτη
αιτία θανάτου στην Ευρώπη (η
οποία, σύμφωνα με τις εκτιμήσεις,
επιβαρύνει την οικονομία με κό-
στος 392 δισ. ευρώ) και έβδομη
παγκοσμίως, με τις προβλέψεις
για τη νόσο αυτή να είναι αρκετά

δυσοίωνες στο μέλλον σε ό,τι
αφορά την προσβολή όλο και πε-
ρισσότερων ανθρώπων.

Υπολογίζεται ότι στις ελεύθε-
ρες περιοχές της Κύπρου ζουν
σήμερα περίπου 18.000 ασθενείς
με άνοια, με τον αριθμό συνεχώς
να αυξάνεται και να συμπερι-
λαμβάνει και συνανθρώπους μας
νεαρής ηλικίας... Οικογενειάρχες,
πολλοί με ανήλικα παιδιά, οι οποί-
οι μένουν ξεκρέμαστοι. Εκτός
της αγοράς εργασίας και χωρίς
καμία οικονομική στήριξη από
το κράτος. 

Επιπρόσθετα, σύμφωνα με
έρευνα του Παγκόσμιου Οργα-
νισμού για το Αλτσχάιμερ ανά-
μεσα σε 40 χιλιάδες άτομα σε
166 χώρες (συμπεριλαμβανομέ-
νης και  της Κύπρου), 65% των
επαγγελματιών υγείας πιστεύουν
εσφαλμένα ότι η άνοια είναι ένα
φυσιολογικό μέρος της γήρανσης.
Το 80% του ευρύτερου κοινού
πιστεύει ότι η άνοια είναι ένα
φυσιολογικό μέρος της γήρανσης,
μια δραματική αύξηση σε σύγ-
κριση με 66% το 2019. Το 88%
των ατόμων που ζουν με άνοια
υποδηλώνει ότι βιώνουν διακρί-
σεις.

Στο πλαίσιο της δράσης μας
στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και
σε συνεργασία με το ΑΚΕΛ, στην
Κύπρο έχουμε εγκαινιάσει μια
σειρά δράσεων/επαφών για να
φέρουμε κοντά όλους τους επι-
δραστικούς παράγοντες που βρί-
σκονται στην πρώτη γραμμή αλ-

λά και φορείς λήψης αποφάσεων
για να μπορέσουμε, επιτέλους,
να αλλάξουμε κάτι σε αυτόν τον
τόπο. 

Έχουμε πολλά να μάθουμε
από τους συνανθρώπους μας που
πάσχουν από άνοια – ζουν με τη
νόσο, φροντίζουν κάποιον με τη
νόσο ή εργάζονται στον τομέα
της άνοιας. Μαζί με τους εταίρους
από τον εθελοντικό τομέα, επαγ-
γελματικούς φορείς, με επαγγελ-
ματίες υγείας και κοινωνικής
φροντίδας, καινοτόμους και άτο-
μα με βιωμένη εμπειρία πρέπει
να ευαισθητοποιήσουμε το κρά-
τος και τις αρμόδιες υπηρεσίες
του. Πρέπει να τους δείξουμε
πως η στήριξή τους στη διάγνω-
ση, την κοινωνική φροντίδα και
την κοινή έρευνα μπορεί να αλ-
λάξει τη ζωή όσων ζουν με άνοια.
Σήμερα και στο μέλλον.

Κατά την πρώτη επαφή μας
με αξιωματούχους της μη κερ-
δοσκοπικής Οργάνωσης ΙΘΑΚΗ
και του Παγκύπριου Συνδέσμου
Alzheimer & Συναφών Ανοιών
ΜΗ-ΜΕ-ΛΗΣMΟΝΕΙ, που μέσω
των δράσεών τους στηρίζουν και
καθοδηγούν εκατοντάδες συμ-
πολίτες μας, είχαμε την ευκαιρία
να μάθουμε από πρώτο χέρι για
το έργο τους, το όραμά τους και
τις προκλήσεις που καλούνται
να αντιμετωπίσουν σε καθημε-
ρινή βάση.

Ανταλλάξαμε ιδέες και από-
ψεις για καλύτερο συντονισμό
και δημιουργία των απαραίτητων

συνεργειών για στήριξη των δύο
Οργανώσεων στις προκλήσεις
που καλούνται να αντιμετωπί-
σουν σε καθημερινή βάση.  Δί-
νοντας, παράλληλα, έμφαση και
στην ενημέρωση και ευαισθη-
τοποίηση του κοινού γύρω από
την άνοια, έτσι ώστε να αποφεύ-
γεται ο «στιγματισμός». Καθώς
και στην περαιτέρω ανάπτυξη
και αναβάθμιση του φάσματος
υπηρεσιών που προσφέρουν
προς την κοινωνία. Στόχος μας,
στο άμεσο μέλλον, είναι να εν-
τατικοποιήσουμε τις επαφές μας
μαζί τους, αλλά και με άλλους
εταίρους που προσφέρουν στον
τομέα, καθώς και με τα καθ’ ύλην
αρμόδια υπουργεία, έτσι ώστε
να προωθήσουμε τα δίκαια, ανα-
γκαία και διαχρονικά αιτήματά
τους προς υλοποίηση. Παράλλη-
λα, θα δραστηριοποιηθούμε με
τους αντίστοιχους Ευρωπαίους,
θεσμικούς και μη, εταίρους έτσι
ώστε να προωθήσουμε και νο-
μοθετικά σημαντικές διατάξεις
που θα απαμβλύνουν τα πολλά
προβλήματα που αντιμετωπίζουν
ο ευρωπαϊκές κοινωνίες.

Ζούμε σε μια Ευρώπη, ζούμε
σε μια Κύπρο που γερνά. Η άνοια
πρέπει να καταστεί η προτεραι-
ότητα που θα έπρεπε να είναι.

Καλούμε το κράτος να ανα-
λάβει, επιτέλους, τις ευθύνες
του...

Ο κ. Γιώργος Γεωργίου είναι ευρω-
βουλευτής ΑΚΕΛ.
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Στο Μαξίμου, μία εβδομάδα μετά τη 
διαγραφή Σαμαρά, επικρατεί ψυ-
χραιμία και πίστη πως η απόφα-
ση ήταν απολύτως σωστή «όπως 
εξελίχθηκαν τα πράγματα». Η πε-
ποίθηση μάλιστα πως ο Αντώ-
νης Σαμαράς επεδίωκε τη δια-
γραφή του, η οποία ήταν τελικά 
μονόδρομος, είναι εδραιωμένη, 
όπως και η προσπάθεια για «φυ-
γή προς τα εμπρός». ∆εν υπάρχει 
αμφιβολία όμως πως μία διαγρα-
φή ενός πρώην πρωθυπουργού 
με την ιδιοσυγκρασία μάλιστα 
του κ. Αντώνη Σαμαρά, μπορεί 
να προκαλέσει παρενέργειες, που 
είναι ακόμη αφανείς.

Μία από αυτές θα μπορούσε 
να είναι οι περαιτέρω διαρροές 
προς τα κόμματα δεξιά της Ν.∆. 
Η τάση αυτή προϋπήρχε και μπο-
ρεί να ενταθεί μετά τη διαγραφή 
ενός «σκληρού δεξιού». Ο αντίλο-
γος είναι ότι όσοι συμφωνούσαν 
με τις απόψεις του πρώην πρωθυ-
πουργού είχαν ήδη μετακινηθεί 
δεξιότερα της Ν.∆. 

Στο Μαξίμου επιμένουν ότι η 
κριτική Σαμαρά για τα ελληνο-
τουρκικά «είναι αβάσιμη» κα-
θώς η Αθήνα «ούτε έχει αλλάξει 
γραμμή ούτε πρόκειται να αλλά-
ξει», ενώ η άμυνα της χώρας έχει 
ενισχυθεί μετά πολλές δεκαετί-
ες. ∆εύτερον, οι αποστάσεις που 
πήρε προσωπικά ο πρωθυπουρ-
γός από τη woke ατζέντα ήταν 
«μήνυμα προς όλο το κόμμα», 
σημειώνει αρμόδια πηγή, ότι τα 
μηνύματα από τις εκλογικές τά-
σεις στις ΗΠΑ και στην Ευρώπη 
έχουν ληφθεί και αναλυθεί.

Οπως λέει άλλο κυβερνητικό 
στέλεχος, η διαγραφή Σαμαρά, 
ακόμη και «ασυναίσθητα», θα 
στρίψει το καράβι πιο δεξιά, ώστε 
η κυβέρνηση να αποκρούσει τις 
κατηγορίες ότι «αποστρέφεται» 
στελέχη σαν τον πρώην πρωθυ-
πουργό. Ταυτόχρονα στο Μαξί-
μου βλέπουν πως το δίπολο με το 
ΠΑΣΟΚ αποδίδει, καθώς ξυπνάει 
«μνήμες», δίνοντας στη Ν.∆. το 
έναυσμα για να συσπειρώσει την 
παραδοσιακή βάση της. 

Καταλλαγή

«∆εν θα χαρίσουμε βουλευ-
τές»: Η φράση αποδίδεται στον 
Κυριάκο Μητσοτάκη και σύμφω-
να με ασφαλείς πληροφορίες της 
«Κ» ειπώθηκε μετά τη διαγρα-
φή Σαμαρά. Η μετάφρασή της 
είναι σαφής. Μετά την ηχηρή 
διαγραφή το Μαξίμου θα ακο-
λουθήσει μία τακτική ήπιων τό-
νων που «θα αγκαλιάσει» τους 
βουλευτές. Αυτό σημαίνει πως 
το Μαξίμου δεν θα «επιπλήττει» 
κάποιον βουλευτή αν εκφράζει 
την εκτίμησή του στο πρόσωπο 
του κ. Σαμαρά. Αντιθέτως. Στην 
πραγματικότητα η κυβέρνηση 

θέλει αυτή τη στιγμή βουλευ-
τές που να δηλώνουν φίλοι του 
κ. Σαμαρά, αλλά ταυτόχρονα να 
παίρνουν αποστάσεις από την 
επιλογή της ακραίας επίθεσης 
που εξαπέλυσε στην τελευταία 
του συνέντευξη. Με αυτόν τον 
τρόπο εκτιμάται ότι και τυχόν 
διαρροές θα συγκρατηθούν και 
ο κ. Σαμαράς θα απομονώνεται 
ως πρόσωπο. Στη Ν.∆. θέλουν να 
αποκοπούν από τον κ. Σαμαρά, 
όχι από τους Σαμαρικούς.

Η προσοχή του Μαξίμου ού-
τως ή άλλως την τελευταία εβδο-
μάδα έχει στραφεί στην Κοινο-
βουλευτική Ομάδα με μπαράζ 
επαφών. Στο νεοκλασικό της 
Ηρώδου Αττικού θεωρούσαν 
«κρίσιμα» τα πρώτα 24ωρα, 
ώστε το «χειρουργείο» να μην 
έχει επιπλοκές. Ο στόχος επε-

τεύχθη. Το ερώτημα είναι όμως 
εάν αυτή η νηνεμία θα συνεχι-
στεί. Εως τώρα κανείς δεν έχει 
βγει δημόσια να υποστηρίξει όσα 
είπε ο κ. Σαμαράς. Ακόμα και 
ο Ανδρέας Κατσανιώτης, που 
θεωρείται του «περιβάλλοντός» 
του, πήρε αποστάσεις από τις 
θέσεις του πρώην πρωθυπουρ-
γού. Υπάρχει όμως και ανάποδη 
ανάγνωση: η συντριπτική πλειο-
ψηφία των βουλευτών δεν πήρε 
καν θέση για το θέμα. Συνεπώς 
υπάρχει και μια άτυπη «στάση 
αναμονής». 

Και ο ίδιος ο Σαμαράς; Πώς θα 
πορευθεί στη δεύτερη «εξορία» 
του από τη Ν.∆.; Θα ρίξει τους 
τόνους ή θα συνεχίσει να πυρο-
βολεί κατά ριπάς; Οι πρώτες εν-
δείξεις είναι προς τη δεύτερη κα-
τεύθυνση, καθώς για παράδειγμα 

κατά την ψήφιση του προϋπολο-
γισμού σκέπτεται σοβαρά να μην 
ψηφίσει θετικά. Βουλευτής που 
γνωρίζει καλά τον πρώην πρω-
θυπουργό εκτιμούσε ότι «όποιος 
λέει ότι ο Σαμαράς θα κάνει πίσω, 
δεν τον ξέρει καθόλου καλά». Στο 
παρασκήνιο δε, ήδη μεσαία στε-
λέχη που πρόσκεινται στον πρώ-
ην πρωθυπουργό δείχνουν πως 
κινούνται για άλλες πολιτείες, με 
επικρατέστερο προορισμό την 
Αφροδίτη Λατινοπούλου. Οσον 
αφορά την ίδρυση νέου κόμμα-
τος, δεν φαίνεται αυτή τη στιγ-
μή ως επικρατέστερο σενάριο.

Η «συνεννόηση των δύο»

Αναπόφευκτα μετά τη δια-
γραφή του Αντώνη Σαμαρά, ο 
τρόπος που θα κινηθεί ο έτερος 
πρώην πρωθυπουργός Κώστας 

Καραμανλής αποκτά αυξημένη 
βαρύτητα. Κυβερνητικό στέλε-
χος εξηγούσε στην «Κ» πως εάν 
ο Κώστας Καραμανλής κρατήσει 
χαμηλούς τόνους το επόμενο 
διάστημα, «αυτό θα λειτουργή-
σει ευεργετικά για την κυβέρνη-
ση». Η πρώτη ομιλία του πρώην 
πρωθυπουργού την Παρασκευή 
λειτούργησε μάλλον κατευνα-
στικά. Ο κ. Καραμανλής εξέφρα-
σε τις γνωστές ανησυχίες του 
για την Τουρκία, και πήρε θέση 
κατά της διαγραφής Σαμαρά με 
τη φράση πως «η άλλη γνώμη 
ακόμα και η έντονη κριτική δεν 
αντιμετωπίζονται με πειθαρχι-
κά μέτρα, καθιστώντας μάλιστα 
δυσχερέστερη την απαραίτητη 
εθνική ομοψυχία για τη στήριξη 
της εθνικής γραμμής». Η από-
λυτη αναφορά του πάντως ότι 
δεν ενδιαφέρεται για την Προε-
δρία της ∆ημοκρατίας, λέγοντας 
χαρακτηριστικά πως «το θέμα 
ούτε με αφορά ούτε με ενδια-
φέρει», αποτελεί το κλειδί των 
«εξελίξεων». Στο Μέγαρο Μα-
ξίμου υποδέχτηκαν μάλλον με 
ικανοποίηση το γεγονός ότι ο 
κ. Καραμανλής βγήκε οικειοθε-
λώς από την «κούρσα» γιατί τους 
βγάζει από τη δύσκολη θέση ένα-
ντι των υποστηρικτών του. Από 
την άλλη όμως υπάρχει και δια-
φορετική ερμηνεία. Η απόφαση 
του κ. Καραμανλή να ξεκόψει τη 
συζήτηση αποτελεί σαφή από-
δειξη ότι η απόσταση με τη ση-
μερινή Ν.∆. είναι τόσο μεγάλη 
που δεν θα ήθελε ακόμα και το 
ύπατο πολιτειακό αξίωμα. Ποια 
εκδοχή ευσταθεί περισσότερο 
θα φανεί το επόμενο διάστημα, 
αφού ο πρώην πρωθυπουργός 
έχει πάρει την απόφαση ότι η 
περίοδος της σιωπής έχει πα-
ρέλθει και οι συχνές παρεμβά-
σεις του το τελευταίο διάστη-
μα θα συνεχιστούν. Πολλοί στο 
παρασκήνιο ωστόσο δηλώνουν 
βέβαιοι πως οι δύο πρώην πρω-
θυπουργοί βρίσκονται σε διαρκή 
συνεννόηση και αυτό που είδα-
με την τελευταία εβδομάδα ήταν 
ένα κομμάτι μόνο του κοινού 
παζλ που φτιάχνουν. ∆ηλαδή ο 
κ. Καραμανλής επειδή ποτέ δεν 
ήθελε να είναι «υποψήφιος» για 
την Προεδρία, πήρε μία πάσα 
από τον κ. Σαμαρά να απορρί-
ψει μια πρόταση που έως τώρα 
ήταν μόνο φημολογία. Το ύφος 
πάντως του κ. Καραμανλή και 
το λεξιλόγιο που χρησιμοποί-
ησε δεν εξήψαν τα πάθη, κάτι 
το οποίο άρεσε στο Μαξίμου, 
που προσπαθεί να διαχωρίσει 
τη στάση του έναντι των δύο 
πρώην πρωθυπουργών. «Πλέον 
είναι μονόδρομος για να κρατη-
θεί η νηνεμία», αναφέρει υπουρ-
γός της κυβέρνησης, καθώς «δεν 
μπορείς να έχεις απέναντι και 
τους δύο πρώην». 

Εκτός κάδρου Προεδρίας της ∆η-
μοκρατίας παραμένει ο υπουργός 
Εθνικής Aμυνας Νίκος ∆ένδιας, ο 
οποίος δεν έχει μετακινηθεί από 
τη στάση που είχε κρατήσει και 
πριν από περίπου ενάμιση μήνα. 
O κ. ∆ένδιας, σύμφωνα με πλη-
ροφορίες, εξακολουθεί να έχει 
αντίστοιχη άποψη με αυτή που 
διατύπωσε στην «Καθημερινή» 
της Κυριακής στις 13 Οκτωβρί-
ου 2024, για το ενδεχόμενο να 
προταθεί για Πρόεδρος της ∆η-
μοκρατίας από τη Ν.∆. Πιστεύει 
δηλαδή ότι η συζήτηση αυτή τη 
στιγμή είναι άκαιρη –όπως έχει 
δηλώσει και ο πρωθυπουργός Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης– και προ-
σβλητική για τον θεσμό και δι-
αμηνύει στους συνομιλητές του 
ότι δεν περιλαμβάνεται στις προ-
θέσεις του, ούτε τώρα ούτε στο 
μέλλον, η υποψηφιότητά του για 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας. ∆ιευ-
κρινίζει παράλληλα ότι δεν του 
έχει γίνει τέτοια πρόταση από 
τον κ. Μητσοτάκη. 

Ολα αυτά είναι, βέβαια, υπό 
την αίρεση των πολιτικών εξελί-
ξεων, οι οποίες συνήθως είναι ρα-
γδαίες και δεν μπορούν να προσ-
διοριστούν χρονικά. Αν και στην 
περίπτωση της ονοματολογίας για 
την Προεδρία της ∆ημοκρατίας 
υπάρχει ένα σχετικά σαφές χρο-
νικό όριο. Η σεναριολογία που 
ενέπλεκε τον κ. ∆ένδια ως ένα εκ 
των προσώπων που το Μέγαρο 
Μαξίμου περιλάμβανε στη λίστα 
των υποψηφίων για την Προεδρία 
της ∆ημοκρατίας άρχισε να κατα-
γράφεται αργά το καλοκαίρι. Μά-
λιστα επιστρατεύτηκε τότε και η 
φιλοξενία του κ. ∆ένδια από τον 
πρωθυπουργό στο πατρικό του 
σπίτι στα Χανιά στις αρχές Οκτω-
βρίου, όταν και είχαν συνομιλίες 
με αντιπροσωπεία γερουσιαστών, 
σε μια κρίσιμη καμπή πριν από 
τις αμερικανικές εκλογές. 

Η ανακίνηση του ονόματος 
του κ. ∆ένδια για το αξίωμα του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας συν-
δέεται με τη συζήτηση που έχει 
ξεκινήσει από τις ευρωεκλογές 
του περασμένου Ιουνίου και τη 

δυσάρεστη, για τη Ν.∆., έκπληξη 
του 28,3%, που πρακτικά πυρο-
δότησε την εσωκομματική αντι-
παράθεση για την «ταυτότητα» 
της παράταξης. Η πίεση που δέ-
χεται η Ν.∆. από τα δεξιά, τόσο 
από την Ελληνική Λύση του Κυ-
ριάκου Βελόπουλου όσο και από 
τη μετεωρική –δημοσκοπική– 
άνοδο της Φωνής Λογικής της 
Αφροδίτης Λατινοπούλου, ουσι-
αστικά πιέζει τον κ. Μητσοτάκη 
για την εξεύρεση ενός προσώπου 
που εκφράζει την υπό πίεση δε-
ξιά πτέρυγα της Ν.∆. Ο κ. ∆ένδι-
ας είναι ένα κλασικό υπόδειγμα 
κεντροδεξιού πολιτικού με απή-
χηση από τα δεξιά έως το κέντρο 
της παράταξης. 

Η θητεία στο ΥΠΕΞ

Μέρος της σημερινής δημο-
φιλίας του κ. ∆ένδια εντός της 
Ν.∆. οφείλεται στην τετραετία 
του στο υπουργείο Εξωτερικών 
(2019-2023), μια περίοδο κατά 
την οποία οι ελληνοτουρκικές 
σχέσεις έφτασαν στο ναδίρ, πα-
ράλληλα όμως υπεγράφη και μια 

σειρά από διεθνείς συμφωνίες 
σημαντικές για τη διεθνή θέση 
της χώρας, με κύριες την οριο-
θέτηση ΑΟΖ με την Ιταλία και 
την τμηματική οριοθέτηση με 
την Αίγυπτο, που μέχρι σήμε-
ρα αποτελεί το πιο βασικό ερ-
γαλείο διεθνούς δικαίου έναντι 
του παράτυπου τουρκολιβυκού 
μνημονίου. 

Αν και πιθανές πολιτικές εξε-
λίξεις είναι πάντα δύσκολο να 
προβλεφθούν, υπό ομαλές συν-
θήκες ο κ. ∆ένδιας έχει μπροστά 
του ακόμα δυόμισι χρόνια στο 
υπουργείο Εθνικής Αμυνας, όπου 
βρέθηκε τον Ιούνιο του 2023. 
Κατά τους πρώτους μήνες του 
στο υπουργείο Εθνικής Αμυνας, 
ανάλωσε αρκετή ενέργεια προ-
κειμένου, κατ’ αρχάς, να συμμα-
ζέψει αυτή τη λίστα των εξοπλι-
στικών ευσεβών πόθων που του 
είχαν αφήσει οι προηγούμενες 
ηγεσίες των Γενικών Επιτελείων. 
Οπως επισημαίνεται από πηγές 
του περιβάλλοντός του, ο κ. ∆έν-
διας έχει αρκετή δουλειά ακόμα 
στο υπουργείο Εθνικής Αμυνας. 

Του ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Το κυβερνητικό 
επιτελείο θα 
ήθελε βουλευ-
τές που δηλώ-
νουν φίλοι του 
κ. Σαμαρά να 
παίρνουν απο-
στάσεις από την 
ακραία επίθεση 
που εξαπέλυσε 
στην τελευταία 
του συνέντευ-
ξη. Με αυτόν τον 
τρόπο θεωρείται 
πως και τυχόν 
διαρροές θα συ-
γκρατηθούν και 
ο πρώην πρωθυ-
πουργός θα απο-
μονώνεται ως 
πρόσωπο. Στη 
Ν.∆. θέλουν να 
αποκοπούν από 
τον κ. Σαμαρά, 
όχι από τους Σα-

μαρικούς.

Ερωτηματικό 
παραμένει το 
πώς θα πορευ-
θεί ο πρώην 

πρωθυπουργός 
μετά τον δεύ-
τερο εξοστρα-
κισμό του από 
τη Ν.∆. Θα ρίξει 
τους τόνους ή 
θα συνεχίσει να 
πυροβολεί κατά 
ριπάς; Οι πρώτες 
ενδείξεις είναι 
προς τη δεύτε-
ρη κατεύθυνση. 
Βουλευτής που 
τον γνωρίζει από 
παλιά, πάντως, 
σχολίαζε πως 

«όποιος λέει ότι 
ο Σαμαράς θα 
κάνει πίσω, δεν 
τον ξέρει καθό-
λου καλά».

«Δεν θα χαρίσουμε βουλευτές»
Η τακτική του Μαξίμου για συσπείρωση της Κ.Ο. μετά τη διαγραφή Σαμαρά και ο έτερος «πρώην»

Κώστας Καραμανλής - Αντώνης Σαμαράς. Σύμφωνα με κυβερνητικό στέλεχος, εάν ο πρώτος κρατή-
σει χαμηλούς τόνους το επόμενο διάστημα, «αυτό θα λειτουργήσει ευεργετικά για την κυβέρνηση». Η Ν.∆. 
προσβλέπει σε μια περίοδο νηνεμίας έπειτα από τη διαγραφή του Μεσσήνιου πρώην πρωθυπουργού.

Επιμένει στο «όχι» για την Προεδρία ο Νίκος Δένδιας
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Ο υπουργός Αμυνας
διαμηνύει σε συνεργά-

τες του ότι δεν ήταν ποτέ 
στις προθέσεις του μια 

υποψηφιότητα για
το ύπατο αξίωμα, ούτε 

του έχει υποβληθεί
σχετική πρόταση.
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Η Προεδρία της ∆ημοκρατίας εί-
ναι ίσως η κυριότερη αιτία του 
παγετώνα που σκεπάζει τις σχέ-
σεις του Κυριάκου Μητσοτάκη 
με τους πρώην πρωθυπουργούς, 
Κώστα Καραμανλή και Αντώνη 
Σαμαρά, επισημαίνουν σοβαρές 
πηγές. Ο Σαμαράς είναι πεπεισμέ-
νος ότι πλήρωσε με τη διαγραφή 
του τη δημόσια πρότασή του να 
μετακομίσει στο Προεδρικό Μέ-
γαρο ο Καραμανλής. Κάποιοι άλ-
λοι όμως λένε ότι τόσο ο Σαμαράς 
όσο και ο Καραμανλής είχαν και 
έχουν την ίδια επιθυμία να γίνουν 
Πρόεδροι (έστω και αν επίμονα το 
διαψεύδουν). Μετά τις τελευταίες 
εξελίξεις το ενδεχόμενο να γίνει 
Πρόεδρος ο Σαμαράς, που ποτέ 
δεν συζητήθηκε θετικά στο Μέ-
γαρο Μαξίμου, είναι πλέον ανύ-
παρκτο. Ωστόσο η διαγραφή του 
ενδεχομένως αυξάνει περισσότε-
ρο τις πιθανότητες επιλογής ενός 
δεξιού πολιτικού. Αν υποθέσουμε 
ότι ο Μητσοτάκης αποδεχθεί την 
αναγκαιότητα να ενθρονίσει έναν 
δεξιό στην Προεδρία έτσι ώστε 
να εξαγνιστεί η Νέα ∆ημοκρατία 
από τους υπερβολικούς «χαριεντι-
σμούς» της με το μεταρρυθμιστικό 
Κέντρο, γιατί να μην επιλέξει το 
ισχυρότερο αντίδοτο; Γιατί, ανα-
ρωτιούνται ορισμένοι νεοδημο-
κράτες, να μη μαλακώσει τη μέ-
χρι σήμερα σθεναρή απροθυμία 
του για τον Καραμανλή; 

Η απροθυμία αυτή οφείλεται 
κυρίως στον προβληματισμό του 
πρωθυπουργού ότι μια πιθανή επι-
λογή Καραμανλή μπορεί να προ-
καλέσει την παλινδρόμηση της 
δημόσιας συζήτησης στον επιμε-
ρισμό των ευθυνών για την οικο-
νομική κρίση. Αυτός είναι ο κυρι-
ότερος λόγος που οι πιθανότητες 
μιας συγκατοίκησης Μητσοτάκη 
- Καραμανλή (κατ’ αναλογία εκεί-
νης του πατέρα Μητσοτάκη με 
τον θείο Καραμανλή το 1990) εί-
ναι μάλλον μηδαμινές. Σύμφωνα 
με τη λογική αυτή μια Προεδρία 
Καραμανλή είναι σχεδόν εξίσου 
προβληματική με μια Προεδρία 
Γιώργου Παπανδρέου. Και οι δύο 
στρέφουν τη σκέψη σε οδυνηρές 
εποχές και όχι στο μέλλον. 

Η λίστα των προσώπων 

Οι μυστικές ποιοτικές και πο-
σοτικές μετρήσεις που διενερ-
γούνται για λογαριασμό του Με-
γάρου Μαξίμου μέχρι πρόσφατα 
δεν περιελάμβαναν τον Καραμαν-
λή, αλλά τον Νίκο ∆ένδια και τον 
Κώστα Τασούλα. Περιελάμβαναν 
όμως και προσωπικότητες της Κε-

ντροαριστεράς, όπως ο Ευάγγελος 
Βενιζέλος. Ποιος θα είναι ο «τυχε-
ρός»; Κάποιος από τους παραπάνω 
ή ένα «μυστικό χαρτί» που ο πρω-
θυπουργός κρύβει στο μανίκι του; 

Κάθε πρωθυπουργός γνωρίζει 
ότι η επιλογή του Προέδρου συμ-
βολίζει το ύφος και τον χαρακτή-
ρα της διακυβέρνησής του στα 
επόμενα χρόνια, παρά το γεγο-
νός ότι το προεδρικό αξίωμα εί-
ναι απαλλαγμένο από κάθε εκτε-
λεστική αρμοδιότητα. Στο πλαίσιο 
αυτό υπάρχουν σήμερα δύο σχο-
λές σκέψης. Η πρώτη υποστηρί-
ζει ότι ο Μητσοτάκης θα πρέπει 
να επιλέξει πρόσωπο από την κυ-
βερνητική παράταξη, επιστρέφο-
ντας στην αρχική παράδοση της 
μεταπολίτευσης (1975-1995) όταν 
ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας προ-
ερχόταν από τον πολιτικό χώρο 
της κυβέρνησης που τον επέλε-
γε (Κωνσταντίνος Τσάτσος, 1975, 
Κωνσταντίνος Καραμανλής, 1980, 
Χρήστος Σαρτζετάκης, 1985, παλι-
νόρθωση Καραμανλή, 1990). 

Η δεύτερη σχολή σκέψης υπο-
στηρίζει ότι θα πρέπει να συνε-
χιστεί η μετά το 1995 παράδοση, 
βάσει της οποίας η κυβέρνηση επι-
λέγει πρόσωπο το οποίο συνδέεται 
με την παράταξη που βρίσκεται 
στην αντιπολίτευση, επιτυγχάνο-
ντας έτσι διακομματική συναίνεση 
και ευρείες πλειοψηφίες, στη σχε-
τική κοινοβουλευτική ψηφοφορία 
(Κωστής Στεφανόπουλος, 1995, 
Κάρολος Παπούλιας, 2005, Προ-
κόπιος Παυλόπουλος, 2015, Κα-
τερίνα Σακελλαροπούλου, 2020). 

Σύμφωνα με ασφαλείς πληρο-
φορίες, ο σφυγμός της ελληνικής 
κοινωνίας που αφουγκράζεται ο 
πρωθυπουργός δείχνει ότι ο Νί-
κος ∆ένδιας υπερείχε στο πεδίο 
της Κεντροδεξιάς και ο Ευάγγελος 
Βενιζέλος στον χώρο της Κεντρο-
αριστεράς. Πολλοί αναρωτιούνται 
αν ο Kυριάκος Μητσοτάκης και ο 
Νίκος Ανδρουλάκης θα δοκιμά-
σουν να αιφνιδιάσουν ο ένας τον 
άλλον. Θα μπορούσε λόγου χάρη 
ο ένας να σπεύσει με μια πρότα-
ση που ο άλλος δεν θα μπορούσε 
να καταψηφίσει χωρίς να εκτεθεί 
στην κοινή γνώμη.  

Για παράδειγμα, ο Ανδρουλά-
κης θα μπορούσε να προτείνει την 
ανανέωση της θητείας της Κατε-
ρίνας Σακελλαροπούλου, προτάσ-
σοντας την αίσθηση καθήκοντος, 
τη θεσμική και πολιτειακή σεμνό-
τητα, αλλά και την τόλμη της να 
υποστηρίζει τα ανθρώπινα δικαι-
ώματα και τις μεταρρυθμιστικές 
ιδέες. Ενα πιθανό «όχι» από τον 
πρωθυπουργό θα ισοδυναμούσε 
με υπαναχώρηση από τους συμ-

βολισμούς της πρώτης τετραετί-
ας. Ωστόσο, ο αρχηγός του ΠΑ-
ΣΟΚ λέει στους συνομιλητές του 
ότι δεν πρόκειται να ανοίξει την 
προεδρολογία έως τον Ιανουάριο. 

Το στάνταρ και το ρίσκο

Θα μπορούσε, από την άλλη 
πλευρά, ο Μητσοτάκης να αιφνι-
διάσει τον Ανδρουλάκη με μια κε-
ντροαριστερή πρόταση. Στο περι-
βάλλον του προέδρου του ΠΑΣΟΚ 
δεν ανησυχούν. Προεξοφλούν ότι 
ο πρωθυπουργός θα επιλέξει δε-
ξιό Πρόεδρο. Υπάρχουν όμως κι 
εκείνοι που υποψιάζονται ότι θα 
αγνοήσει τη βαθιά ψυχή της ∆εξι-
άς και θα προτείνει την ανανέωση 
της θητείας της κυρίας Σακελλα-
ροπούλου κόντρα σε όλα τα προ-
γνωστικά. Απέναντι στο «νιετ» της 
πατριωτικής ∆εξιάς για την κυρία 

Σακελλαροπούλου ο Μητσοτάκης 
δεν είναι απίθανο να απαντήσει 
ότι δεν αποδέχεται εκβιασμούς. 
Τουλάχιστον αυτό λένε άνθρωποι 
που γνωρίζουν τον τρόπο σκέψης 
του. Αλλωστε το ρίσκο θα είναι λε-
λογισμένο. Η εκτίμηση είναι ότι 
ελάχιστοι βουλευτές της Ν.∆. θα 
τολμήσουν να διαφοροποιηθούν. 

Από την άλλη πλευρά πολλοί 
επιμένουν ότι μια δεξιά στροφή 
στο Προεδρικό Μέγαρο θα έχει 
οφέλη για τη Ν.∆. Το σενάριο ∆έν-
δια φαίνεται ότι προσκρούει στην 
επίμονη απροθυμία του ιδίου. 

Το μεγαλύτερο «πλεονέκτημα» 
του ∆ένδια θα ήταν ότι διαβαίνο-
ντας το κατώφλι της Προεδρίας 
θα αποσυρόταν από την κούρσα 
της διαδοχής της Νέας ∆ημοκρα-
τίας. Θα ήταν η δεύτερη βελούδι-
νη εκκαθάριση δελφίνου έπειτα 
από την εθελοντική «χρυσή εξο-
ρία» του Απόστολου Τζιτζικώστα 
στις Βρυξέλλες. 

Το άλλο πρόσωπο από τη ∆εξιά 
που συζητείται είναι ο Κώστας Τα-
σούλας. Εχει ψηφιστεί πρόεδρος 

της Βουλής τρεις φορές –μία το 
2019 και δύο το 2023– με  ευρείες 
πλειοψηφίες και είναι έμπιστος και 
εξ απορρήτων του πρωθυπουργού. 
Ο Τασούλας, ο Βενιαμίν των πολι-
τικών υιών του Αβέρωφ, είναι γέν-
νημα-θρέμμα της ∆εξιάς την ίδια 
ώρα που η ευφράδεια, η μόρφωση 
και το χιούμορ του είναι στοιχεία 
που τον καθιστούν συμπαθή και 
στην Κεντροαριστερά. 

Η αγάπη του για τους συμβο-
λισμούς και την ποίηση μαζί με 
μια δόση ανοιχτόμυαλου πατρι-
ωτισμού με την οποία κοσμεί τις 
ομιλίες του τον καθιστούν πανέ-
τοιμο για το μαγγανοπήγαδο του 
ρόλου πίσω από τα «μεγάλα και 
υψηλά» τείχη της Προεδρίας. Αλ-
λωστε ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατί-
ας είναι κατά βάση ο τελετάρχης 
του πολιτεύματος. Πάνω απ’ όλα 
δεν θα κουράζει τον Μητσοτά-
κη με δονκιχωτισμούς. Οσο για 
τη δημοτικότητά του μπορεί να 
μην έχει την αποδοχή του ∆έν-
δια (με τον οποίο ήταν συνυπο-
ψήφιοι στο ψηφοδέλτιο της ∆ΑΠ 
Νομικής το 1980), αλλά κινείται 
σε καλό επίπεδο. 

Από την προεδρική εξίσωση 
δεν θα μπορούσαν να αποκλει-
στούν οι πρώην υπηρεσιακοί πρω-
θυπουργοί Παναγιώτης Πικραμ-
μένος και Ιωάννης Σαρμάς, ενώ 
εξακολουθεί να συζητείται ο διοι-
κητής της Τράπεζας της Ελλάδος 
Γιάννης Στουρνάρας. Και οι τρεις 
είναι προσωπικότητες με κύρος 
και σοβαρότητα που εμπνέουν σε-
βασμό σε ευρύτερα ακροατήρια. 
Θυμίζουμε επίσης ότι το 2020 εί-
χε συζητηθεί το όνομα της δημο-
φιλούς καθηγήτριας Ιστορίας του 
ΕΚΠΑ, Μαρίας Ευθυμίου, η οποία 
χαίρει εκτίμησης σε όλους τους 
πολιτικούς χώρους.  

Ενας πολύ ενδιαφέρον πρόε-
δρος θα ήταν ο Ευάγγελος Βενι-
ζέλος. Μια Προεδρία Βενιζέλου θα 
ήταν το επιστέγασμα μιας πληθω-
ρικής πολιτικής διαδρομής. Ωστό-
σο, η πολυσχιδής ιδιοσυγκρασία 
του θα αποκτούσε πολλαπλασια-
στική δυναμική. Οι μηνιαίες επα-
φές Βενιζέλου - Μητσοτάκη στο 
Προεδρικό Μέγαρο θα είχαν με-
γαλύτερο πολιτικό ενδιαφέρον απ’ 
όσο θα ήθελε ο πρωθυπουργός. 

Το ΠΑΣΟΚ θα μπορούσε να 
προτείνει πρώτο τον Βενιζέλο, 
αλλά ο πρώην αντιπρόεδρος της 
κυβέρνησης δεν θα ήθελε να χρη-
σιμοποιηθεί το όνομά του μόνο 
στο πλαίσιο ενός πολιτικού παι-
χνιδιού. Θα ήθελε ιδανικά να προ-
ταθεί από κοινού από το ΠΑΣΟΚ 
και τη Ν.∆., αλλά μάλλον έχει προ-
εξοφλήσει στωικά ότι δύσκολα η 

Ιστορία θα κλείσει μαζί του ρα-
ντεβού στο Παλάτι κάτω από την 
ελαιογραφία του Γάλλου ζωγρά-
φου Ζωρζ Σκοτ που απεικονίζει 
τον έφιππο Κωνσταντίνο Α΄ στην 
Ηπειρο το 1913 (βρίσκεται στον 
πρώτο όροφο). 

Το μακρινό 2020

Η μη ανανέωση της θητείας 
της Κατερίνας Σακελλαροπούλου 
εκθέτει τον Μητσοτάκη στην κρι-
τική ότι υπαναχωρεί από τα προ-
τάγματα του 2020, όταν με τη συ-
γκεκριμένη επιλογή προχώρησε 
σε ένα διπλό άνοιγμα στις γυναί-
κες και στο μεταρρυθμιστικό Κέ-
ντρο. Σήμερα υπάρχουν «παίκτες», 
όπως ο Αλέξης Τσίπρας, που δυ-
σκολεύονται να πιστέψουν ότι ο 
Μητσοτάκης που μόλις πέρυσι 
κέρδισε δύο εθνικές εκλογές (και 
φέτος τις ευρωεκλογές) θα σπα-
ταλήσει την πιο συμβολική πρω-
τοβουλία της δεύτερης τετραετί-
ας του για να γίνει όμηρος των 
«σκληροπυρηνικών» βουλευτών 
του. Αποκλείεται, λένε, να ξεγε-
λαστεί και να πιστέψει ότι η πρω-
τοκαθεδρία της Ν.∆. κινδυνεύει 
από τη ∆εξιά περισσότερο απ’ όσο 
εξαρτάται από το Κέντρο. 

Κατά συνέπεια, θεωρούν πιο 
πιθανό, αν δεν τολμήσει την 
επανεκλογή της κυρίας Σακελ-
λαροπούλου να επιλέξει μια άλ-
λη προσωπικότητα που σε επίπε-
δο συμβολισμών θα είναι φυσική 
συνέχεια (και όχι αναίρεση) της 
σημερινής Προέδρου. Ενα ιδανι-
κό τέτοιο πρόσωπο, λένε οι καχύ-
ποπτοι, θα μπορούσε να είναι η 
Μαρία ∆αμανάκη. ∆ύσκολα άλλη 
προσωπικότητα συμβολίζει τόσο 
πιστά τις διαφορετικές φάσεις και 
εκδοχές της μεταπολίτευσης – την 
ωρίμανση των ιδεολογιών, τη θέ-
ση της γυναίκας και τις αντιλήψεις 
για την Ευρώπη όπως εξελίχθηκαν 
στον χρόνο. Είναι άλλωστε γνω-
στό ότι απασχόλησε τον πρωθυ-
πουργό ως πιθανή Πρόεδρος και 
το 2020, αλλά επικράτησε η άγνω-
στη τότε στο ευρύ κοινό Πρόεδρος 
του Συμβουλίου της Επικρατείας, 
κυρία Σακελλαροπούλου. 

Εν κατακλείδι, άλλοι στοιχη-
ματίζουν υπέρ ενός δεξιού Προέ-
δρου και άλλοι επιμένουν ότι «ο 
Μητσοτάκης θα μας αιφνιδιάσει» 
με το πείσμα του να απευθύνεται 
στο Κέντρο. Ο πρωθυπουργός ανα-
μένεται να λάβει τις τελικές απο-
φάσεις του στις διακοπές των Χρι-
στουγέννων –προφανώς κατά τη 
διάρκεια ενός επί του Ορους δια-
λογισμού– οι οποίες θα δημοσιο-
ποιηθούν μέσα στον Ιανουάριο. 
Η συνέχεια επί σκηνής.

Του ΠΑΥΛΟΥ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Σύμφωνα με ασφαλείς 
πληροφορίες, ο σφυγ-
μός της ελληνικής κοι-
νωνίας που αφουγκρά-
ζεται ο πρωθυπουργός 

δείχνει ότι ο Νίκος Δέν-
διας υπερείχε στο πε-

δίο της Κεντροδεξιάς και 
ο Ευάγγελος Βενιζέλος 

στον χώρο της Κεντροα-
ριστεράς.
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Ο πειρασμός του 1995
Χρειάζεται, μετά τη διαγραφή Σαμαρά, ο Κυριάκος Μητσοτάκης έναν δεξιό Πρόεδρο της Δημοκρατίας;

Τα σενάρια και οι δημοσκοπήσεις που επεξεργάζεται το Μέγαρο Μαξίμου

Το είδωλο του εύζωνα αντικατοπτρίζεται στον καθρέφτη του Προεδρικού Μεγάρου, το οποίο τελεί εν αναμονή του επόμενου «ενοίκου» του. Ο πρωθυπουργός θα ανοίξει τα χαρτιά του τον Ιανουάριο 
και μέχρι τότε όλα τα ενδεχόμενα μοιάζουν ανοικτά. Θα προτείνει ξανά την Κατερίνα Σακελλαροπούλου; Μια προσωπικότητα από τα αριστερά της Ν.∆.; Ή θα καταφύγει στη δεξαμενή του κόμματός του;
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Ενας δισεκατομμυριούχος επιχει-
ρηματίας που κάνει... εντατικά 
σολάριουμ και δεν ελέγχει τις 
ναρκισσιστικές του εξάρσεις, ού-
τε την αθυροστομία του, αποφα-
σίζει να δοκιμάσει την τύχη του 
και στην πολιτική. Ακολουθούν 
«ροζ» σκάνδαλα, δικαστικές δι-
αμάχες, βαριές  προσβολές προς 
τους πολιτικούς του αντιπάλους, 
σεξιστικά και ρατσιστικά σχόλια. 
Αλλά πολύς κόσμος θεωρεί ότι εί-
ναι η αντισυστημική λύση που 
χρειάζεται για να τους οδηγήσει 
στην οικονομική ευημερία. Τον 
ψηφίζουν ξανά και ξανά. Οταν 
χάνει εκλογές, ισχυρίζεται ότι οι 
αντίπαλοί του τις έκλεψαν. Συ-
χνά επαινεί δημοσίως τον φίλο 
του, τον Ρώσο πρόεδρο Βλαντι-
μίρ Πούτιν. Η καριέρα του, ένα 
μείγμα ψυχαγωγίας, πολιτικής 
και διαφθοράς, καταλήγει να αλ-
λάζει τη χώρα του, την Ιταλία.

Οι ομοιότητες μεταξύ του πά-
λαι ποτέ Ιταλού πρωθυπουργού 
Σίλβιο Μπερλουσκόνι και του τέ-
ως και επόμενου προέδρου των 
Ηνωμένων Πολιτειών Ντόναλντ 
Τραμπ δεν είναι αμελητέες, λένε 

στην «Κ» ακαδημαϊκοί που έχουν 
μελετήσει και τις δύο χώρες. 

«Η πρώτη ομοιότητα αφορά 
τη διαδρομή της καριέρας τους 
– επιχειρηματίες που έχουν προ-
βλήματα με τον νόμο, και οι δύο 
μπήκαν αργά στην πολιτική και 
αντιμετωπίστηκαν με σκεπτι-
κισμό ή χλεύη όταν ανακοίνω-
σαν τις προθέσεις τους να γίνουν 
πολιτικοί, ενώ κατέβηκαν στις 
εκλογές με τον μύθο του αυτο-
δημιούργητου δισεκατομμυρι-
ούχου», δηλώνει ο Ουμπέρτο 
Τάλι, αναπληρωτής καθηγητής 
στο Πανεπιστήμιο του Τρέντο 
με εξειδίκευση στην αμερικανι-
κή διπλωματική ιστορία και στις 
διατλαντικές σχέσεις. 

Η δεύτερη ομοιότητα αφορά 
την ικανότητά τους να χτίζουν 
διευρυμένες βάσεις ψηφοφόρων, 
στις οποίες συχνά συμπεριλαμ-
βάνονται και εξτρεμιστές, ενώ 
και οι δύο προώθησαν ένα στυλ 
πολιτικής αρρενωπότητας, και 
συχνά μισογυνισμού. Και πάνω 
από όλα, επωφελήθηκαν από την 
αυξανόμενη πολιτική πόλωση 
στις χώρες τους», εξηγεί. 

«Οπως ο Τραμπ, έτσι και ο 
Μπερλουσκόνι έκανε σταδιακά 
την πολιτική στην Ιταλία ενός 
είδους δημοψήφισμα γύρω από 
το πρόσωπό του», τονίζει ο Λού-
κα Φαλτσιόλα, ο οποίος διδάσκει 
στο Τμήμα Ιστορίας του Πανε-
πιστημίου Κολούμπια στη Νέα 
Υόρκη. «Και οι δύο συνέβαλαν 
στον ευτελισμό του πολιτικού 
διαλόγου στη χώρα τους, υιοθε-
τώντας διχαστική ρητορική. Συ-
νετέλεσαν στην ολίσθηση προς 
την πολιτισμική βαρβαρότητα», 
λέει στην «Κ». 

Ο Σίλβιο Μπερλουσκόνι απο-
τέλεσε πρότυπο για τον Ντό-
ναλντ Τραμπ, θεωρεί ο κοινω-
νιολόγος Πάολο Γκερμπουάντο. 
«Ηταν ο πρώτος δισεκατομμυρι-
ούχος της ∆ύσης που έγινε πολι-
τικός και έφτασε σε τέτοια ύψη 
εξουσίας, εν μέρει για να υπερα-
σπιστεί και τις επιχειρήσεις του 
– κατά μία έννοια, ο Τραμπ έχει 
αντιγράψει την κυνικότητα του 
Μπερλουσκόνι, ο οποίος πανη-
γύριζε την ανήθικη συμπεριφο-
ρά», σημειώνει. 

Προσωπικότητες σαν κι αυτές, 
τονίζει ο κ. Γκερμπουάντο, είναι 
δύσκολο να τις απομακρύνει κα-
νείς από την εξουσία. «Εχουν τε-
ράστια ικανότητα πολιτικής επι-
βίωσης, ακόμη κι αν φύγουν από 
το προσκήνιο για ένα διάστημα, 
πάντα επιστρέφουν». 

Ο Σίλβιο Μπερλουσκόνι εξε-
λέγη τρεις φορές πρωθυπουργός 
της Ιταλίας, ενώ αργότερα, μετά 
την καταδίκη του για φορολογι-
κή απάτη, εξελέγη στο Ευρωπαϊ-
κό Κοινοβούλιο και στην ιταλική 
Γερουσία. Παρά τις πολλές ομοι-
ότητες μεταξύ των δύο, όμως, οι 
ακαδημαϊκοί υπογραμμίζουν ότι 
στην πραγματικότητα, ο Μπερ-

λουσκόνι ήταν λιγότερο επικίν-
δυνος για  το μέλλον της ιταλι-
κής πολιτικής και κοινωνίας από 
ό,τι είναι ο Τραμπ για τις ΗΠΑ. 

«Περισσότερη δύναμη»

«Ο Ντόναλντ Τραμπ είναι 
πρόεδρος, και όχι πρωθυπουρ-
γός όπως ήταν ο Μπερλουσκόνι, 
έχει πολύ περισσότερη δύναμη, 
ειδικά επειδή οι Ρεπουμπλικανοί 
τώρα έχουν τον έλεγχο του Κο-
γκρέσου, και έχει ένα τεράστιο 
κόμμα από πίσω του», εξηγεί η 
Βικτόρια ντε Γκράτσια, καθηγή-
τρια Ιστορίας στο Πανεπιστήμιο 
Κολούμπια. ∆εν σταματούν εκεί 
οι διαφορές τους. Στην πραγμα-
τικότητα, συνεχίζει, ο Μπερλου-
σκόνι ήταν πράγματι αυτοδημι-
ούργητος, ένας άνθρωπος που 
έχτισε μια αυτοκρατορία από 
το τίποτα, το οποίο δεν ισχύει 
για τον Τραμπ. 

Ακόμη και ο σκοπός τους δι-
αφέρει. «Ο Μπερλουσκόνι ήταν 
ευχαριστημένος απλώς να έχει 
εξουσία, να κρατάει τον εαυτό 
του εκτός φυλακής, όσο προω-
θούσε τις φιλενάδες του, και κά-
λυπτε πράξεις διαφθοράς πολύ 
μικρότερης κλίμακας, ενώ πε-

ριτριγυριζόταν από αδύναμους 
συνεργάτες», σχολιάζει η κ. Ντε 
Γκράτσια. «Ο Τραμπ, από την άλ-
λη, θέλει την εξουσία και για να 
αλλάξει τις ΗΠΑ, έχοντας πολύ 
ισχυρά άτομα δίπλα του, όπως 
ο Ελον Μασκ». 

Ταυτόχρονα, ο Σίλβιο Μπερ-
λουσκόνι παρουσίαζε πάντα τον 
εαυτό του ως έναν ηγέτη μετρι-
οπαθή κι ενώ κατέκρινε συχνά 
την Ευρωπαϊκή Ενωση, το ΝΑ-
ΤΟ, και τα Ηνωμένα Εθνη, ποτέ 
δεν αμφισβήτησε τη θέση της 
Ιταλίας στους συγκεκριμένους 
θεσμούς. «Παρέμεινε πάντα 
υπέρ της Ευρώπης», αναφέρει 
ο κ. Φαλτσιόλα. 

Αλλά εκείνος άνοιξε την πόρ-
τα στην Ακροδεξιά. «Αναντίρ-
ρητα, νομιμοποίησε ακροδεξιά 
κινήματα και άτομα, προσέφερε 
σε ανθρώπους που ήταν πάντα 
παραγκωνισμένοι από τον πο-
λιτικό διάλογο ένα δρόμο προς 
την εξουσία», υπογραμμίζει ο 
ίδιος. Η Τζόρτζια Μελόνι, η τω-
ρινή πρωθυπουργός της Ιταλί-
ας, παραδείγματος χάριν, δεν θα 
είχε ανέβει τόσο ψηλά εάν δεν 
είχε προηγηθεί ο Σίλβιο Μπερ-
λουσκόνι, σε κυβέρνηση του 

οποίου είχε γίνει για πρώτη φο-
ρά υπουργός. 

«Είναι άνθρωποι που αφή-
νουν το σημάδι τους στην πολι-
τική και στην κοινωνία», τονίζει 
ο κ. Γκεμπουάρντο. «Ο Μπερ-
λουσκόνι φλέρταρε με τη μαφία 
και τη διαφθορά, και απεχθανό-
ταν τις παραδοσιακές πολιτικές 
ελίτ και τη νομιμότητα». «Εμαθε 
στους Ιταλούς πολίτες ότι το να 
παραποιούν τους κανόνες του 
παιχνιδιού είναι ο μοναδικός κα-
νόνας του παιχνιδιού», συμπλη-
ρώνει ο κ. Φαλτσιόλα. 

Οσον αφορά την αντιμετώπι-
ση μιας τέτοιας προσωπικότη-
τας, ο κ. Γκεμπουάρντο πιστεύει 
ότι μόνη λύση είναι και η απένα-
ντι πλευρά να παρουσιάσει μια 
επιλογή οικονομικού λαϊκισμού 
και ότι η έμφαση στην απειλή 
προς τη ∆ημοκρατία ή στην ανή-
θικη και παράνομη συμπεριφορά 
του Τραμπ δεν αρκεί... 

«Η εμμονή με την αντιπολί-
τευση σε ένα άτομο δεν λειτουρ-
γεί – στην Ιταλία, κεντρώοι και 
αριστεροί ξόδεψαν αμέτρητη 
ενέργεια και χρόνια προσπα-
θώντας να παρουσιάσουν τον 
Μπερλουσκόνι ως την προσω-

ποποίηση του απόλυτου κα-
κού, με έμφαση στην προσω-
πική του ζωή, στα προβλήματά 
του με τη ∆ικαιοσύνη, στη δια-
φθορά του, αλλά αυτό δεν λει-
τούργησε, όπως δεν λειτουργεί 
και στις ΗΠΑ», υποστηρίζει ο κ. 
Φαλτσιόλα. 

Θα έπρεπε, σημειώνει, η δυ-
ναμική της αντιπολίτευσης στην 
Ιταλία να είχε επικεντρωθεί στην 
προώθηση πολιτικών που θα πα-
ρείχαν στους πολίτες μια αρκετά 
καλή εναλλακτική στον λαϊκισμό 
του Μπερλουσκόνι. «Η στρατηγι-
κή τους τότε απέτυχε, υπάρχουν 
ακόμη πολλοί που είναι πεπει-
σμένοι πως η καταδίκη του είχε 
πολιτικά κίνητρα», επισημαίνει. 

Εντέλει, την πολιτική πτώση 
του Μπερλουσκόνι επέφερε η οι-
κονομική κρίση του 2011. «Τότε 
οι Ιταλοί συνειδητοποίησαν ότι 
όλες οι υποσχέσεις του περί εκ-
συγχρονισμού και οικονομικού 
ανταγωνισμού ήταν στάχτη στα 
μάτια», αναφέρει ο κ. Τάλι. «Μπο-
ρεί ο Τραμπ και ο Μπερλουσκόνι 
να μην αποτελούν ακριβώς ίδια 
φαινόμενα αλλά οι ∆ημοκρατι-
κοί θα πρέπει να εστιάσουν την 
αντιπολίτευσή τους στις υποσχέ-
σεις του νέου προέδρου σχετικά 
με την οικονομία. Ακριβώς αυτό 
που δεν μπόρεσε να κάνει τότε 
η ιταλική αντιπολίτευση».

Για την κ. Ντε Γκράτσια, τέ-
λος, η μεγαλύτερη διαφορά με-
ταξύ τους είναι το διακύβευμα. 
«Είναι πολύ διαφορετικό να έχεις 
έναν τέτοιο άνθρωπο στην ηγε-
σία των ΗΠΑ. Για τους δυο τους 
μπορούμε να πούμε ότι η πρώ-
τη φορά ήταν φάρσα, η δεύτερη 
τραγωδία». 

Της ΗΛΙΑΝΑΣ ΜΑΓΡΑ

Ο «Τραμπ» πριν από τον Τραμπ
Τι μας διδάσκει το προηγούμενο του Μπερλουσκόνι; Ιταλοί πανεπιστημιακοί απαντούν στην «Κ» 

«Κατά μία έννοια, ο Τραμπ έχει 
αντιγράψει την κυνικότητα του 
Μπερλουσκόνι, ο οποίος πανηγύριζε 
την ανήθικη συμπεριφορά», λέει ο 
κοινωνιολόγος Πάολο Γκερμπουάντο.

«Ο Μπερλουσκόνι έμαθε στους 
Ιταλούς ότι το να παραποιούν 
τους κανόνες του παιχνιδιού είναι 
ο μοναδικός κανόνας», εξηγεί ο Λούκα 
Φαλτσιόλα του Κολούμπια.
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Οι ομοιότητες μεταξύ του επανεκλεγέντος προέδρου των ΗΠΑ Ντόναλντ Τραμπ και του άλλοτε πρωθυ-
πουργού της Ιταλίας Σίλβιο Μπερλουσκόνι είναι πολλές. Ωστόσο, κατά τη Βικτόρια ντε Γκράτσια, καθηγή-
τρια Ιστορίας στο Κολούμπια, υπάρχει μία θεμελιώδης διαφορά: το διακύβευμα. «Είναι πολύ διαφορετικό 
να έχεις έναν τέτοιο άνθρωπο στην ηγεσία των ΗΠΑ». 

Η πολιτική καριέρα του Σίλβιο Μπερλουσκόνι

1993 2001 2008 2011 2019

1994 2006 2009 2013 2022

Ιδρύει το κεντροδε-
ξιό κόμμα Φόρτσα 

Ιτάλια
Εκλέγεται ξανά 
πρωθυπουργός

Εκλέγεται 
στο Ευρωπαϊκό 
Κοινοβούλιο

Εκλέγεται για τρίτη φορά 
πρωθυπουργός. Μέσα στα 
επόμενα τρία χρόνια, έρ-
χεται αντιμέτωπος 50 φο-
ρές με τη διαδικασία παρο-
χής ψήφου εμπιστοσύνης

Κατηγορείται ότι πλήρωσε για σεξ 
μια ανήλικη σεξεργάτρια και για 
κατάχρηση εξουσίας. Αργότερα 
μες στη χρονιά, χάνει την κοινο-
βουλευτική πλειοψηφία και παραι-

τείται από πρωθυπουργός

Κερδίζει τις εκλογές και γίνε-
ται πρωθυπουργός της Ιταλίας 
κάνοντας συγκυβέρνηση με 
άλλα δύο κόμματα, η οποία κα-
ταρρέει μετά την αποκάλυψη 
ότι είναι υπό έρευνα για δω-

ροδοκία

Εκλέγεται 
στην ιταλική 
Γερουσία

Χάνει τις εκλογές. Κατά τη δι-
άρκεια της προεκλογικής του 
καμπάνιας ανακοινώνει ότι εί-
ναι ο «Ιησούς Χριστός της πο-
λιτικής». Την ίδια χρονιά διώ-
κεται για απάτη, μεταξύ άλλων 

κατηγοριών

Καταδικάζεται για φορολογική απά-
τη, με ποινή τεσσάρων χρόνων φυ-
λάκισης και απαγόρευση δημοσίων 
αξιωμάτων για 2 χρόνια. Αποβάλλε-
ται από την ιταλική Γερουσία και του 
απαγορεύεται να κατέχει οποιοδήπο-
τε νομοθετικό αξίωμα για 6 χρόνια

Ξεκινούν οι κατηγορίες για τα 
«μπούνγκα μπούνγκα» πάρτι 
οργίων που διοργάνωνε
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 Τρία σενάρια για
συνθηκολόγηση
υπό τον Τραμπ

Την περασμένη Τετάρτη, ο εκπρόσω-
πος της ρωσικής προεδρίας Ντμί-
τρι Πεσκόφ είχε μια δυσοίωνη εί-
δηση για τους ανταποκριτές του 
ξένου Τύπου: η περίφημη «κόκκινη 
γραμμή» ανάμεσα στον Λευκό Οί-
κο και στο Κρεμλίνο, που χαράχθη-
κε μετά την κρίση των πυραύλων 
στην Κούβα, το 1962, για να απο-
τρέψει έναν παγκόσμιο πυρηνικό 
πόλεμο από ατύχημα, είχε πάψει 
να λειτουργεί. Την επομένη, μία 
ακόμη περισσότερο ανησυχητική 
εξέλιξη θορύβησε όλο τον κόσμο. 
Βαλλιστικός πύραυλος μεσαίου βε-
ληνεκούς της Ρωσίας, ικανός να 
φέρει πυρηνικές κεφαλές, έπληξε 
εργοστάσιο κατασκευής πυραύ-
λων στην πόλη Ντνίπρο της κε-
ντρικής Ουκρανίας, σε αντίποινα 
για τα πρόσφατα ουκρανικά πλήγ-
ματα στο εσωτερικό της ρωσικής 
επικράτειας με αμερικανικούς πυ-
ραύλους ATACMS και βρετανικούς 
Storm Shadow.

«Αυτή τη φορά χτυπήσαμε 
με συμβατικά όπλα, την επομέ-
νη όμως μπορεί να χρησιμοποι-
ήσουμε και πυρηνικά», ήταν το 
άρρητο μήνυμα του Κρεμλίνου. 
Προκειμένου να αποφευχθεί πυ-
ρηνική απάντηση της Ουάσι-
γκτον, η Μόσχα την ειδοποίησε 
30 λεπτά πριν από την εκτόξευση. 
Ωστόσο, η αίσθηση πως έχουμε 
μπει πλέον σε μια νέα, εξαιρετικά 
επικίνδυνη φάση του ουκρανικού 
πολέμου εγκαταστάθηκε στη δι-
εθνή ατμόσφαιρα, απόδειξη και 
η εξαιρετικά μουδιασμένη αντί-
δραση των ΗΠΑ και των συμμά-
χων τους. Την περασμένη Τρίτη, 
ο Ρώσος πρόεδρος, αντιδρώντας 
στο πράσινο φως του Τζο Μπάι-
ντεν για τη χρήση ATACMS από 
τον ουκρανικό στρατό για πλήγ-
ματα στο εσωτερικό της Ρωσίας, 
είχε υπογράψει το νέο πυρηνι-
κό δόγμα της χώρας του, που κα-
τέβασε αισθητά χαμηλότερα το 
κατώφλι για τη χρήση ατομικών 
όπλων. Οσοι θεώρησαν ότι πρό-
κειται για απλούς λεονταρισμούς, 
ίσως έχουν δεύτερες σκέψεις από 
το πρωί της Πέμπτης. 

«Παγκόσμια αναμέτρηση»

Ο πειραματικός υπερηχητικός 
πύραυλος Oreshnik (Φουντουκιά) 
βγήκε έξω από τη γήινη ατμόσφαι-
ρα, έπεσε στον στόχο του με τα-
χύτητα δέκα φορές μεγαλύτερη 
από εκείνη του ήχου και έπληξε 
με πολλαπλές κεφαλές, πρακτικά 
αδύνατο να αναχαιτιστούν, τον 
εχθρικό στόχο. Και μόνο το γεγο-
νός ότι οι Ουκρανοί απέτυχαν να 
τον αναχαιτίσουν, παρότι είχαν ει-
δοποιηθεί από τους Αμερικανούς, 
ασφαλώς λέει πολλά. Με τηλεοπτι-
κό διάγγελμά του προς τον ρωσικό 
λαό, ο Βλαντιμίρ Πούτιν φρόντισε 
να καταστήσει ακόμη σαφέστερο 
το μήνυμά του λέγοντας ότι «η πε-
ριφερειακή σύγκρουση στην Ου-
κρανία, που προκλήθηκε από τη 
∆ύση, έχει αποκτήσει στοιχεία πα-
γκόσμιας αναμέτρησης» και ότι η 
χώρα του διατηρεί το δικαίωμα να 
πλήξει στρατιωτικές βάσεις χωρών 
«που επιτρέπουν να χρησιμοποιού-

νται τα όπλα τους εναντίον μας». 
Από καθαρά στρατιωτική άπο-

ψη, το πλήγμα στο Ντνίπρο μοιά-
ζει ακατανόητο. Ο ρωσικός στρα-
τός διαθέτει σωρεία συμβατικών 
όπλων που θα μπορούσαν να κά-
νουν την ίδια δουλειά, στη θέση 
ενός πανάκριβου πυραύλου, που 
δεν έχει μπει ακόμη στη μαζική 
παραγωγή. Η απόφαση του Πού-
τιν είχε καθαρά πολιτικά κίνητρα. 
Καθώς ο χρόνος μετράει αντίστρο-
φα για την 20ή Ιανουαρίου, την 
ημέρα που θα εγκατασταθεί και 
πάλι στον Λευκό Οίκο ο Ντόναλντ 
Τραμπ, ο οποίος υπόσχεται τον 
γρήγορο τερματισμό του ουκρα-
νικού πολέμου, η Ρωσία επιδιώ-
κει να εξασφαλίσει την καλύτερη 
δυνατή θέση στο τραπέζι των δι-
απραγματεύσεων και δεν διστά-
ζει να παίξει τα τελευταία χαρτιά 
της, όσο επικίνδυνα και αν είναι. 
Το ίδιο επιδιώκει να κάνει, για λο-
γαριασμό της Ουκρανίας, ο Τζο 
Μπάιντεν. 

Μέχρι το περασμένο Σαββατο-
κύριακο, ο Αμερικανός πρόεδρος 
απέρριπτε το πιεστικό αίτημα του 
Κιέβου για τη χωρίς περιορισμούς 
χρήση των ATACMS, υπολογίζο-
ντας το ρίσκο απρόβλεπτων αντι-
ποίνων της Μόσχας. Οι Αμερικα-

νοί ωστόσο θορυβήθηκαν από την 
επιτάχυνση της ρωσικής προέλα-
σης στο ανατολικό μέτωπο. Σύμ-
φωνα με τα τελευταία στοιχεία 
από το Ινστιτούτο Μελετών του 
Πολέμου (ISW) που εδρεύει στην 
Ουάσιγκτον, ο ρωσικός στρατός 
κατέκτησε κατά τους πρώτους δέ-
κα μήνες του 2024 έξι φορές πε-
ρισσότερο ουκρανικό έδαφος από 
ό,τι το 2023. Το τελευταίο δίμηνο, 
ο ρυθμός αυξήθηκε απότομα πα-
ρά τις σοβαρότατες απώλειες των 
Ρώσων, και οι Αμερικανοί ανησυ-
χούν για το ενδεχόμενο πλήρους 
κατάρρευσης του μετώπου στο 
Ντονμπάς, το 80% του οποίου βρί-
σκεται αυτή τη στιγμή υπό ρωσι-
κό έλεγχο. 

Την ίδια στιγμή, οι Ρώσοι έχουν 
ανακαταλάβει το 50% των εδαφών 
που κέρδισαν οι εχθροί τους με 
την αιφνιδιαστική εισβολή του 
Αυγούστου στο Κουρσκ και ετοι-
μάζονται για μια μαζική αντεπίθε-
ση, με τη βοήθεια και των 10.000 

στρατιωτών της Βόρειας Κορέας 
που μάχονται στο πλευρό τους. 
Επομένως, οι Ουκρανοί κινδυνεύ-
ουν όχι μόνο να χάσουν το μόνο 
αξιόλογο διαπραγματευτικό χαρτί 
που σήμερα διαθέτουν, αλλά και 
να δουν τα ρωσικά στρατεύματα 
να περνάνε τα σύνορα στο Κουρσκ 
και να εισβάλλουν στην ουκρανι-
κή περιοχή του Σούμι, εντείνοντας 
την πίεση στις ουκρανικές αμυντι-
κές γραμμές. 

Εχοντας εισπράξει την ταπεί-
νωση της ατιμωτικής αποχώρη-
σης των αμερικανικών δυνάμεων 
από το Αφγανιστάν, ο Τζο Μπάι-
ντεν δεν θα ήθελε να παραδώσει 
στον Τραμπ μια Ουκρανία που θα 
εξελισσόταν σε δεύτερο Αφγανι-
στάν, όπου η ενδεχόμενη διακοπή 
της αμερικανικής στρατιωτικής 
βοήθειας θα οδηγήσει σε ταχύ-
τατη κατάρρευση. Βεβαίως, όλοι 
οι σοβαροί στρατιωτικοί αναλυ-
τές αναγνωρίζουν ότι οι ATACMS 
δεν είναι το μαγικό όπλο που θα 
φέρει ποιοτικές αλλαγές στο πε-
δίο μάχης, όπως δεν τις έφεραν τα 
Leopard, ούτε οι Patriot, ούτε τα 
F-16. Ο Μπάιντεν πάντως ελπίζει 
ότι η ρωσική προέλαση θα επιβρα-
δυνθεί και κυρίως ότι, χάρη στους 
δυτικούς πυραύλους ακριβείας, οι 
Ουκρανοί θα διατηρήσουν, μέχρι 
να έρθει ο Τραμπ στην εξουσία, 
ένα έστω μικρό μέρος της περι-
φέρειας του Κουρσκ. Αν αληθεύει 
η πληροφορία ότι από τον πρώτο 
κιόλας βομβαρδισμό στο Κουρσκ 
τραυματίστηκε στρατηγός της Βό-
ρειας Κορέας, η πίεση στον Πού-
τιν θα πρέπει να έχει αυξηθεί. Η 
συνεχιζόμενη κατοχή ρωσικών 
εδαφών από τους Ουκρανούς εκ-
θέτει καίρια τον Ρώσο πρόεδρο και 
όσο συνεχίζεται δεν του επιτρέπει 
να αρχίσει διαπραγματεύσεις, ό,τι 
κέρδη και αν έχει ο στρατός του 
στο Ντονμπάς.

Το ΝΑΤΟ και η Κίνα

Αλλά αυτό δεν είναι το μονα-
δικό εμπόδιο. Αν και ο Ντόναλντ 
Τραμπ έγινε γνωστός στο ευρύ 
κοινό από το βιβλίο του «Η τέχνη 
του Deal», η εφαρμογή της φιλο-
σοφίας του με τον Πούτιν θα εί-
ναι πολύ δύσκολη. Ο Ρώσος πρόε-
δρος επιδιώκει συμφωνία ειρήνης 
που θα κατοχυρώνει στο διηνεκές 
τον αδέσμευτο χαρακτήρα της Ου-
κρανίας και τα εδαφικά κέρδη που 
αποκόμισε ο στρατός του, με ορια-
κές μόνο παραχωρήσεις. Από την 
πλευρά του ο Τραμπ, σύμφωνα με 
ρεπορτάζ αμερικανικών μίντια, 
θα μπορούσε να δεχτεί ότι η Ου-
κρανία δεν θα μπει στο ΝΑΤΟ τα 
επόμενα 20 χρόνια, χωρίς να δε-
σμεύεται για το μέλλον, με αντάλ-
λαγμα να εξοπλιστεί σαν αστακός 
από τις ΗΠΑ. Επιπλέον, φέρεται 
αποφασισμένος να ζητήσει από 
τον Πούτιν να σπάσει τη στρα-
τηγική συμμαχία του με την Κίνα, 
ως αντάλλαγμα για την ειρήνευση 
στην Ουκρανία, κάτι που ο Ρώσος 
ηγέτης είναι εξαιρετικά απίθανο 
να δεχτεί. Με αυτά τα δεδομένα, 
οι δύο τελευταίοι μήνες της προ-
εδρίας Μπάιντεν διαγράφονται 
άκρως σκληροί και απρόβλεπτοι 
στο ουκρανικό μέτωπο. 

1
Ο Τραμπ συντάσσεται με τον 

Πούτιν και πιέζει τον Ζελένσκι. 
Σε αυτήν την εκδοχή, η Ουάσι-
γκτον συμφωνεί με τους βασι-
κούς όρους της Μόσχας και ασκεί 
σφοδρές πιέσεις στο Κίεβο για 
την αποδοχή τους. Μπροστά στην 
απειλή παύσης της αμερικανικής 
αρωγής, η Ουκρανία ζητεί εγγυ-
ήσεις ασφαλείας. Oσο περισσό-
τερο έδαφος θα απολέσει, τόσο 
ψηλότερα θα μπει ο πήχυς των 
αιτημάτων της – βλ. χρήματα για 
την ανοικοδόμηση ή ακόμη και 
παράθυρο ένταξης στο ΝΑΤΟ. Αν 
όμως ο Ζελένσκι θεωρήσει δυ-
σβάστακτο το τίμημα για μια συμ-
φωνία με τη Ρωσία, και η Ευρώπη 
παράσχει τη δέσμευση ότι θα συ-
νεχίσει να στηρίζει την Ουκρανία, 
τότε ενδέχεται να αρνηθεί την 
προσφορά της Ουάσιγκτον και να 
συνεχίσει τον πόλεμο χωρίς την 
αμερικανική υποστήριξη. Σε αυ-
τήν την περίπτωση, η κυβέρνηση 
Τραμπ θα έχει επιτύχει εν μέρει 
τους στόχους της, καθώς ο πόλε-
μος θα συνεχιστεί με αποκλειστι-
κή ευθύνη και οικονομική συν-

δρομή της Ευρώπης.

2
Ο Πούτιν απογοητεύει τον 

Τραμπ. Σε αυτό το ενδεχόμενο, 
η Ουάσιγκτον θέτει όρους που 
δεν ικανοποιούν τη Ρωσία και το 
Κρεμλίνο τούς αρνείται. Ο Τραμπ 
αποφασίζει ότι ο Πούτιν είναι ο 
κακός της υπόθεσης και από πεί-
σμα συνεχίζει την αμερικανική 
υποστήριξη της Ουκρανίας: δο-
κίμασε με τη Ρωσία η οποία τον 
ταπείνωσε και τώρα θα υποστεί 
τις συνέπειες. Μια παραλλαγή 
της ίδιας πιθανότητας θα ήταν να 
επικρατήσουν ούτως ή άλλως οι 
εισηγήσεις στο περιβάλλον του 
Τραμπ για σκληρή γραμμή απέ-
ναντι –και– στη Ρωσία. «Η πρώτη 
του κίνηση θα πρέπει να είναι η 
επίδειξη δύναμης ώστε να συ-
νειδητοποιήσει ο Πούτιν ότι δεν 
αξίζει για εκείνον να συνεχίζει να 
πολεμάει. Οπως έχει πει πολλές 
φορές ο ίδιος ο πρόεδρος, ειρήνη 
μέσω δύναμης», έχει δηλώσει ο 
Κερτ Φόλκερ, ειδικός απεσταλμέ-
νος της κυβέρνησης Τραμπ στην 
Ουκρανία την περίοδο 2017-19. 

3
Συμφωνία στη βάση του 

Μινσκ. Για ορισμένους αναλυτές, 
η διεξαγωγή διαπραγματεύσε-
ων πάνω στη βάση των διευθετή-
σεων του Μινσκ είναι ίσως το πιο 
ρεαλιστικό σενάριο. Πρόκειται 
για πλέγμα συμφωνίας που στο 
παρελθόν έχει εν μέρει υλοποιη-
θεί μεταξύ Ρωσίας και Ουκρανίας, 
συμπεριλαμβάνοντας κατάπαυ-
ση του πυρός, απόσυρση βαρέων 
οπλισμών από την πρώτη γραμμή, 
απελευθέρωση κρατουμένων και 
δικαίωμα αυτοδιοίκησης σε τμή-
ματα αμφισβητούμενων περιο-
χών. «Οι Ρώσοι το εφάρμοσαν στο 
Ναγκόρνο-Καραμπάχ, το έκαναν 
στη Μολδαβία και στη Γεωργία. Η 
διαδικασία του Μινσκ, στην οποία 
συμμετέχουν επίσης οι Ευρωπαίοι 
και οι Αμερικανοί, αφορά ατελεί-
ωτες συνομιλίες με ένα είδος πα-
γωμένης σύγκρουσης στο φόντο. 
∆εν είναι πραγματική ειρήνη. Και 
πάντως δεν αποτελεί αναγνώριση 
της ρωσικής κυριαρχίας στις επί-
μαχες περιοχές. Ομως οι Ρώσοι 
δεν έχουν πρόβλημα με αυτό. ∆ιά 
αυτής της οδού, συνήθως εδραι-
ώνουν την πολιτική επιρροή τους 
στα εδάφη που έχουν καταλάβει», 
έλεγε στην «Κ» πρώην αξιωμα-
τούχος με εμπειρία στις διαπραγ-
ματεύσεις για τον τερματισμό 
ένοπλων συγκρούσεων.

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Τα τελευταία
«εύφλεκτα»
χαρτιά τους

Με ένταση του πυραυλικού ανταγωνισμού και του 
πυρηνικού ρίσκου, Μπάιντεν και Πούτιν επιχειρούν να 

διαμορφώσουν το πλαίσιο της επικείμενης διαπραγμάτευσης

Ρώσος στρατιώτης οδηγεί άρμα μάχης T-80BVM στο μέτωπο. Οι μάχες πρόκειται να ενταθούν στην περιοχή του Κουρσκ, με τα ρωσικά στρατεύματα να ενισχύονται από βορειοκορεατικές δυνάμεις.
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Οι Ρώσοι έχουν 
ανακαταλάβει το 50% 
των εδαφών που είχαν 
κερδίσει οι Ουκρανοί στο 
Κουρσκ και ετοιμάζουν 
μαζική αντεπίθεση. 
Η κατοχή ρωσικών 
εδαφών δεν επιτρέπει 
στον Πούτιν να αρχίσει 
διαπραγματεύσεις, ό,τι 
κέρδη και αν έχει στο 
Ντονμπάς.

Του ΒΑΣΙΛΗ ΚΩΣΤΟΥΛΑ
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ΠΑΡΟΥΣΙΑΖΕΙ

ΣΤΗ

Χορηγός
Επικοινωνίας:

Χορηγοί:

Συνέντευξη στον 

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΜΑΓΓΗΡΙΑΔΗ

Η δεύτερη θητεία του Ντόναλντ 
Τραμπ στον Λευκό Οίκο αποτελεί 
γρίφο ακόμη και για τους ανθρώ-
πους που συνεργάστηκαν –έστω 
για μικρό χρονικό διάστημα– μα-
ζί του. Ενας εξ αυτών είναι ο Νε-
οϋορκέζος χρηματοοικονομικός 
σύμβουλος Αντονι Σκαραμούτσι, 
που διετέλεσε για 11 μόλις ημέ-
ρες διευθυντής Επικοινωνίας του 
Λευκού Οίκου στη διάρκεια της 
πρώτης του θητείας. Ο Σκαραμού-
τσι έχει στοχοποιηθεί έκτοτε από 
τον Τραμπ, ο ίδιος στήριξε τους 
∆ημοκρατικούς στις εκλογές του 
2020 και του 2024 και εξελίχθηκε 
σταδιακά σε έναν από τους πλέον 
σκληρούς επικριτές του νεοεκλε-

γέντος προέδρου. Μέσα από τις 
παρεμβάσεις του στα ΜΜΕ αλλά 
και μέσω του δημοφιλούς podcast 
που παρουσιάζει, ο Σκαραμούτσι 
δεν προβλέπει ακριβώς την τέλεια 
καταιγίδα για τη δεύτερη διακυβέρ-
νηση του νέου προέδρου, ωστό-
σο επισημαίνει ότι το σόου θα πα-
ραμείνει «το σόου του Ντόναλντ 
Τραμπ» και πως «οι άνθρωποι που 
λαμβάνουν υπερβολική δημοσιό-
τητα ή υπερβολική προσοχή, θα 
απομακρυνθούν πολύ γρήγορα».  
– Είχατε ένα σύντομο πέρασμα, 

μόλις 11 ημέρες, ως διευθυντής 
Επικοινωνίας του Λευκού Οίκου. 
Κοιτάζοντας πίσω, τι πιστεύετε 
ότι σας δίδαξε αυτή η εμπειρία 
για τις εσωτερικές λειτουργίες 
της διοίκησης Τραμπ;

– Είναι ο Τραμπ. Είναι one man 
show. Νομίζω ότι ο Τζέι Ντι Βανς 
ήταν πολύ έξυπνος, οι εκλογές 
έχουν τελειώσει εδώ και δύο εβδο-
μάδες. ∆εν έχουμε δει τον Τζέι Ντι 
Βανς πουθενά, δεν δίνει συνεντεύ-
ξεις, έχει κρατήσει πολύ χαμηλό 
προφίλ, είναι πολύ καλή κίνηση 
από την πλευρά του να μείνει μα-
κριά από τα πράγματα. Αυτό είναι 
το σόου του Τραμπ, ήταν το σό-
ου του Τραμπ στην προηγούμενη 
κυβέρνηση, θα είναι το σόου του 
Τραμπ στην επόμενη κυβέρνηση. 
Οι άνθρωποι που λαμβάνουν υπερ-
βολική δημοσιότητα ή υπερβολι-
κή προσοχή, θα απομακρυνθούν 
πολύ γρήγορα. 
– Πώς βλέπετε τη δεύτερη θη-
τεία του Τραμπ; Τι θα είναι δι-
αφορετικό από την πρώτη του 
προεδρία;

– Βλέπετε πως ο Ντόναλντ 
Τραμπ διαλέγει τους συνεργάτες 
του σαν να πρόκειται για τηλεο-
πτικό ριάλιτι. Εχει ανθρώπους που 
πιστεύει ότι είναι καλοί στην τη-
λεόραση και έχει ανθρώπους που 
θεωρεί ότι θα του είναι πιστοί. Θα 
ήθελα να πιστεύω ότι θα είναι λι-
γότερο χαοτική και πιο ελεγχό-
μενη προεδρία σε σχέση με την 
πρώτη, αλλά ξέρετε τι λένε, ότι ο 
ορισμός της τρέλας είναι να κά-
νεις το ίδιο πράγμα ξανά και ξα-
νά και να περιμένεις διαφορετικό 
αποτέλεσμα. Θα πρέπει να δούμε 
τι θα συμβεί, εγώ έχω καταγράψει 
τις ανησυχίες μου, αλλά ο αμερι-
κανικός λαός μίλησε, ψήφισε τον 
Τραμπ. Εγώ τον έχω συγχαρεί, του 
εύχομαι τα καλύτερα, είμαι Αμερι-
κανός, θέλω να τον δω να τα κα-
ταφέρνει καλά, αλλά πολλοί από 
τους ανθρώπους του μιλούν για 
καταστροφή του συστήματος, για 
πίεση στη δημοκρατία και κυνή-
γι των πολιτικών αντιπάλων, αυ-
τά τα πράγματα θα βλάψουν τη 
χώρα συνολικά, αλλά και την οι-

κονομία. Ελπίζω να μην εννοούν 
αυτά που είπαν κατά τη διάρκεια 
της προεκλογικής εκστρατείας.
– Πιστεύετε ότι μπορεί να βρί-
σκεστε στον κατάλογο των 
εχθρών του νεοεκλεγέντος προέ-
δρου; Πρόσφατα αναφέρθηκε σε 
εσάς ως μεγάλο χαμένο. Εχετε 
οποιεσδήποτε ανησυχίες σχετι-
κά με τις ενέργειες που θα μπο-
ρούσε να κάνει ο νέος πρόεδρος;

– Νομίζω ότι όταν ο πρόεδρος 
γράφει στο Twitter για εσένα, εί-
ναι μάλλον σημάδι αγάπης. Πι-
θανώς σε μια κλίμακα από το 1 
έως το 10, νομίζω ότι η αγάπη του 
Τραμπ για μένα είναι περίπου 9,5. 
∆εν τουιτάρεις για ανθρώπους για 
τους οποίους δεν νοιάζεσαι. Μπο-
ρεί να με αποκαλέσει μεγάλο απο-
τυχημένο, δεν υπάρχει πρόβλημα, 
είχα προβλήματα μαζί του τα τε-
λευταία 3 ή 4 χρόνια. Για να σας 
θυμίσω, είχαμε μια διαφωνία για 
κάτι, άρχισε να επιτίθεται στη γυ-
ναίκα μου στο Twitter. Eχω ένα θέ-
μα με αυτό, νομίζω ότι είναι λίγο 
βρώμικος μαχητής με αυτόν τον 
τρόπο, αλλά όχι, δεν ανησυχώ κα-
θόλου. Ζω στην Αμερική, έχουμε 
τεράστια ελευθερία και δικαιώμα-
τα εδώ. Νομίζω ότι αν προσπαθή-
σει να κάνει κάτι τέτοιο, θα τον 
πλήξει πολύ πολιτικά και σίγουρα 
θα πλήξει την οικονομία.
– Με την επιστροφή του Τραμπ 
στον Λευκό Οίκο, τι προβλέπετε 
για την αμερικανική οικονομία, 
ιδίως όσον αφορά τη φορολογι-
κή πολιτική, το εμπόριο και τον 
πληθωρισμό;

– Αν ο Τραμπ κάνει αυτά που 
είπε κατά τη διάρκεια της προ-
εκλογικής εκστρατείας, η οικο-
νομία θα οδηγηθεί σε υποχώρη-
ση, ενδεχομένως και σε ύφεση. 
Λέει ότι θα αυξήσει τις δαπάνες 
για το έλλειμμα, θα μειώσει τους 
φόρους, θα καταργήσει τους φό-
ρους στις πληρωμές κοινωνικής 
ασφάλισης, θα καταργήσει τους 
φόρους στα φιλοδωρήματα, αυ-
τό σημαίνει 500 ή 600 δισ. δολά-
ρια πρόσθετων δαπανών για το 
έλλειμμα. Αν το κάνει αυτό και 
στη συνέχεια αυξήσει τους δα-

σμούς, 500% ή 600% όπως λέει, 
θα πάμε σε απότομη ύφεση. Το 
χρηματιστήριο δεν πιστεύει τί-
ποτα από αυτά. Η χρηματιστη-
ριακή αγορά πιστεύει ότι θα κυ-
βερνήσει ως μετριοπαθής, ότι θα 
απαλείψει κάποια επίπεδα τρα-
πεζικής ρύθμισης και ρυθμίσεις 
για τα κρυπτονομίσματα, ότι θα 
επιβάλει δασμούς, αλλά αυτοί οι 
δασμοί θα είναι χειρουργικοί και 
επιλεκτικοί για να βοηθήσουν 
στην προστασία των Αμερικα-
νών εργαζομένων. Και αν κάνει 
αυτά και όχι όσα είπε στην προε-
κλογική εκστρατεία, νομίζω ότι η 
οικονομία θα πάει αρκετά καλά.
– Oσον αφορά την εξωτερική 
πολιτική, αισθάνεστε ότι η προ-
τεραιότητα του Τραμπ είναι η 
Ουκρανία και η Ρωσία ή είναι η 
Μέση Ανατολή, πού πιστεύετε 
ότι θα εστιάσει αρχικά;

– Είναι μια καλή ερώτηση. Νο-
μίζω ότι κανείς μας δεν γνωρίζει 
την απάντηση σε αυτό. Πολλοί 
πιστεύουν ότι θα επιβάλει μια 
συμφωνία στους Ουκρανούς, θα 
διχοτομήσει την Ουκρανία και 
θα δώσει ένα μεγάλο μέρος της 
στον Βλαντιμίρ Πούτιν. Υπάρχει 
μια άλλη σχολή σκέψης που λέει 
ότι πρόκειται να εξηγήσει στον 
Πούτιν ότι πρέπει να υποχωρή-
σει και ίσως υπάρξει κάποιο εί-
δος αποστρατιωτικοποιημένης 
ζώνης, κάποιο είδος ενδιάμεσου 
θυλάκου, το οποίο είναι κάτι που 
θα μπορούσε να δεχτεί ο Πούτιν. 
Αλλά η ∆ύση δεν έχει χειριστεί 
καλά αυτόν τον πόλεμο. O Μπάι-
ντεν φεύγει από το αξίωμα σε δύο 
μήνες, δεν έχει πραγματικά την 
εξουσία αλλά εξουσιοδοτεί την 
εκτόξευση των πυραύλων. Αυ-
τές οι εκτοξεύσεις πυραύλων θα 
έπρεπε να είχαν χρησιμοποιηθεί 
ως απειλή στον Πούτιν: «Πρέπει 
να διαπραγματευτούμε μια ειρή-
νη, αν όχι, πρέπει να δώσουμε σε 
αυτούς τους ανθρώπους (τους Ου-
κρανούς) τις εγγυήσεις ασφαλείας 
που υποσχεθήκαμε. ∆εν ανήκουν 
στο ΝΑΤΟ, αλλά πρέπει να τους 
παράσχουμε τη δυνατότητα να 
προστατευτούν από εσάς».

Αντονι Σκαραμούτσι 
Πρώην σύμβουλος επικοινωνίας του Τραμπ

Θα δούμε
ένα ριάλιτι 

για ένα ρόλο
Ο Τραμπ στρατολογεί ανθρώπους που 

είναι καλοί στην τηλεόραση και δεν ανέχεται 
όσους προκαλούν την προσοχή. Μακάρι 
να μην κάνει όσα έχει πει στην οικονομία

Ο Αντονι Σκαραμούτσι διετέλεσε διευθυντής Επικοινωνίας του Λευ-
κού Οίκου κατά τη διάρκεια της πρώτης θητείας του Τραμπ, για μόλις 11 
ημέρες. Εκτοτε βρίσκεται μονίμως στο στόχαστρο του τέως και επόμε-
νου προέδρου των ΗΠΑ. 

«Θα ήθελα να πιστεύω 
ότι θα είναι λιγότερο 

χαοτική και πιο ελεγχό-
μενη προεδρία σε σχέ-
ση με την πρώτη, αλ-
λά ξέρετε τι λένε, ότι ο 

ορισμός της τρέλας είναι 
να κάνεις το ίδιο πράγ-
μα ξανά και ξανά και να 
περιμένεις διαφορετικό 
αποτέλεσμα. Θα πρέπει 
να δούμε τι θα συμβεί.
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Τι είναι και 
τι δεν είναι

Μετά τις εκλογές στις ΗΠΑ, ο όρος πέρασε και στο καθημερινό πολιτικό 
λεξιλόγιο. Η «Κ» ζήτησε από Αμερικανούς ειδικούς να εξηγήσουν 

την προέλευσή του και τις πολιτικές προεκτάσεις του και από Ελληνες 
καθηγητές να περιγράψουν τη διείσδυσή του εδώ.

Είναι μια ασπίδα για τις καταπιε-
σμένες μειονότητες ή ένα εργα-
λείο καταπίεσης της πλειονότη-
τας από την ελίτ; Σπάει τα παλαιά 
στερεότυπα (π.χ. κατά των γυναι-
κών) ή απλώς τα αντικαθιστά με 
νέα, εξίσου «ρατσιστικά» (όπως 
ότι όλοι οι άνδρες είναι εκ γενε-
τής «τοξικοί»); Τι είναι τελικά η 
woke κουλτούρα που έχει φτάσει 
να ενοχοποιείται για την επανε-
κλογή του Τραμπ, εισβάλλοντας 
και στο λεξιλόγιο της ελληνικής 
πολιτικής; Και πόσο καλά την 
έχουν κατανοήσει όσοι την επι-
καλούνται; 

#StayWoke

Μπορεί ο όρος να έχει κυρι-
αρχήσει στη δημόσια σφαίρα τα 
τελευταία χρόνια, αλλά η ιστο-
ρία του είναι μακρά και οι ρίζες 
του βρίσκονται στο κίνημα κα-
τά των φυλετικών διακρίσεων 
στην Αμερική. Η πρώτη φορά που 
αναφέρθηκε στον Τύπο ήταν το 
1962, σε ένα άρθρο του συγγρα-
φέα Ουίλιαμ Μέλβιν Κέλι, που 
δημοσιεύθηκε στο περιοδικό των 
New York Times, αλλά φαίνεται 
να χρησιμοποιούνταν και νωρί-
τερα από μέλη του κινήματος. Το 
1938, ο Αφροαμερικανός τραγου-
διστής Λιντ Μπέλι είχε χρησιμο-
ποιήσει τη φράση «stay woke» 
σε ένα τραγούδι που μιλούσε για 
μαύρους εφήβους που είχαν κα-
τηγορηθεί ψευδώς για τον βια-
σμό δύο λευκών γυναικών στην 
Αλαμπάμα το 1931. 

«Το wokeness ιστορικά προ-
κύπτει από την αφροαμερικανι-
κή κουλτούρα και την ιδέα της 
αφύπνισης. Ειδικά τη δεκαετία 
του ’60, μαύροι διανοούμενοι 
προέτρεπαν τους νέους να πα-
ραμείνουν αφυπνισμένοι ως προς 
τους τρόπους με τους οποίους ο 
ρατσισμός συνέχιζε να υπάρχει, 
ακόμη και αν σε θεσμικό επίπεδο 
έμοιαζε να έχει επιλυθεί», εξηγεί 
στην «Κ» η διακεκριμένη Αμερι-
κανίδα πολιτική επιστήμων Ουέ-
ντι Μπράουν. «Το να παραμένεις 
woke σήμαινε να έχεις τα μάτια 
σου ανοιχτά σε σχέση με το πώς 
δουλεύει ο κόσμος», δηλώνει. 

∆εν αποτελεί έκπληξη, επο-
μένως, ότι ο όρος πιο πρόσφατα 
αναβίωσε στις ΗΠΑ με το κίνημα 
Black Lives Matter. Αλλά από τό-
τε η χρήση του διευρύνθηκε, κα-
ταλήγοντας να θεωρείται σήμερα 
από προσβολή μέχρι κατηγορία. 
«Τα τελευταία χρόνια, η ∆εξιά 
πήρε τον όρο και τον μετέτρε-
ψε σε εργαλείο ευτελισμού όλων 
των θεμάτων που απασχολούν 
την Αριστερά, από τη σεξουαλι-
κή ταυτότητα και την ανισότη-
τα των φύλων μέχρι τον ρατσι-
σμό», σημειώνει η κ. Μπράουν, η 
οποία είναι ομότιμη καθηγήτρια 
στο Πανεπιστήμιο Μπέρκλεϊ της 
Καλιφόρνιας. 

Ιδεολογικά αντίβαρα

«Η ∆εξιά έχει καταχραστεί τον 
όρο σε τέτοιο βαθμό, που όταν 
έγραψα το βιβλίο μου πάνω στο 
θέμα, οι φίλοι μου φοβήθηκαν 
ότι επειδή ήμουν εναντίον του 
“woke”, θα με εκμεταλλευόταν 
κι εμένα η ∆εξιά», λέει στην «Κ» 
η Αμερικανίδα φιλόσοφος και δι-
ευθύντρια του Αϊνστάιν Φόρουμ 
στο Βερολίνο, Σούζαν Νάιμαν. Το 
τελευταίο της βιβλίο, που κυκλο-
φόρησε πέρυσι, έχει τίτλο «Η Αρι-
στερά δεν είναι woke». 

Η κ. Μπράουν τονίζει ότι δεν 
υπάρχουν πολλοί άνθρωποι που 
αυτοπροσδιορίζονται ως «woke». 
«Θα προτιμήσουν να περιγρά-
ψουν τους εαυτούς τους ως αντι-
ρατσιστές ακτιβιστές, παραδείγ-
ματος χάριν, αλλά όχι woke, 
γιατί έχει γίνει πια εργαλείο της 
∆εξιάς», επισημαίνει. 

Σύμφωνα με την κ. Νάιμαν, 
το wokeness είναι μια ασαφής 
έννοια, θεμελιωμένη σε παρα-
δοσιακά αριστερές πεποιθήσεις 
αλλά με πολύ δεξιούς συνειρμούς. 
«Η Αριστερά δεν είναι woke και 
ούτε θα πρέπει να είναι, αλλά εί-
ναι αλήθεια ότι οι ∆ημοκρατικοί 
έχουν συχνά υπάρξει woke», ανα-
φέρει. Εδωσαν έμφαση σε συμ-
βολικά, αντί για ουσιαστικά, θέ-
ματα, εξηγεί. «Και αυτό έπαιξε 
πολύ μεγάλο ρόλο στη νίκη του 
Ντόναλντ Τραμπ». 

Ορισμένους ψηφοφόρους τούς 
απασχόλησε το θέμα των τρανς 
αθλητριών και αθλητών, και το αν 
αγωνίζονται στις σωστές ομάδες, 
λέει η κ. Μπράουν, αλλά η ίδια δεν 

θεωρεί ότι το αποτέλεσμα των 
αμερικανικών εκλογών μπορεί 
να αποδοθεί στο wokeness. «Ο 
Τραμπ υποσχέθηκε να φτιάξει 
την οικονομία, ενώ οι ∆ημοκρα-
τικοί δεν υποσχέθηκαν τίποτα. 
Εδωσαν έμφαση σε θέματα φύ-
λου, αλλά όσοι θα ψήφιζαν με αυ-
τό το κριτήριο, θα ψήφιζαν ήδη 
τους ∆ημοκρατικούς. Το βάρος γι’ 
αυτή την άνιση έμφαση πέφτει 
στην Κάμαλα Χάρις, όχι στην Αρι-
στερά», υπογραμμίζει. 

Υπερβολές και αναγκαιότητες

Οσον αφορά τον συσχετισμό 
του wokeness με την πολιτική 
ορθότητα και την «κουλτούρα 
ακύρωσης», η κ. Μπράουν θεω-
ρεί ότι πρώτη ως έννοια εμφα-
νίστηκε η πολιτική ορθότητα, η 
οποία αρχικά είχε χρησιμοποιη-
θεί από τον Στάλιν και τον Μάο 
Τσετούνγκ. «Αλλά πιο πρόσφατα, 
η ∆εξιά και το Κέντρο χρησιμο-
ποίησαν και την πολιτική ορθό-
τητα για να αποδοκιμάσουν την 
έκφραση ανησυχιών σε σχέση 
με το φύλο», εξηγεί. «Η πολιτική 
ορθότητα και το wokeness είναι 
πάνω-κάτω το ίδιο πράγμα, ενώ 
η “κουλτούρα ακύρωσης” (η κα-
ταγγελία και ο «εξοστρακισμός» 
προσώπων κυρίως μέσω των κοι-
νωνικών δικτύων) χρησιμοποι-
είται τόσο από τη ∆εξιά όσο και 
από την Αριστερά», τονίζει η κ. 
Νάιμαν.

Η αριστερή πολιτική φύλου 
μπορεί να γίνει εξαντλητική, ση-
μειώνει η κ. Μπράουν, και είναι 
λεπτή η γραμμή που διαχωρίζει 
την κριτική από την «ακύρωση». 
Εχουν γίνει υπερβολές τα τελευ-
ταία χρόνια, αναφέρει, σημειώνο-
ντας όμως ότι πολλά περιστατικά 
έχουν μεγεθυνθεί στα media, και 
από τη ∆εξιά, ιδίως σε σχέση με 
τα πανεπιστήμια. Κινήματα όπως 

το #MeToo, όμως, αλλάζουν τον 
κόσμο και το τι είναι αποδεκτή 
συμπεριφορά, λέει. 

«Νομίζω ότι είναι δίκαιο να 
πούμε πως όταν τέτοια κινήμα-
τα “σκάνε” μπορεί να γίνουν και 
υπερβολές. Η Αριστερά έχει αυτές 
τις ηθικοπλαστικές τακτικές: “Η 
είσαι μαζί μας ή απέναντί μας” και 
κάποια πράγματα πρέπει και να 
μπορούν να πέσουν κάτω. Μπορεί 
να είναι κάποιος σε συνεχή επα-
γρύπνηση σχετικά με τον σεξισμό 
ή τον ρατσισμό, αλλά για να είναι 
αποτελεσματικός ακτιβιστής θα 
πρέπει και να μπορεί να ακούει, 
και να συζητάει με άτομα με τα 
οποία διαφωνεί. Πρέπει να υπάρ-
χουν οι χώροι στους οποίους θα 
μπορείς να πεις “συγγνώμη, αν 
αυτό που λέω σε προσβάλλει, θέ-
λω να το καταλάβω”», αναφέρει. 

Σε αυτό δεν έχουν βοηθήσει 
καθόλου τα μέσα κοινωνικής δι-
κτύωσης, λέει η κ. Νάιμαν. «∆ι-
στάζω όμως να πω ότι τα social 
media αποτελούν το πιο βασι-
κό πρόβλημα, γιατί και τα ΜΜΕ 
έχουν υπάρξει πολύ προβληματι-
κά, υπερβολικά woke και νεοφιλε-
λεύθερα», σημειώνει, ενώ κρούει 
τον κώδωνα κινδύνου στην Αρι-
στερά. «Αν δεν κάνει την αυτο-
κριτική που πρέπει, το wokeness 
θα χρησιμοποιηθεί ακόμη πιο πο-
λύ από τη ∆εξιά εναντίον της». 

Παρότι πηγάζει από τις ΗΠΑ, 
είναι ένα θέμα που απασχολεί και 
άλλες κοινωνίες παγκοσμίως, το-
νίζει στην «Κ». «Τις ίδιες συζητή-
σεις έκανα πριν από λίγο καιρό 
στη Χιλή και στη Βραζιλία – εί-
ναι ένα διεθνές πρόβλημα γιατί 
η Αριστερά έχει χάσει τον προ-
σανατολισμό της και γιατί πολ-
λοί δυσαρεστούνται με πράγμα-
τα που θεωρούνται woke, αλλά 
φοβούνται να το πουν». 

Εισαγόμενη κουλτούρα

Στην Ελλάδα, φαίνεται να συμ-
βαίνει το εξής παράδοξο. Ενώ το 
wokeness, με την έννοια της αφύ-

Της ΗΛΙΑΝΑΣ ΜΑΓΡΑ

Το 1938, ο τραγουδιστής 
Λιντ Μπέλι είχε χρη-

σιμοποιήσει τη φράση 
«stay woke» σε ένα τρα-
γούδι που μιλούσε για 
μαύρους εφήβους που 

είχαν κατηγορηθεί ψευ-
δώς για τον βιασμό δύο 
λευκών γυναικών στην 

Αλαμπάμα το 1931. 

WOKE
και πώς έχει «εισαχθεί» στην Ελλάδα
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Το κερί της γλώσσας καίγεται πλέ-
ον κι απ’ τις δύο μεριές. Και από 
την κουλτούρα της αφύπνισης και 
απ’ τον νεοσυντηρητισμό. ∆εν 
υπάρχει πια καμιά κοινή στέγη 
να την προστατέψει.
 
Η τελευταία σαθρή κοινότης είναι 
η οικογένεια, βαθύτερη επιδίω-
ξη της οποίας είναι η κατίσχυση. 
Ενώ δε τα μέλη της είναι αλυσο-
δεμένα με παθολογική αγάπη, για 
τους συνανθρώπους εκτός της 
αυλής τους τρέφουν αισθήματα 
χαιρεκακίας.
 
Η γλώσσα πια εκτός της κοινότη-
τος απώλεσε τη ζείδωρη επαφή 
της με τον ουρανό, το άρρητο, 
το μυστηριακό, την έκπληξη και 
την αφέλεια. Απογυμνώθηκε δε 
από τον μεταφορικό και μετωνυ-
μικό λόγο, δηλαδή απ’ την ποιη-
τικότητα, απόμεινε πληροφορια-
κό κέλυφος.  
 
Τα ψυχαγωγικά, αρδευτικά αυλάκια 
της που δημιουργούσε ο χειρό-
τευκτος βίος είναι πια φρυγμένο 
χώμα. Ατροφούν τα χέρια, ατρο-
φούν και οι νοητικές και συναι-
σθηματικές συνάψεις. 
 
Ηδη φαίνεται απ’ τις θεματικές 
λεγόμενες βαπτίσεις πόσο ψη-
λά έχουμε πάρει τον αμανέ της 
ατομικής – οικογενειακής παντο-
κρατορίας. Φυσικά αυτήν τη δι-
αρκή κολακεία των ξιπασμένων 
γονέων ήδη από τη γέννα –μην 
πούμε απ’ την εγκυμοσύνη της 
παγώνας– την απορροφά ο νεα-
ρός γόνος. Εγεννήθη παρ’ ημίν 
βασιλεύς.
 
Τρέμει κάθε φορά ο ενήλικoς που 
διασταυρώνεται με ομαδούλες 
παιδιών. ∆εν ξέρει τι θα ακούσει, 
πώς θα του συμπεριφερθούν. Τα 
χθεσινά δε βοσκόπουλα και οι χω-
ριατοπούλες υπό το σύνδρομο κά-
ποιου αριστοκρατικού μεγαλείου 

γέμισαν τη χώρα με ∆ιώνες, Μάξι-
μους, Ρωμανούς, Ιωσηφίνες, Νε-
φέλες, Απόλλωνες, Φαίδρες. Μα 
μπορεί ένας Απόλλων να δεχτεί 
θέση έστω και κατ’ ελάχιστον κά-
τω του παντοκράτορος;
 
Μοιραίως κάποιος εχθροπαθής 
και συμφεροντολόγος ήχος έχει 
διαποτίσει την, άκρως στοιχει-
ώδη πια, γλώσσα τέκνων και γο-
νέων. Οι έφηβες εις επήκοον κά-
θε διερχόμενου εκφέρουν χωρίς 
καμιά συστολή αρσενικές ύβρεις 
σαν να έχουν αντρικά γεννητικά 
όργανα. Ακούγονται απ’ τα χείλη 
τους αυτά τα βρωμόλογα, ως απο-
τρόπαιο κράμα δικαιωματισμού 
και συντηρητισμού.
 
Μοιραίως ασύστολοι είναι και οι 
ηχητικοί χρωματισμοί αυτής της 
ελευθεροστομίας. Αυθάδεια, αναί-
δεια, απέχθεια προς τους μεγαλύ-
τερους, ψευδοαυτοπεποίθηση.
 
Η τηλεόραση και η εν γένει οθονική 
ζωή υποκατέστησε την εμπειρία, 
τον ποδαρόδρομο και τη γλωσσι-
κή ανταλλαγή με τη βουβή εθνι-
κή θλίψη αλλά και φαιδρότητα εν 
ταυτώ. Φυσικά τις οθόνες κατα-
κλύζουν πια λασπώδεις προσχώ-
σεις αγγλικανισμών. ∆εν μιλάμε 
πλέον για φυσιολογική γλωσσική 
ανταλλαγή, αλλά για γλωσσική 
καρικατούρα, για βαθύτατο σύν-
δρομο γλωσσικού ραγιαδισμού 
και υποτέλειας. Η ξένικη προφορά 
κι ο παράταιρος επιτονισμός φυ-
ραίνουν αγάλια - αγάλια την ολο-
στρόγγυλη ελληνική προσωδία. 
 
Μέγιστη πια φιλοδοξία των οικο-
γενειών είναι πως θα λάμψουν 
οι γόνοι τους στα οθονικά πρό-
τυπα. Αγνοούν το σοφό δημώ-
δες, χαμηλοφόρτωνε και σιγανο-
τραγούδα. Παροιμία που αίφνης 
φωτίζει κάθε σύγχρονο κείμενο 
και που εκλύει νοσταλγία για τον 
θησαυρό των παροιμιών που γέν-
νησε μια φτωχή εξωτερικά αλλά 
πάμπλουτη γλωσσικά ζωή. Αλλά 

ποιος στοιχειωδώς νοήμων άν-
θρωπος επιζητά την πολύχρωμη 
ζωή; Και από συμμερισμό στους 
κακοπαθημένους αλλά και γιατί 
τα ανθρώπινα χρώματα ωχριούν 
στην εσωτερική ευδία, στη στο-
χαστικότητα, στο ρίγος της υπερ-
βάσεως, στην ενθεότητα. 
 
Αλλά δεν πληγώνουν τη γλώσσα 
μόνον οι εν γένει καρναβαλιστικές 
εμφανίσεις της ψευδοαφυπνίσε-
ως. Την πληγώνουν και οι τεχνη-
έντως αυτάρεσκοι ακκισμοί των 
συντηρητικών που δεν χάνουν ευ-
καιρία να επιδεικνύουν την άκρως 
επισφαλή οικογενειακή τους ευτυ-
χία. Αν κιόλας ανήκουν στα προ-
νομιούχα μορφωτικά στρώματα 
είναι ασυγκράτητοι. Ο στόμφος, 
η αυταρέσκεια, η περιφρόνηση 

διαποτίζουν με τα ανάλογα χρώ-
ματα και τον ήχο της φωνής τους. 
Λόγω δε της άκαμπτης βεβαιότη-
τάς τους και με κάποια βλακώδη 
και βοϊδίσια χρώματα.
 
Πλέον σκιρτήματα εκ του λόγου 
τους προσφέρουν μόνον οι τε-
λευταίοι αποσυνάγωγοι αγράμ-
ματοι. Για να μιλήσουμε κάπως 
σχηματικά, οι αφυπνιστές και 
οι αντιαφυπνιστές είναι τα δύο 
άκρα των φανατικών που, ελλεί-
ψει προσωπικής αξίας, υποδύο-
νται τους κοινωνικούς αναμορ-
φωτές. Φυσικά τους πρώτους 
που παίρνουν παραμάζωμα εί-
ναι οι αλαφιασμένοι και μονί-

μως πυροσβέστες κεντρώοι.
 
Ταιριάζει στους αυτόκλητους σω-
τήρες –όπως βέβαια και σε κάθε 
ανθρώπινο πλάσμα που για κάτι 
έστω και ελάχιστο επαίρεται– το 
δημώδες,
μη μου παρατεντώνεσαι
γιατί ψηλός δεν είσαι,
και το χωριό σου ξέρουμε
και ξέρω τίνος είσαι.

 
Εδώ ας εγκωμιάσουμε άλλη μια 
φορά τις αγράμματες χωριάτισσες 
της πάλαι ζωής που όταν μιλού-
σαν νόμιζες πως κάποιος ουράνιος 
υποβολέας τους ψιθυρίζει τα λό-
για. Ο δε τραγουδιστός λόγος τους 
πόρρω απέχει απ’ τη σημερινή 
ανούσια εκφορά. Ενα απ’ τα από-
τοκα του ισοπεδωτικού σχολείου.
 
Ας κλείσουμε όμως με κάτι ελαφρύ 
γιατί ίσως το παρακάναμε με την 
κριτική. Η ζωή υπερβαίνει πάντα 
τις ανθρώπινες συνθήκες και βρί-
σκει διέξοδο. Η πάντοτε κρυπτό-
μενη φύση, το άλυτο μυστήριο 
και η παντελής έλλειψη νοήμα-
τος δίνουν κάθε πρωί –όσο και 
να φαίνεται παράδοξο– κίνητρο 
ζωής και γλώσσας.
 
Βέβαια υπάρχουν και μερικοί τυ-
χεροί που αυθυποβαλλόμενοι και 
αυταπατώμενοι δίνουν στη ζωή 
τους κάποιο αυθαίρετο μα τόσο 
παρήγορο νόημα.
 
Πάντως όσο και αν φαίνεται απαι-
σιόδοξο –και γι’ αυτό βαθιά αισι-
όδοξο– ο άνθρωπος πάσχει από 
μια αρρώστια που λέγεται ζωή.
 
Ομως ας κλείσουμε παρήγορα.
Εν τέλει το εντελέστερο δημιούρ-
γημα του ανθρώπου η γλώσσα και 
ο λόγος ίσως κάποτε χαλιναγωγή-
σουν το είδος. 

 
Ο κ. Σωτήρης Δημητρίου 
είναι συγγραφέας. Το τελευταίο του 
βιβλίο είναι το «Αντιπαθητικές λέξεις» 
από τις εκδόσεις Πατάκη.

Η woke κουλτούρα στοχεύει στην 
αμφισβήτηση των δομικών ανι-
σοτήτων που αντιμετωπίζουν 
περιθωριοποιημένες κοινωνικές 
ομάδες, εστιάζοντας σε ζητήματα 
ρατσισμού, σεξισμού και προτάσ-
σοντας τη συσχέτιση του κοινωνι-
κού φύλου με τη σεξουαλικότητα. 
 
Στο πλαίσιο αυτό χρησιμοποιούνται 
νέοι όροι για να περιγράψουν ταυ-
τότητες που αντιβαίνουν στο δί-
πολο αρσενικού/θηλυκού φύλου 
και την ετεροκανονικότητα, όπως 
cisgender (σις τζέντερ)/cis (σις) ή 
trans (τρανς)/transgender (τραν-
στζέντερ) για άτομα των οποίων 
η ταυτότητα φύλου συμβαδίζει 
με το φύλο που τους αποδόθηκε 
κατά τη γέννηση ή διαφέρει από 
αυτό (εδώ εμπίπτουν και φράσεις 
όπως άτομα με κόλπο ή άτομα 
με περίοδο), genderfluid (τζέντερ 
φλούιντ), non binary (νον μπάι-
ναρι) και queer/κουίρ για άτομα 
με ρευστή, μη τυπική γυναικεία 
ή αντρική ταυτότητα. 
 
Οι όροι αυτοί έχουν εισέλθει στην 
ελληνική ως άμεσα λεξιλογικά δά-
νεια που βασίζονται στη φωνητι-
κή μορφή των αγγλικών λέξεων 
και μπορεί να μεταγράφονται στο 
αλφάβητο της ελληνικής, κυρί-
ως σε ονλάιν περιβάλλοντα. Νέ-
ες λέξεις έχουν επινοηθεί για να 
περιγράψουν τις διακρίσεις που 
υφίστανται τα τρανς άτομα, όπως 
cis-σεξισμός ή το σύνθετο αφη-

ρημένο ουσιαστικό τρανσφοβία 
με το β΄ συνθετικό -φοβία να δη-
λώνει τον παράλογο φόβο απέ-
ναντι σε αυτό που δηλώνει το α΄ 
συνθετικό τρανς (κατ’ αναλογία 
έχουν σχηματιστεί νεολογίες για 
να περιγράψουν διακρίσεις που 
υφίστανται χοντρά ή ανάπηρα 
άτομα όπως χονδροφοβία ή μισα-
ναπηρική συμπεριφορά). 
 
Για να διασφαλιστεί η συμπερίληψη 
και ισότιμη αναπαράσταση των 
διαφορετικών έμφυλων ταυτο-
τήτων, τα άτομα που στηρίζουν 
τη woke κουλτούρα υιοθετούν 
πρακτικές γλωσσικού ακτιβισμού 
στον προφορικό και γραπτό λό-
γο, δηλαδή παρεμβαίνουν συνει-
δητά στον τρόπο που χρησιμο-
ποιείται η γλώσσα (ρυθμίζουν τη 
γλώσσα «από τα κάτω»). Αυτές 
οι παρεμβάσεις περιλαμβάνουν 
μη σεξιστικές χρήσεις όπως την 
προσθήκη του θηλυκού γένους 
κάθε φορά που χρησιμοποιείται 
το αρσενικό για γενικευτική ανα-
φορά σε ανθρώπινο πληθυσμό, 
π.χ. το σεμινάριο απευθύνεται σε 
όλους τους φοιτητές και όλες τις 
φοιτήτριες, κυρίως όμως εστιά-
ζουν στην ουδετεροποίηση του 
φύλου, π.χ. το σεμινάριο απευθύ-
νεται σε όλα τα άτομα που φοι-
τούν στο τάδε πανεπιστήμιο. ∆η-
λαδή προτιμούν το γραμματικά 
ουδέτερο ουσιαστικό άτομο, που 
σε αντίθεση με το αρσενικό ου-
σιαστικό φοιτητές και το θηλυ-
κό φοιτήτριες δεν σημαδεύει το 
βιολογικό φύλο. 

Η ουδετεροποίηση του φύλου χρη-
σιμοποιείται σε ανεπίσημο λό-
γο, όπως στην προσφώνηση όλοι, 
όλες, όλα σε εκδηλώσεις της ΛΟ-
ΑΤΚΙ κοινότητας, «καμία δίωξη 
σε όσα αντιστέκονται» σε πανό 
διαδήλωσης, «είμαστε πολλά δεν 
κάνουμε ησυχία» σε γκράφιτι σε 
τοίχο αστικού κέντρου, ενώ συ-
χνά συνδέεται με γλωσσικούς πει-
ραματισμούς που παραβιάζουν 

τους γραμματικούς κανόνες και 
τις ορθογραφικές συμβάσεις της 
ελληνικής. Για παράδειγμα, σχη-
ματίζονται νεολογισμοί με ουδέ-
τερο γένος, όπως «τα φοιτητά», 
«τα ομιλητά», «τα καλλιτεχνά», 
και χρησιμοποιείται το @ στην 
κατάληξη λέξεων για την αποφυ-
γή της πληροφορίας του φύλου 
που κωδικοποιεί το γραμματικό 
γένος π.χ. ταγκ τ@ν φιλ@ που 
ξέρει (Tik Tok). 
 
Τέτοιοι γλωσσικοί πειραματισμοί 
είναι εργαλεία για την επιτέλεση 
της έμφυλης ταυτότητας ή δεί-

χνουν προοδευτισμό και θετική 
στάση απέναντι σε πολιτικές συ-
μπερίληψης, έχουν όμως κάποια 
αντικειμενικά όρια. Αφενός, το 
@ δεν διαβάζεται και μπορεί να 
λειτουργεί υπόρρητα υπέρ του αρ-
σενικού (ταγκ τ@ν φιλ@ που ξέ-
ρει ίσως τελικά «διαβάζεται» ταγκ 
τον φίλο που ξέρει). Αφετέρου, το 
ουδέτερο στην ελληνική είναι το 
γένος του άψυχου κόσμου, οπό-
τε όταν το χρησιμοποιούμε για 
αναφορά σε πρόσωπο (π.χ. όλα) 
μπορεί να ενεργοποιούμε μειωτι-
κές συνδηλώσεις, όπως «λιγότερο 
ανθρώπινο/λιγότερο σημαντικό». 
 
Τέλος, νεολογισμοί με ουδέτερο 
γένος όπως «τα φοιτητά» έχουν 
περιορισμένη λειτουργικότητα 
στην ελληνική που γραμματικο-
ποιεί τη σημασιακή διάκριση θη-
λυκού και αρσενικού φύλου. Για 
αυτό η ερώτηση ποιες είναι οι 
αντωνυμίες σου; μπορεί να βγά-
ζει νόημα στην αγγλική που ση-
μαδεύει γραμματικά τη διάκριση 
του φύλου μόνο στην αντωνυμία 
τρίτου προσώπου ενικού αριθ-
μού (he/she/it) αλλά ακούγεται 
παράταιρη στην ελληνική που 
σημαδεύει το θηλυκό και αρσενι-
κό φύλο σε πλήθος λέξεων, όπως 
ουσιαστικά ή άρθρα. Εκ των πραγ-
μάτων, η ελληνική γλώσσα θέτει 
τη δική της ατζέντα στη woke 
ατζέντα. 

 
Η Αγγελική Αλβανούδη 
είναι επίκουρη καθηγήτρια 
Κοινωνιογλωσσολογίας στο ΑΠΘ. 

Του ΣΩΤΗΡΗ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ 

Της ΑΓΓΕΛΙΚΗΣ ΑΛΒΑΝΟΥΔΗ

Για να μιλήσουμε κάπως 
σχηματικά, οι αφυπνι-
στές και οι αντιαφυπνι-
στές είναι τα δύο άκρα 

των φανατικών που, ελ-
λείψει προσωπικής αξί-
ας, υποδύονται τους κοι-
νωνικούς αναμορφωτές.

Νεολογισμοί με ουδέτερο 
γένος όπως «τα φοιτητά» 
έχουν περιορισμένη λει-
τουργικότητα στην ελλη-
νική που, εκ των πραγ-
μάτων, θέτει τη δική της 

ατζέντα στη woke ατζέντα.

Τα τελευταία χρόνια, η Δεξιά 
πήρε τον όρο και τον μετέτρε-

ψε σε εργαλείο ευτελισμού 
όλων των θεμάτων που απα-
σχολούν την Αριστερά, από 
την ανισότητα των φύλων

μέχρι τον ρατσισμό.

Ουέντι Μπράουν 

Ομότιμη καθηγήτρια
στο Πανεπιστήμιο Μπέρκλεϊ

της Καλιφόρνιας

Α Π Ο Ψ Ε Ι Σ

Τα χέρια και η γλώσσα

Οι γλωσσικοί ακτιβισμοί και τα όριά τους
πνισης ως προς τη συστημική 
ανισότητα μεταξύ διαφορετικών 
φύλων και άλλων κοινωνικών και 
φυλετικών ομάδων, μοιάζει να 
μην ήρθε ποτέ, υπάρχουν πολλοί 
πολέμιοί του. Την προηγούμενη 
εβδομάδα, ο πρωθυπουργός Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης μίλησε για 
την «τυραννία των μειονοτήτων», 
αναφερόμενος στη «woke κουλ-
τούρα των ΗΠΑ», τροφοδοτώντας 
την αντιπαράθεση για το θέμα 
και στη χώρα μας. 

«Εχει αρχίσει να γίνεται κα-
τανοητό ότι το φαινόμενο, έτσι 
όπως περιγράφεται και αναλύε-
ται σε άλλες χώρες, δεν αφορά 
άμεσα την ελληνική κοινωνία», 
λέει στην «Κ» ο Βασίλης Βαμβα-
κάς, καθηγητής Κοινωνιολογίας 
της Επικοινωνίας στο ΑΠΘ. «Το 
βιώνουμε εξ αντανακλάσεως», 
συμπληρώνει, «μέσω παγκοσμι-
οποίησης όλα αυτά τα βιώνουμε 
σαν να είναι δικά μας, χωρίς αυ-
τό να ισχύει απολύτως». 

Η καλοκαιρινή διαμάχη για τον 
σεξισμό του Μ. Καραγάτση ήταν 
αποτέλεσμα της woke κουλτού-
ρας, υπογραμμίζει, αλλά ακόμη 
και σε αυτή την περίπτωση έγι-
νε απλά ένας δημόσιος διάλογος 
πάνω στο ζήτημα. «Το είδαμε πε-
ρισσότερο στο ελληνικό #MeToo, 
αλλά ούτε εκεί αυτοί που το εξέ-
φρασαν ήταν εκπρόσωποι της 
woke κουλτούρας». Αντιθέτως, 
ο φόνος του Ζακ Κωστόπουλου 
σε άλλες χώρες θα μπορούσε να 
είχε δημιουργήσει ένα κύμα «αφυ-
πνιστικής διάθεσης», τονίζει ο κ. 
Βαμβακάς, «αλλά εδώ μια μειονό-
τητα συντάχθηκε με αυτή την 
ιστορία, παρότι ήταν γεγονός που 
θα μπορούσε να είχε πάρει μεγα-
λύτερη δυναμική».

«Ο περισσότερος κόσμος δεν 
ξέρει καν τι είναι», δηλώνει στην 
«Κ» η Βάσω Κιντή, ομότιμη καθη-
γήτρια Φιλοσοφίας της Επιστή-
μης και Αναλυτικής Φιλοσοφίας 
στο ΕΚΠΑ, και πρόεδρος του ∆.Σ. 
του Ιδρύματος Κρατικών Υποτρο-
φιών. Στα ελληνικά πανεπιστή-
μια, σχολιάζει, υπάρχει μια «ιδι-
ότυπη λογοκρισία από δυνάμεις 
που υποτίθεται ότι αντιτίθενται 
σε τέτοιου είδους κινήσεις». Εχει 
επιβληθεί κάποιους είδους σκέψη 
που δεν επιτρέπει να ακούγονται 
διαφορετικές φωνές, αναφέρει, 
αλλά με πιο σιωπηρό τρόπο από 
ό,τι στις ΗΠΑ. 

Εκτός των πανεπιστημίων και 
ορισμένων άλλων χώρων όπως 
της διανόησης και του πολιτι-
σμού, όμως, ακόμη και η αμφι-
σβήτηση του wokeness έρχεται 
ως σχόλιο αναφορικά με το τι 
έγινε στις ΗΠΑ, λέει η κ. Κιντή. 
«Εμείς δεν έχουμε το φαινόμε-
νο του συστημικού ρατσισμού 
που γνησίως προξένησε αυτή 
την αντίδραση στις ΗΠΑ. Οι γυ-
ναίκες βιώνουν διακρίσεις και 
προκαταλήψεις εναντίον τους 
στην Ελλάδα, υπάρχει “γυάλι-
νη οροφή”, αλλά ούτε τα φεμι-
νιστικά κινήματα εδώ ήταν τα 
τελευταία χρόνια πολύ ισχυρά», 
συμπληρώνει. 

Στην Ελλάδα, λόγω της αντιπα-
ράθεσης μεταξύ ∆εξιάς και Αρι-
στεράς, αναγκαστήκαμε να προ-
βούμε σε έναν αναστοχασμό της 
Ιστορίας μας, λέει ο κ. Βαμβακάς. 
Οχι ότι για πολλούς δεν υπάρ-
χουν κόκκινες γραμμές που θε-
ωρούνται «woke», όπως η ομο-
φυλοφιλία στην αρχαιότητα, και 
προκαλούν anti-woke αντιδρά-
σεις. «Γίνεται μια συζήτηση που 
αντιδρά στη γνώση για το πα-
ρελθόν μας, αλλά είναι μάλλον 
περιθωριακή». 

Οσον αφορά τον γάμο των ομό-
φυλων ζευγαριών, ο ίδιος τονίζει 
ότι, πρώτον, η ομοφοβία δεν είναι 
αντανακλαστικό απέναντι στη 
woke κουλτούρα και, δεύτερον, 
θεωρεί ότι αν υπήρχε πιο δυνα-
μικό «woke» κίνημα στη χώρα, 
μπορεί οι συντηρητικοί να είχαν 
«τρομάξει πολύ περισσότερο» και 
να μην περνούσε το νομοσχέδιο 
στη Βουλή. 

Το γεγονός ότι τώρα κάποιοι 
αισθάνονται την ανάγκη να αντι-
ταχθούν στη woke κουλτούρα 
έχει περισσότερο να κάνει με τις 
ΗΠΑ. «∆εν συντάσσονται με τον 
Τραμπ, αλλά θέλουν να ξεκαθαρί-
σουν ότι δεν συντάσσονται ούτε 
με τη λογική του ακραίου δικαι-
ωματισμού», εξηγεί ο κ. Βαμβα-
κάς. «Στην Ελλάδα δεν έχει βά-
θος αυτή η συζήτηση», λέει η κ. 
Κιντή, «μόλις τελειώσει όλο το 
θέμα με τον Τραμπ, θα ξεφου-
σκώσει και αυτό». 

#

Εχει αρχίσει να γίνεται κατα-
νοητό ότι το φαινόμενο, έτσι 
όπως περιγράφεται και ανα-
λύεται σε άλλες χώρες, δεν 
αφορά άμεσα την ελληνική 

κοινωνία. Το βιώνουμε

εξ αντανακλάσεως.

Βασίλης Βαμβακάς 

Kαθηγητής Κοινωνιολογίας 
της Επικοινωνίας στο ΑΠΘ

Εμείς δεν έχουμε το φαινό-
μενο του συστημικού ρατσι-
σμού που γνησίως προξένη-
σε αυτή την αντίδραση στις 
ΗΠΑ. Οι γυναίκες βιώνουν 

διακρίσεις αλλά ούτε
τα φεμινιστικά κινήματα

εδώ ήταν τα τελευταία χρόνια 

πολύ ισχυρά.

 Βάσω Κιντή 

Oμότιμη καθηγήτρια Φιλοσοφίας 
της Επιστήμης και Αναλυτικής 

Φιλοσοφίας στο ΕΚΠΑ

Η Αριστερά δεν είναι woke 
και ούτε θα πρέπει να είναι, 

αλλά είναι αλήθεια ότι οι Δη-
μοκρατικοί έχουν υπάρξει 

woke. Ο Τραμπ υποσχέθηκε 
να φτιάξει την οικονομία, ενώ 
οι Δημοκρατικοί δεν υποσχέ-
θηκαν τίποτα. Εδωσαν έμφα-

ση σε θέματα φύλου. 

Σούζαν Νάιμαν 

Φιλόσοφος και διευθύντρια
του Αϊνστάιν Φόρουμ στο Βερολίνο
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Του ΧΡΗΣΤΟΥ ΚΟΝΤΟΥ

Αν και ο ίδιος πασχίζει φιλότιμα να
αμβλύνει τις «γωνίες» σε μια προ-
σπάθεια να επαναφέρει τους Μιλ-
γουόκι Μπακς στις εργοστασιακές
τους ρυθμίσεις, η αλήθεια είναι ότι
ο κόσμος του ΝΒΑ βλέπει για πρώτη
φορά τον Greek Freak τόσο... φρι-
καρισμένο.

Το άκρως απογοητευτικό ξεκίνημα
των «ελαφιών» με τις απανωτές ήττες
–συχνά με κάτω τα χέρια και μεγάλες
διαφορές– έχει φέρει σε άβολη θέση
τον Γιάννη Αντετοκούνμπο και φούν-
τωσε τα κάθε λογής σενάρια γύρω
από το μέλλον του. Θεωρητικά είναι
«δεμένος» με τους Μπακς με ένα μα-
κροχρόνιο συμβόλαιο με ορίζοντα
το 2028, ύψους πολλών εκατομμυ-
ρίων δολαρίων, όμως ο ίδιος δεν
έκρυψε ποτέ τις αγωνιστικές του φι-
λοδοξίες και μοιάζει απρόθυμος να
υπηρετήσει ένα πλάνο που δεν εγ-
γυάται πορεία πρωταθλητισμού. Και-
ρό τώρα ο «Ρουβίκωνας» περνάει
από μπροστά του κι αν αποφασίσει
να τον διαβεί, όσο ορμητικά κι αν
είναι τα νερά του, δύσκολα θα τον
εγκλωβίσουν στην ίδια όχθη χωρίς
τη θέλησή του.

Το φιτίλι άναψε από δικές του δη-
λώσεις στο ξεκίνημα της περιόδου,
όταν άφησε ανοικτό παράθυρο να
μπει σε μια διαδικασία ανταλλαγής,
εάν και εφόσον η χρονιά δεν πάει
καλά και οι Μπακς μείνουν ξανά
«εκτός» στο παιχνίδι του πρωταθλη-
τισμού. «Ναι, αν δεν κερδίσουμε ένα
πρωτάθλημα μπορεί να με ανταλλά-
ξουν», είχε δηλώσει, δημιουργώντας
μια αίσθηση ότι θα σηκώσει προσω-
πικά το βάρος μιας αποτυχίας και
δεν θα εμποδίσει την ομάδα να μπει
σε μια σειρά ανταλλαγών για να βρει
καλύτερη ισορροπία με άλλους παί-
κτες. 

Πολλοί, όμως, εκτιμούν ότι το
Μιλγουόκι δεν πρόκειται επ’ ουδενί
να γκρεμίσει τον παίκτη - μύθο του
και πίσω απ’ αυτά τα λόγια διαβάζουν
την επιθυμία του Αντετοκούνμπο
να ανοίξει μόνος του την πόρτα της
εξόδου, εάν δεν συνδυάσει την αγω-
νιστική με την (δεδομένη) οικονομική
του εκτόξευση. Οι «σειρήνες» των
ομάδων από τις μεγαλουπόλεις των
ΗΠΑ, με τα λαμπερά ρόστερ των
σούπερ σταρ, είχαν επιχειρήσει πολ-
λές φορές παλαιότερα να πλανέψουν
τον Γιάννη και να τον πείσουν να
ακολουθήσει τον (πολύ πιο) εύκολο
δρόμο για την κορυφή. 

Ο ίδιος έκλεινε ερμητικά τ’ αυτιά
του και απαντούσε με μια σειρά δη-
λώσεων πίστης στην πόλη του Μιλ-
γουόκι και τους ανθρώπους που τον
αγκάλιασαν από την αρχή, στα άγου-
ρα βήματά του. Και το έκανε με πλήρη
συνείδηση ότι ο δρόμος θα είναι
πολύ πιο ανηφορικός. Oταν οδήγησε
τους Μπακς σχεδόν από το πουθενά
στον τίτλο του ΝΒΑ 50 χρόνια μετά
το αντίστοιχο επίτευγμα του μυθικού
Καρίμ Αμπντούλ Τζαμπάρ, ήξερε ότι
τέτοια χαρά δεν θα την ξαναζούσε
εύκολα. Δεν επαναπαύθηκε όμως
στις δάφνες του και πάντα πίεζε τους
ιδιοκτήτες της ομάδας να ενισχύουν
την ομάδα ποιοτικά, για να είναι
σταθερά μια από τις διεκδικήτριες
του τίτλου.

Παρά τις δικές του διαψεύσεις,
αυτή η επιμονή του τον «χρέωσε»

διάφορες κομβικές επιλογές της δι-
οίκησης, όπως την απομάκρυνση
του Μάικ Μπουντενχόλζερ, το γρή-
γορο «σκούπισμα» του Eντριαν Γκρί-
φιν ή τη δημόσια στήριξη του Ντοκ
Ρίβερς, παρότι απέχει χρόνια από
τον πρωταθλητισμό και δεν έχει κολ-
λήσει με την ομάδα. Και κυρίως την
αποπομπή του Τζρου Χόλιντεϊ, ώστε
να ανοίξει ο δρόμος για τον Ντέμιαν
Λίλαρντ, έναν χαρισματικό σκόρερ
που προοριζόταν να γίνει δίπλα του
το δεύτερο «υπερόπλο» των Μπακς
στην προσπάθειά τους να ανακτή-

σουν τα πρωτεία. Δεν βγήκε χημεία
κι αυτός είναι βασικός λόγος για την
αδυναμία τους να επιστρέψουν σε
τροχιά πρωταθλητισμού.

Το μέλλον των «ελαφιών» δεν μοι-
άζει ανθηρό, ακόμη κι αν πάρει φωτιά
το δίδυμο Γιάννη και Λίλαρντ. Ο τρί-
τος σωματοφύλακας, Κρις Μίντλετον,
είναι περισσότερο στο αναρρωτήριο
παρά στα παιχνίδια, ο θηριώδης
Μπρουκ Λόπεζ είναι σχεδόν 37 ετών
και οι περισσότεροι από τους υπό-
λοιπους παίκτες του ρόστερ, μεγάλες
απογοητεύσεις. 

Συν τοις άλλοις, οι Μπακς δίνουν
περισσότερα από τα μισά διαθέσιμα
χρήματά τους στους Γιάννη - Λίλαρντ
και δεν περισσεύουν αρκετά για χτί-
σιμο πιο ισχυρού ρόστερ, ενώ έχουν
«κάψει» με αποτυχημένες ανταλλα-
γές όλα τα draft picks τους μέχρι το
2031 και μόνο με θαύμα θα βρουν
στην πόρτα τους «σεσημασμένα»
ταλέντα.

Μ’ αυτές τις δυσοίωνες προοπτικές
μοιάζει εξαιρετικά απίθανο να επι-
στρέψουν σύντομα σε υψηλές πτή-
σεις κι αυτό ενδεχομένως θα πυρο-

δοτήσει πολλά σενάρια ανταλλαγών.
Τώρα που ο Greek Freak κλείνει

τα 30 του χρόνια και είναι στην πιο
ώριμη φάση της καριέρας του, αν
κάνει κίνηση ότι πλησιάζει προς την
πόρτα της εξόδου θα σημάνει γενικός
συναγερμός.

Αν και ο ίδιος ήταν φανερά απο-
γοητευμένος από τις πρώτες βαριές
ήττες, ανέλαβε πρωτοβουλίες για να
ξεκολλήσει το κάρο από τη λάσπη
και προσπαθεί να δώσει μια αισιόδοξη
νότα, στη λογική ότι η ομάδα δείχνει
σημάδια ανάκαμψης και μπορεί να
το παλέψει, έστω κι αν χάνει κάποιες
στιγμές, ίσως και εσκεμμένα, τον
έλεγχο στα παιχνίδια, πικάροντας
τους αντιπάλους. 

Κι όσο ο Γιάννης δείχνει «βράχος»
δίπλα στους συμπαίκτες του, κατα-
λαγιάζουν τα σενάρια που θέλουν
τους Μαϊάμι Χιτ, τους Κλίπερς ή τους
Γουόριορς να περιμένουν με το δά-
κτυλο στη σκανδάλη για να προλά-
βουν να πάρουν καλύτερη θέση εάν
ανοίξει η πόρτα των ανταλλαγών και
στριμωχτούν μπροστά της όλοι οι
επίδοξοι μνηστήρες.

Oντως κακοπληρωτές, 
μα έχουν δίκαιο 

Είναι όντως κακοπληρωτές, πολλές φορές
λειτουργούν μπακαλίστικα και τους έχουμε
κράξει πολλάκις τόσο για τις τσαπατσουλιές
όσο και για τα ωφελήματα που λαμβάνουν.

Ομολογουμένως, εδώ και δεκαετίες, προ-
σπαθούν να διασφαλίσουν από το κράτος,
ό,τι μπορούν. Τεμάχια γης, χορηγίες, προ-
νομιακά σχέδια αποπληρωμής των χρεών,
παροχή ασφάλειας εκ μέρους της αστυνο-
μίας και γενικώς με το «προσωπείο» του

σωματείου, πλασάρονται ως σημαντικά κύτταρα της κοι-
νωνίας, ανεξαρτήτως αν στην τελική έχουν καταλήξει να
είναι ιδιωτικές εταιρείες κερδοσκοπικού χαρακτήρα. 

Καλά, καλά για την αφεντιά τους, το ίδιο το κράτος πα-
ρανομεί, προκειμένου να εξασφαλίζονται όλα τα απαραίτητα
έγγραφα λειτουργίας τους. Διαθέτουν ισχύ, λόγω του κόσμου
που τους συνοδεύει και μπορούν να επηρεάσουν κατά
κάποιο τρόπο και τα ισοζύγια δυνάμεων. Επί τούτου λει-
τουργούν ως δεξαμενές ψηφοφόρων ή μαντρίσματος πο-
λιτικών παρατάξεων. Γενικώς οι ποδοσφαιρικές ομάδες
έχουν τα κουσούρια τους και δρουν όντως σε ένα καθεστώς
ατιμωρησίας. 

Μπορείς πολλά αρνητικά να τους προσάψεις… μα στο
θέμα της απαίτησής τους, ν’ αυξηθεί το ποσοστό από τα
έσοδα που προκύπτουν μέσα από τον φόρο στοιχήματος,
μοιάζει πέρα για πέρα λογικό. Λαμβάνοντας υπόψη ότι ο
συνολικός τζίρος των εσόδων μέσω του στοιχήματος για
ένα εξάμηνο φτάνει περίπου τα 76 εκατομμύρια, είναι έως
και άδικο, να λαμβάνει το ποδόσφαιρο 1,2 εκ. ευρώ. 

Η αντιστοιχία των ποσών συνιστά μια μεγάλη αδικία
για τις ομάδες, καθότι το ποδόσφαιρο συμβάλλει τα μέγιστα
στον συνολικό τζίρο, λειτουργώντας μακράν ως το πιο ελ-
κυστικό άθλημα για να δοκιμάσει κανείς την τύχη του στο
στοίχημα. 

Υπενθυμίζουμε ότι η υφιστάμενη συμφωνία μεταξύ του
κράτους και των ομάδων, προνοεί τη λήψη του 1,5% επί
του συνολικού τζίρου, ενώ επί της κυβέρνησης Αναστασιάδη,
μολονότι οι ομάδες ζήτησαν αύξηση έως και 4,5%, συμ-
φωνήθηκε τελικώς όπως το ποσοστό αυξηθεί στο 3%, χωρίς
όμως ακόμη να περάσει στη Βουλή ως νομοσχέδιο. Επιπλέον,
το νομοσχέδιο προνοεί ότι τα ποσά που λαμβάνονται από
τον φόρο στοιχήματος θα διοχετεύονται απευθείας στα
χρέη των ομάδων προς το κράτος.  

Όσον αφορά, όμως, το δίκαιο του αιτήματος των ομάδων
περί της αύξησης του ποσοστού, χρειάζεται μια πιο συγ-
καταβατική στάση εκ μέρους των κυβερνώντων. Αντιθέτως,
πιο σκληρή στάση πρέπει να κρατήσουν έναντι των ομάδων
που επανειλημμένα παραβαίνουν τις συμφωνίες, για την
αποπληρωμή των χρεών τους. 

Καλό θα ήταν κιόλας να διαχωριστούν όσο γίνεται τα
δύο θέματα. Άλλο το ποσοστό που τους αναλογεί και άλλο
τα χρέη που δημιουργούν και δεν πληρώνουν!

Ο πραγματικός «εχθρός» 
της Ανόρθωσης

Αμελητέα ποσά δεν τα λες. Ούτε το συνολικό
και με αυξητική τάση χρέος της Ανόρθωσης,
ούτε το έλλειμμα της προηγούμενης πε-
ριόδου, πολύ περισσότερο το ποσό το οποίο
αφορά στις άμεσες οφειλές σε υποχρεώσεις,
από το οποίο έχουν ήδη προκύψει οι πρώτες
συνέπειες και με κίνδυνο για ακόμη μεγα-
λύτερες. Εξακολουθεί, ωστόσο, η Ανόρθωση,
σε θέμα αριθμών και οφειλών, να μην βρί-
σκεται στη χειρότερη θέση, σε σχέση με
άλλα σωματεία ή ποδοσφαιρικές εταιρείες

με ανάλογα προβλήματα. Είναι να απορείς, λοιπόν, για
την αδυναμία εξεύρεσης λύσεων, διαχρονική όπως εξε-
λίσσεται και την ίδια ώρα τον ολοένα και μεγαλύτερο
κίνδυνο που δημιουργείται για έναν ιστορικό σύλλογο, ο
οποίος αποδείχθηκε ικανός να ανταπεξέλθει σε πολύ χει-
ρότερες καταστάσεις. Αδυναμία εξεύρεσης λύσεων, ακόμη
και υπό μορφή διακανονισμών, εκεί και όπου μπορεί να
εφαρμοσθούν.

Μεγάλο εκτόπισμα κόσμου. Με απλούς φιλάθλους οι
οποίοι κατ’ επανάληψη απέδειξαν και τη θέληση και τη
διάθεσή τους να προσφέρουν. Με υποστηρικτές γνωστούς
και πετυχημένους επιχειρηματίες της χώρας, ικανούς να
συμβάλουν οικονομικά σε πολύ μεγάλο βαθμό. Με ιδιόκτητο
και πλέον πλήρως εξοφλημένο γήπεδο. Ένας ποδοσφαιρικός
οργανισμός κατάλληλα οργανωμένος, με δυνατότητα άντ-
λησης εσόδων από χορηγικές συμφωνίες και διαθέτοντας
ένα από τα μεγαλύτερα τηλεοπτικά συμβόλαια. Και όμως,
η Ανόρθωση ακροβατεί σε τεντωμένο σχοινί, όχι σε σχέση
με τη δυνατότητα υλοποίησης των διαχρονικά πρωταγω-
νιστικών της στόχων σε αγωνιστικό επίπεδο, αλλά στο
θέμα βιωσιμότητας του συλλόγου!

Η οικονομική κακοδιαχείριση των τελευταίων χρόνων
η αιτία του κακού. Οι εσωτερικές διαφορές, τα προσωπικά
ή άλλα συμφέροντα, πιο απλά η διχόνοια, οι αιτίες για
την αδυναμία εξεύρεσης λύσεων. Ίσως και σε πιο παλιά
χρόνια αλλά κυρίως από τα γεγονότα του 2008 και έπειτα,
η... αντιπολίτευση ήταν σχεδόν πάντα το μεγαλύτερο
πρόβλημα για την κάθε διοίκηση. Γιατί αυτοί και όχι εμείς,
ποιος φταίει λιγότερο ή περισσότερο, γιατί να καρπωθεί
κάποιος μεγαλύτερο ποσοστό από επιτυχίες και πολλά
άλλα, με αποκορύφωμα το ρεκόρ των τελευταίων μηνών
σε γενικές συνελεύσεις, συνεπεία της απροθυμίας πολλών
να βγουν μπροστά.

Για μία ακόμη φορά, η θηλιά σφίγγει... Για μία ακόμη
φορά, δεδομένη θα πρέπει να θεωρείται η στήριξη του
απλού κόσμου, από μόνη της όμως δεν αρκεί. Για μία
ακόμη φορά, αναμονή για την ευαισθητοποίηση αυτών
που έχουν τη δυνατότητα να σώσουν την κατάσταση. Με
αποφασιστικό και κυρίως πρακτικό τρόπο και όχι ευχολόγια
και ευσεβοποθισμούς περί επενδυτών και άλλων... μαγικών
λύσεων. 

ΑΠΟΨΕΙΣ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Το σταυροδρόμι του Γιάννη
Το κακό ξεκίνημα των Μιλγουόκι Μπακς και οι «σειρήνες» που ηχούν δυνατά

Οι παροικούντες την Ιερουσαλήμ εκτι-
μούν ότι ο Αντετοκούνμπο θα βγει
στην αγορά μόνο εάν το θελήσει ο
ίδιος και πιέσει πολύ προς αυτή την
κατεύθυνση. Οι Μπακς δεν έχουν
κανέναν λόγο να χάσουν την «κότα
με τα χρυσά αυγά». Μέσα σε μια δε-
καετία από την άφιξη του Greek
Freak στο Μιλγουόκι, η αποτίμηση
των Μπακς εκτινάχθηκε από τα 352
εκατ. στα 3,5 δισ. δολάρια, εμφανί-
ζοντας αύξηση 1.021%, όταν ο μέσος
όρος των υπολοίπων ομάδων ήταν
462%. 

Τα ετήσια έσοδά τους έφτασαν
τα 352 εκατ. από 110 εκατ., η προ-
σέλευση των θεατών αυξήθηκε του-
λάχιστον 30%, δημιουργήθηκαν 700
νέες θέσεις εργασίας, τα κέρδη της
πόλης αποτιμώνται σε 3 εκατ. δολάρια
σε κάθε παιχνίδι των πλέι οφ και οι
διανυκτερεύσεις στα ξενοδοχεία ξε-

περνούν τις 2.500 καθημερινά. Είναι
ένας τεράστιος τζίρος γύρω από έναν
αθλητή, που τον έπιασε στο στόμα
του ακόμη και ο Ντόναλντ Τραμπ
στη διάρκεια της προεκλογικής εκ-
στρατείας του. Τον αποκάλεσε «ο
Ελληνας», ίσως επειδή δυσκολευόταν
να προφέρει το όνομά του, κάνοντας
μια μπερδεμένη αναφορά που εκλή-

φθηκε ως ρατσιστική. Απάντηση επί
της ουσίας δεν έλαβε. Ο ψύχραιμος
Γιάννης τόνισε μόνο ότι δουλειά του
είναι να παίζει μπάσκετ και όχι να
μπλέκει με την πολιτική.

Οι αριθμοί δείχνουν ότι όσο καλά
ξέρει το μπάσκετ, άλλο τόσο γνωρίζει
τον τρόπο να εκμεταλλευτεί οικο-
νομικά το χάρισμά του. Εάν εξαντ-
λήσει το συμβόλαιό του με τους
Μπακς έως το 2028, θα εισπράξει
μόνο από την επέκτασή του 460
εκατ. δολάρια. Κι αυτά δεν πρόκειται
να είναι η βασική πηγή εσόδων του,
καθώς όλα όσα κερδίζει από τη δη-
μόσια εικόνα του είναι πολύ περισ-
σότερα. 

Στη λίστα Forbes 2024 World’s
Highest-Paid Athletes το όνομα του
Γιάννη Αντετοκούνμπο ήταν στην
5η θέση παγκοσμίως, ανάμεσα στους
αθλητές όλων των σπορ. Με έσοδα

111 εκατ. δολαρίων τους τελευταίους
12 μήνες, βρέθηκε πίσω μόνο από
τον Κριστιάνο Ρονάλντο (ετήσια κέρ-
δη 260 εκατ.), τον γκόλφερ Τζον Ραμ
(218 εκατ.), τον Λιονέλ Μέσι (135
εκατ.) και τον Λεμπρόν Τζέιμς (128
εκατ.). Και μόνο που αναπνέει, ο
Γιάννης αποδεικνύεται μια «μηχανή»
κοπής χρήματος και σίγουρα το οι-
κονομικό δεν αποτελεί προτεραι-
ότητα στην επιλογή των αποφάσεών
του. 

Σαφώς και αγαπάει το Μιλγουόκι
και έχει δείξει την αφοσίωσή του με
κάθε τρόπο. Εχει όμως αθλητικό
εγωισμό και μια ακόρεστη δίψα για
επιτυχίες. Η ζυγαριά τρεμοπαίζει και
κανείς δεν μπορεί να πει με σιγουριά
προς τα πού θα γύρει. Θα ακολου-
θήσει τον δρόμο της καρδιάς ή τη
λεωφόρο της δόξας; Αυτή τη στιγμή,
ίσως και ο ίδιος να μην ξέρει...

<<<<<<<

Μια δεκαετία μετά την
άφιξή του στο Μιλγουόκι,
η αποτίμηση των Μπακς
εκτινάχθηκε από 
τα 352 εκατ. στα 3,5 δισ.
δολάρια, εμφανίζοντας
αύξηση 1.021%.

<<<<<<<

Ο Αντετοκούνμπο 
θα βγει στην αγορά 
μόνο αν πιέσει 
ο ίδιος προς αυτή την 
κατεύθυνση. Σενάρια 
θέλουν Μαϊάμι Χιτ, 
Κλίπερς και Γουόριορς 
να καραδοκούν.

Tο οικονομικό δεν αποτελεί προτεραιότητα

Ο Αντετοκούνμπο δεν είναι απλώς σταρ του ΝΒΑ, αλλά ένα χρυσοφόρο «brand». Με έσοδα 111 εκατ. δολαρίων τους τε-
λευταίους 12 μήνες, βρίσκεται στην 5η θέση της λίστας Forbes 2024 με τους καλύτερα αμειβόμενους αθλητές στον κόσμο.
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Τα σχέδια Τραμπ για 
παραγωγή πετρελαίου
Ο κυβερνήτης της Βόρ. Ντακότα, Νταγκ
Μπούργκουμ, ο βαρώνος του σχιστολιθι-
κού πετρελαίου Χάρολντ Χαμ και ο Κρις
Ράιτ, ιδρυτής ενεργειακής εταιρείας,
στήριξαν δυναμικά τον Ντόναλντ Τραμπ.
Σήμερα χαίρονται καθώς στις προτεραι-
ότητές του είναι η απελευθέρωση της
παραγωγής πετρελαίου. Σελ. 11

ΕΛΑΧΙΣΤΑ ΕΞΥΠΗΡΕΤΟΥΝΤΑΙ

Δάνεια ύψους 20,9 δισ. 
ευρώ έχουν οι Servicers
Το απόθεμα των δανείων που έχουν οι
Εταιρείες Εξαγοράς Πιστώσεων βρίσκε-
ται στα 20,9 δισ. ευρώ. Τα περισσότερα
εξ αυτών είναι μη εξυπηρετούμενα. Μό-
λις 1,3 δισ. ευρώ των δανείων εξυπηρε-
τείται, όπως παρουσιάζει με επίσημα
στοιχεία η Κεντρική Τράπεζα της Κύ-
πρου (ΚΤΚ). Σελ. 4

ΚΤΗΜΑΤΑΓΟΡΑ ΕΛΛΑΔΑΣ

Αυξήθηκαν κατά 35%
τα ενοίκια από το 2019
Δυσβάστακτο είναι το κόστος της στέ-
γης για ενοικιαστές στην Ελλάδα. Από το
2019 τα ενοίκια έχουν αυξηθεί κατά
35% κατά μέσο όρο στο λεκανοπέδιο
Αττικής, ενώ σε κάποιες περιοχές έως
52%. Την ίδια περίοδο, το μέσο πραγμα-
τικό διαθέσιμο εισόδημα έχει καταγρά-
ψει αύξηση κατά 8,5%. Σελ. 12

Κύπρος 2,92% 0,02%

Γερμανία 2,32% -0,02%

Γαλλία 3,05% -0,05%

Ιταλία 3,50% -0,04%

Ισπανία 3,04% 0,00%

Ιρλανδία 2,57% -0,08%

Ελλάδα 3,18% 0,02%

Ην. Βασίλειο 4,44% -0,04%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB (High) Θετική
Fitch BΒΒ+ Θετική
Moody’s Baa2 Σταθερή
S&P BBΒ+ Θετική
Scope Ratings A- Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Το αχανές
σιδηροδρομικό
δίκτυο της
Κίνας, με
περίπου
50.000
χιλιόμετρα
γραμμών
υψηλής
ταχύτητας, θα
μπορούσε να
περικυκλώσει
ολόκληρο τον
πλανήτη. Το
Πεκίνο,
ωστόσο,
οραματίζεται να
προσθέσει
τουλάχιστον
24.000
επιπλέον
χιλιόμετρα έως
το 2035, σε ένα
από τα
μεγαλύτερα
δημόσια έργα
στην Ιστορία
που
μετατρέπεται
σε γιγάντιο
«λάκκο» για
χρήματα, την
ώρα που η
οικονομία της
χώρας
κλυδωνίζεται.
Σελ. 10

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ και ΟΜΗΡΟΥ ΠΙΣΣΑΡΙΔΗ

Η εκλογή, για δεύτερη φορά, του
κ. Τραμπ στην προεδρία των ΗΠΑ
σηματοδοτεί σεισμικές γεωπολι-
τικές αλλαγές και αναμένεται να
επηρεάσει, σε καθοριστικό βαθμό,
την παγκόσμια οικονομία.

Η οικονομία των ΗΠΑ παρου-
σιάζει ικανοποιητική εικόνα. Ο
ρυθμός ανάπτυξης ξεπερνά το
2%, η ανεργία παραμένει σε χα-
μηλά επίπεδα, ο πληθωρισμός βρί-
σκεται σε πτωτική πορεία και οι
πραγματικοί μισθοί βελτιώνονται.
Θεαματική είναι η πρόοδος και
στον τεχνολογικό τομέα. Παρά
τα υψηλά ελλείμματα στο ισοζύγιο
τρεχουσών συναλλαγών και στα
δημόσια οικονομικά, η χρηματο-
δότησή τους δεν παρουσιάζει πρό-
βλημα, ενώ η θέση του δολαρίου
παραμένει ισχυρή.

Παρά τα πιο πάνω δεδομένα,

η άνετη επικράτηση του κ. Τραμπ
φαίνεται να οφείλεται και στη δυ-
σαρέσκεια της χαμηλής και με-
σαίας τάξης, με την οικονομική
κατάσταση, και ειδικότερα τις
επιπτώσεις των υψηλών τιμών
στο βιοτικό της επίπεδο. 

Η εκλογή του κ. Τραμπ συνε-
πάγεται αμφιλεγόμενες αλλαγές
στην οικονομική πολιτική, στο
πλαίσιο της διακηρυχθείσας στρα-
τηγικής του «Πρώτα οι ΗΠΑ».
Δραστική μείωση των εταιρικών
φόρων, αποδυνάμωση του ρυθ-
μιστικού πλαισίου, σμίκρυνση
του δημόσιου τομέα, κατακόρυφη
αύξηση των εισαγωγικών δασμών
έναντι της Κίνας, της Ευρώπης
και άλλων χωρών, άσκηση πιέσε-
ων προς την Ομοσπονδιακή Τρά-
πεζα για επιθετική μείωση των
επιτοκίων και λήψη μέτρων για

απελάσεις μεταναστών, αποτε-
λούν διακηρυχθείσες προτεραι-
ότητες. Στα ίδια πλαίσια, ο κ.
Τραμπ έχει ανακοινώσει κατάρ-
γηση των επιδοτήσεων προς όφε-
λος των ανανεώσιμων πηγών ενέρ-
γειας και ριζική διαφοροποίηση
της ενεργειακής πολιτικής.

Σε ό,τι αφορά την εξωτερική
πολιτική, η διακυβέρνηση Τραμπ
φαίνεται να επιζητεί μείωση της
ανάμειξής της σε διεθνείς διενέ-
ξεις, όπως στην Ουκρανία.

Οι αγορές φαίνονται, προς το
παρόν, να επικροτούν αυτές τις
πολιτικές, κυρίως σε θέματα μεί-
ωσης των εταιρικών φόρων και
αποδυνάμωσης του ρυθμιστικού
πλαισίου της οικονομίας, όπως
αποτυπώνεται στην άνοδο των
χρηματιστηρίων των ΗΠΑ και την
ισχυροποίηση του δολαρίου.

Σε αντίθεση, μεγάλος αριθμός
πολιτικών και οικονομολόγων εκ-
φράζουν σοβαρές ανησυχίες, ιδι-
αίτερα αναφορικά με τις δυσμενείς
επιπτώσεις «ανορθόδοξων» πο-
λιτικών, όπως οι κατακόρυφες αυ-
ξήσεις των εισαγωγικών δασμών
και οι δραστικοί περιορισμοί στη
μετανάστευση, που αναμένεται
να επηρεάσουν την παγκόσμια
ανάπτυξη και να ενισχύσουν τον
πληθωρισμό. Επίσης, οι μειώσεις
φόρων αναμένεται να διογκώσουν
το ήδη υψηλό δημόσιο χρέος των
ΗΠΑ. Με βάση τις επικριτικές
απόψεις, οι θετικές επιπτώσεις
της πολιτικής Τραμπ αποτυπώ-
νονται σε βραχυ-μεσοπρόθεσμο
χρονικό ορίζοντα, ενώ οι δυσμενείς
προεκτάσεις θα διαφανούν μα-
κροπρόθεσμα, περιλαμβανομένων
και των συνεπειών που αφορούν

στην κλιματική αλλαγή.Η Ευρώπη
αναμένεται να επηρεαστεί αρνη-
τικά, κυρίως από την αύξηση των
προστατευτικών δασμών, λόγω
του εξαγωγικού της χαρακτήρα.
Επίσης, θα αναγκαστεί να επω-
μισθεί μεγαλύτερο βάρος σε σχέση
με τις αμυντικές δαπάνες και τη
στήριξη της Ουκρανίας. Η ανάγκη
για μεγαλύτερη αυτονομία στη
διαμόρφωση της πολιτικής της,
κυρίως σε θέματα ασφάλειας, ενέρ-
γειας, τεχνολογίας και διεθνούς
εμπορίου, όπως αποτυπώνεται
στην πρόσφατη έκθεση του κ.
Ντράγκι, είναι πλέον επιτακτική
και αποτελεί μονόδρομο.

Ο Ανδρέας Χαραλάμπους και ο Όμηρος
Πισσαρίδης είναι οικονομολόγοι και οι
απόψεις που εκφράζουν είναι προσω-
πικές.

Εκλογική επικράτηση του κ. Τραμπ – Οικονομικές διαστάσεις  

Ετοιμάζουν 
λίστα με μέτρα
αντισταθμιστικά
για φόρο 15%
Συντονισμός επηρεαζoμένων
Αντισταθμιστικά μέτρα για τις
πολυεθνικές εταιρείες που επη-
ρεάζονται από την επιβολή φο-
ρολογικού συντελεστή ύψους
15% στα κέρδη τους, ζητούν οι
επηρεαζόμενοι φορείς. Αύριο
συντονίζονται διαδικτυακά για
συζήτηση προτάσεων, τις οποίες
θα θέσουν ενώπιον της κυβέρ-
νησης. Σελ. 5

Επενδύσεις 5,6
δισ. από ΕΤΕπ
Νέο γραφείο στη Λευκωσία

Νέο γραφείο στη Λευκωσία άνοι-
ξε η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επεν-
δύσεων (ΕΤΕπ). Η ΕΤΕπ έχει επεν-
δύσει 5,6 δισ. ευρώ από το 1981,
ενώ το 2023 προχώρησε σε επεν-
δύσεις ύψους 257 εκατ. Σελ. 4

ΓΕΡΜΑΝΙΑ

Πιέσεις για
αναθεώρηση
πολιτικής για
φρένο χρέους

Σελ. 9

Το Πεκίνο αυξάνει τις επενδύσεις στο σιδηροδρομικό δίκτυο

Πόλος έλξης για ξένους επενδυ-
τές έχει καταστεί η Κύπρος.
Όπως πληροφορείται η «Κ», το
εξάμηνο φέτος έχουν δραστη-
ριοποιηθεί επενδυτικά στην Κύ-
προ περίπου 200 ξένες εταιρείες.
Μέσα από αυτές τις επενδυτικές
δραστηριότητες των ξένων εται-

ρειών δημιουργήθηκαν 1.200
νέες θέσεις εργασίας σε πολλούς
τομείς της οικονομικής δραστη-
ριότητας. Αξιοσημείωτο είναι
το γεγονός ότι το εξάμηνο φέτος
είχαμε και δραστηριοποίηση
εταιρειών από χώρες που δεν
ανήκουν στην ευρωπαϊκή κοι-

νότητα και επιδιώκουν να χρη-
σιμοποιήσουν τη χώρα μας ως
κόμβο προς την Ευρώπη. Σύμ-
φωνα με τον Κυπριακό Οργανι-
σμό Προώθησης Επενδύσεων
(Invest Cyprus) το επιχειρείν
στην Κύπρο έχει φτάσει σε πάρα
πολύ καλά επίπεδα σήμερα, κα-

θώς την ώρα που οι υφιστάμενες
ξένες εταιρείες επεκτείνουν τις
δραστηριότητές τους, παράλ-
ληλα εταιρείες από νέες αγορές
αρχίζουν να δραστηριοποιούν-
ται στη χώρα μας στήνοντας
γραφεία, δημιουργώντας φυσική
παρουσία και θέσεις εργασίας.

Ιδιαίτερα σημαντική κρίνεται
και η πρώτη κάθοδος εταιρειών
από τη Βραζιλία στο πλαίσιο
της υπογραφής ενός ιστορικού
Μνημονίου Συνεργασίας (MoU)
με τον αντίστοιχο Invest Paran
της ομώνυμης πολιτείας της
Βραζιλίας. Σελ. 3

Κάθοδος 200 ξένων επενδυτών σε 6 μήνες 
Πόλος έλξης η Κύπρος – Δημιουργήθηκαν 1.200 θέσεις εργασίας σε τομείς τεχνολογίας, τουρισμού και εκπαίδευσης

ROLF STRAUCH
Γεωοικονομικές
εντάσεις και Κύπρος
Αρθρο του Επικεφαλής Οικονομο-
λόγου του ESM, στην «Κ».Σελ. 4
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Η Ευρώπη έχει πολλούς λόγους
και αρκετά κεφάλαια για να συ-
νεχίσει να υποστηρίζει την Ου-
κρανία. Θα μπορούσε ακόμη και
να αναπληρώσει την έλλειψη χρη-
ματοδότησης από τις ΗΠΑ, εάν
ο νέος πρόεδρος Τραμπ αποσύρει
κάθε βοήθεια. Το να βοηθήσουμε
το Κίεβο να αντισταθεί στην ει-
σβολή της Ρωσίας δεν θα κοστίσει
πολύ σε απόλυτες τιμές στην Ευ-
ρωπαϊκή Ενωση και το Ηνωμένο
Βασίλειο, δηλαδή μόλις 0,2% σε
επιπλέον αθροιστικό ΑΕΠ ετησίως.
Πρόκειται για μικρό τίμημα. Είτε
ο Τραμπ κατορθώσει να τερμα-

τίσει τη σύγκρουση στην Ουκρα-
νία «μέσα σε 24 ώρες» μέσω συμ-
φωνίας με τον Βλαντιμίρ Πούτιν,
όπως καυχιόταν κατά την εκστρα-
τεία του, είτε όχι, η υποστήριξη
των ΗΠΑ προς το Κίεβο θα κλο-
νιστεί, ειδικά με ένα Κογκρέσο
όπου κυριαρχούν οι Ρεπουμπλι-
κανοί. 

Αυτό θα δημιουργήσει σοβαρά
πολιτικά και στρατιωτικά προβλή-
ματα στην Ευρώπη, αν και όχι οι-
κονομικά. Από την έναρξη της ει-
σβολής της Ρωσίας τον Φεβρουά-
ριο του 2022 στην Ουκρανία έως
φέτος τον Αύγουστο, η Ε.Ε. και η
Βρετανία έχουν διοχετεύσει στην
τελευταία 118 δισ. ευρώ έναντι
85 δισ. ευρώ των ΗΠΑ. Αυτό αν-

τιστοιχεί μόλις σε άνω του 0,1%
του αμερικανικού ΑΕΠ ετησίως
και σε 0,2% του ΑΕΠ για την Ε.Ε.
και το Ηνωμένο Βασίλειο μαζί.

Εάν οι Ευρωπαίοι αναλάμβαναν
συνολικά τη δαπάνη από την από-
συρση των ΗΠΑ, η συνεχιζόμενη
υποστήριξη προς την Ουκρανία,
με τον σημερινό ρυθμό των πε-
ρίπου 7 δισ. ευρώ τον μήνα, θα
συμποσούτο σε κάτω από το 0,4%
του συνολικού ετήσιου ΑΕΠ τους.
Ορισμένες μεγάλες δυνάμεις θα
μπορούσαν να πληρώσουν πε-
ρισσότερα. Το Ηνωμένο Βασίλειο,
η Ιταλία και η Γαλλία έχουν ξο-
δέψει λιγότερα από τον μέσο όρο
της Ευρώπης αθροιστικά για την
υποστήριξη του Κιέβου, ανεξαρ-
τήτως κυβερνητικών διακηρύξε-
ων. Η Πολωνία ξοδεύει ήδη το δι-
πλάσιο του μέσου όρου, ενώ η
Δανία αφιερώνει σχεδόν το 1%
της ετήσιας παραγωγής της, όπως
και η Εσθονία, η Λετονία και η
Λιθουανία, που δικαίως ανησυ-
χούν για τις ηγεμονικές φιλοδοξίες
του Πούτιν.

Πάντως, η αποχώρηση ή η μεί-
ωση της βοήθειας θα κόστιζε πολύ
περισσότερο. Η Ουκρανία δεν
μπορεί να αντιπαλέψει τη ρωσική
εισβολή χωρίς την υποστήριξη
της Δύσης. Ανευ αυτής θα περιέ-
πιπτε και πάλι στη σφαίρα επιρ-
ροής του γείτονά της. Οι χώρες
της Γηραιάς Ηπείρου οφείλουν να
αυξήσουν τις αμυντικές τους δα-
πάνες για να προστατευτούν έναν-
τι της Μόσχας. Σήμερα τα ευρω-
παϊκά κράτη-μέλη του ΝΑΤΟ ξο-
δεύουν κατά μέσον όρο το 2% του
ΑΕΠ τους στον στρατό τους κι αυ-
τή η δαπάνη πρέπει να ενισχυθεί
τουλάχιστον κατά μία ποσοστιαία
μονάδα για να επιστρέψουν στα
επίπεδα πριν από το 1990.

Ο πληθωρισμός «αλλάζει»
κυβερνήσεις 
Η μάχη κατά και κυρίως η ανησυχία για την ακρί-
βεια θα τελειώσει όταν οι καταναλωτές «χωνέ-
ψουν» τις νέες τιμές που εγκαταστάθηκαν μόνιμα
στις ζωές μας παρά την υποχώρηση του πληθωρι-
σμού. Αυτή η ανησυχία δεν αφορά στις κεντρικές
τράπεζες αλλά στις κυβερνήσεις του δυτικού κό-
σμου που βλέπουν την ακρίβεια να «ανοίγει» και
να προκαλεί υπαρξιακά ζητήματα. Σε ΗΠΑ, Ηνω-
μένο Βασίλειο και Ιαπωνία ο πληθωρισμός καθό-
ρισε σε μεγάλο βαθμό τα εκλογικά αποτελέσμα-
τα. Ακολουθούν Γερμανία και Καναδάς όπου και
εκεί αναμένονται αλλαγές. Τυχερές είναι μόνο οι
κυβερνήσεις που δεν έχουν μπροστά τους εκλογι-
κή μάχη και άρα χρόνο για να επινοήσουν λύσεις
πριν τεθούν ενώπιον του λαού και εισπράξουν τη
δυσαρέσκεια. Οι αυξήσεις των μισθών της προ-
ηγούμενης περιόδου δεν αποτέλεσαν τη λύση
αφού η καταναλωτική εμπιστοσύνη καταρρέει και
η καταναλωτική συμπεριφορά αλλοιώνεται, κρα-
τώντας την Ευρωζώνη σε στασιμότητα.

••••
Καταλύτης ο Λεωνίδου 
για πρόστιμα
Καταλυτικό ρόλο στην ψήφιση σημαντικού νο-
μοθετήματος είχε ο κοινοβουλευτικός εκπρόσω-
πος του Δημοκρατικού Κόμματος, Πανίκος Λεωνί-
δου. Πρωταγωνίστησε στη σύνταξη και ψήφιση
εν τέλει από την Ολομέλεια της Βουλής, πρότα-
σης Νόμου που αφορά τη διαγραφή των υπέρογ-
κων προστίμων που είχαν επιβληθεί σε χιλιάδες
εταιρείες, νομικές οντότητες, διευθυντές και
γραμματείς τους, λόγω μη συμμόρφωσης με την
υποχρέωση υποβολής στοιχείων που αφορούν
τους πραγματικούς δικαιούχους τους, εντός της
προβλεπόμενης χρονικής προθεσμίας. Με λίγα
λόγια, η νομοθεσία αυτή δίδει τη δυνατότητα
στην έφορο εταιρειών να διαγράψει τα πρόστιμα
δεκάδων εκατομμυρίων που επιβλήθηκαν, ενώ
παράλληλα εφαρμόζεται μια σειρά από διορθω-
τικές αλλαγές, στην όλη διαδικασία.

••••
Φιλόδοξοι οι στόχοι 
για το 2025
Ο Προμηθέας είναι ό,τι διασώθηκε από το
«ναυάγιο» του Βασιλικού και αφορά στον ελλιμε-
νισμό και λειτουργία FSRU Φυσικού Αερίου
ισχύος έως 137.000 m³ LNG. Ο Προμηθέας είναι
ένα πρώην πλοίο μεταφοράς υγροποιημένου φυ-
σικού αερίου, το οποίο έχει συντηρηθεί και έχει
εγκατασταθεί μονάδα επαναεριοποίησης φυσι-
κού αερίου. Το πλοίο δεν είναι προς το παρόν πι-
στοποιημένο για χρήση και αναμένεται πως αρ-
χές Δεκεμβρίου θα πλεύσει προς άγνωστο προ-
ορισμό για εξασφάλιση πιστοποίησης. Πληροφο-
ρίες φέρνουν τις επιλογές να είναι μεταξύ Ελλά-
δας και η Αίγυπτου και αναλόγως της απόφασης
θα απαιτηθεί μέχρι και 1,5 μήνας πράγμα που με-
ταθέτει τις εξελίξεις για το 2025. Για το χερσαίο
μέρος της υποδομής ο αρμόδιος υπουργός ανα-
μένει πως εντός του 2025 θα έχουν ολοκληρωθεί
όλα τα τμήματα. 

Καταρρέει το φιλεργατικό
αφήγημα; 
Το δυνατό ατού της κυβέρνησης ήταν μέχρι πρό-
σφατα τα εργασιακά. Καθόλου τυχαίο που η πρώ-
τη πράξη αφορούσε την ΑΤΑ. Σήμερα όμως όλα
αρχίζουν να αμφισβητούνται, αφού μετά τη διόγ-
κωση των προβλημάτων στον κατασκευαστικό
κλάδο σειρά παίρνει ο ξενοδοχειακός κλάδος και
ο τομέας της κρατικής υγείας. Ο μεγαλύτερος
προβληματισμός προς το παρόν έχει να κάνει με
τη διαφορά στον τομέα του έτοιμου σκυροδέμα-
τος σε σχέση με την αποζημίωση για υπερωριακή
απασχόληση, αφού οι εργοδότες δεν αποδέχον-
ται την επαναφορά της πρόνοιας στα προ πανδη-
μίας επίπεδα. Ο λόγος έχει να κάνει με τη μεγάλη
άνθηση του κλάδου που απαιτεί πολλές ώρες
υπερωριακής απασχόλησης και η οποία αν πλη-
ρωθεί με βάση τις συμβάσεις θα ανεβάσει σημαν-
τικά το κόστος. Ο αρμόδιος υπουργός δείχνει
μπλοκαρισμένος και η κυβέρνηση δυσκολεύεται
να προωθήσει τη φιλεργατική της ατζέντα. 

••••
Μια μεγάλη αστοχία  
Η προσπάθεια για μεταρρύθμιση της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης υπήρξε άκρως αποτυχημένη. Τα οι-
κονομικά και λειτουργικά προβλήματα που προ-
κλήθηκαν είναι πολλά και βγήκαν αμέσως στην
επιφάνεια. Πάντως, το βασικό αφήγημα για εξοι-
κονομήσεις και μεγαλύτερη αποτελεσματικότητα
των τοπικών αρχών μετά τις αλλαγές έχει καταρ-
ρεύσει σχετικά γρήγορα και η κατάσταση δείχνει
σε κάποιο βαθμό μη αναστρέψιμη χωρίς δομικές
αλλαγές. Το πρόβλημα της μεταρρύθμισης ανα-
δεικνύεται και μέσα από την προσπάθεια αποτύ-
πωσης των αλλαγών στους χάρτες. Από το
υπουργείο Εσωτερικών οι δηλώσεις που εξα-
σφάλισε το ΚΥΠΕ είναι ενδεικτικές της κατάστα-
σης: «είναι εμφανείς οι αδυναμίες που παρατη-
ρούνται, όπως για παράδειγμα η ύπαρξη δήμων
με μικρή έκταση και πληθυσμό, αλλά και η δημι-
ουργία δημοτικών διαμερισμάτων τα οποία προ-
έκυψαν από αγροτικές κοινότητες με ελάχιστο
πληθυσμό».

••••
Και άλλα σύννεφα 
Μια από τις μεγάλες προκλήσεις που θα αντιμε-
τωπίσει η νέα διοίκηση της Ελληνικής Τράπεζας
είναι το «πάντρεμα» της κουλτούρας των εργα-
ζομένων με διαφορετικές προελεύσεις από αυ-
τήν που επιδιώκει ο νέος μεγαλομέτοχος. Τα
προβλήματα, όμως, εμφανίστηκαν πολύ νωρίτε-
ρα, αφού με τη στάση της η ΕΤΥΚ επιδιώκει να
διχάσει το προσωπικό και να βγάλει από τη μέση
τις άλλες συντεχνίες ως εκπροσώπων των εργα-
ζομένων από τα πρώην ΣΠΙ. Η συμφωνία μεταξύ
ΕΤΥΚ και διοίκησης της τράπεζας έδωσε την
αφορμή στην πρώτη να θέσει ένα πιεστικό δί-
λημμα στους εργαζομένους μη μέλη της λέγον-
τάς τους ότι αν θέλουν να απολαμβάνουν τις νέ-
ες μισθολογικές κλίμακες θα πρέπει να μετακι-
νηθούν προς αυτήν. Και σε αυτή την περίπτωση
το πρόβλημα «φορτώθηκε» στον υπουργό Εργα-
σίας, ο οποίος ξαφνικά βλέπει τα σύννεφα στον
ορίζοντα να πολλαπλασιάζονται. 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Διαίρεση μετοχής (split)
Διαίρεση μετοχής καλεί-
ται η αντικατάσταση μιας
υφιστάμενης μετοχής με
περισσότερες μετοχές μι-
κρότερης αξίας η καθε-
μία, χωρίς όμως να επη-
ρεάζεται καθόλου η συ-

νολική τους αξία, η οποία θα πρέπει να
ισούται με την αξία της μετοχής πριν από
τη διαίρεση. Βασικό λόγο της διαίρεσης
αυτής αποτελεί η όσο το δυνατόν καλύτε-
ρη εμπορευσιμότητα των μετοχών. 

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών

Cyprus Institute of Marketing, The Cyprus
Business School

Η υποστήριξη της Ουκρανίας
είναι η φθηνότερη επιλογή 

για την Ευρώπη

Η κλιματική αλλαγή έφερε δεκάδες ακραίους καύσωνες
Τουλάχιστον 24 καύσωνες που μέ-
χρι πρόσφατα θεωρείτο αδύνατο
να συμβούν έχουν χτυπήσει τα
τελευταία χρόνια τον πλανήτη,
στοιχείο που αποτελεί οδυνηρό
πειστήριο του ότι η ανθρωπογενής
αύξηση της θερμοκρασίας επιτα-
χύνει τα ακραία καιρικά φαινόμενα.
Οι ακραίοι καύσωνες που έχουν
στοιχίσει ζωές στη Βόρεια Αμερική,
στην Ευρώπη και στην Ασία θα
είχαν, σύμφωνα με τους επιστή-
μονες, μηδενικές πιθανότητες να

συμβούν αν δεν υπήρχε η επιπλέον
θερμοκρασία που έχει παγιδευτεί
στην ατμόσφαιρα εξαιτίας της εκ-
πομπής ρύπων που προέρχονται
από την καύση ορυκτών καυσίμων.
Περαιτέρω έρευνες υπολογίζουν
το πόσο έχουν επιδεινωθεί όλα τα
ακραία καιρικά φαινόμενα εξαιτίας
της αύξησης της θερμοκρασίας
του πλανήτη. Τα αποτελέσματα
ήταν σοκαριστικά: εκατομμύρια
άνθρωποι, μεταξύ των οποίων χι-

λιάδες νεογέννητα μωρά, δεν θα
είχαν πεθάνει πρόωρα αν δεν
υπήρχε η επιπλέον ανθρωπογενής
θερμότητα στην ατμόσφαιρα.

Συνολικά οι μελέτες που υπο-
λόγισαν τον ρόλο που παίζει η κλι-
ματική αλλαγή στις άνευ προηγου-
μένου φυσικές καταστροφές έδει-
ξαν πως 550 καύσωνες, πλημμύρες,
καταιγίδες, ξηρασίες και δασικές
πυρκαγιές είχαν σημαντικά μεγα-
λύτερη ένταση από το φυσιολογικό
εξαιτίας της παγκόσμιας υπερθέρ-
μανσης. Μια νέα βάση δεδομένων
που περιέχει εκατοντάδες μελέτες
οι οποίες αναλύουν τον ρόλο της
υπερθέρμανσης του πλανήτη συγ-
κροτήθηκε από τον ιστότοπο Car-
bon Brief και δημοσιεύθηκε χθες
από τον βρετανικό Guardian. «Πρό-
κειται για την πρώτη ολοκληρω-
μένη αξιολόγηση στοιχείων και
παρέχει αναντίρρητες αποδείξεις
ότι η έκτακτη κλιματική ανάγκη
υπάρχει εδώ και τώρα, παίρνοντας
ζωές και περιουσίες σε όλες τις
γωνιές του κόσμου», αναφέρει η
εφημερίδα.

Οι επιστήμονες
Η επιστημονική μέθοδος που

καθορίζει τον ρόλο που παίζει η
παγκόσμια υπερθέρμανση στην
εμφάνιση ακραίων καιρικών φαι-
νομένων ονομάζεται απόδοση (at-
tribution). Οταν πρωτοξεκίνησε
να εφαρμόζεται, πριν από σχεδόν
δύο δεκαετίες, ο στόχος της ήταν
να ανακαλύψει το «αποτύπωμα»
της κλιματικής αλλαγής στα καιρικά
φαινόμενα. Πλέον, η σχέση μεταξύ

των δύο είναι τόσο προφανής που
οι ίδιοι ερευνητές παίζουν περισ-
σότερο τον ρόλο ενός αυτόπτη
μάρτυρα σε ένα έγκλημα.

Οι έρευνες έχουν εστιάσει στις
αλλαγές που έχουν συντελεστεί
από τότε που η μέση παγκόσμια
θερμοκρασία ξεπέρασε τον 1,3
βαθμό Κελσίου σε σχέση με τα
προβιομηχανικά επίπεδα. Η πρό-
βλεψη ότι ο κόσμος οδεύει ολοτα-
χώς προς αύξηση 2,5 - 3 βαθμών

είναι αποκαρδιωτική, ενώ η δια-
πίστωση ότι ο «στόχος του 1,5
βαθμού» έχει οριστικά χαθεί προ-
καλεί διάχυτη απογοήτευση στην
επιστημονική κοινότητα.

Με μια φωνή τα μέλη της προ-
σπαθούν να πείσουν τους ηγέτες
των κρατών του κόσμου που συμ-
μετέχουν στη διάσκεψη για το κλί-
μα COP29 στο Αζερμπαϊτζάν να
λάβουν μέτρα για την άμεση και
βαθιά περικοπή των εκπομπών

αερίων του θερμοκηπίου. 
«Ορισμένοι πολιτικοί λένε πως

οι επιστήμονες δεν θα έπρεπε να
δημιουργούν αυτή την εικόνα τρό-
μου και καταστροφής. Ομως είμα-
στε άνθρωποι, έχουμε συναισθή-
ματα, έχουμε παιδιά», δήλωσε η
δρ Τζόις Κιμουτάι, καθηγήτρια
στο Imperial College του Λονδίνου
και σύμβουλος στην αποστολή
της Κένυας στην παγκόσμια διά-
σκεψη CΟΡ29. «Ο όλο και μεγα-

λύτερος ρόλος που παίζει η κλι-
ματική αλλαγή στην εμφάνιση
ακραίων καιρικών καταστροφών
μάς ανησυχεί πάρα πολύ», προ-
σθέτει. «Κι αν συνεχιστεί έτσι,
σύντομα θα αφορά κάθε άνθρωπο
στον πλανήτη. Η κλιματική κρίση
δεν κάνει διακρίσεις». Η ασύδοτη
καύση ορυκτών των τελευταίων
δεκαετιών έχει αλλάξει τόσο ριζικά
το κλίμα ώστε κύματα καύσωνα
χτυπούν πλέον κοινότητες ανθρώ-
πων με μια ένταση και μια συχνό-
τητα που δεν έχουν σημειωθεί
ποτέ ξανά στην ιστορία του αν-
θρώπινου πολιτισμού τα τελευταία
5.000 χρόνια.

Κανένα μέρος του κόσμου δεν
είναι πια ασφαλές. Τα τελευταία
δύο χρόνια, καύσωνες που θεω-
ρούσαμε «επιστημονική φαντασία»
στο παρελθόν χτύπησαν τη Με-
σόγειο, την Ταϊλάνδη, τις Φιλιπ-
πίνες και τους πολύ ευάλωτους
πληθυσμούς της Αφρικής. Πριν
από τέσσερα χρόνια, η Βόρεια Αμε-
ρική και η Ευρώπη, η Νότια Κορέα,
ακόμη και το παγωμένο Οροπέδιο
του Θιβέτ, ίδρωναν κάτω από μια
θερμοκρασία που τότε αποτελούσε
ρεκόρ.

Ζούμε πλέον σε έναν νέο κόσμο,
για τον οποίο οι πόλεις και τα νο-
σοκομεία μας, οι δρόμοι, οι φάρμες
και τα χωράφια μας δεν είναι προ-
ετοιμασμένα. Σε έναν κόσμο που
γίνεται μέρα με την ημέρα όλο και
πιο επικίνδυνος όσο η απόφαση
για την οριστική εγκατάλειψη των
ορυκτών καυσίμων αργεί να λη-
φθεί.

<<<<<<

Εάν Ε.Ε. και Βρετανία
αναλάβουν εξ ολοκλή-
ρου τη στήριξη του
Κιέβου, θα διαθέτουν
ετησίως μόλις το
0,4% του ΑΕΠ τους.

Σε μια εποχή που όλοι ζουν με δανεικά, η Γερμανία βρίσκει τροχοπέδη το σύνταγμα που δεν «αφήνει» αύ-
ξηση του χρέους, οδηγώντας την κυβέρνηση σε κατάρρευση και την οικονομία στα πρόθυρα της ύφεσης. 

<<<<<<

Εκατομμύρια άνθρω-
ποι, μεταξύ των οποί-
ων χιλιάδες νεογέννη-
τα μωρά, δεν θα είχαν
πεθάνει πρόωρα αν
δεν υπήρχε η επιπλέον
ανθρωπογενής θερμό-
τητα στην ατμόσφαιρα.

Η ασύδοτη καύση ορυκτών των τελευταίων δεκαετιών έχει αλλάξει τόσο ριζικά το κλίμα ώστε κύματα καύσωνα
χτυπούν πλέον κοινότητες ανθρώπων με μια ένταση και μια συχνότητα που δεν έχουν σημειωθεί ποτέ ξανά στην
ιστορία του ανθρώπινου πολιτισμού τα τελευταία 5.000 χρόνια.
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Της ΔΩΡΙΤΑΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ

Οι στοχευμένες προσπάθειες και
το ευνοϊκό επενδυτικό κλίμα της
Κύπρου απέδωσαν καρπούς καθώς
το εξάμηνο φέτος καταγράφηκε το
καλύτερο επίπεδο του επιχειρείν.
Όπως πληροφορείται η «Κ», το εξά-
μηνο φέτος έχουν δραστηριοποι-
ηθεί επενδυτικά στην Κύπρο πε-
ρίπου 200 ξένες εταιρείες. Μέσα
από αυτές τις επενδυτικές δραστη-
ριότητες των ξένων εταιρειών δη-

μιουργήθηκαν 1.200 νέες θέσεις
εργασίας σε πολλούς τομείς της οι-
κονομικής δραστηριότητας. Αξιο-
σημείωτο είναι το γεγονός ότι το
εξάμηνο φέτος είχαμε και δραστη-
ριοποίηση εταιρειών από χώρες
που δεν ανήκουν στην ευρωπαϊκή
κοινότητα και επιδιώκουν να χρη-
σιμοποιήσουν τη χώρα μας ως ευ-
ρωπαϊκό κόμβο. 

Σύμφωνα με τον Κυπριακό Ορ-
γανισμό Προώθησης Επενδύσεων
(Invest Cyprus) το επιχειρείν στην
Κύπρο έχει φτάσει σε πάρα πολύ
καλά επίπεδα σήμερα, καθώς την

ώρα που οι υφιστάμενες ξένες εται-
ρείες επεκτείνουν τις δραστηριότητές
τους, παράλληλα εταιρείες από νέες
αγορές αρχίζουν να δραστηριοποι-
ούνται στη χώρα μας στήνοντας
γραφεία, δημιουργώντας φυσική
παρουσία και θέσεις εργασίας.

Όπως μας ανέφερε ο CEO του
Invest Cyprus, Μάριος Τανούσης,
ο οργανισμός κατάφερε με στοχευ-
μένες προσπάθειες να προσελκύσει
νέες επενδυτικές αγορές για την
Κύπρο προωθώντας το ελκυστικό
πακέτο της Κύπρου, που συμπερι-
λαμβάνει τη σταθερότητά της και
τα κίνητρα που προσφέρει το κυ-
πριακό επενδυτικό περιβάλλον.
Σύμφωνα με τον κ. Τανούση, οι συ-
νεχόμενες προσπάθειες του Invest
Cyprus για να καταστεί η χώρα μας
ακόμα πιο ελκυστικός προορισμός
για τις ξένες επενδύσεις προβάλ-
λοντας τα συγκριτικά της πλεονε-
κτήματα, κερδίζει ολοένα και πε-
ρισσότερο έδαφος. Το στοίχημα,
λοιπόν, φαίνεται να κερδίζεται για
τις ξένες εταιρείες, οι οποίες φαί-
νεται να βρίσκουν πρόσφορο έδα-
φος στην Κύπρο και να απολαμβά-
νουν το ευνοϊκό επιχειρηματικό
περιβάλλον που έχει διαμορφωθεί
στη χώρα.

65 συνέδρια σε 19 χώρες 
Οι συντονισμένες προσπάθειες

του Invest Cyprus να διαφημίσει
την Κύπρο και το επιχειρηματικό
της πακέτο σε επίδοξους επενδυτές
και επενδυτικές αγορές την οδή-
γησαν σε 65 διοργανώσεις του εξω-
τερικού. Τα επενδυτικά συνέδρια,
οι εκθέσεις και οι διοργανώσεις
αποτελούν μία σημαντική πλατ-
φόρμα για την προβολή των επεν-
δυτικών ευκαιριών της Κύπρου.
Ένα μείγμα σταθερότητας, ασφά-
λειας και κινήτρων προβάλλεται

για την Κύπρο στις συγκεκριμένες
διοργανώσεις από τον αρμόδιο ορ-
γανισμό. Την ίδια ώρα, ο Invest Cy-
prus προχωρά και σε συγκεκριμένα
παραδείγματα επενδυτικής δρα-
στηριοποίησης ξένων εταιρειών
στην Κύπρο, οι οποίες απέδωσαν
καρπούς και προσέδωσαν αξία στις
επενδύσεις και στους επενδυτές. 

Ο κ. Τανούσης εμφανίζεται ιδι-
αίτερα αισιόδοξος αναφορικά με
το κύμα επενδύσεων από το εξω-
τερικό που παρατηρείται, ειδικά
το τελευταίο διάστημα, σε διάφο-
ρους τομείς της επιχειρηματικής
δραστηριότητας, εκφράζοντας μά-
λιστα την πεποίθηση ότι θα συνε-
χιστεί με ακόμα καλύτερες προ-
οπτικές το επόμενο έτος.

Ευρωπαϊκός κόμβος
Σύμφωνα με τον CEO του Invest

Cyprus, διαφαίνεται αυξημένη πα-
ρουσία από τις περιοχές της Μέσης
Ανατολής, τον Λίβανο, τη Σαουδική
Αραβία, την Αίγυπτο, το Ισραήλ,

την Ανατολική Ευρώπη, τη Γαλλία,
το Ηνωμένο Βασίλειο και τη Γερ-
μανία. Ιδιαίτερα σημαντική κρίνεται
και η πρώτη κάθοδος εταιρειών από
τη Βραζιλία στο πλαίσιο της υπο-
γραφής ενός ιστορικού Μνημονίου
Συνεργασίας (MoU) με τον αντίστοι-
χο Invest Paran της ομώνυμης πο-
λιτείας της Βραζιλίας. Οι εταιρείες
από τη Βραζιλία δραστηριοποιούνται
στους τομείς της βιομηχανίας, του
τουρισμού και της ενέργειας. Πα-
ράλληλα, οι ίδιες πληροφορίες ανα-
φέρουν ότι έντονα αυξημένο είναι
το ενδιαφέρον από την Ινδία αλλά
και τις ΗΠΑ σε τομείς της ενέργειας,
των ΑΠΕ και της δημιουργίας λογι-
σμικών προγραμμάτων. 

Στα θετικά του επιχειρείν της
Κύπρου προστέθηκαν και οι δυο
επενδυτικές διακρατικές συμφωνίες
που υπογράφηκαν το 2023 με την
Κύπρο, η μια με τη Σαουδική Αραβία
και η άλλη με την Ιορδανία. Επιπλέ-
ον, όπως μας τονίστηκε, φέτος για
πρώτη φόρα έγινε μια προσπάθεια

να προωθηθεί το επιχειρηματικό
πακέτο της Κύπρου στις χώρες της
Λατινικής Αμερικής. Οι εταιρείες
που έρχονται από χώρες εκτός Ευ-
ρώπης επιδιώκουν να δημιουργή-
σουν ένα ευρωπαϊκό γραφείο στην
περιοχή και χρησιμοποιούν την Κύ-
προ σαν κόμβο, όπως σημειώνουν
οι ίδιες πληροφορίες.

Αυτή την προσπάθεια θα ενι-
σχύσει και το πρότζεκτ του rebran-
dingτης χώρας για το οποίο ο Invest
Cyprusέχει προκηρύξει διαγωνισμό
δύο φάσεων και ψάχνει εταιρεία
που θα το αναλάβει. Ζητούμενο
του διαγωνισμού, εκτιμώμενης
αξίας 1,5 εκατ. ευρώ, είναι η σύναψη
συμφωνίας με εταιρεία για παροχή
συμβουλευτικών υπηρεσιών bran-
ding, υπηρεσιών στρατηγικής επι-
κοινωνίας, δημοσίων σχέσεων και
άλλων συναφών δραστηριοτήτων
με επίκεντρο τις διεθνείς αγορές,
οι οποίες θα διευκολύνουν την ανά-
πτυξη, διαχείριση και ενίσχυση
του εμπορικού σήματος της Κύπρου

και θα υποστηρίζουν το μακροπρό-
θεσμο «Όραμα 2035» της Κύπρου.
Απώτερος σκοπός είναι η αποκα-
τάσταση της φήμης της χώρας μας
στη διεθνή κοινότητα, η ανάδειξη
της Κύπρου ως αξιόπιστου επιχει-
ρηματικού και επενδυτικού κέντρου
και εν τέλει η προσέλκυση περαι-
τέρω επενδύσεων. Οι προτεραι-
ότητες που τίθενται, είναι η προ-
σέλκυση επενδύσεων από εταιρείες
υψηλής τεχνολογίας, καινοτομίας,
έρευνας και ανάπτυξης, ενέργειας,
υγείας, εκπαίδευσης, ναυτιλίας και
εποπτευόμενες υπηρεσίες όπως
επενδύσεις στον χρηματοοικονο-
μικό, ασφαλιστικό και τραπεζικό
τομέα, καθώς και σε επενδυτικά
κεφάλαια και στη διαχείριση κε-
φαλαίων.

Στα σκαριά 
Ερευνούν, αξιολογούν και συ-

ζητούν τις επενδυτικές ευκαιρίες
της Κύπρου διακεκριμένοι οργα-
νισμοί κορυφαίου επιπέδου, οι οποί-
οι προσανατολίζονται να επεκτεί-
νουν τις δραστηριότητές τους στην
Κύπρο εντός του 2025. Ήδη, έχουν
γίνει κάποιες κινήσεις που ανεπί-
σημα ανοίγουν τον δρόμο για τα
μεγάλα σχέδια των κολοσσών,
ωστόσο δεν έχουν ακόμα προχω-
ρήσει σε επίσημες ανακοινώσεις. 

Ξένες επενδύσεις €3,2 δισ. 
Το 2023 οι ξένες επενδύσεις

έφτασαν στα 3,2 δισεκατομμύρια
ευρώ, ενώ δημιουργήθηκαν 2.500
νέες θέσεις εργασίας. Ο Invest Cy-
prusτόνισε από το βήμα της Γενικής
Συνέλευσής του ότι στο μέλλον
πρόκειται να επικεντρωθεί και σε
επενδύσεις που ενισχύουν την πα-
ραγωγική βάση, μέσα από συνερ-
γασίες μεταξύ Κυπρίων επιχειρη-
ματιών και ξένων επενδυτών.

Κάθοδος 200 ξένων εταιρειών το εξάμηνο 
Πόλος έλξης η Κύπρος - Δημιουργήθηκαν 1.200 θέσεις εργασίας σε τομείς τεχνολογίας, τουρισμού και εκπαίδευσης

Η Κύπρος αποτελεί γέφυρα επενδυτών από τρίτες χώρες προς την Ευρώπη.

<<<<<<

Ιδιαίτερα σημαντική
κρίνεται και η πρώτη
κάθοδος εταιρειών από
τη Βραζιλία στο πλαίσιο
της υπογραφής ενός
ιστορικού Μνημονίου
Συνεργασίας (MoU) με
τον αντίστοιχο Invest
Paran της ομώνυμης
πολιτείας της Βραζιλίας.
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Ο γεωοικονομικός κατακερματισμός,
η αντιστροφή της προόδου προς
την παγκόσμια οικονομική και χρη-
ματοπιστωτική ολοκλήρωση λόγω
πολιτικών και στρατιωτικών συγ-
κρούσεων και στρατηγικών πολι-
τικών αποφάσεων, αυξάνεται. Ση-
μαντικά σοκ, όπως η παγκόσμια
χρηματοπιστωτική κρίση και η παν-
δημία Covid-19, αποκάλυψαν τα
τρωτά σημεία ενός διασυνδεδεμένου
κόσμου. 

Οι εντάσεις μεταξύ μεγάλων οι-
κονομιών, ιδίως μεταξύ των Ηνω-
μένων Πολιτειών (ΗΠΑ) και της Κί-
νας, έχουν επιβαρύνει το διεθνές
εμπόριο και τις διασυνοριακές ροές
κεφαλαίων. Οι ένοπλες συγκρούσεις
στην Ουκρανία και τη Μέση Ανα-
τολή προκάλεσαν τραγικές απώλειες
ανθρώπινων ζωών. Οι οικονομικές
διαταραχές στις εμπορικές διαδρο-
μές, τις αλυσίδες εφοδιασμού και
την κατανομή των πόρων έχουν
επιφέρει μεγαλύτερη αβεβαιότητα. 

Η Κύπρος είναι ιδιαίτερα εκτε-
θειμένη σε αυτή την αβεβαιότητα
λόγω των επιπτώσεων των διεθνών
κυρώσεων, μετά τον πόλεμο στην
Ουκρανία και την εγγύτητά της με
τις συγκρούσεις στη Μέση Ανατολή. 

Κίνδυνοι για τις οικονομίες 
και τη χρηματοπιστωτική μας 
σταθερότητα

Το οικονομικό κόστος που απορ-
ρέει από τις γεωπολιτικές εντάσεις
και τον γεωοικονομικό κατακερμα-
τισμό είναι εμφανές. Η παγκόσμια
ανάπτυξη υποφέρει και εμφανίζονται

πιέσεις στις τιμές. Οι εντάσεις ΗΠΑ-
Κίνας, η κυρίαρχη παγκόσμια τριβή,
επηρεάζουν σημαντικά το παγκό-
σμιο εμπόριο, συμπεριλαμβανομένου
του εμπορίου με την Ευρώπη. Ως
βασικός παίκτης στο διεθνές εμπό-
ριο, ο κατακερματισμός αυτός έχει
μεγαλύτερο αντίκτυπο στην Ευρώπη
από ό,τι σε άλλες περιοχές του κό-
σμου. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση (ΕΕ), η πιο
ανοικτή μεταξύ των προηγμένων
οικονομιών, έχει να χάσει περισσό-
τερα από άλλες, αν η παγκοσμιο-
ποίηση αντιστραφεί και η παγκόσμια
οικονομία γίνει πιο κατακερματι-
σμένη. Οι απώλειες θα προέλθουν
από το υψηλότερο και πιο ευμετά-
βλητο ενεργειακό κόστος και τις
αλλαγές στις αλυσίδες εφοδιασμού
και τις εμπορικές σχέσεις που δια-
ταράσσουν τις παραγωγικές δομές,
απαιτώντας διαφοροποίηση μεταξύ
των επιχειρήσεων, καθώς οι γεω-

πολιτικές εντάσεις μειώνουν την
ανθεκτικότητα των αλυσίδων εφο-
διασμού.

Αυτό ισχύει και για την Κύπρο,
η οποία ως μικρή οικονομία ανοικτών
νησιών τείνει να είναι πιο ευάλωτη
σε εξωτερικούς κλυδωνισμούς από
γεωπολιτικές εντάσεις και γεωοικο-
νομικό κατακερματισμό. Οι τιμές
της ενέργειας και των βασικών εμ-
πορευμάτων στην Κύπρο ήταν υψη-
λότερες και οι εμπορικές τριβές έχουν
μειώσει την παγκόσμια διάθεση για
ανάληψη κινδύνου, ενώ αν οι κίν-
δυνοι από τον γεωοικονομικό κα-
τακερματισμό υλοποιηθούν, ενδέ-
χεται να επηρεάσουν το κόστος δα-
νεισμού. 

Ο τουρισμός, βασικός τομέας
της κυπριακής οικονομίας, παρα-
μένει εκτεθειμένος σε κινδύνους
αιφνίδιων ανατροπών λόγω γεω-
πολιτικών εξελίξεων. Το ίδιο μπορεί
να ειπωθεί και για τον αρνητικό
αντίκτυπο των συνεχιζόμενων γε-
ωπολιτικών εντάσεων στις ροές ξέ-
νων επενδύσεων.

Ένας άλλος δίαυλος είναι η με-
τανάστευση. Για την Κύπρο, μια από
τις κορυφαίες κατά κεφαλήν χώρες
υποδοχής ασύλου, η περαιτέρω κλι-
μάκωση των γεωπολιτικών συγκρού-
σεων θα μπορούσε να αυξήσει το
κόστος μιας αυξημένης εισροής με-
ταναστών και να επιβαρύνει τους
πόρους του μεταναστευτικού συ-
στήματος. 

Για την Ευρώπη και για την Κύ-
προ, αυτό αυξάνει τη σημασία της
ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης και της

ενιαίας αγοράς της ΕΕ, η οποία συμ-
βάλλει στην αντιστάθμιση των εξω-
τερικών πιέσεων. Η ευρωπαϊκή αλ-
ληλεγγύη και οι κοινές αντιδράσεις
στις τρεις προηγούμενες κρίσεις –
τη χρηματοπιστωτική κρίση, την
πανδημία και την ενεργειακή κρί-
ση– μετρίασαν τις επιπτώσεις τους
και έκαναν τις οικονομίες μας πιο
ανθεκτικές. 

Κατά τη διάρκεια αυτής της πε-
ριόδου, η ενιαία αγορά, ο ακρογω-
νιαίος λίθος της ευρωπαϊκής ολο-
κλήρωσης, συνέχισε να εξασφαλίζει
την πρόσβαση σε αγαθά και υπη-
ρεσίες για σχεδόν 450 εκατομμύρια
καταναλωτές και πάνω από 30 εκα-
τομμύρια επιχειρήσεις. Ως κράτος
μέλος της ΕΕ, η Κύπρος συνέβαλε
και επωφελήθηκε από την ευρω-
παϊκή ολοκλήρωση, την ευρωπαϊκή
αλληλεγγύη και την ενιαία αγορά
της ΕΕ. 

Εν όψει των νέων γεωπολιτικών
και γεωοικονομικών κινδύνων, η
ενιαία αγορά παραμένει υπερβολικά
κατακερματισμένη και θα πρέπει
να εμβαθυνθεί περαιτέρω. Η ολο-
κλήρωση της ενιαίας αγοράς θα ενί-
σχυε την ανταγωνιστικότητα της
Ευρώπης, όπως πειστικά υποστή-
ριξαν ο Enrico Letta και ο Mario Dra-
ghi.  Θα επέτρεπε στην Ευρώπη συ-
νολικά και στην ίδια την Κύπρο να
συμβαδίσει με τις παγκόσμιες εξε-
λίξεις στους τομείς της πράσινης
και της ψηφιακής μετάβασης και θα
ενίσχυε την ικανότητά τους να απορ-
ροφούν τους κραδασμούς μπροστά
στην αυξανόμενη αβεβαιότητα.   

Πλοήγηση στην αβεβαιότητα: 
Η οικονομία της Κύπρου και 
οι μελλοντικές προκλήσεις 

Η Κύπρος έχει μια καλή αφετηρία
για να αντιμετωπίσει τις προκλήσεις
των αυξανόμενων γεωπολιτικών εν-
τάσεων και του γεωοικονομικού κα-
τακερματισμού. Οι έντονες μεταρ-
ρυθμιστικές προσπάθειες της τε-
λευταίας δεκαετίας έχουν ωφελήσει
την οικονομία. Η Κύπρος έχει προβεί
σε κρίσιμες μεταρρυθμίσεις για την
αντιμετώπιση των μακροοικονομι-
κών αδυναμιών και απολαμβάνει
ισχυρές οικονομικές επιδόσεις και
ευνοϊκές οικονομικές προβλέψεις.

Η χώρα υπήρξε επίσης δημοσιο-
νομικά συνετή, με το δημόσιο χρέος
να αναμένεται να μειωθεί περαιτέρω,
φθάνοντας το 60% του ΑΕΠ μέχρι
το τέλος του 2026. Οι κυπριακές τρά-
πεζες έχουν ουσιαστικά απορρυθ-
μίσει τους ισολογισμούς τους και
μέχρι στιγμής η ποιότητα των στοι-
χείων ενεργητικού παραμένει αν-
θεκτική. Ο τραπεζικός τομέας βρί-
σκεται στην ισχυρότερη θέση του
εδώ και μια δεκαετία, με τα υψηλό-
τερα επιτόκια να ενισχύουν τα κέρδη
και να οδηγούν τους δείκτες φερεγ-
γυότητας πάνω από τον μέσο όρο
της ζώνης του ευρώ.

Αξιοποίηση της ευρωπαϊκής 
ολοκλήρωσης και αλληλεγγύης

Παρά τις ευνοϊκές οικονομικές
προοπτικές, η Κύπρος παραμένει
ευάλωτη σε διάφορους τομείς. Καλό
θα ήταν να διατηρήσει την τρέχουσα
μεταρρυθμιστική δυναμική, να αν-

τιμετωπίσει τα εναπομείναντα τρωτά
σημεία και να αξιοποιήσει πλήρως
τα οφέλη της ευρωπαϊκής ολοκλή-
ρωσης. Αυτό περιλαμβάνει την επι-
τάχυνση της εφαρμογής των μεταρ-
ρυθμίσεων και των επενδύσεων
στην πράσινη και ψηφιακή μετάβαση
που ορίζονται στο σχέδιο ανάκαμψης
και ανθεκτικότητας της Κύπρου. Η
Κύπρος θα ωφεληθεί επίσης από
την περαιτέρω διαφοροποίηση των
εξαγωγικών και ενεργειακών αγορών
της, καθιστώντας την οικονομία της
πιο ευέλικτη ενόψει του γεωοικο-
νομικού κατακερματισμού. Χαρα-
κτηριστικά παραδείγματα είναι η
συνεχιζόμενη διαφοροποίηση των
τουριστικών αγορών και προϊόντων,
οι προσπάθειες για την εισαγωγή
ενός ποικίλου και πιο πράσινου ενερ-
γειακού μείγματος από διαφορετικές
και πιο πράσινες πηγές ενέργειας,
η περαιτέρω διεθνοποίηση της τρι-
τοβάθμιας εκπαίδευσης και των υπη-
ρεσιών υγείας και η εξαγωγική με-
ταποίηση, όπως τα φαρμακευτικά
προϊόντα. 

Το έργο μας δεν έχει τελειώσει.
Πρέπει να ενισχύσουμε την ευρω-
παϊκή ολοκλήρωση και την ενιαία
αγορά, για την Κύπρο και την Ευ-
ρώπη γενικότερα, ενόψει των ση-
μερινών προκλήσεων. Δεν έχω καμία
αμφιβολία ότι η Κύπρος μπορεί να
επωφεληθεί και να συμβάλει, μεταξύ
άλλων και όταν αναλάβει την Προ-
εδρία της ΕΕ το 2026.  

* Ο Rolf Strauch είναι Επικεφαλής Οικο-
νομολόγος του ESM
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Γεωοικονομικές εντάσεις και Κύπρος: 
Διατήρηση της πορείας εν μέσω μελλοντικών προκλήσεων
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Η Κύπρος ως μικρή οι-
κονομία ανοικτών νη-
σιών τείνει να είναι πιο
ευάλωτη σε εξωτερι-
κούς κλυδωνισμούς
από γεωπολιτικές εντά-
σεις και γεωοικονομικό
κατακερματισμό.

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Με νέο γραφείο στη Λευκωσία προ-
χώρησε η Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Επενδύσεων (ΕΤΕπ), με στόχο να
ενισχύσει την τοπική παρουσία
του Ομίλου στην Κύπρο. Η ΕΤΕπ
έχει επενδύσει 5,6 δισεκατομμύρια
ευρώ στη χώρα από το 1981, ενώ
το 2023, η ΕΤΕπ προχώρησε σε
επενδύσεις ύψους 257 εκατομμυ-
ρίων ευρώ στη χώρα, στηρίζοντας
υποδομές διαχείρισης υδάτων, πε-
ριφερειακή ανάπτυξη, οικονομική
ανθεκτικότητα και βελτίωση της
περιβαλλοντικής βιωσιμότητας
και της ποιότητας ζωής. Το μα-
κροπρόθεσμο πιστωτικό ίδρυμα
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που χρη-
ματοδοτεί επενδύσεις που συμ-
βάλλουν στους στόχους πολιτικής
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, εγκαι-
νίασε τα νέα του γραφεία στην
Κύπρο για να διευκολύνει τη συ-
νεργασία με εταίρους και επιχει-
ρήσεις σε στρατηγικές προτεραι-
ότητες και ευκαιρίες χρηματοδό-
τησης.

Όπως αναφέρεται σε σχετική
προηγούμενη ενημέρωση, η χρη-
ματοδότηση της Κύπρου με τα 257
εκατ. ευρώ για το 2023 σημείωσε
αύξηση 3% σε σύγκριση με το
2022 και οι νέες δεσμεύσεις δια-

τέθηκαν για την τόνωση της αν-
ταγωνιστικότητας της οικονομίας
της χώρας, την προσαρμογή στις
επιπτώσεις της κλιματικής αλλαγής
και τη βελτίωση της καθημερινής
ζωής των κατοίκων. Η ΕΤΕπ δέ-
σμευσε 130 εκατ. ευρώ για τη στή-
ριξη του προγράμματος ΘΑλΕΙΑ,

το οποίο στοχεύει σε έξυπνες και
πράσινες επενδύσεις που περι-
λαμβάνουν τον ψηφιακό μετασχη-
ματισμό, τη διαχείριση των υδάτων
και της ενέργειας, την προστασία
του περιβάλλοντος και την κατάρ-
τιση με σκοπό την απασχόληση.
Δόθηκε επίσης έμφαση στις επεν-
δύσεις διαχείρισης λυμάτων στη
Λευκωσία, τη Λεμεσό και τη Λάρ-
νακα, οι οποίες ανήλθαν συνολικά
σε 100 εκατ. ευρώ, με σκοπό την

πλήρη συμμόρφωση της Κύπρου
με τη νομοθεσία της ΕΕ για τα
ύδατα. Τα υπόλοιπα 27 εκατ. ευρώ
προήλθαν από τη μονάδα του Ευ-
ρωπαϊκού Ταμείου Επενδύσεων
(ΕΤαΕ) της ΕΤΕπ. Σημειώνεται πως,
η νέα χρηματοδότηση που υπε-
γράφη το 2023 ήταν η έκτη υψη-
λότερη μεταξύ των χωρών της ΕΕ
ως ποσοστό του ακαθάριστου εγ-
χώριου προϊόντος.

Οι επενδύσεις ύψους 100 εκατ.
ευρώ στον τομέα της διαχείρισης
λυμάτων στη Λευκωσία, τη Λεμεσό
και τη Λάρνακα χρηματοδοτούν
την προετοιμασία και κατασκευή
αποχετευτικών δικτύων και εγκα-
ταστάσεων επεξεργασίας λυμάτων.

650 εκατ. για ύδατα
Η Κύπρος είναι μία από τις χώ-

ρες με τη μεγαλύτερη λειψυδρία
παγκοσμίως, ενώ την ίδια στιγμή
η ζήτηση για νερό αυξάνεται ολο-
ένα και περισσότερο. Από την έν-
ταξη της Κύπρου στην ΕΕ το 2004
και μετά, η ΕΤΕπ έχει εγκρίνει χρη-
ματοδοτήσεις ύψους άνω των 650
εκατ. ευρώ για έργα στον τομέα
των υδάτων σε ολόκληρη τη χώρα.
Το πρόγραμμα ΘΑλΕΙΑ, το οποίο
για το διάστημα 2021-2027 έχει
προϋπολογισμό ύψους 1,8 δισ. ευ-
ρώ, βρίσκεται στο επίκεντρο των

προσπαθειών της Κύπρου για ενί-
σχυση της οικονομικής ανθεκτι-
κότητας και ανταγωνιστικότητάς
της. Η ΕΤΕπ, μέσω της χρηματο-
δότησης ύψους 130 εκατ. ευρώ
που χορήγησε πέρυσι για επιχει-
ρησιακά προγράμματα και προτε-
ραιότητες, θα βοηθήσει τη χώρα
να κατευθύνει την οικονομία της
προς την ψηφιακή και πράσινη
μετάβαση, στηρίζοντας ταυτόχρο-
να τη δημιουργία θέσεων εργασίας
και την κοινωνική συνοχή.

Το 2023 το ΕΤαΕ στήριξε το εκ-
κολαπτόμενο οικοσύστημα κεφα-
λαίων στην Κύπρο. Η ομάδα που
διορίστηκε για τη διαχείριση του
Κυπριακού Ταμείου Χρηματοδό-
τησης Κεφαλαίου (Cyprus Equity
Fund), του πρώτου ταμείου επι-
χειρηματικού κεφαλαίου της χώρας

με κρατική στήριξη, βρίσκεται επί
του παρόντος στη φάση συγκέν-
τρωσης κεφαλαίων.

Η δέσμευση του ΕΤαΕ για πα-
ροχή 27 εκατ. ευρώ υπεγράφη τον
Σεπτέμβριο του 2023. Η επενδυτική
δραστηριότητα αναμένεται να ξε-
κινήσει το δεύτερο τρίμηνο του
2024, γεγονός που σηματοδοτεί
ένα σημαντικό βήμα προς τη βελ-
τίωση της πρόσβασης σε χρημα-
τοδότηση επιχειρηματικού κινδύ-
νου για νεοφυείς και καινοτόμες
εταιρείες στην Κύπρο.

Εγκαίνια την Παρασκευή
Η πρόεδρος του Ομίλου της Ευ-

ρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων
Nadia Calvi o επισκέφθηκε την
Παρασκευή την Κύπρο για να εγ-
καινιάσει το γραφείο της ΕΤΕπ

στη Λευκωσία και να ανταλλάξει
απόψεις με την κυπριακή ηγεσία
σχετικά με επενδυτικές πρωτο-
βουλίες για την αντιμετώπιση κοι-
νών στόχων πολιτικής, από την
ενέργεια έως τη διαχείριση των
υδάτων, τη βιώσιμη και οικονομικά
προσιτή στέγαση, την ασφάλεια
και την άμυνα και την αντιμετώ-
πιση έκτακτων αναγκών. Οι πρό-
σφατες χρηματοδοτικές συμφωνίες
της ΕΤΕπ στην Κύπρο περιλαμβά-
νουν την υποστήριξη για τον εκ-
συγχρονισμό της διαχείρισης των
υδάτων, των μεταφορών και των
ενεργειακών υποδομών, ενώ οι
κύριες προτεραιότητες για το μέλ-
λον περιλαμβάνουν την προσιτή
στέγαση και τη διευκόλυνση της
πρόσβασης στη χρηματοδότηση
για μικρές επιχειρήσεις.

Επενδύσεις 5,6 δισ.
της ΕΤΕπ στην Κύπρο
από το 1981
Με νέο γραφείο στη Λευκωσία προχώρησε ο Oμιλος, 
με στόχο να ενισχύσει την τοπική παρουσία του στην Κύπρο

<<<<<<

Η νέα χρηματοδότηση
που υπεγράφη το 2023
ήταν η έκτη υψηλότερη
μεταξύ των χωρών 
της ΕΕ ως ποσοστό του
ακαθάριστου εγχώριου
προϊόντος.

Η χρηματοδότηση της Κύπρου με τα 257 εκατ. ευρώ για το 2023 σημείωσε αύξηση 3% σε σύγκριση με το 2022.

Το απόθεμα των δανείων που έχουν
οι Εταιρείες Εξαγοράς Πιστώσεων
ανέρχεται λίγο κάτω από 21 δισε-
κατομμύρια ευρώ, συγκεκριμένα,
20,9 δισ. ευρώ. Τα περισσότερα εξ
αυτών είναι μη εξυπηρετούμενα,
καθώς ποσοστό 94%, ή 19,6 δισε-
κατομμύρια ευρώ, είναι τα λεγόμενα
«κόκκινα». Μόλις 1,3 δισ. ευρώ δα-
νείων εξυπηρετείται, όπως παρου-
σιάζει με επίσημα στοιχεία η Κεν-

τρική Τράπεζα της Κύπρου (ΚΤΚ).
Σύμφωνα με στοιχεία που δη-

μοσίευσε η ΚΤΚ με ημερομηνία
αναφοράς τον Ιούνιο του 2024, τα
9,9 δισ. ευρώ αφορούν φυσικά πρό-
σωπα και τα 9,7 δισ. ευρώ αφορούν
νομικά πρόσωπα. Ειδικότερα, σε
φυσικά πρόσωπα αντιστοιχούν τα
692 εκατ. ευρώ δανείων που εξυ-
πηρετούνται και σε νομικά πρό-
σωπα τα 623 εκατ. ευρώ. Τα συνο-

λικά υπόλοιπα των δανείων είναι
περίπου «μοιρασμένα». Αναλυτι-
κότερα, 10,6 δισ. ευρώ δανείων
έχουν τα φυσικά πρόσωπα και 10,3
δισ. ευρώ τα νομικά. Πέραν των
δανείων που έχουν στην κατοχή
τους οι Εταιρείες Εξαγοράς Πιστώ-
σεων, η Κεντρική δημοσιοποίησε
και το συνολικό απόθεμα των ακι-
νήτων που έχουν στη διάθεσή τους.
Οι Servicers λοιπόν έχουν στην κα-

τοχή τους 7.610 ακίνητα, αγοραίας
αξίας 1,1 δισεκατομμυρίων ευρώ.Τα
ίδια στοιχεία παρουσιάζουν πως,
ο συνολικός αριθμός πιστωτικών
διευκολύνσεων τον Ιούνη του 2024
ανερχόταν σε 73.815.

Τέλος, αξίζει να σημειωθεί ότι
στις τράπεζες τα προβληματικά δά-
νεια ανέρχονται μόλις σε 1,6 δισ.
ευρώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΟΥΓΚΑΛΑΣ

Κατέχουν 20,9 δισ. δάνεια οι Εταιρείες Εξαγοράς Πιστώσεων
<<<<<<

Μόλις 1,3 δισ. ευρώ 
δανείων εξυπηρετεί-
ται και έχουν στην 
κατοχή τους 7.610
ακίνητα.
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ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ 
ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝΑΛΙΣΕΩΝΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΦΑΚ

ΑΙ ΑΣΙΑΣ ΚΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΡΓΓΑ
ΑΛΙΣΕΩΝ

Στα σκαριά μέτρα 
για μετριασμό 
του φόρου εταιρειών
Συντονίζονται αύριο οι εμπλεκόμενοι φορείς και 
θα θέσουν τις προτάσεις τους ενώπιον του ΥΠΟΙΚ

Της ΔΩΡΙΤΑΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ

Γράφουν και σβήνουν αντισταθμι-
στικά μέτρα για τις πολυεθνικές εται-
ρείες που επηρεάζονται από την επι-
βολή φορολογικού συντελεστή ύψους
15% στα κέρδη τους οι επηρεαζό-
μενοι φορείς, προκειμένου να τα θέ-
σουν ενώπιον του υπουργείου Οι-
κονομικών. Όπως πληροφορείται η
«Κ», αύριο συντονίζονται διαδικτυα-
κά οι επηρεαζόμενοι φορείς με στόχο

να συμφωνήσουν στην κατάρτιση
συγκεκριμένων αντισταθμιστικών
μέτρων, τα οποία θα δοθούν στις
κυπριακές εταιρείες που επηρεά-
ζονται από την κοινοτική οδηγία
που ρυθμίζει την επιβολή ενός ελά-
χιστου πραγματικού φορολογικού
συντελεστή ύψους 15%, επί των λο-
γιστικών κερδών των οντοτήτων
που ανήκουν σε ομίλους πολυεθνι-
κών επιχειρήσεων ή εγχώριων ομί-
λων μεγάλης κλίμακας, με ετήσια
ενοποιημένα έσοδα που υπερβαίνουν

τα €750 εκατ. Τα μέτρα που θα συμ-
φωνηθούν πρόκειται να παρουσια-
στούν στην εκτελεστική εξουσία, η
οποία και θα αποφασίσει άμεσα για
το πώς θα προχωρήσει με την πα-
ραχώρησή τους, όπως αναφέρουν
οι ίδιες πληροφορίες. Από μεριάς
του υπουργείου Οικονομικών υπάρ-
χει πρόθεση όπως δοθούν ορισμένα
αντισταθμιστικά μέτρα στις εταιρείες
αυτές που επηρεάζονται από την
οδηγία προκειμένου να μην παρα-
τηρηθεί τάση φυγής τους από την
Κυπριακή Δημοκρατία. Την ίδια ώρα,
ωστόσο, έχει γίνει ξεκάθαρο ότι η
Ολομέλεια θα προχωρήσει στην ψή-
φιση του σχετικού νομοσχεδίου
μέχρι το τέλος του έτους καθώς έχουν
στενέψει τα χρονικά περιθώρια και
η Κυπριακή Δημοκρατία βρίσκεται
ήδη επί παραβάσει. 

Δυο εισηγήσεις
Παρέκκλιση για να τεθεί από το

2026 σε εφαρμογή η οδηγία ζητούν
οι εμπλεκόμενοι φορείς, γεγονός
που όπως σημειώνουν επιτρέπεται
και βάσει των προνοιών της. Αυτό,
τονίζουν, δίνει περιθώριο στις επη-
ρεαζόμενες εταιρείες να προσαρμο-
στούν με τους καινούργιους κανόνες. 

Η δεύτερη εισήγησήτους αφορά
την εισαγωγή ορισμένων αντισταθ-
μιστικών μέτρων έτσι ώστε να υπάρ-
χει αντιστάθμιση των επιπτώσεων
που θα έχουν από τους νέους κανόνες
του πυλώνα 2.

Οι επιπτώσεις του εν λόγω νομο-
σχεδίου, το οποίο αφορά την παγ-
κόσμια συμφωνία που επιτεύχθηκε
σε επίπεδο του Οργανισμού Οικο-
νομικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης
(ΟΟΣΑ) θα ωθήσουν τις επηρεαζό-
μενες εταιρείες να αυξήσουν τις
τιμές τους καθώς χάνουν την αντα-
γωνιστικότητά τους, ανέφερε ο οι-
κονομικός διευθυντής της πολυε-
θνικής εταιρείας πληροφορικής
ASBIS κ. Μάριος Χρήστου στο ένθετο
ΕΠΙΧΕΙΡΕΙΝ στο πλαίσιο της εκπομ-
πής ΔΙΑΣΠΟΡΑ ΕΙΔΗΣΕΩΝ στον
ΣΠΟΡ FM 95.0.

Ευελπιστούμε ότι η κυβέρνηση
θα βρει τον χρόνο και θα ρυθμίσει
την κατάσταση για τις επηρεαζόμε-
νες εταιρείες προτείνοντας μέτρα
τα οποία θα απαλύνουν τις χρεώσεις
που θα έχουν εταιρείες σαν την
ASBIS, επισήμανε ο κ. Χρίστου. Είναι
προς όφελος του κράτους και της
οικονομίας να γίνει αυτό, υποστήριξε,
σημειώνοντας ότι δεν τίθεται ενάντια
στην ψήφισητου νομοσχεδίου, φτά-
νει να γίνει σωστά και να δώσει κάτι
πίσω στις εταιρείες. 

Έσοδα €250 εκατ. 
Το αρμόδιο υπουργείο υπολογίζει

ότι ο δημοσιονομικός αντίκτυπος
αυξημένων κρατικών εσόδων για
το έτος 2026 θα είναι της τάξεως
των €200-250 εκατ. σύμφωνα με
σχετικό υπόμνημα. 

Μάλτα, Λιθουανία, Εσθονία,

Σλοβακία και Λετονία που βρίσκον-
ται στη λίστα των χωρών που ενέ-
κριναν τησυγκεκριμένη νομοθεσία,
εξασφάλισαν εξαίρεση στην εφαρ-
μογή της μέχρι και το 2029, όπως
λέχθηκε κατά την τελευταία συνε-
δρίαση της Βουλής όπου και συ-
ζητήθηκε το ζήτημα.

Ωστόσο, η Κύπρος δεν θα μπο-
ρούσε να εξασφαλίσει αντίστοιχη
εξαίρεση καθώς διατηρεί πέραν των
12 μητρικών οντοτήτων και συγκε-
κριμένο άρθρο στην Οδηγία δεν επι-
τρέπει εξαίρεση σε κράτη-μέλη που
υπερβαίνουν τον αριθμό αυτό στις
μητρικές οντότητες που διατηρούν.

Στενά περιθώρια
Τη σημαντικότητα της έγκαιρης

ψήφισης του εναρμονιστικού νομο-
σχεδίου που ρυθμίζει την επιβολή
ενός ελάχιστου πραγματικού φορο-
λογικού συντελεστή ύψους 15%, επί
των λογιστικών κερδών των οντο-
τήτων που ανήκουν σε ομίλους πο-
λυεθνικών επιχειρήσεων ή εγχώριων
ομίλων μεγάλης κλίμακας, με ετήσια
ενοποιημένα έσοδα που υπερβαίνουν
τα €750 εκατ., πριν από το τέλος
του χρόνου, υπογραμμίζει ο υπουργός
Οικονομικών Μάκης Κεραυνός. Συγ-
κεκριμένα, ο υπουργός Οικονομικών
σε πολυσέλιδο υπόμνημά του προς
τη Βουλή, τονίζει ότι παρότι κατανοεί
τις ανησυχίες των οικείων φορέων

που προκύπτουν από την προτει-
νόμενη θεμελιώδη μεταρρύθμιση
και τις συνέργειές της με το παγκό-
σμιο πολιτικό σκηνικό, εντούτοις
επισημαίνει τη σημαντικότητα έγ-
καιρης ψήφισης του νομοθετήματος
πριν το πέρας του τρέχοντος έτους,
ενόψει των διαδικασιών που έχει
κινήσει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή με
την καταχώρηση προσφυγής στο
Δικαστήριο της ΕΕ, για μη έγκριση
κοινοποίησης μέτρων εναρμόνισης
με την ευρωπαϊκή Οδηγία (ΕΕ)
2022/2523, με σημαντικό αρνητικό
αντίκτυπο για την Κυπριακή Δημο-
κρατία.

«Η απουσία ορθής και έγκαιρης
εναρμόνισης της Κυπριακής Δημο-
κρατίας με την Οδηγία, συνοδεύεται
με τον κίνδυνο διασυρμού του ονό-
ματος της χώρας μας ως φορολο-
γικός παράδεισος, σε μια περίοδο
που γίνονται προσπάθειες για αν-
τιμετώπιση συστάσεων της ΕΕ στα
πλαίσια του Σχεδίου Ανάκαμψης
και Ανθεκτικότητας, για αποσύν-
δεσή μας με τον χαρακτηρισμό ως
δικαιοδοσία επιθετικών φορολογι-
κών πρακτικών», υπογραμμίζει ο
υπουργός Οικονομικών.

Επεσήμανε, επίσης, ότι δεν πρέπει
να αγνοηθούν οι συστημικές επι-
δράσεις που θα επέλθουν στις αξιο-
λογήσεις μας από τους οίκους αξιο-
λόγησης και τυχόν υποβάθμισήμας,

με αντίκτυπο στην ευρύτερη οικο-
νομία. Επισημαίνει ότι παρόλες τις
επιφυλάξεις που είχαν εκφραστεί,
το παγκόσμιο πολιτικό σκηνικό
έφερε σε συμφωνία τις τότε 136 δι-
καιοδοσίες του Περιεκτικού Πλαι-
σίου του ΟΟΣΑ, περιλαμβανόμενων
των ΗΠΑ και όλων των υπόλοιπων
κ-μ της ΕΕ, με επακόλουθο την έκ-
δοση της Ευρωπαϊκής Οδηγίας για
τον Πυλώνα 2 τον Δεκέμβριο του
2022, με όλα τα κράτη-μέλη να κα-
ταλήγουν σε συμφωνία με την πρω-
τοβουλία αυτή.

Σημειώνει ότι το υπουργείο Οι-
κονομικών είχε διαβουλευθεί την
πρόταση Οδηγίας για τον Πυλώνα
2 κατά τις συζητήσεις με την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή, ώστε να μην είναι
υποχρεωτική, ακριβώς όπως έχουν
ισχύ οι αντίστοιχοι παγκόσμιοι κα-
νόνες μέσω της κοινής προσέγγισης,
χωρίς όμως κανένα αποτέλεσμα.

Προσθέτει ότι η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, η οποία δεν έδωσε κανένα
επιπλέον περιθώριο συζήτησης,
επιχειρηματολόγησε με γνώμονα
τη διασφάλιση της εύρυθμης λει-
τουργίας της Ενιαίας Αγοράς μέσω
επιβολής ομοιόμορφων κανόνων
στα κράτη-μέλη, καθότι αυτό θα
σήμαινε διαφεύγοντα έσοδα στην
επικράτεια της ΕΕ και πως δεν υπήρ-
ξε οποιοδήποτε περαιτέρω περιθώ-
ριο συζήτησης.

Δημοσιονομικά έσοδα ύψους 250 εκατ. για το 2026 αναμένεται να έχει το κράτος.

<<<<<<

Δεν τάσσονται 
ενάντια στην ψήφιση 
οι επηρεαζόμενες
εταιρείες, αλλά 
θέλουν να τους δοθεί
και κάτι πίσω.



Ε Λ Λ Α Δ Α Κυριακή 24 Νοεμβρίου 20246 ●  Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η

Με την υποστήριξη των εσόδων 
που υπεραποδίδουν, ο προϋ-
πολογισμός του 2025, που κα-
τατέθηκε στη Βουλή, έχει ως 
πυξίδα του τη δημοσιονομι-
κή πειθαρχία, προβλέποντας 
υψηλά πρωτογενή πλεονάσμα-
τα. Παράλληλα, ενσωματώνει 
τα εξαγγελθέντα από τον Σε-
πτέμβριο μέτρα ελάφρυνσης 
και ενίσχυσης εισοδημάτων, 
ύψους 1,1 δισ., όπως για τη μεί-
ωση των ασφαλιστικών εισφο-
ρών, την κατάργηση του τέλους 
επιτηδεύματος και την αύξη-
ση των μισθών των δημοσίων 
υπαλλήλων. 

Ο ρυθμός ανάπτυξης, πα-
ρά την αναθεώρησή του προς 
τα κάτω, στο 2,2% το 2024 και 
στο 2,3% για το 2025, παρα-
μένει πολύ υψηλότερος του 
αντίστοιχου της Ευρωζώνης, 
που προβλέπεται στο 0,8% και 
1,3% αντιστοίχως. Σε απόλυτα 

μεγέθη, το ΑΕΠ, μετά και την 
αναθεώρησή του από την ΕΛ-
ΣΤΑΤ, εκτιμάται στα 225,197 
δισ. ευρώ το 2023, στα 236,965 
δισ. ευρώ το 2024 και προβλέ-
πεται να φτάσει στα 247,514 
δισ. ευρώ το 2025. Η αύξηση 
των επενδύσεων, αν και επί-
σης αναθεωρημένη προς τα κά-
τω, προβλέπεται 6,7% το 2024 
και 8,4% το 2025. Το υπουργείο 
Εθνικής Οικονομίας εκτιμά μά-
λιστα πως το 2025 θα φτάσουν 
στο 17,5% του ΑΕΠ, έναντι 
20,8% του ΑΕΠ στην Ευρωζώ-
νη. Σύμφωνα με τις εκτιμήσεις 
του, το επενδυτικό κενό θα δι-
αμορφωθεί έτσι στο 3,3% του 
ΑΕΠ, το χαμηλότερο από το 
2010 έως σήμερα.

Οι καθαρές πρωτογενείς 
δαπάνες του προϋπολογισμού 
προβλέπεται να αυξηθούν κα-
τά 3,6%, κάτω από το όριο που 

έχει τεθεί  στην κυβέρνηση, βά-
σει των νέων δημοσιονομικών 
κανόνων της Ε.Ε., για αύξηση 
3,7%. Ωστόσο, οι δαπάνες για 
την υγεία, σύμφωνα με τον προ-
ϋπολογισμό, θα αυξηθούν από 
6,337 δισ. ευρώ σε 7,177 δισ. 
ευρώ, κατά 13,2%. Στο πλαί-
σιο αυτό, το πρωτογενές πλε-
όνασμα προβλέπεται να δια-
μορφωθεί σε 2,5% το 2024 και 
2,4% το 2025, ενώ το συνολικό 
έλλειμμα θα είναι 0,7% του ΑΕΠ 
το 2024 και 0,6% του ΑΕΠ το 

2025. Σημειώνεται ότι ο στόχος 
του προϋπολογισμού 2024 όπως 
και του Προγράμματος Σταθε-
ρότητας τον περασμένο Ιούλιο 
ήταν για πρωτογενές πλεόνα-
σμα 2,1% του ΑΕΠ φέτος, αλ-
λά η καλή πορεία των εσόδων 
οδήγησε στην αναθεώρησή του 
προς τα πάνω. Μάλιστα, η Κο-
μισιόν προέβλεψε πρόσφατα 
πρωτογενές πλεόνασμα 2,9% 
του ΑΕΠ για το 2024.

Σημαντική προβλέπεται και 
η μείωση του δημοσίου χρέους, 

από το 163,9% του ΑΕΠ το 2023 
στο 154% του ΑΕΠ το 2024 και 
στο 147,5% του ΑΕΠ το 2025, 
δηλαδή, κατά 16,5 ποσοστιαίες 
μονάδες σε δύο χρόνια.

Στους κινδύνους που κατα-
γράφει ο προϋπολογισμός, πε-
ριλαμβάνεται το ενδεχόμενο 
κλιμάκωσης των γεωπολιτικών 
κρίσεων στην Ουκρανία και στη 
Μέση Ανατολή, καθώς και η εκ-
δήλωση νέων ακραίων κλιματι-
κών φαινομένων. Αρνητικά θα 
επιδρούσε, επίσης, η διατήρη-
ση περιοριστικής νομισματι-
κής πολιτικής ως αποτέλεσμα 
επίμονου πληθωρισμού και μια 
περιοριστική δημοσιονομική 
πολιτική σε μεγάλες οικονομί-
ες της Ε.Ε.

«Ο προϋπολογισμός του 2025 
αποτυπώνει ότι στην Ελλάδα 
συνδυάζονται αρμονικά η δη-
μοσιονομική σύνεση με την 
ανάπτυξη», δήλωσε ο υπουργός 
Εθνικής Οικονομίας και Οικο-
νομικών Κωστής Χατζηδάκης, 
ενώ ο υφυπουργός Θάνος Πε-
τραλιάς σχολίασε πως «ο προ-
ϋπολογισμός του 2025 δεν έχει 
καμία σχέση με του 2019 ή του 
2020, καθώς βρίσκει μια χώρα 
ανεξάρτητη, χωρίς εποπτεία, με 
υγιή δημοσιονομικά, πολύ μι-
κρότερο χρέος και με υψηλότε-
ρο κατά 62 δισ. ευρώ ή 34% σε 
σχέση με το 2019 ΑΕΠ».

Υπερέσοδα ύψους 2,49 δισ. ευρώ 
σε σύγκριση με το 2024 προ-
βλέπει ο κρατικός προϋπολογι-
σμός που κατατέθηκε χθες στη 
Βουλή για το 2025. Η αύξηση 
των εσόδων είναι αποτέλεσμα 
αφενός της μεγέθυνσης της ελ-
ληνικής οικονομίας, αφετέρου 
των αυξήσεων των αποδοχών 
στον δημόσιο τομέα και στους 
συνταξιούχους, αλλά και στον 
ιδιωτικό τομέα, και προφανώς 
στα έσοδα του τουρισμού. Πα-
ράλληλα, η αδυναμία αντιμετώ-
πισης της ακρίβειας θα οδηγή-
σει σε επιπλέον έσοδα από τον 
ΦΠΑ και τους ειδικούς φόρους 
κατανάλωσης.

Ουσιαστικά και το επόμενο 
έτος αναμένεται να επαναλη-
φθεί η αύξηση των δημοσίων 
εσόδων χωρίς την επιβολή νέ-
ων φόρων, τα οποία θα φθά-
σουν στα 69,2 δισ. ευρώ έναντι 
66,71 δισ. ευρώ το 2024. Πά-
ντως για το 2025 δεν υπάρχει 
πρόβλεψη για έσοδα από την 
καταπολέμηση της φοροδιαφυ-
γής, παρά το γεγονός ότι από 
τον Ιανουάριο του 2025 οι δη-
λώσεις ΦΠΑ για επαγγελματίες 
και επιχειρήσεις θα είναι κλει-
δωμένες, χωρίς τη δυνατότητα 
αποκλίσεων τόσο ως προς τα 
έσοδα όσο και προς τα έξοδα. 
Επίσης, χιλιάδες φορολογούμε-

νοι θα κληθούν να πληρώσουν 
επιπλέον φόρους, καθώς για τα 
επιπλέον εισοδήματα που θα ει-
σπράξουν (από το ∆ημόσιο, τις 
συντάξεις και γενικότερα την 
αύξηση των αποδοχών τους) 
θα φορολογηθούν με υψηλό-

τερους συντελεστές (αλλάζουν 
φορολογικό κλιμάκιο).

Οπως προκύπτει από την 
εισηγητική έκθεση, τα έσο-
δα από φόρους αναμένεται να 
ανέλθουν στο ύψος των 69,203 
δισ. ευρώ, αυξημένα κατά 2,49 
δισ. ευρώ ή 3,7% έναντι του 
2024. Ειδικότερα:
1. Τα έσοδα από φόρους επί 
αγαθών και υπηρεσιών προ-
βλέπεται να ανέλθουν στο πο-
σό των 38,019 δισ. ευρώ, αυ-
ξημένα κατά 1,609 δισ. ευρώ 
έναντι του 2024.
2. Τα έσοδα από τον φόρο εισο-
δήματος αναμένεται να ανέλ-
θουν στο ποσό των 25,212 δισ. 
ευρώ, αυξημένα κατά 1 δισ. ευ-
ρώ ή 4,2% έναντι του 2024.

Τα έσοδα του 2024 
Η αλλαγή του τρόπου φορο-

λόγησης των επαγγελματιών, οι 
υψηλότερες αμοιβές για δημο-
σίους υπαλλήλους, συνταξιού-
χους και μισθωτούς του ιδιω-
τικού τομέα και η προσπάθεια 
περιορισμού της φοροδιαφυγής 
πρόσθεσαν 3,75 δισ. ευρώ στα 
κρατικά ταμεία. Μάλιστα το πο-
σό αυτό είναι αυξημένο κατά 
462 εκατ. ευρώ από αυτό που 
προέβλεπε το προσχέδιο του 
προϋπολογισμού που κατατέ-
θηκε πριν από ένα μήνα στη 
Βουλή. Από τα 3,75 δισ. επι-
πλέον έσοδα, τα μισά σχεδόν, 

ή διαφορετικά 1,8 δισ. ευρώ, 
προέρχονται από τον περιο-
ρισμό της φοροδιαφυγής και 
είναι «πιστοποιημένα», σύμ-
φωνα με κυβερνητικές πηγές. 
Η αύξηση συνολικά των εσό-
δων το 2024 οφείλεται κυρίως:
α) Στη μείωση της φοροδια-
φυγής κατά 1,8 δισ. ευρώ. Συ-
γκεκριμένα, τα επιπλέον έσοδα 
προήλθαν από τη διασύνδε-
ση των POS με τις ταμειακές 
μηχανές, την ανάπτυξη ση-
μαντικών ψηφιακών εργαλεί-
ων (υποχρεωτική διαβίβαση 
στοιχείων εσόδων και εξόδων 
μέσω myDATA, ψηφιακό τιμο-
λόγιο κ.ά.), τη διεύρυνση των 
ηλεκτρονικών πληρωμών, κα-
θώς και άλλες παρεμβάσεις 
που εφαρμόστηκαν το περυ-
σινό έτος και οδήγησαν στον 
περιορισμό της φοροδιαφυγής.
β) Στην αύξηση των αμοιβών, 
γεγονός που επηρεάζει κυρίως 
τα έσοδα από τον φόρο εισο-
δήματος φυσικών προσώπων 
(αύξηση κατά 1,03 δισ. ευρώ).
γ) Στον ΦΠΑ, όπου τα έσοδα 
αναμένεται να ξεπεράσουν τον 
στόχο που είχε τεθεί κατά 962 
εκατ. ευρώ.
δ) Στα έσοδα από τον φόρο ει-
σοδήματος νομικών προσώ-
πων, που εκτιμώνται στο ποσό 
των 7,852 δισ. ευρώ, αυξημένα 
κατά 1,156 δισ. ευρώ από τον 
στόχο που είχε τεθεί.
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Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Ανάπτυξη 2,3% και πρωτογενές
πλεόνασμα 2,4% το 2025

Αύξηση εσόδων στα 69,2 δισ. ευρώ

Ο νέος προϋπολογισμός έχει ως πυξίδα του τη δημοσιονομική πειθαρχία

Τα έσοδα από φόρους επί αγα-
θών και υπηρεσιών προβλέπεται 
να ανέλθουν το 2025 στο ποσό των 
38,019 δισ. ευρώ.

Του ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Το υπουργείο 
Εθνικής Οικονομίας 
εκτιμά πως οι επενδύ-
σεις θα φτάσουν 
στο 17,5% του ΑΕΠ, 
έναντι 20,8% του ΑΕΠ 
στην Ευρωζώνη.

Στο 2,4% φαίνεται πως θα κλειδώσει η αύξηση των συντάξεων για 
το 2025, όπως φωτογραφίζεται στο τελικό κείμενο του προϋπολο-
γισμού, που προβλέπει για το τρέχον έτος, ανάπτυξη 2,2% και πλη-
θωρισμό 2,7%. Οι νέες συντάξεις Ιανουαρίου θα δοθούν κοντά στα 
Χριστούγεννα, με το υπουργείο Εργασίας να εκτιμά ότι πραγματι-
κές αυξήσεις θα δουν περίπου 1,8 εκατ. συνταξιούχοι, ενώ περίπου 
700.000 που θα διατηρήσουν για μία ακόμη χρονιά προσωπική δι-
αφορά υψηλότερη των 10 ευρώ θα λάβουν στις 20 ∆εκεμβρίου το 
σχετικό επίδομα (100-200 ευρώ ανάλογα με το ύψος της σύνταξης). 
Με βάση την αύξηση 2,4%, η εθνική σύνταξη θα διαμορφωθεί στα 
436,3 ευρώ, από 426,17 ευρώ που είναι σήμερα, η βασική σύνταξη 
του πρώην ΟΓΑ θα ανέλθει στα 409,12 ευρώ (από 399,54 ευρώ σή-
μερα), ενώ σε 5.252 ευρώ αναμένεται να αυξηθεί το ανώτατο όριο 
για τις κύριες συντάξεις, από 5.114 ευρώ που είναι σήμερα. Σε ό,τι 
αφορά τη νέα κλίματα της ΕΑΣ, από την 1.1.2025 δεν θα εκκινεί από 
τα 1.400 ευρώ, αλλά από τα 1.434 ευρώ, αφού θα έχει ενσωματώ-
σει την αύξηση κατά 2,4%.

 Ενίσχυση συντάξεων κατά 2,4%

Η ενίσχυσή τους 
σε σχέση με φέτος 
(66,71 δισ.) εκτιμάται 
στα 2,49 δισ. ευρώ.

ΙΝ
ΤΙ

Μ
Ε

Mόνιμες δημοσιονομικές παρεμ-
βάσεις για το 2025 περιλαμβάνει 
το οριστικό κείμενο του κρατικού 
προϋπολογισμού που κατατέθηκε 
στη Βουλή. Τα νέα μέτρα ανέρχο-
νται στο ποσό του 1,1 δισ. ευρώ και 
εστιάζουν στη στήριξη του διαθέ-
σιμου εισοδήματος, στην ενίσχυση 
των επενδύσεων και της καινοτο-
μίας, στην αντιμετώπιση του δη-
μογραφικού και του στεγαστικού 
ζητήματος, καθώς και στην αντι-
μετώπιση των προκλήσεων της 
κλιματικής αλλαγής. Προβλέπο-
νται, μεταξύ άλλων, μείωση των 
ασφαλιστικών εισφορών κατά μία 
ποσοστιαία μονάδα, κατάργηση 
του τέλους επιτηδεύματος, φοροα-
παλλαγές για κλειστά διαμερίσμα-
τα, μείωση του ΕΝΦΙΑ για όσους 
ασφαλίζουν τα ακίνητά τους κ.λπ. 
Συγκεκριμένα περιλαμβάνονται τα 
εξής μέτρα: 
• Μείωση από 1.1.2025 κατά μία 
ποσοστιαία μονάδα των ασφαλιστι-
κών εισφορών. Ειδικότερα, η μείω-
ση αυτή αναλύεται σε μείωση 0,5% 
στις εισφορές των εργαζομένων και 
0,5% στις εργοδοτικές εισφορές κλά-
δου υγείας, με το ετήσιο καθαρό κό-
στος για το 2025 να ανέρχεται σε 
440 εκατ. ευρώ.  
• Κατάργηση από 1.1.2025 του τέ-
λους επιτηδεύματος στους ελεύθε-
ρους επαγγελματίες, σε συνέχεια της 
μείωσης κατά 50% το 2024, με κό-
στος 113 εκατ. ευρώ για το 2024 και 
238 εκατ. ευρώ για το 2025.  
• Επέκταση της επιστροφής του 
ΕΦΚ στο αγροτικό πετρέλαιο για το 
2024 και μονιμοποίησή της από το 

2025 με νέο σύστημα το οποίο βα-
σίζεται στην πραγματική κατανάλω-
ση, με κόστος 82 εκατ. ευρώ για το 
2024 και 100 εκατ. ευρώ για το 2025.  
• Αύξηση των συντάξεων με βάση 
τον ρυθμό μεταβολής του πληθω-
ρισμού και του ΑΕΠ, με κόστος 424 
εκατ. ευρώ για το 2024 και επιπλέον 
401 εκατ. ευρώ για το 2025.  
•  Από τον Απρίλιο του 2025 θα 
πραγματοποιηθεί νέα αύξηση στους 
βασικούς μισθούς όλων των δημο-
σίων υπαλλήλων, έτσι ώστε ο εισα-
γωγικός μισθός στο ∆ημόσιο να μην 
υπολείπεται του επιπέδου του κατώ-
τατου μισθού του ιδιωτικού τομέα. 
Το μεικτό κόστος της νέας παρέμ-
βασης για το 2025 εκτιμάται κατ’ 
αρχήν σε 143 εκατ. ευρώ περίπου. 
Ωστόσο σημειώνεται ότι το τελικό 
κόστος θα εξαρτηθεί από την τελι-
κή αύξηση του κατώτατου μισθού.   
• Από 1.1.2025 θεσπίζεται η αυτοτε-
λής φορολόγηση της αποζημίωσης 
των εφημεριών των γιατρών του 
ΕΣΥ με συντελεστή 22%, με κόστος 
40 εκατ. ευρώ. 
• Αύξηση από 1.1.2025 της αποζη-
μίωσης για τη νυχτερινή απασχό-
ληση του ένστολου προσωπικού, 
με κόστος 25 εκατ. ευρώ. 
• Εκτακτη οικονομική ενίσχυση σε 
1,9 εκατ. δικαιούχους. Πριν από τα 
Χριστούγεννα αναμένεται η κατα-
βολή της έκτακτης οικονομικής ενί-
σχυσης σε συνταξιούχους που δεν 
θα δουν αύξηση στη σύνταξή τους 
λόγω προσωπικής διαφοράς αλλά 
και σειρά ακόμη επιδομάτων, όπως 
το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα.  

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ   

Αρκετά πιο αισιόδοξες είναι οι προ-
βλέψεις της UBS για την Ελλάδα 
σε σχέση με αυτές της ελληνικής 
κυβέρνησης. Ο επενδυτικός οίκος 
βλέπει ταχεία αποκλιμάκωση του 
χρέους στο 140% του ΑΕΠ ήδη από 
2026 και τοποθετεί την ανάπτυξη 
στο 2,5% φέτος και στο 2,8% το 
2025, ενώ για το 2026 η εκτίμησή 
του κινείται στο 2,3%. Οπως τονίζει, 
είναι πολύ θετικός για το ελληνικό 
story κυρίως χάρη στην απορρόφη-
ση των κεφαλαίων του Ταμείου Ανά-
καμψης αλλά και του πιο εύρωστου 
καταναλωτικού περιβάλλοντος, ενώ 
εκτιμά πως η κυβέρνηση θα πετύ-
χει «άνετα» τους δημοσιονομικούς 
στόχους.  Ειδικότερα, η UBS πιστεύ-
ει ότι η ανάπτυξη φέτος θα κινηθεί 
στο 2,5% έναντι 2,2% που προβλέπει 
η κυβέρνηση, καθώς θα υποστηρι-
χθεί από τον πολύ ισχυρό εταιρικό 
πιστωτικό κύκλο, την αναμενόμενη 
ανάκαμψη στον τουρισμό μετά το 
καλοκαίρι και τα περαιτέρω κέρδη 
στην αγορά εργασίας. Για τα επόμε-
να δύο χρόνια η UBS πιστεύει ότι η 
ανάπτυξη θα στηριχθεί ακόμη περισ-
σότερο από τη διάθεση των κεφα-
λαίων του Ταμείου Ανάκαμψης, που 
αναμένεται να εκτιναχθούν στο 4% 
του ΑΕΠ το 2025 και στο 4,6% του 
ΑΕΠ το 2026. Αυτό θα επιτρέψει στις 
πάγιες επενδύσεις να αυξηθούν κατά 
8,5% κατά μέσον όρο τη διετία, από 

5% το 2023-2024. Αναμένει επίσης 
ότι η πιστωτική επέκταση θα σημει-
ώσει σαφέστερη πρόοδο τα επόμε-
να δύο χρόνια και θα αυξηθεί κατά 
7,5%. Εκτός από τις επενδύσεις, η 
UBS προβλέπει ότι η κατανάλωση 
των νοικοκυριών επίσης θα επωφε-
ληθεί από την αύξηση των θέσεων 
εργασίας (1% η μέση αύξηση της 
απασχόλησης) και το υψηλότερο 
πραγματικό εισόδημα που ενισχύ-
εται από τη μείωση κατά 1% των 
ασφαλιστικών εισφορών, την αύξη-
ση των συντάξεων κατά 0,2% του 
ΑΕΠ και την αναμενόμενη αύξηση 
κατά 5% στον κατώτατο μισθό από 
τον Απρίλιο του 2025. Ο ελβετικός 
οίκος δεν βλέπει εμπόδια στην ανά-
πτυξη που να σχετίζονται με τη δη-
μοσιονομική εξυγίανση, καθώς το 
πρωτογενές πλεόνασμα έχει ήδη 
σταθεροποιηθεί σε καλά επίπεδα 
και η κυβέρνηση βρίσκεται σε καλό 
δρόμο για την επίτευξη του στόχου 
του 2,5% του ΑΕΠ για το 2025 και 
του 2,4% του ΑΕΠ για το 2026. Εξάλ-
λου, όπως αναφέρει, στο 10μηνο 
του 2024 το πρωτογενές πλεόνασμα 
έφθασε στα 13,5 δισ. ξεπερνώντας 
τον στόχο των 4,7 δισ., ενώ τα φορο-
λογικά έσοδα αναθεωρήθηκαν υψη-
λότερα. Σε αυτό το πλαίσιο, η UBS 
προβλέπει ότι το χρέος θα μειωθεί 
ταχύτερα από τις εκτιμήσεις και από 
το 152% του ΑΕΠ φέτος θα φθάσει 
στο 146% του ΑΕΠ το 2025 και στο 
140% του ΑΕΠ το 2026.

Μειώνονται κατά μία
ποσοστιαία μονάδα
οι ασφαλιστικές εισφορές

Γρήγορη αποκλιμάκωση
χρέους στο 140% του ΑΕΠ
το 2026 βλέπει η UBS      
Της ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ ΚΟΥΡΤΑΛΗ  
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Θέμα μείωσης του ΦΠΑ έστω 
στον μέσο όρο της Ε.Ε. ή σε 
κάποιες βασικές κατηγορίες 
τροφίμων θέτουν οι αλυσίδες 
σούπερ μάρκετ Ελλάδας ως 
ένα μέσο για την αποκλιμά-
κωση του πληθωρισμού. Αν 
και ο κλάδος αναγνωρίζει ότι 
τα δημοσιονομικά περιθώρια 
είναι περιορισμένα, την ίδια 
ώρα υποστηρίζει ότι αφενός οι 
τιμές σε βασικά είδη, ακόμη 
και αν υποχωρήσουν, δεν θα 
επανέλθουν στα προ τριετίας 
επίπεδα, αφετέρου η διατήρη-
ση μέτρων όπως το πλαφόν 
στο περιθώριο κέρδους ή το 
«καλάθι του νοικοκυριού», δι-
ατήρηση που έχει προαναγγεί-
λει ο υπουργός Ανάπτυξης Τά-
κης Θεοδωρικάκος, έχουν τα 
αντίθετα από τα επιδιωκόμενα 
αποτελέσματα, καθώς εμποδί-
ζουν τον ανταγωνισμό. Την 
ίδια ώρα, οι αλυσίδες σούπερ 
μάρκετ εμφανίζονται ανήσυ-
χες για την επικείμενη εφαρ-
μογή του «Κώδικα δεοντολογί-
ας για ανακοινώσεις μείωσης 
τιμής», ο οποίος έχει ως κε-
ντρικό στόχο την καταπολέ-
μηση των πλασματικών, πα-
ραπλανητικών προσφορών, 
και ζητούν την ύπαρξη μετα-
βατικής περιόδου.

«Ανάμεσα στη μείωση του 
ΦΠΑ και στη δημοσιονομική 
ισορροπία, σημαντικότερη εί-
ναι η δημοσιονομική ισορρο-
πία. Ωστόσο, έχουμε από τα 
χαμηλότερα εισοδήματα στην 
Ευρώπη και από τους υψηλό-
τερους συντελεστές ΦΠΑ. Αυ-

τό δεν είναι διατηρήσιμο τα 
επόμενα χρόνια. Επηρεάζει 
το βιοτικό και το επενδυτικό 
επίπεδο της χώρας. Η κυβέρ-
νηση οφείλει να μειώσει τον 
ΦΠΑ στον μέσο όρο της Ε.Ε.», 
δήλωσε χαρακτηριστικά χθες, 
στη διάρκεια συνέντευξης Τύ-
που, ο γενικός διευθυντής της 
Ενωσης Σούπερ Μάρκετ Ελλά-
δας (ΕΣΕ) Απόστολος Πεταλάς, 
με τον πρόεδρο της ΕΣΕ και 
επικεφαλής της ΜΕΤΡΟ ΑΕ-
ΒΕ Αριστοτέλη Παντελιάδη να 
προσθέτει ότι «θα μπορούσε 
να μειωθεί ο ΦΠΑ έστω σε κά-
ποιες κατηγορίες». Ο ίδιος, μά-
λιστα, ανέφερε το παράδειγμα 
της Κύπρου, η κυβέρνηση της 
οποίας επανέφερε το μέτρο του 
μηδενικού συντελεστή ΦΠΑ 

σε συγκεκριμένες κατηγορίες 
προϊόντων.

Αν και το 2025 δεν αναμέ-
νονται γενικευμένες και μεγά-
λες ανατιμήσεις –τουλάχιστον 
με βάση τους τιμοκαταλόγους 
που έχουν στείλει μέχρι τώ-
ρα οι προμηθευτές στους λια-
νεμπόρους–, οι τιμές θα πα-
ραμείνουν σε υψηλά επίπεδα. 
«Οι τιμές στα τρόφιμα έχουν 
σταματήσει να ανεβαίνουν. 
Ομως τα τρία τελευταία χρό-
νια ανέβηκαν πολύ και σταθε-
ροποιήθηκαν σε υψηλά επίπε-
δα. Οι τιμές στο σύνολό τους 
δεν πρόκειται να γυρίσουν στα 
προ τριετίας επίπεδα», τόνι-
σε ο κ. Παντελιάδης και συνέ-
χισε: «Η λύση είναι η αύξηση 
των μισθών. Οι μισθοί θα αυ-

ξάνονται πιο γρήγορα από τον 
πληθωρισμό, τουλάχιστον τον 
πληθωρισμό τροφίμων. Ομως 
η αύξηση των μισθών πρέπει 
να συνοδεύεται από αύξηση 
της παραγωγικότητας, η οποία 
απαιτεί και επενδύσεις».

Από την πλευρά του ο κ. 
Πεταλάς, αναφερόμενος στον 
«Κώδικα δεοντολογίας για ανα-
κοινώσεις μείωσης τιμής» υπο-
στήριξε ότι «εάν δεν εφαρμο-
στεί σωστά, τότε θα προκληθεί 
σοκ στον καταναλωτή, ενώ θα 
ενισχυθεί ο πληθωρισμός, κα-
θώς κάποιες προσφορές δεν θα 
μπορέσουν να υλοποιηθούν». 
Πρόσθεσε δε ότι το πλαφόν 
στο περιθώριο μεικτού κέρ-
δους, μέτρο το οποίο συγκε-
ντρώνει τα περισσότερα πυρά 
από τις επιχειρήσεις σούπερ 
μάρκετ, αντιβαίνει στον κώ-
δικα. 

Αν και στόχος της κυβέρνη-
σης είναι ο κώδικας να εφαρ-
μοστεί μέσα στο πρώτο δίμηνο 
του 2025, ο κ. Πεταλάς εκτί-
μησε ότι η ελληνική αγορά θα 
έχει συμμορφωθεί μέχρι τον 
Ιούνιο.

Τέλος, αν και ο κ. Παντε-
λιάδης εκτίμησε ότι στην πα-
ρούσα φάση δεν υπάρχουν 
«κρυμμένες βόμβες όπως αυ-
τή του Μαρινόπουλου ή του 
Βερόπουλου», όπως χαρακτη-
ριστικά δήλωσε, η συμπίεση 
των περιθωρίων κέρδους θα 
ωθήσει τον κλάδο σε περαιτέ-
ρω συγκέντρωση. Σημειώνεται 
ότι το καθαρό περιθώριο προ 
φόρων στον κλάδο διαμορφώ-
θηκε το 2023 σε 1,80% έναντι 
1,47% το 2022.

Βασικά μεγέθη κλάδου σούπερ μάρκετ

ΠΟΣΑ ΣΕ ΕΚΑΤ. ΕΥΡΩ

Κύκλος εργασιών 

Συνολικά αποτελέσματα 
εκμετάλλευσης

Συνολικές δαπάνες

Εμπορικές υποχρεώσεις

Σύνολο τραπεζικών 
υποχρεώσεων

Καθαρά αποτελέσματα 
εκμετάλλευσης προ φόρων

12.237

3.283

2.827

2.773

1.548

220,49

10,12%

11,01%

6,46%

4,98%

6,33%

32,51%

2023 2022-23
ΜΕΤΑΒΟΛΗ

ΠΗΓΗ: Ενωση Σούπερ Μάρκετ Ελλάδας 

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Μνημόνιο συνεργασίας με την 
JPMorgan Asset Management 
(JPMAM) υπέγραψε η Eurobank 
με στόχο τη διεύρυνση των 
επενδυτικών επιλογών που προ-
σφέρει στους πελάτες της με την 
εισαγωγή, ενσωμάτωση και δια-
νομή νέων εναλλακτικών λύσε-
ων. Οπως σημειώνεται σε ανα-
κοίνωση του ελληνικού ομίλου, 
«η συνεργασία στοχεύει στην 
προώθηση μιας νέας εταιρικής 
σχέσης που θα συνδυάζει την 
περιφερειακή δυναμική παρου-
σία της Eurobank με την παγκό-
σμια επενδυτική τεχνογνωσία 
της JPMAM και την παροχή δι-
αφοροποιημένων επενδυτικών 
προτάσεων και λύσεων στους 
πελάτες της Eurobank».   

Η συνεργασία θα επικεντρω-
θεί στην ενίσχυση των βασικών 
επενδυτικών προτάσεων της 
Eurobank, τόσο των πρότυπων 
χαρτοφυλακίων όσο και των βα-
σικών διεθνών κατηγοριών πε-
ριουσιακών στοιχείων.   

Ο κ. Κρίστοφ Μπεργκουάιλερ, 
επικεφαλής Αμοιβαίων Κεφαλαί-
ων Κεντρικής Ευρώπης στην 
JPMorgan Asset Management, 
τόνισε ότι «υποστηρίζουμε και 
εμβαθύνουμε τη σχέση μας με 
τη Eurobank, καθώς εξελίσσει 
το επιχειρηματικό της μοντέλο».  
Από την πλευρά της Eurobank 
o γενικός διευθυντής και επικε-
φαλής Wealth Management του 
ομίλου Θεοφάνης Μυλωνάς ση-
μειώνει ότι «η συνεργασία απο-
τελεί άλλο ένα σημαντικό βήμα 
για την αναβάθμιση και επέκτα-
ση των επενδυτικών επιλογών 
και λύσεων που προσφέρουμε 
στους πελάτες μας για τη διαχεί-
ριση των χαρτοφυλακίων τους».    

Σημειώνεται ότι η Eurobank 

είναι η μοναδική ελληνική τρά-
πεζα με σημαντική διεθνή πα-
ρουσία σε Βουλγαρία, Λουξεμ-
βούργο, Λονδίνο και Κύπρο, 
όπου οι πρόσφατες στρατηγι-
κές κινήσεις για την πλήρη ενο-
ποίηση της Ελληνικής Τράπεζας, 
μετά την απόκτηση πλειοψηφι-
κής συμμετοχής, διευκολύνουν 
τη διεύρυνση των στρατηγικών 
στόχων στην ευρύτερη περιοχή. 
Οι δραστηριότητες στο εξωτε-
ρικό συνεισφέρουν κατά 43,5% 
στην κερδοφορία του ομίλου, 

όπως αποτυπώθηκε στα πρό-
σφατα αποτελέσματα 9μήνου, 
και ο στόχος είναι η συνεισφορά 
των διεθνών δραστηριοτήτων 
να ανέλθει στο 50% τα επόμενα 
χρόνια. Η ισχυρή παρουσία του 
ομίλου στο εξωτερικό διευκολύ-
νει τη Eurobank να εδραιωθεί 
ως βασικός περιφερειακός τρα-
πεζικός όμιλος με έμφαση στην 
ανάπτυξη των εργασιών του το-
μέα διαχείρισης πλούτου, όπου 
στο γ΄ τρίμηνο καταγράφηκε 
άνοδος 34% στα υπό διαχείριση 
κεφάλαια σε σχέση με το ίδιο 
διάστημα του 2023, ενώ αντί-
στοιχα στον τομέα του private 
banking υπήρξε άνοδος 20%, 
με τα υπό διαχείριση κεφάλαια 
να ανέρχονται συνολικά σε 12,8 
δισ. ευρώ.   

Συνεργασία Eurobank
με JPMorgan για
διαχείριση κεφαλαίων    

Μείωση ΦΠΑ σε τρόφιμα ζητούν
οι αλυσίδες σούπερ μάρκετ
Οι τιμές, ακόμα και αν υποχωρήσουν, δεν θα επανέλθουν στα προ τριετίας επίπεδα 

Η συνεργασία
θα επικεντρωθεί
στην ενίσχυση
των βασικών επενδυτι-
κών προτάσεων
της Eurobank.   
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Σ
τα ΝΕΑ (7-8 Σεπτεμβρίου 
2024) διάβασα το ρεπορτάζ 
του Ηλία Γεωργάκη με τίτλο: 

«Κοινωνικά επιδόματα - Με προ-
πληρωμένη κάρτα από το 2025» 
και υπότιτλο: «Στους δικαιούχους 
θα πιστώνεται το μισό επίδομα με 
το οποίο θα μπορούν να κάνουν 
τις αγορές τους, ενώ το υπόλοιπο 
50% θα μπαίνει σε χρήματα στον 
τραπεζικό λογαριασμό τους». Το ρε-
πορτάζ δίνει λεπτομέρειες και τα 
πλεονεκτήματα του μέτρου, αλ-
λά αυτό που έχει σημασία δίνε-
ται περιληπτικά στον υπότιτλο. 

Είμαι βέβαιος ότι θα σκέ-
φτεστε ότι το μέτρο είναι σω-
στό, αποτελεσματικό και παρέχει 
μεγαλύτερη διαφάνεια. Σωστά; 
Βεβαίως. Να όμως που χρειάστη-
καν 12 ολόκληρα χρόνια για να 
κάνουμε το αυτονόητο. Αυτά 
παθαίνουμε, αφού για κάποιον 
περίεργο λόγο έχουμε πιστέψει 
ότι είμαστε ο εξυπνότερος λαός 
του κόσμου και δεν μπορούμε 
να αντιγράφουμε άλλους λαούς 
διότι εμείς σαν εξυπνότεροι τα 
κάνουμε πάντοτε καλύτερα! 

Εξηγούμαι. Πριν από 12 
χρόνια και κάτι βδομάδες, στις 
12 Αυγούστου 2012,  έγραψα στη 
στήλη αυτή ένα σημείωμα με 
τίτλο: «Τα προνοιακά επιδόμα-
τα» το οποίο σας παραθέτω αυ-
τούσιο, για να διαπιστώσετε ότι 
όλα μπορούν να γίνουν, αλλά πι-
στεύω ότι είναι πολλοί που δεν 
θέλουν να βάλουν τάξη.

«Παρακολουθώ στον Τύπο 
την καθ’ όλα αξιέπαινη προσπά-
θεια του νέου υπουργού Εργασίας 
κ. Βρούτση στην αντιμετώπιση 
των παράνομων συντάξεων και των 
“μαϊμού” προνοιακών επιδομάτων. 
Με έχει εντυπωσιάσει η αποφασι-
στικότητα που δείχνει και πραγ-
ματικά εύχομαι να επιτύχει στο 
δύσκολο αυτό έργο.

Εχω ξαναγράψει για το θέ-
μα αυτό στην “Καθημερινή” 
της 24ης Απριλίου 2012 με τίτ-
λο “«Μαϊμού» ανάπηροι και δι-
αφθορά”, αλλά με το σημερινό κεί-
μενο θέλω να δώσω μια πολύ πιο 
πρακτική διάσταση του θέματος. 
Προσωπικά πιστεύω ότι η λήψη 
σύνταξης ή προνοιακού επιδόμα-
τος χωρίς αυτό να το δικαιούται 
κάποιος, ισοδυναμεί με κλοπή. Εί-
ναι, ίσως, πράξη χειρότερη από τη 
φοροαποφυγή ή τη φοροδιαφυ-
γή. Κάποιος που φοροδιαφεύγει 

μπορεί να ισχυριστεί (χωρίς αυτό 
να σημαίνει ότι είναι σωστό) ότι 
“γιατί να πληρώνω εγώ τους φό-
ρους μου και να τα τρώνε οι άλλοι 
που δεν τα δικαιούνται”. Την έχω 
ακούσει επανειλημμένα αυτή τη 
δικαιολογία, χωρίς φυσικά να την 
υιοθετώ. Αντίθετα αυτός ο οποίος 
εν γνώσει του παίρνει κάποιο επί-
δομα χωρίς να το δικαιούται δεν 
έχει απολύτως καμία δικαιολογία. 
Είναι κλοπή και σαν κλοπή πρέπει 
να αντιμετωπίζεται.

Το φαινόμενο δεν είναι φυσι-
κά μόνο ελληνικό. Παντού υπάρ-
χουν παρόμοιες καταστάσεις. Η 
αντιμετώπισή τους όμως είναι δι-
αφορετική και πιο αποτελεσμα-
τική. Αξίζει να δούμε μερικές τέ-
τοιες περιπτώσεις. Ξεκινώ με την 
πιο πρόσφατη που βρήκα στον δι-
εθνή Τύπο. 

Νότιος Αφρική. Από τον 
Μάρτιο του 2012 το αντίστοιχο 
ΙΚΑ (South Africa Social Security 
Agency - SASSA) σε συνεργασία με 
τη MasterCard, μια εταιρεία τεχνο-
λογίας-πληροφορικής και μια τρά-
πεζα εξέδωσε περισσότερες από 2,5 
εκατ. κάρτες για τους δικαιούχους 
προνοιακών επιδομάτων. Στις κάρ-
τες χρησιμοποιούνται βιομετρικά 
στοιχεία για την καταπολέμηση της 
απάτης και  την ταυτοποίηση των 
δικαιούχων με τη χρήση δακτυ-
λικών αποτυπωμάτων και άλλων 
προσωπικών στοιχείων. Το νέο αυ-
τό σύστημα περιορίζει σημαντικά 
το διαχειριστικό κόστος του SASSA 
σε $2 ανά επίδομα επιτυγχάνοντας 
οικονομία που κυμαίνεται μεταξύ 
37%-53%. Μόνο το διαχειριστικό 
όφελος είναι της τάξεως των $375 
εκατομμυρίων για τα επόμενα 5 
χρόνια. Το κρίσιμο σημείο είναι 
τα βιομετρικά στοιχεία: δακτυλικά 
αποτυπώματα και άλλα προσωπικά 
στοιχεία για την εξασφάλιση της 
ταυτοπροσωπίας.

Ηνωμένες Πολιτείες Αμε-
ρικής.  Από τον Ιανουάριο του 
2008, το US Treasury Department, 
σε συνεργασία με μια τράπεζα ξε-
κίνησε τη διάθεση των επιδομά-
των κοινωνικής ασφάλισης μέ-
σω προπληρωμένων χρεωστικών 
καρτών. Η πρόθεση είναι όλα τα 
επιδόματα να πληρώνονται μέσω 
καρτών ώστε η χρήση των επιδο-
μάτων αυτών να καταγράφεται 
και να αφήνει ίχνη για περαιτέρω 
διερεύνηση. Αξίζει να σημειωθεί 
ότι στους πλημμυροπαθείς του 

τυφώνα Κατρίνα το 2005, όλα τα 
επιδόματα δόθηκαν σε προπλη-
ρωμένες χρεωστικές κάρτες. Το 
ίδιο συνέβη και στους πλημμυ-
ροπαθείς του Πακιστάν το 2008. 
Για την ιστορία αναφέρω ότι στο 
Ηνωμένο Βασίλειο όλες οι πληρω-
μές που έχουν σχέση με την κοι-
νωνική ασφάλιση γίνονται από το 
2003 μέσω λογαριασμών καρτών.

Αίγυπτος. Από το 2006 η αι-
γυπτιακή κυβέρνηση, ύστερα 
από διεθνή διαγωνισμό, έχει ανα-
θέσει τη διάθεση των προνοιακών 
επιδομάτων σε ξένη πολυεθνική 
εταιρεία. Στο σύστημα αυτό οι 6 
εκατ. δικαιούχοι έχουν εφοδιαστεί 
με μια προπληρωμένη κάρτα την 
οποία μπορούν να χρησιμοποιή-
σουν σε 110.000 προεπιλεγμένα 
καταστήματα για την αγορά ΜΟ-
ΝΟ ορισμένων αγαθών και υπηρε-
σιών. Μάλιστα τα αγαθά αυτά και 

οι υπηρεσίες παρέχονται στους δι-
καιούχους σε μειωμένες τιμές, τα 
δε καταστήματα επιδοτούνται με 
τη διαφορά. Την όλη παρακολού-
θηση και διαχείριση του συστήμα-
τος την έχει αναλάβει η εταιρεία 
η οποία φυσικά αμείβεται για την 
υπηρεσία αυτή και είναι επίσης 
υπόλογη για τυχόν παρατυπίες ή 
παρανομίες.  

Σε όλες τις παραπάνω περι-
πτώσεις υπάρχουν κοινά ση-
μεία. Το βασικότερo είναι η χρήση 
κάρτας για τις συναλλαγές, ώστε να 
υπάρχει πλήρης καταγραφή σχε-
τικά με τη χρήση του προνοιακού 
επιδόματος. Είμαι βέβαιος ότι εδώ 
θα αρχίσουν οι αντιρρήσεις για 
τον Μεγάλο Αδελφό. ∆εν είναι σω-
στό κάποιος που ζητάει βοήθεια 
να λογοδοτεί πώς ξοδεύει αυτή τη 
βοήθεια; Αν 100 επιχειρηματίες ή 
πολιτικοί μάς «έκλεβαν» 10 εκατ. 
ο καθένας, όλοι μας θα θέλαμε να 
μάθουμε τα ονόματά τους και να 
τους στείλουμε στη φυλακή. Αν 
όμως 100.000 συμπολίτες μας κλέ-
βουν από 10.000 ευρώ (που είναι 
ακριβώς το ίδιο ποσό) δεν μας εν-
διαφέρει ούτε ποιοι είναι ούτε πού 
τα ξοδεύουν; 

Το δεύτερο και σημαντικό-
τερο κοινό σημείο είναι η συ-
νεργασία μεταξύ κράτους, ιδιωτι-

κών εταιρειών και τραπεζών. Εδώ 
είναι που τα πράγματα γίνονται 
δύσκολα, αν όχι αδύνατα. Στην Ελ-
λάδα έχουμε δαιμονοποιήσει τό-
σο τις ιδιωτικές εταιρείες όσο και 
τις τράπεζες. Αυτό είναι ίσως και 
το μεγαλύτερο πρόβλημα στον εκ-
συγχρονισμό του ∆ημοσίου. Θέλει 
να τα κάνει όλα “με ίδια μέσα και 
αυτεπιστασία”. Και ας πούμε ότι 
μπορεί να τα καταφέρει μόνο του 
να κάνει όλα αυτά που δεν μπόρε-
σε να κάνει μέχρι σήμερα. Τις πα-
ρατυπίες / παρανομίες οι ιδιωτικές 
εταιρείες θα τις πλήρωναν σαν ρή-
τρα. Το κράτος όμως, παρά το γε-
γονός ότι διαπίστωσε ότι υπήρχαν 
20.000 “μαϊμού” συντάξεις, μόνο 13 
έχουν παρουσιαστεί από Ταμεία για 
διερεύνηση. ∆ηλαδή λιγότερο από 
1 στα χίλια! Οι πιθανότητες είναι 
υπέρ των παρανόμων, γι’ αυτό και 
πάντα θα υπάρχουν και παρατυπί-
ες και παρανομίες».

Αυτά έγραφα τότε και αυτά 
εισηγήθηκα, χωρίς επιτυχία, σε 
πολιτικούς διαφόρων κομμάτων. 
Φαίνεται όμως ότι δεν είχε επέλ-
θει το πλήρωμα του χρόνου, ή 
έλειπε ένας Πιερρακάκης ή ένας 
Παπαστεργίου! Κοινό χαρακτη-
ριστικό όλων των περιπτώσεων: 
η συνεργασία μεταξύ κράτους 
και ιδιωτικών επιχειρήσεων. 

Αυτή είναι η συνταγή επιτυχίας 
και ελπίζω να την ακολουθήσει 
η σημερινή κυβέρνηση.

Ακούστε και αυτό. Την επο-
χή εκείνη (2012), η αμερικανική 
εταιρεία First Data Corporation, 
που υλοποίησε με πολύ μεγάλη 
επιτυχία το σύστημα στην Αίγυ-
πτο, είχε δραστηριότητα στην 
Ελλάδα και θα μπορούσε να ανα-
λάβει το έργο, ώστε να εξοικο-
νομήσουμε εκατοντάδες ευρώ. 
Τώρα πλέον έχει αποχωρήσει 
από την Ελλάδα.

Το μοντέλο της Αιγύπτου 
είχε ακόμα ένα ιδιαίτερα μεγάλο 
πλεονέκτημα. Αυτός που παίρνει 
το επίδομα μπορεί να αγοράσει 
μόνο ορισμένα αγαθά και υπηρε-
σίες από συγκεκριμένα καταστή-
ματα. Ετσι το κράτος μπορεί να 
εκτιμήσει και να αναπροσαρμό-
ζει τις ανάγκες και τα προϊόντα.  
Ενώ το μοντέλο με το 50% σε 
μετρητά δεν διασφαλίζει ότι το 
επίδομα θα χρησιμοποιηθεί για 
πρώτες ανάγκες. Για παράδειγ-
μα, μπορεί να πάει στον τζόγο 
ή αλλού, χωρίς να αφήνει ίχνος 
και λογοδοσία. 

Για μια ακόμα φορά θέλω 
να αναδείξω, με την πολύχρονη 
εμπειρία μου, το μεγαλύτερό μας 
πρόβλημα. Το ∆ημόσιο, αν θέλει 
να οργανωθεί και να λειτουργεί 
σωστά, πρέπει να χρησιμοποιεί 
πολύ περισσότερο τον ιδιωτι-
κό τομέα. Οπου δραστηριοποι-
είται ο ιδιωτικός τομέας έχουμε 
αποτελέσματα. Και όπου μπαίνει 
τάξη περιορίζεται σημαντικά η 
διαφθορά.

Είμαστε η χώρα που έχου-
με αναγάγει τη διαφάνεια σε 
υπέρτατο σκοπό, αλλά είμαστε 
βουτηγμένοι στη διαφθορά. Εί-
ναι χαρακτηριστική περίπτωση 
της διαφοράς μεταξύ θεωρίας 
και πράξης. Στη θεωρία έχου-
με απόλυτη διαφάνεια στις 
κρατικές δαπάνες, ενώ στην 
πράξη είναι βέβαιο ότι έχου-
με αυξημένη διαφθορά. 

Υ.Γ. Για τη διαφορά μεταξύ 
θεωρίας και πράξης υπάρχει 
ένα πολύ χαρακτηριστικό σό-
κιν ανέκδοτο, που θα το πω 
μόνο στους φίλους μου, για 
να μη φέρω σε δύσκολη θέση 
τον εκδότη μου.

 
Ο κ. Ανδρέας Γ. Δρυμιώτης είναι 
σύμβουλος επιχειρήσεων.

Του ΑΝΔΡΕΑ Γ. ΔΡΥΜΙΩΤΗ

Το Δημόσιο, αν θέλει 
να οργανωθεί και να 
λειτουργεί σωστά, 
πρέπει να χρησιμοποιεί 
πολύ περισσότερο 
τον ιδιωτικό τομέα.

Ο 
αμφιλεγόμενος δισεκατομ-
μυριούχος, ο πολλάκις πτω-
χεύσας, ο αντισυστημικός, ο 

αλαζόνας, ο υπερσυντηρητικός σε 
θέματα μετανάστευσης, πράσινης 
μετάβασης, κλιματικής αλλαγής, 
ο πολιτικός που συμπεριφέρεται 
στα όρια της παραβατικότητας 
στη δημόσια και ιδιωτική ζωή του 
είναι ο δημοκρατικά εκλεγμένος 
47ος πρόεδρος των ΗΠΑ. Τι θα 
σημάνει η τετραετής θητεία του 
για την Αμερική είναι δύσκολο να 
εκτιμηθεί, όπως έγκυροι αναλυτές 
έχουν επισημάνει, λόγω της πολυ-
πλοκότητας της μεγαλύτερης οι-
κονομίας του πλανήτη, της ετερο-
γενούς κοινωνικής και πολιτικής 
σύνθεσης του πληθυσμού της και 
των αστάθμητων εξωγενών παρα-
γόντων που de facto εμπλέκουν 
την Αμερική σε γεωπολιτικές συ-
γκρούσεις, στρατιωτικές διενέξεις 
και οικονομικούς ανταγωνισμούς 
με απρόβλεπτα αποτελέσματα και 
επιπτώσεις.

Αυτές οι συνθήκες δεν ισχύ-
ουν, στο ακέραιο τουλάχιστον, 
για την Ευρωπαϊκή Ενωση, με 
υπερεθνική δομή και την περιορι-
σμένη γεωπολιτική εμβέλεια και 
επιρροή. Τουναντίον, η Ε.Ε. θα 
καταστεί ο αποδέκτης των αμε-
ρικανικών πολιτικών, αρκετές εκ 
των οποίων έχουν ήδη εξαγγελθεί 
από τον νέο πρόεδρο σε γενικές 
γραμμές. Αξίζει μια ex-ante εκτί-
μηση των πιθανών επιπτώσεων. 

Μετά την 20ή Ιανουαρίου η 
Αμερική προτίθεται να επιβάλει 
δασμούς στις εισαγωγές, μέχρι 
60% για προϊόντα από την Κίνα 

και καθολικό δασμό από 10% μέ-
χρι και 25% για προϊόντα από την 
Ε.Ε. Η πολιτική αυτή, αν εφαρ-
μοστεί, είναι απότοκο των εμπο-
ρικών συναλλαγών μεταξύ των 
τριών μεγαλύτερων οικονομιών. 
Η Κίνα από το 2013 μέχρι και το 
2023 είχε εμπορικό πλεόνασμα 
έναντι της Αμερικής άνω των 
370 δισ. δολ. επτά από τα δέκα 
αυτά χρόνια. Η Ε.Ε. είχε πλεόνα-
σμα με σημαντικές διακυμάνσεις 
την ίδια περίοδο, που κυμαινόταν 
από 90 μέχρι 170 δισ. ευρώ ετη-
σίως (εξαιρουμένων προϊόντων 
ενέργειας). Στόχος του αμερικα-
νικού προστατευτισμού είναι να 
αυξηθούν οι θέσεις εργασίας στη 
βιομηχανία, να δοθούν κίνητρα 
για νέες εγχώριες και ξένες επεν-
δύσεις και να ενισχυθεί σταδιακά 
ο επαναπατρισμός επενδύσεων 
(re-shoring), πολιτική που έχει 
ήδη εφαρμοστεί και την περίο-
δο Μπάιντεν. 

Τρεις άλλες προτεινόμενες πο-
λιτικές του Τραμπ θα αφήσουν 
επίσης το καθοριστικό τους απο-
τύπωμα στην Ευρώπη. Πρώτον, 
η μείωση φόρων σε φυσικά πρό-
σωπα και επιχειρήσεις. Αυτές που 
κατασκευάζουν τα προϊόντα τους 
στην Αμερική μπορούν να ελπί-
ζουν σε μείωση του φορολογικού 
συντελεστή από 21% στο 15%. 
∆εύτερον, η επέκταση των γεω-
τρήσεων πετρελαίου και φυσικού 
αερίου, καθώς και η χαλάρωση 
του ελεγκτικού πλαισίου για την 
κατασκευή σταθμών ηλεκτρο-
παραγωγής. Ως αποτέλεσμα, θα 
αυξηθεί η ενεργειακή εξάρτηση 

της Ευρώπης από την Αμερική, 
όπως η πρόσφατη κρίση απέ-
δειξε. (Από την πολική αρκούδα 
στον αμερικανικό αετό.) Τρίτον, 
η επέκταση των αμυντικών δα-
πανών της Ε.Ε. (που μέχρι τώρα 
κυμαίνεται στο 1,3% του ΑΕΠ, 
έναντι 3% των ΗΠΑ) λόγω της 
σχετικής απαίτησης του Τραμπ. 
Τέλος, να επισημάνουμε ότι η μα-
ζική απέλαση λαθρομεταναστών 
είναι ένας άλλος βασικός άξονας 
της πολιτικής Τραμπ, χωρίς όμως 
άμεσες επιπτώσεις για την Ευρώ-
πη και την Κίνα.  

Ο προστατευτισμός συνήθως 

πυροδοτεί αντίποινα από τις οι-
κονομίες τις οποίες στοχεύει και 
έντονες διαμαρτυρίες για την πα-
ραβίαση των κανόνων του παγκο-
σμίου εμπορίου. Ο Τραμπ προ-
φανώς θα αγνοήσει και τα δύο. 
Η Κίνα θα αντεπιτεθεί. Οι αντο-
χές της κινεζικής οικονομίας εί-
ναι πολύ πιο ισχυρές λόγω χαμη-
λού κόστους παραγωγής, ευρείας 
χρήσης ξένων τεχνολογιών, κα-
θώς και ελεγχόμενων εργασιακών 
σχέσεων και μισθών. Η Ευρώπη, 

με τη σημερινή της δομή, απλά 
να αμυνθεί μόνο μπορεί.  

Υπό το πρίσμα των νέων δε-
δομένων, η Ευρωπαϊκή Ενωση 
έχει δύσκολες επιλογές, που σε 
μεγάλο βαθμό θα καθορίσουν το 
μέλλον της. Το status quo δεν 
επαρκεί. Η πολυεπίπεδη ισορ-
ροπία των ενδογενών συνθηκών 
έχει εξαντλήσει τα όριά της. Το 
μοντέλο της ενοποιημένης εσω-
τερικής αγοράς, σε συνδυασμό με 
τον συγκεντρωτικό καταμερισμό 
της παραγωγής, έχει καταστεί ξε-
περασμένο. Επί τέσσερις τετρα-
ετίες τουλάχιστον επιβραβεύει 
τις βιομηχανικές χώρες, τιμωρεί 
τις αναπτυσσόμενες οικονομίες 
με χαμηλότερη παραγωγικότητα 
και συντηρεί υψηλό ελλειμματικό 
ισοζύγιο εμπορικών συναλλαγών 
εις βάρος των δευτέρων. Ακόμη 
και χώρες όπως η Γερμανία και 
η Γαλλία, που είναι η αιχμή του 
δόρατος της Ε.Ε., αργά αλλά στα-
θερά χάνουν το παιγνίδι του δι-
εθνούς ανταγωνισμού, όχι μόνο 
από την Αμερική, αλλά και από 
την Κίνα. Η Ε.Ε. γενικά υστερεί 
να εντάξει νέες τεχνολογίες και 
καινοτομίες στην παραγωγική 
της δομή, με εξαίρεση ίσως την 
αυτοκινητοβιομηχανία. Επιπλέ-
ον, μια ιδιαίτερα συμφέρουσα 
οικονομικά επιλογή για τη Γερ-
μανία διαιώνισε την ηπειρωτι-
κή ενεργειακή εξάρτηση από τη 
Ρωσία. Τα αποτελέσματα γνωστά 
και επώδυνα. Το να συνεχίσει να 
βαδίζει η Ε.Ε. με τη σιγουριά της 
αβεβαιότητας, τη βαθιά ριζωμέ-
νη αντίληψη των συναινέσεων 

και την ομιχλώδη ελπίδα μιας 
ασαφούς ολοκλήρωσης, τη φέρ-
νει με αργά αλλά σταθερά βήμα-
τα σε αυτό που ο Ντράγκι στην 
πρόσφατη έκθεσή του ονόμασε 
«υπαρξιακή κρίση της Ενωσης». 

Οι ερωτήσεις που απαιτούν 
άμεσα απαντήσεις και συγκεκρι-
μένες, υλοποιήσιμες πολιτικές 
είναι σύνθετες και απαιτούν δα-
πανηρές δράσεις. Θα μπορέσει η 
Ε.Ε. να επενδύσει σε προγράμμα-
τα έρευνας και τεχνολογίας 800 
δισ. ευρώ κατ’ έτος (δηλαδή το 
5% του ΑΕΠ της Ενωσης), συ-
μπεριλαμβανομένων των επιδο-
τήσεων, των κρατικών όσο και 
των ιδιωτικών δαπανών, όπως 
προτείνει η έκθεση Ντράγκι; Θα 
μπορέσει να δρομολογήσει τις 
προϋποθέσεις για την υιοθέτηση 
ενιαίας εξωτερικής, ενεργειακής, 
αμυντικής, μεταναστευτικής και 
εμπορικής πολιτικής, αποκομίζο-
ντας «ομοσπονδιακά οικονομικά 
οφέλη» και, εν τοις πράγμασι, 
βαθαίνοντας την πολυδιαφημι-
σμένη ενοποίηση; Εξίσου σημα-
ντικές είναι η υιοθέτηση ενιαίων 
εποπτικών φορέων για τον έλεγ-
χο των χρηματιστηριακών αγο-
ρών της Ε.Ε. κατά το πρότυπο της 
Αμερικής, η δημιουργία ενοποιη-
μένης κεφαλαιαγοράς, η ολοκλή-
ρωση της τραπεζικής ένωσης και 
η πανευρωπαϊκή ασφάλιση κατα-
θέσεων. Τέλος, κάτι που ακόμη 
και σε επίπεδο συζήτησης προκα-
λεί την αντίδραση της Γερμανίας, 
θα αποφασιστεί η έκδοση κοινού 
ομολόγου για τη χρηματοδότη-
ση της άμυνας και της προστα-

σίας των συνόρων της Ενωσης. 
Η υλοποίηση αυτών των μεταρ-
ρυθμίσεων, μακροπρόθεσμα, θα 
αναδιατάξει το παραγωγικό της 
μοντέλο, όχι σε επίπεδο χωρών-
μελών, αλλά σε επίπεδο Ενωσης. 
Μια οικονομική ένωση και κοι-
νή αγορά όπου οι μισοί παρά-
γουν και οι άλλοι μισοί κατανα-
λώνουν αποδείχθηκε οικονομικά 
επικίνδυνη και παρωχημένη. Αν 
η λογική αυτή διατηρηθεί, η ει-
σοδηματική ανισότητα μεταξύ 
των χωρών-μελών θα διευρυν-
θεί, με ό,τι αυτό συνεπάγεται για 
τη δημοσιονομική σταθερότητα 
της Ε.Ε., αλλά και την ποιότητα 
της ισοπολιτείας και του επιπέ-
δου διαβίωσης των πολιτών της. 

Εν κατακλείδι, τον ουσιαστι-
κό μετασχηματισμό της Ε.Ε., που 
εμπόδισαν επί δεκαετίες οι ενδο-
γενείς συνθήκες, ο εθνικισμός και 
οι ανιαρές πολιτικές ισορροπίες 
μεταξύ των χωρών-μελών, μπορεί 
δυνητικά να τον ενεργοποιήσει ο 
παράγοντας Τραμπ, θέτοντας νέ-
ους όρους διεθνούς ανταγωνισμού 
και πολιτικές προστατευτισμού, 
που εξ ορισμού ετεροκαθορίζουν 
τους κύριους ανταγωνιστές των 
ΗΠΑ, αλλά και τους εμπορικούς 
εταίρους της όπως η Ε.Ε. Η έκ-
θεση Ντράγκι δείχνει τον δρόμο 
και τον τρόπο. Η Ε.Ε. καλείται να 
βρει τη βούληση. Οι Ευρωπαίοι 
πολίτες αναζητούν την ελπίδα 
ότι κάτι θ’ αλλάξει. 

 
Ο κ. Γιώργος Στούμπος διετέλεσε 
καθηγητής Πολιτικής Οικονομίας και 
στέλεχος της Τράπεζας της Ελλάδος.

Μπορεί ο «εφιάλτης» Τραμπ να γίνει ελπίδα για την Ε.Ε.;
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Μια πολύ καθυστερημένη μεταρρύθμιση

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΣΤΟΥΜΠΟΥ

Η Ε.Ε. θα καταστεί 
ο αποδέκτης των αμε-
ρικανικών πολιτικών, 
αρκετές εκ των οποίων 
έχουν ήδη εξαγγελθεί 
από τον νέο πρόεδρο.

Με τη χορήγηση των προνοιακών επιδομάτων μέσω προπληρωμένης κάρτας υπάρχει πλήρης καταγραφή σχετικά 
με το πού και πώς αυτά δαπανώνται.
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Καθώς η Γερμανία οδεύει προς 
τις εκλογές του Φεβρουαρίου με 
την οικονομία της σε ραγδαία επι-
βράδυνση και τις βιομηχανίες της 
πληγωμένες από το υψηλό κόστος 
της ενέργειας, εντείνεται η δημό-
σια διαμάχη γύρω από τους ιδιαί-
τερα σκληρούς δημοσιονομικούς 
κανόνες της και προπαντός γύρω 
από το φρένο χρέους. Ολο και με-
γαλύτερο μέρος του πολιτικού κό-
σμου της χώρας τούς θεωρεί όχι 
μόνον παρωχημένους αλλά και 
επιζήμιους για τη γερμανική οι-
κονομία, καθώς αποτρέπουν την 
αύξηση του δανεισμού και τη χρη-
ματοδότηση των αναγκαίων επεν-
δύσεων. Οσον αφορά ειδικότερα 
το φρένο χρέους, υπήρξε κατα-
λύτης πολιτικών εξελίξεων στις 
πρόσφατες συζητήσεις για τον 
προϋπολογισμό του 2025, όταν 
ο Γερμανός καγκελάριος Ολαφ 
Σολτς προσπαθούσε να βρει τρό-
πο να αυξήσει τον δανεισμό της 
Γερμανίας. Ο υπουργός Οικονομι-
κών Κρίστιαν Λίντνερ αρνήθηκε 
την άρση του φρένου χρέους, πα-
ραιτήθηκε από τον κυβερνητικό 
συνασπισμό και προκάλεσε την 
πτώση της κυβέρνησης και την 
προκήρυξη εκλογών.

«Είναι πολύ πιθανόν το φρέ-
νο χρέους να μην επιβιώσει υπό 
την υφιστάμενη μορφή του στις 

συνομιλίες του επόμενου κυβερ-
νητικού συνασπισμού», εκτιμά 
ο Χόλγκερ Σμίντινγκ, κορυφαίος 
οικονομολόγος της επενδυτικής 
Berenberg, που τονίζει πως «μετά 
όσα συνέβησαν στον κυβερνητι-
κό συνασπισμό, οι Σοσιαλδημο-

κράτες ή οι Πράσινοι δεν θα δι-
ανοηθούν να ενταχθούν σε νέο 
συνασπισμό χωρίς να έχει ανα-
θεωρηθεί το φρένο χρέους, και οι 
Χριστιανοδημοκράτες το γνωρί-
ζουν». Τη σαφή αλλαγή κλίματος 
στη χώρα σηματοδοτεί η στροφή 
του Φρίντριχ Μερτς, υποψήφιου 
καγκελαρίου των Χριστιανοδη-
μοκρατών, που αναγνώρισε πως 
η Γερμανία χρειάζεται περισσότε-
ρη δημοσιονομική ευελιξία για να 
χρηματοδοτήσει επενδύσεις στις 
απηρχαιωμένες υποδομές της χώ-

ρας, στην ενέργεια αλλά και στην 
άμυνα. Την περασμένη εβδομάδα 
ο κ. Μερτς άφησε ανοιχτό το ενδε-
χόμενο να δεχθεί νέα αναστολή ή 
ίσως και κατάργηση του φρένου 
χρέους προκειμένου να δοθούν 
μεγαλύτερα περιθώρια δημοσιο-
νομικών ελιγμών στην κυβέρνη-
ση. Η τοποθέτησή του αιφνιδία-
σε πολιτικούς παρατηρητές και 
οικονομικούς αναλυτές, καθώς 
σηματοδοτεί καίρια μεταβολή από 
την πάγια θέση του συντηρητικού 
κόμματος, που θεωρεί θέσφατο το 
φρένο χρέους με το αυστηρό όριο 
στον δανεισμό της χώρας. Ηταν, 
άλλωστε, το κόμμα του που είχε 
προσφύγει στο Ανώτερο ∆ικαστή-
ριο της χώρας καταγγέλλοντας την 
κυβέρνηση για την παραβίαση του 
φρένου χρέους όταν αυτή επιχεί-
ρησε να αυξήσει τον δανεισμό. 

Το φρένο χρέους αποτελεί πρό-
βλεψη του γερμανικού Συντάγ-
ματος που θεσπίστηκε το 2009 
προκειμένου να ανακόψει την πε-
ραιτέρω άνοδο του χρέους της 

χώρας δεδομένου ότι αυτό είχε 
εκτοξευθεί στη διάρκεια της πα-
γκόσμιας χρηματοπιστωτικής κρί-
σης. Περιορίζει τον δανεισμό της 
χώρας σε ένα ισχνό 0,35% και προ-
βλέπει εξαιρέσεις μόνον σε πε-
ρίπτωση ύφεσης ή κατάστασης 
εκτάκτου ανάγκης και εθνικού 
κινδύνου. Το αποτέλεσμα είναι 
ότι η Γερμανία παρουσιάζει μονί-
μως σημαντικό έλλειμμα δημοσί-
ων επενδύσεων και δέχεται επα-
νειλημμένως τις επικρίσεις και 
τις συστάσεις του ∆ΝΤ, που της 
συνιστά να δαπανήσει για να ανα-
βαθμίσει τις απηρχαιωμένες υπο-
δομές της. Σύμφωνα με τη δεξαμε-
νή σκέψης Dezernat Zukunft του 
Βερολίνου, η Γερμανία πρέπει να 
αυξήσει τις δαπάνες κατά 800 δισ. 
ευρώ ετησίως στο διάστημα από 
το 2025 έως το 2030 προκειμένου 
να επενδύσει σε έργα υποδομής, 
να ενισχύσει την άμυνά της και 
να τονώσει το δυναμικό ανάπτυ-
ξης της οικονομίας της.

BLOOMBERG

Υπέρ της αναστο-
λής του και οι Χριστια-
νοδημοκράτες, στόχος 
η μεγαλύτερη δημοσιο-
νομική ευελιξία για 
να χρηματοδοτηθούν 
επενδύσεις.

Αλλάζει ρότα
για το φρένο
χρέους
η Γερμανία
Την αναθεώρησή του υιοθετούν

οι πολιτικές δυνάμεις της χώρας

Το παράτολμο πολιτικό στοίχημα 
του Εμανουέλ Μακρόν να προκη-
ρύξει πρόωρες εκλογές τον Ιούνιο 
έχει βυθίσει τις επιχειρήσεις της 
Γαλλίας σε παρατεταμένη απαι-
σιοδοξία και υπονομεύει τις προ-
σπάθειες του Γάλλου προέδρου 
να μετατρέψει τη δεύτερη οικο-
νομία της Ευρωζώνης σε κέντρο 
επενδύσεων. 

Τα σχετικά στοιχεία που έδω-
σε στη δημοσιότητα η γαλλική 
στατιστική υπηρεσία Insee προ-
στίθενται σε σειρά άλλων στοιχεί-
ων και ερευνών που κατατείνουν 
σε μια παρατεταμένη και επίμονη 
αβεβαιότητα και αναπόφευκτα 
σε αναβολές και καθυστερήσεις 
των επενδυτικών σχεδίων των 
επιχειρήσεων.

Η επιχειρηματική εμπιστοσύ-
νη σημείωσε τον Νοέμβριο νέα 
υποχώρηση και βρίσκεται στις 
96 μονάδες, ενώ ειδικότερα στον 

τομέα των υπηρεσιών σημειώνει 
πτώση δύο μονάδων. Βελτίωση 
παρουσιάζει η εμπιστοσύνη μόνο 
στον μεταποιητικό τομέα, φτά-
νοντας στις 97 μονάδες, έχοντας 
ανακάμψει ελαφρώς σε σύγκρι-
ση με τον Οκτώβριο, αλλά και 
πάλι παραμένει για έβδομο συ-
ναπτό μήνα κάτω από τον μέσο 
όρο των 100 μονάδων. Η εικό-
να αντανακλά την κρίση στην 
οποία βρίσκεται η Γαλλία από 
τη στιγμή που ο πρόεδρος Μα-
κρόν διέλυσε αιφνιδιαστικά την 
Εθνοσυνέλευση και οδήγησε τη 
χώρα σε εκλογές. Χρειάστηκαν 
προσπάθειες δύο μηνών για να 
διοριστεί κυβέρνηση μειοψηφί-
ας, που προσπαθεί τώρα να πε-
ράσει προϋπολογισμό λιτότητας. 
Τα σχέδια της κυβέρνησης για 
αυξήσεις φόρων και περικοπές 
δαπανών δέχονται δριμύτατες 
αντιδράσεις από επιχειρήσεις.

Αβεβαιότητα στη Γαλλία

Το φρένο χρέους υπήρξε καταλύτης πολιτικών εξελίξεων στις πρόσφατες συζητήσεις για τον προϋπολογισμό του 2025, όταν ο Γερμανός καγκελάριος Ολαφ 
Σολτς προσπαθούσε να βρει τρόπο να αυξήσει τον δανεισμό της Γερμανίας. Ο υπουργός Οικονομικών Κρίστιαν Λίντνερ αρνήθηκε την άρση του, παραιτήθηκε 
από τον κυβερνητικό συνασπισμό και προκάλεσε την πτώση της κυβέρνησης.
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Το αχανές σιδηροδρομικό δί-
κτυο της Κίνας, με περίπου 
50.000 χιλιόμετρα γραμμών 
υψηλής ταχύτητας, θα μπορού-
σε να περικυκλώσει ολόκληρο 
τον πλανήτη. Το Πεκίνο ωστό-
σο οραματίζεται να προσθέσει 
τουλάχιστον 24.000 χιλιόμετρα 
επιπλέον έως το 2035, σε ένα 
από τα μεγαλύτερα δημόσια 
έργα στην Ιστορία, που μετα-
τρέπεται σε γιγάντιο «λάκκο» 
για χρήματα, την ώρα που η 
οικονομία της χώρας κλυδω-
νίζεται.

Για πολλούς Κινέζους, το 
φαραωνικό σιδηροδρομικό δί-
κτυο είναι ένα από τα πιο ξε-
κάθαρα δείγματα προόδου της 
χώρας, ειδικά σε σύγκριση με 
τις ΗΠΑ ,που δυσκολεύονται 
να εγκαινιάσουν σιδηροδρο-
μικές γραμμές υψηλής ταχύ-
τητας, σημειώνει η WSJ. Το 
έργο συμπυκνώνει το όραμα 
του Σι Τζινπίνγκ για το μέλλον 
της Κίνας, που δίνει έμφαση 
στην προηγμένη τεχνολογία 
με όχημα τις κρατικές δαπά-
νες. Σε αντίθεση με το παρελ-
θόν, όταν η κινεζική ηγεσία 
έδινε προτεραιότητα στη συσ-
σώρευση ατομικού πλούτου, η 
κολοσσιαία επένδυση στους 
σιδηροδρόμους αποτελεί μέ-
ρος της επιστροφής στις ρίζες 
του Κομμουνιστικού Κόμματος, 
που δίνει έμφαση στα συλλογι-
κά οφέλη από το κράτος.

Η Κίνα έχει ξοδέψει περισ-
σότερα από 500 δισ. δολάρια 
σε νέες γραμμές, τρένα και 
σταθμούς την τελευταία πεντα-
ετία, ενώ ο εθνικός σιδηροδρο-
μικός φορέας της χώρας, China 
State Railway Group, πλησιά-
ζει το 1 τρισ. δολάρια χρέους 
και άλλες υποχρεώσεις. Μόνο 
και μόνο για να εξυπηρετήσει 
το χρέος του, η Κίνα χρειάζε-
ται 25 δισ. δολάρια ετησίως.

Ενώ ο αριθμός των επιβα-
τών έχει ανακάμψει μετά την 
πανδημία, η αύξηση της επι-
βατικής κίνησης προβλέπεται 
δύσκολο εγχείρημα τα επόμε-
να χρόνια, καθώς ο πληθυ-
σμός της χώρας προβλέπεται 
να συρρικνωθεί κατά περίπου 
200 εκατομμύρια τις επόμενες 
τρεις δεκαετίες.

Την ίδια στιγμή, το σιδη-
ροδρομικό δίκτυο εκτείνεται 
πλέον σε ήσυχες γωνιές της 
ενδοχώρας, όπως η κομητεία 
Φουσούν της κεντρικής επαρ-
χίας Σετσουάν, όπου ο πληθυ-
σμός των 700.000 κατοίκων 
κυρίως της υπαίθρου συρρι-
κνώνεται εδώ και χρόνια. Η 
περιοχή απέκτησε τα πρώτα 
τρένα υψηλής ταχύτητας το 

2021 και πλέον υπάρχουν του-
λάχιστον 12 σιδηροδρομικοί 
σταθμοί υψηλής ταχύτητας σε 
ακτίνα 60 χιλιομέτρων.

Οι τεράστιες δαπάνες για τις 
αμαξοστοιχίες είναι χαρακτηρι-
στικό της ιστορίας ανάπτυξης 
της Κίνας, με τις επενδύσεις 
να αποτελούν περίπου το 42% 
του ΑΕΠ της, σε σύγκριση με 
το 26% παγκοσμίως. Οι ΗΠΑ, 
αντιθέτως, έχουν πολύ περιο-
ρισμένες υπηρεσίες στην ανα-
τολική ακτή που θα μπορούσαν 
να θεωρηθούν σιδηροδρομικές 
γραμμές υψηλής ταχύτητας. 
Μία υπό κατασκευήν γραμμή 

800 χλμ. από το Λος Αντζελες 
στο Σαν Φρανσίσκο δέχεται 
επικρίσεις για το κόστος, που 
έχει ξεπεράσει τα 100 δισ. δο-
λάρια και είναι άγνωστο πότε 
θα ολοκληρωθεί.

Συνολικά, οι υποχρεώσεις 
της China State Railway αυξή-
θηκαν σε ρεκόρ περίπου 860 
δισ. δολαρίων από τον Σεπτέμ-
βριο. Το συνολικό χρέος, πά-
ντως, που συνδέεται με την 
επέκταση των σιδηροδρόμων 
είναι ακόμη υψηλότερο, καθώς 
οι τοπικές κυβερνήσεις που 
φλερτάρουν με τη χρεοκοπία 
καλούνται να αναλάβουν πολ-
λά από τα έξοδα για νέα έρ-
γα. Με την πάροδο του χρό-
νου, το κόστος συντήρησης 
θα αυξηθεί.

Παρ’ όλα αυτά, ο κίνδυνος 
να χρεοκοπήσει ο σιδηροδρο-
μικός φορέας είναι μικρός, δε-
δομένης της ισχυρής υποστή-
ριξής του από την κυβέρνηση. 
Και οι υποστηρικτές τους λένε 
ότι τα γρήγορα τρένα έχουν θε-

τικό αντίκτυπο, όπως η μείωση 
της ρύπανσης, η ελαχιστοποίη-
ση του χρόνου για επαγγελμα-
τικά ταξίδια και η προώθηση 
της αστικοποίησης.

Καθώς η κυβέρνηση όμως 
οραματίζεται έργα-τρόπαια και 
σύμβολα ισχύος, αρκετοί πο-
λίτες αισθάνονται φτωχότε-
ροι και το μέλλον τους λιγό-
τερο ασφαλές. Οι επενδύσεις 
στους σιδηροδρόμους εκτρέ-
πουν επίσης πόρους από πρω-
τοβουλίες όπως η οικοδόμη-
ση ενός ισχυρότερου δικτύου 
κοινωνικής ασφάλειας, που 
σύμφωνα με τους οικονομο-
λόγους θα βοηθήσει την Κίνα 
να αντιμετωπίσει τη γήρανση 
του πληθυσμού και να αυξή-
σει την εγχώρια κατανάλωση 
με την πάροδο του χρόνου.

Τα κρατικά μέσα ενημέρω-
σης επιμένουν να προβάλλουν 
τα νέα τρένα ως «θαύματα» της 
κινεζικής μηχανικής, που δη-
μιουργούν καλοπληρωμένες 
θέσεις εργασίας.

Ο εθνικός σιδηροδρομικός φορέας της χώρας, China State Railway Group, πλησιάζει το 1 τρισ. δολάρια χρέους. 
Μόνο και μόνο για να  το εξυπηρετήσει, η Κίνα χρειάζεται 25 δισ. δολάρια ετησίως.
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Εχει ξοδέψει περισ-
σότερα από 500 δισ. 
δολάρια σε νέες γραμ-
μές, τρένα και σταθ-
μούς την τελευταία 
πενταετία.

Η Κίνα αυξάνει τις επενδύσεις
στο σιδηροδρομικό δίκτυο 
Σχεδιάζει επιπλέον 24.000 χιλιόμετρα γραμμών υψηλής ταχύτητας

ΑΝΑΛΥΣΗ

Στις πρώτες διεθνούς επιπέδου 
συναντήσεις του μετά την επα-
νεκλογή του Ντόναλντ Τραμπ 
στο πηδάλιο των ΗΠΑ ο Κινέ-
ζος πρόεδρος Σι Τζινπίνγκ εξα-
πέλυσε διπλωματική επίθεση. 
Στόχος ήταν να αντισταθμίσει 
τους αναμενόμενους νέους δα-
σμούς και να εκμεταλλευθεί πι-
θανές μελλοντικές ρήξεις μετα-
ξύ Ουάσιγκτον και συμμάχων. 
Σε διαδοχικές συνόδους από το 
Περού, όπου συναντήθηκαν οι 
χώρες Νοτιοανατολικής Ασίας - 
Ειρηνικού, έως τη Βραζιλία με 
τους εκπροσώπους από τα «20» 
οικονομικά ισχυρότερα κράτη, 
ο Σι αντέστρεψε το μήνυμα του 
Τραμπ «Πρώτα η Αμερική», πα-
ρουσιάζοντας τον εαυτό του ως 
προβλέψιμο υπερασπιστή της 
πολυμερούς παγκόσμιας εμπορι-

κής τάξης. Οι διοργανωτές των 
συναντήσεων, οι διπλωματικοί 
παράγοντες και οι εμπορικοί δι-
απραγματευτές περιγράφουν 
επίσης μια αξιοσημείωτη αλ-
λαγή, διότι η Κίνα ακολούθησε 
μια πιο εποικοδομητική στάση. 
Οι διπλωμάτες της, συγκεκριμέ-
να, ήταν λιγότερο επικεντρωμέ-
νοι στα στενά συμφέροντά τους 
και περισσότερο συμμέτοχοι 
στην οικοδόμηση μιας ευρύτε-
ρης συναίνεσης. Η προσέγγιση 
αυτή έχει επείγοντα χαρακτήρα 
για την Κίνα, η οποία, αν και εί-
ναι καλύτερα προετοιμασμένη 
για την προεδρία Τραμπ, όπου 
πολλοί όμιλοι τεχνολογίας θα 
εξαρτώνται πολύ λιγότερο από 
τις εισαγωγές των ΗΠΑ, παρα-
μένει πιο ευάλωτη εξαιτίας της 
σοβαρής εγχώριας κρίσης των 
ακινήτων. Μεγάλο μέρος της 
προσοχής της Κίνας έχει επικε-
ντρωθεί στον παγκόσμιο νότο, 
ενώ το κρατικό πρακτορείο ει-
δήσεων «Σινούα» συνεχάρη τη 
διοργάνωση του G20, επειδή 
συμπεριέλαβε την Αφρικανική 
Eνωση ως μέλος της. Η φωνή 
του παγκόσμιου νότου έπρεπε 
«όχι απλώς να ακουστεί, αλλά 
και να μεταφραστεί σε χειρο-
πιαστή επιρροή», ανέφερε το 
πρακτορείο. ∆ιαρκούσης της ει-
σήγησής του στους «20» τη ∆ευ-
τέρα, ο Σι επανέλαβε τη θέση 
του για «ευρύτερο μονομερές 
άνοιγμα των θυρών στις λιγότε-
ρο ανεπτυγμένες χώρες», διαφη-

μίζοντας την κίνηση της Κίνας 
να εφαρμόσει σε όλες αυτές τις 
χώρες «μηδενική δασμολογική 
πολιτική». Αναλαμβάνοντας τέ-
τοιες πρωτοβουλίες, η Κίνα θέ-
λει να επεκτείνει τον ηγετικό 
της ρόλο σε περιοχές του ανα-
πτυσσόμενου κόσμου, όπου οι 
ΗΠΑ υστερούν λόγω αδυναμίας 
να ανταποκριθούν στις επενδύ-
σεις δισεκατομμυρίων δολαρίων 
που σωρεύει η πρώτη.

«Το γεγονός ότι πολύ οργα-
νωμένα παρουσιάζεται η Κίνα 
ως υπερασπίστρια της παγκο-
σμιοποίησης και επικρίτρια 
του προστατευτισμού, έρχεται 
σε μια εποχή που πολλές χώ-
ρες στον παγκόσμιο νότο φο-
βούνται την πιθανή επιστροφή 
οριζόντιων εμπορικών και δα-
σμολογικών πολιτικών από τις 
ΗΠΑ, ιδιαίτερα υπό την επιρροή 
Τραμπ», είπε o Σάνι Τσέουνγκ, 
συνεργάτης για τις κινεζικές 
σπουδές στο Ιδρυμα Τζεϊμστά-
ουν, μια δεξαμενή σκέψης με 
έδρα την Ουάσιγκτον. «Οι πα-
ρατηρήσεις του Σι αποσκοπούν 
να παρουσιάσουν την Κίνα ως 
πιο σταθερό και ορθολογιστή 
εταίρο, σεβόμενο την αμοιβαι-
ότητα, σε αντίθεση με το απρό-
βλεπτο των ΗΠΑ». Ο Τραμπ δε-
σμεύθηκε για δασμούς άνω του 
60% στις κινεζικές εισαγωγές. 
Κινέζοι πρώην διπλωμάτες ανα-
γνωρίζουν κατ’ ιδίαν ότι οι ανα-
πτυσσόμενες χώρες δεν θα ανα-
πληρώσουν αυτή την απώλεια, 
αλλά ο Σι έχει ποντάρει πολύ 
στην επέκταση των BRICS και 
την αποκατάσταση των τριβών 
με τους γείτονές του στη νοτι-
οανατολική Ασία, από την Ιν-
δία μέχρι την Ιαπωνία και την 
Αυστραλία. 

Οι εξίσου απειλούμενες από 
τους δασμούς ευρωπαϊκές χώ-
ρες προσπάθησαν να επιτύχουν 
συμβιβαστικό τόνο με τον Σι 
στον τελευταίο γύρο διμερών 
συναντήσεων. 

Ο Γερμανός καγκελάριος 
Ολαφ Σολτς δήλωσε ότι το Βε-
ρολίνο θα εργαστεί προς την 
εξεύρεση λύσης στη διαμάχη 
Ε.Ε. - Κίνας για τα ηλεκτρικά 
οχήματα, ενώ ο Βρετανός πρω-
θυπουργός Κιρ Στάρμερ με αισι-
οδοξία τόνισε ότι θα συνεργα-
στεί με το Πεκίνο στο εμπόριο, 
στην οικονομία και το κλίμα. 
Τέλος, κατά τον μελετητή δι-
εθνών σχέσεων Σεν Ντίνγκλι, 
«οι Ευρωπαίοι σύμμαχοι των 
ΗΠΑ δεν πρόκειται να εναγκα-
λισθούν την Κίνα εάν ο Τραμπ 
στραφεί εναντίον τους, αλλά 
σαφώς και θα ενισχυόταν η συ-
νεργασία μεταξύ τους».

Η διπλωματική 
επίθεση Σι με στόχο 
την προσέγγιση του 
παγκόσμιου νότου.

Το Πεκίνο προετοιμάζεται
για τη θητεία Τραμπ

Των ΕΝΤΟΥΑΡΝΤΟ ΜΠΑΠΤΙΣΤΑ και ΛΙΣΑΝΔΡΑΣ ΠΑΡΑΓΚΟΥΑΣΟΥ / REUTERS
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Ο κυβερνήτης της Βόρειας Ντακό-
τα, Νταγκ Μπούργκουμ, ο βαρώ-
νος του σχιστολιθικού πετρελαί-
ου Χάρολντ Χαμ και ο Κρις Ράιτ, 
στέλεχος και ιδρυτής ενεργεια-
κής εταιρείας, είναι πλέον περι-
χαρείς καθώς στήριξαν με όλες 
τους τις δυνάμεις τον Ντόναλντ 
Τραμπ, χρηματοδότησαν γενναία 
την προεκλογική εκστρατεία του, 
στάθηκαν δίπλα του σε όλη τη δι-
άρκειά της και του πρόσφεραν τις 
συμβουλές τους σε θέματα ενέρ-
γειας.  Τώρα ανταμείβονται με 
οφίκια, τουλάχιστον ορισμένοι 
από αυτούς. Πρωτίστως, όμως, 
χαίρονται για την ενεργειακή πο-
λιτική που σχεδιάζει να εφαρμό-
σει ο νέος πρόεδρος των ΗΠΑ και 
οι Ρεπουμπλικανοί.

Τόσο ο Μπούργκουμ όσο και ο 
Χαμ παρευρέθηκαν τον Απρίλιο 
σε δείπνο που είχε διοργανώσει 
ο Χαμ για τα ανώτερα στελέχη 
των πετρελαϊκών. Τότε ο Τραμπ 
τους ζήτησε χορηγίες ύψους ενός 
δισ. δολ. υποσχόμενος πως αν 
εκλεγεί θα ανατρέψει πλήρως την 
πολιτική του Τζο Μπάιντεν κατά 
της κλιματικής αλλαγής. Και τώ-
ρα ο Μπούργκουμ γίνεται κάτι 
σαν προσωπικός ιδιαίτερος και 
«τσάρος της ενέργειας» και με 

τις ευλογίες του Τραμπ θα έχει 
ανεξέλεγκτες εξουσίες για να δια-
θέσει γη στις βιομηχανίες υδραυ-
λικής ρηγμάτωσης που αντλούν 
το πετρέλαιο από τα σχιστολιθι-
κά πετρώματα των ΗΠΑ, αλλά 

και για να απορρυθμίσει την αγο-
ρά ώστε να αυξηθεί η παραγωγή 
πετρελαίου και φυσικού αερίου. 
Οσον αφορά τον Κρις Ράιτ, στον 
οποίο ο Τραμπ ανέθεσε το χαρτο-
φυλάκιο της Ενέργειας, είχε και 
αυτός τη στήριξη του Χαμ, που 
μιλώντας στους Financial Times 
δήλωσε ότι βρίσκεται στον κλά-
δο της ενέργειας για πολύ καιρό 
και έχει πολλούς φίλους, γι’ αυτό 
και θα ήταν περίεργο να μη γνω-

ρίζει «ορισμένους από τους καλύ-
τερους για συγκεκριμένες θέσεις 
στη μελλοντική κυβέρνηση που 
θα προσφέρουν ξανά την ευημε-
ρία στην Αμερική». Στις προτεραι-
ότητες της νέας κυβέρνησης είναι 
τα σχέδια του Τραμπ να αποσύρει 
για μια ακόμη φορά τις ΗΠΑ από 
τη Συμφωνία του Παρισιού για το 
Κλίμα, να χορηγήσει άδειες για 
εξορύξεις στα καταφύγια άγριας 
ζωής της Αλάσκας και γενικότε-
ρα να απελευθερώσει πλήρως ό,τι 
έχει σχέση με την εξόρυξη, παρα-
γωγή και εκμετάλλευση υδρογο-
νανθράκων. Αυτά αναφέρουν πη-
γές προσκείμενες στα σχέδια του 
νέου προέδρου και αφορούν αυτό 
που ο Τραμπ αποκαλεί «ενεργεια-
κή κυριαρχία»: μια πολιτική που 
όχι μόνον θα παγιώσει τη θέση 
των ΗΠΑ ως πρώτης χώρας πα-
γκοσμίως σε παραγωγή πετρελαί-
ου όπως ήδη είναι, αλλά θα τις 
αναδείξει και πρώτη χώρα στην 
παραγωγή φυσικού αερίου στον 

κόσμο. Θα την αναδείξει δηλαδή 
σε ισχυρό αντίπαλο της Ρωσίας, 
της Σαουδικής Αραβίας και των 
άλλων χωρών-μελών του διεθνούς 
καρτέλ πετρελαίου, του ΟΠΕΚ+.

Οι βετεράνοι της βιομηχανίας 
των ορυκτών καυσίμων από το 
Τέξας και τη Βόρεια Ντακότα βλέ-
πουν πανευτυχείς τους ομολόγους 
τους και γενικότερα τα στελέχη 
των πετρελαϊκών να διαμορφώ-
νουν την ενεργειακή ατζέντα του 
Τραμπ και όχι τις δεξαμενές σκέ-
ψης που πρόσκεινται στην απερ-
χόμενη κυβέρνηση του Τζο Μπάι-
ντεν. Μιλώντας στους Financial 
Times, ο Κερκ Εντουαρντς, δι-
ευθύνων σύμβουλος της Latigo 
Petroleum, ανεξάρτητης πετρελα-
ϊκής στην Οδησσό του Τέξας, τό-
νισε πως «το λιγότερο που μπορεί 
να πει κανείς είναι πως πρόκειται 
για μια μεγάλη ανάσα για όσους 
βρίσκονται στην εγχώρια ενεργει-
ακή βιομηχανία». Ομοίως ο Στιβ 
Προυέτ, διευθύνων σύμβουλος 

της Elevation Resources και πρό-
εδρος της Ανεξάρτητης Ενωσης 
Πετρελαίου της Αμερικής, είπε ότι 
«αυτοί καταλαβαίνουν τι κάνου-
με εμείς». Οπως ακριβώς ο Μπάι-
ντεν είχε διορίσει έναν ειδικό για 
το κλίμα ως τσάρο της ενέργειας 
ώστε να θέσει το κλίμα στο επίκε-
ντρο της κυβερνητικής πολιτικής, 
το ίδιο κάνει ο Μπούργκουμ, αλλά 
για τα ορυκτά καύσιμα.

Σύμφωνα, πάντως, με τον 
Προυέτ, «δεν πρόκειται να υπάρ-
ξει φανατισμός γύρω από την κλι-
ματική αλλαγή και την υπαρξιακή 
απειλή που αποτελεί για το αν-
θρώπινο είδος», καθώς πρόκειται 
για ώριμους ανθρώπους του κλά-
δου που καταλαβαίνουν τη σχέ-
ση ανάμεσα στην ενέργεια, στην 
οικονομία και στο κλίμα. Το τρί-
το στέλεχος που διάλεξε ο Τραμπ 
για την πολιτική ενέργειας είναι 
ο Λι Ζελντίν, πρώην βουλευτής 
Νέας Υόρκης που θα αναλάβει 
επικεφαλής της Υπηρεσίας Προ-

στασίας του Περιβάλλοντος. Η εν 
λόγω υπηρεσία υπήρξε στρατη-
γική επιλογή του Μπάιντεν στο 
πλαίσιο των προσπαθειών του για 
εξάλειψη των εκπομπών μεθανί-
ου και άλλων καυσαερίων. Ολες 
οι σχετικές ρυθμίσεις θα καταρ-
γηθούν, καθώς ο Τραμπ προωθεί 
επιθετικά μια ατζέντα πλήρους 
απορρύθμισης. Ο Ζελντίν δεν εί-
ναι ιδιαιτέρως γνωστός στην πε-
τρελαϊκή βιομηχανία, αλλά δεν θα 
έφερνε ποτέ αντίρρηση σε αυτά 
τα σχέδια. Η Κάρλα Σαντς, σύμ-
βουλος πολιτικής στη δεξιά πτέ-
ρυγα του Ινστιτούτου «Πρώτα 
η Αμερική», επισημαίνει πως η 
Υπηρεσία Προστασίας του Πε-
ριβάλλοντος θα είναι εξαιρετικά 
επικριτική αν ο Τραμπ δώσει τέ-
λος σε όλες τις πράσινες πολιτικές 
του Μπάιντεν, μεταξύ των οποί-
ων οι κανόνες για τις εκπομπές 
καυσαερίων των οχημάτων, όπως 
και όσοι κανόνες προωθούν τα 
ηλεκτροκίνητα οχήματα.

Στις προτεραιότητες 
της νέας κυβέρνησης 
είναι να απελευθε-
ρώσει πλήρως ό,τι έχει 
σχέση με την εξόρυξη, 
παραγωγή και εκμε-
τάλλευση υδρογοναν-
θράκων.

Τα σχέδια
Τραμπ
για επιστροφή
στο πετρέλαιο
Στελέχη πετρελαϊκών στη διαμόρφωση

της ενεργειακής ατζέντας των ΗΠΑ

Στόχος του Τραμπ είναι μια πολιτική που όχι μόνον θα παγιώσει τις ΗΠΑ ως πρώτη χώρα παγκοσμίως σε παραγωγή πετρελαίου, αλλά θα τις αναδείξει και 
πρώτη χώρα στην παραγωγή φυσικού αερίου. 

EP
A
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Σημαντική παραμένει η υστέρηση
των πραγματικών εισοδημάτων
των νοικοκυριών (δηλαδή μετά
την επίδραση του πληθωρισμού),
έναντι της πορείας των τιμών των
ενοικίων τα τελευταία χρόνια, κάτι
που εξηγεί ασφαλώς και την εν-
τεινόμενη δυσαρέσκεια μεγάλης
μερίδας πολιτών. Με τα τελευταία
στοιχεία που δημοσιοποίησε ο
ΟΟΣΑ, στην Ελλάδα το πραγματικό
διαθέσιμο εισόδημα των νοικοκυ-
ριών από το 2009 και μέχρι το δεύ-
τερο τρίμηνο του 2024 έχει υπο-
χωρήσει κατά 23,7%. Ασφαλώς τα
τελευταία χρόνια καταγράφεται
βελτίωση, καθώς από το πρώτο
τρίμηνο του 2019 και μέχρι το φε-
τινό πρώτο τρίμηνο το πραγματικό
διαθέσιμο εισόδημα έχει καταγρά-
ψει αύξηση κατά 8,5%.

Παρότι δηλαδή οι μισθοί, ειδικά
ο κατώτατος, έχουν αυξηθεί ση-
μαντικά, δεν επαρκούν για να αν-
τισταθμίσουν τις απώλειες που
προκαλούνται από την αύξηση
του κόστους αγαθών, τροφίμων
και φυσικά στέγης. Υπενθυμίζεται
πάντως ότι από το 2019 μέχρι το
2024 και με βάση τα στοιχεία των
υπουργείων Εθνικής Οικονομίας
και Οικονομικών και Εργασίας, η
σωρευτική αύξηση του κατώτατου
ανέρχεται στο 27,7% και από τα
650 ευρώ το έτος 2019 διαμορφώ-
θηκε στα 830 ευρώ φέτος. Για το
2025 εκτιμάται ότι η αύξηση θα
κινηθεί στο 5% (871,5 ευρώ), το
2026 στο 4,5% (910,7 ευρώ) και το
2027 στο 4,3% (950 ευρώ).

Ωστόσο, όπως δείχνουν τα στοι-
χεία, η αύξηση αυτή δεν επαρκεί,
καθώς «εξανεμίζεται» από την αν-
τίστοιχη αύξηση του κόστους ζωής,
που υπολογίζεται ότι έχει αυξηθεί
με ανάλογο, ή και ακόμη υψηλό-
τερο ρυθμό την ίδια περίοδο. 

Για παράδειγμα, σύμφωνα με

μελέτη του ΙΟΒΕ, οι τιμές παρα-
γωγού της εγχώριας βιομηχανίας
τροφίμων στην Ελλάδα αυξήθηκαν
κατά 22,7% την περίοδο από το
2021 έως το 2024 (πρώτο τετρά-
μηνο). Αντίστοιχα, σύμφωνα με
τα στοιχεία του υπουργείου Ανά-
πτυξης, ο αθροιστικός γενικός
πληθωρισμός από τον Δεκέμβριο
του 2021 έως τον Ιούλιο του 2024
διαμορφώθηκε σε 14%, ενώ ειδικά
για τα τρόφιμα άγγιξε το 25,8%.

Αυτό έχει ως αποτέλεσμα οι Ελ-
ληνες να δυσκολεύονται να καλύ-
ψουν τις βασικές τους ανάγκες,
με πάνω από το 65% των πολιτών
να δηλώνει στην πρόσφατη μελέτη
του ΟΟΣΑ για την ευζωία, ότι αν-
τιμετωπίζει οικονομικές δυσχέ-
ρειες. Συγκριτικά, το ποσοστό αυτό

είναι υψηλότερο από το 2010, γε-
γονός που δείχνει ότι τα οικονομικά
προβλήματα έχουν γίνει εντονό-
τερα με την πάροδο του χρόνου.

Το κόστος στέγης είναι ασφα-
λώς στο επίκεντρο της δυσαρέ-
σκειας αυτής, καθώς οι τιμές έχουν

αυξηθεί κατακόρυφα, όχι μόνο λό-
γω της βελτίωσης της οικονομίας,
αλλά και εξαιτίας των επιμέρους
χαρακτηριστικών που έχουν δια-
μορφωθεί στην αγορά ακινήτων
τα τελευταία χρόνια. Είναι χαρα-
κτηριστικό ότι στο λεκανοπέδιο
της Αττικής η μέση ζητούμενη
τιμή ενοικίασης έχει αυξηθεί κατά
35% την περίοδο από το τρίτο τρί-
μηνο του 2019 και μέχρι το φετινό
τρίτο τρίμηνο κι ενώ μεσολάβησε
και πτώση την περίοδο 2020-2021,
λόγω της πανδημίας. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι για
τη μίσθωση 80 τ.μ. στα δυτικά
προάστια, απαιτούνται σήμερα
περίπου 675 ευρώ τον μήνα, έναντι
500 ευρώ το 2019, μια αύξηση κατά
36%. Ακόμη μεγαλύτερες είναι οι

αυξήσεις στα ανατολικά προάστια,
καθώς αγγίζουν το 52%, ενώ στον
Πειραιά φτάνουν το 40,2% και τα
βόρεια προάστια το 38,2%. Σύμ-
φωνα με φορείς της αγοράς ακι-
νήτων, οι τιμές των ενοικίων σή-
μερα βρίσκονται σε επίπεδο εφά-
μιλλο ή και υψηλότερο σε σχέση
με το 2009, δηλαδή πριν από την
οικονομική κρίση κι ενώ, όπως
προαναφέρθηκε, το πραγματικό
διαθέσιμο εισόδημα των νοικοκυ-
ριών είναι χαμηλότερο κατά 23,7%. 

Αυτό εξηγεί και το μέγεθος του
προβλήματος της στέγης, που
ασφαλώς οφείλεται και στο ότι τα
τελευταία χρόνια η προσφορά δια-
μερισμάτων έχει περιοριστεί κα-
τακόρυφα, ενώ ταυτόχρονα η ζή-
τηση είναι πολλαπλάσια συγκρι-

τικά με πριν από την κρίση. Ο λό-
γος είναι βέβαια ότι πλέον είναι
πολύ λιγότεροι εκείνοι που έχουν
την οικονομική δυνατότητα να
αποκτήσουν δικό τους ακίνητο,
ειδικά στα μεγάλα αστικά κέντρα,
με αποτέλεσμα να στρέφονται
υποχρεωτικά στην ενοικίαση.

Ετσι, με βάση τα στοιχεία της
«Χρυσής Ευκαιρίας», μόνο κατά
τη διάρκεια του τελευταίου 12μή-
νου στο κέντρο της Αθήνας ο αριθ-
μός των διαμερισμάτων που δια-
τίθενται προς ενοικίαση μειώθηκε
κατά 21%, σε 12.713 ακίνητα. Στη
μείωση της προσφοράς έχουν συμ-
βάλλει κι άλλοι παράγοντες, αρχής
γενομένης από τα εκατοντάδες χι-
λιάδες κλειστά διαμερίσματα, που
θεωρούνται και ο βασικός «υπαί-
τιος». Οι λόγοι που συμβαίνει αυτό
είναι κυρίως τρεις. Ο πρώτος έγ-
κειται στο ότι πρόκειται για ακίνητα
που απαιτούν χιλιάδες ευρώ για
να επισκευαστούν και να ανακαι-
νιστούν, ώστε να γίνουν κατοική-
σιμα. Ο δεύτερος λόγος που τα σπί-
τια αυτά είναι κενά, είναι ότι απο-
τελούν αντικείμενο ατέρμονων νο-
μικών αντεγκλήσεων μεταξύ κλη-
ρονόμων και ο τρίτος λόγος έγκειται
στη συνειδητή απόφαση των ιδιο-
κτητών τους να τα κρατούν κλει-
στά, λόγω αρνητικής εμπειρίας με
κακοπληρωτές ενοικιαστές.

Ρόλο στη μείωση της προσφο-
ράς διαδραμάτισε και η απήχηση
των βραχυχρόνιων μισθώσεων,
ιδίως στο κέντρο της Αθήνας, αλλά
όπως δείχνουν τα στοιχεία αντί-
στοιχες αυξήσεις ενοικίων και μεί-
ωση της προσφοράς διαμερισμά-
των έχει καταγραφεί σε όλες τις
περιοχές, ακόμη και σε εκείνες
όπου τα καταλύματα βραχυχρόνιας
μίσθωσης είναι ελάχιστα. Επίσης,
δεκάδες χιλιάδες σπίτια ανήκουν
πλέον σε τράπεζες και εταιρείες
διαχείρισης απαιτήσεων που είναι
κλειστά ως επί το πλείστον.

<<<<<<

Ενδεικτικά, για τη
μίσθωση 80 τ.μ. 
στα δυτικά προάστια 
απαιτούνται σήμερα 
περίπου 675 ευρώ 
τον μήνα, έναντι 
500 ευρώ το 2019.

Αυξήθηκαν κατά 35% τα ενοίκια από το 2019
Δυσβάστακτο το κόστος της στέγης – Το πραγματικό διαθέσιμο εισόδημα των νοικοκυριών έχει μειωθεί κατά 23,7% από το 2009
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Πόση είναι η αύξηση
της μέσης ζητούμενης
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Μέσα στο πρώτο εξάμηνο του
2025 αναμένεται να «τρέξουν»
τρία εξαιρετικής σημασίας στε-
γαστικά προγράμματα, για πε-
ρισσότερα από 50.000 νοικοκυ-
ριά, που επιθυμούν είτε να αγο-
ράσουν ένα δικό τους σπίτι είτε
να αναβαθμίσουν - ανακαινίσουν
την ιδιόκτητη κατοικία τους ή
και να την ενοικιάσουν. 

«Αναβαθμίζω - Ανακαινίζω»
Σύμφωνα με την αρμόδια

υπουργό Κοινωνικής Συνοχής
και Οικογένειας Σοφία Ζαχαρά-
κη, εντός του Ιανουαρίου θα
βγει ένα καινοτόμο πρόγραμμα
άτοκων δανείων, ύψους 400
εκατ. ευρώ. Πρόκειται για το
«Αναβαθμίζω - Ανακαινίζω», που

αναφέρεται σε όλα τα φυσικά
πρόσωπα - ιδιοκτήτες κατοικίας,
χωρίς εισοδηματικά, ηλικιακά
ή περιουσιακά κριτήρια. Σύμ-
φωνα με την υπουργό, μέσω της
χρηματοδότησης από το Ταμείο
Ανάκαμψης, ύψους 300 εκατ.
ευρώ και των τραπεζών κατά
100 εκατ. ευρώ, ιδιοκτήτες κα-
τοικιών θα μπορούν να λάβουν
άτοκο δάνειο έως και 25.000 ευ-
ρώ που θα το αποπληρώσουν

σε 3 έως 7 έτη,  χωρίς κανένα
εισοδηματικό κριτήριο. Οι δι-
καιούχοι του προγράμματος μπο-
ρούν να προχωρήσουν σε οποι-
αδήποτε δαπάνη ενεργειακής
αναβάθμισης, όπως για παρά-
δειγμα κουφώματα, συστήματα
ψύξης - θέρμανσης, κ.ά.  

«Ανακαινίζω - Νοικιάζω»
Εντός του Ιανουαρίου ανα-

μένεται να ανοίξει και το δεύτερο
πρόγραμμα «Ανακαινίζω - Νοι-
κιάζω», με τους βελτιωμένους
όρους οι οποίοι προβλέπονται
ήδη σε σχετική διάταξη που πε-
ριλαμβάνεται στο φορολογικό
νομοσχέδιο. Μέσω του προγράμ-
ματος, ιδιοκτήτες  ακινήτων που
παραμένουν κλειστά μπορούν
να επιδοτηθούν με έως και 8.100
ευρώ, προκειμένου να  προχω-

ρήσουν στην ανακαίνισή τους
και στη συνέχεια στην ενοικίασή
τους σε ευάλωτες ομάδες. Η επι-
δότηση προβλέπεται πλέον στο
60% των πραγματοποιηθεισών
δαπανών επισκευής ή ανακαί-
νισης και έως 13.500 ευρώ, εφό-
σον τα σχετικά τιμολόγια εξο-
φλούνται ηλεκτρονικά, με ανα-
δρομικότητα και για όσους είχαν
καταθέσει αίτηση πριν από τις
τελικές βελτιώσεις του προγράμ-
ματος. Στις δαπάνες μπορούν
να περιληφθούν οι εργασίες για
ανακαίνιση μπάνιου, κουζίνας,
αντικατάσταση πόρτας εισόδου
και εσωτερικών θυρών, αντικα-
τάσταση δαπέδων, αντικατά-
σταση ή επισκευή ηλεκτρολο-
γικών και υδραυλικών εγκατα-
στάσεων, δομικών στοιχείων,
επιχρισμάτων, πλακιδίων, χρω-

ματισμών και λοιπές αντίστοιχες
εργασίες. Προσοχή όμως, γιατί
το ακίνητο συνολικής έκτασης
έως 100 τ.μ. δεν θα πρέπει να
έχει δηλωθεί ως πρώτη κατοικία
ή ως μισθωμένο. Πρέπει να δη-
λώνεται ως κενό στο έντυπο Ε2
που συνοδεύει τη δήλωση φο-
ρολογίας εισοδήματος των 3 τε-
λευταίων ετών.

«Σπίτι μου 2»
Το  «Σπίτι μου 2», συνολικού

ύψους 2 δισ. ευρώ εκτιμάται επί-
σης ότι θα ξεκινήσει κατά τους
πρώτους μήνες του 2025, καθώς
εγκρίθηκε από την Κομισιόν η
χρηματοδότηση και οι νέοι όροι
του προγράμματος. Πλέον, το
ηλικιακό πλαφόν στη συμμετοχή
ορίζεται στα 50 έτη, η αξία του
ακινήτου που θα αναγράφεται
στο συμβόλαιο θα φτάνει τα
250.000 ευρώ, ενώ η επιδότηση
επιτοκίου πέφτει στο 50% για
μεμονωμένα άτομα ή ζευγάρια
και στο 75% για τρίτεκνους. Σύμ-
φωνα με την κ. Ζαχαράκη, η
υπουργική απόφαση με όλες τις
λεπτομέρειες θα εκδοθεί αμέσως
μετά την ψήφιση της σχετικής
διάταξης, που βρίσκεται στο φο-
ρολογικό σχέδιο νόμου. Το εισο-
δηματικό όριο για τους δικαιού-
χους θα είναι έως 20.000 ευρώ
για τον άγαμο, 28.000 ευρώ για
τα ζευγάρια και θα προβλέπεται
προσαύξηση 4.000 ευρώ ανά παι-
δί. Για τον μονογονέα το εισο-
δηματικό όριο αυξάνεται στα
31.000 ευρώ και 5.000 ευρώ ανά
παιδί.

Οι δικαιούχοι δεν θα πρέπει
να έχουν ιδιόκτητη κατοικία
και το προς αγορά ακίνητο θα
πρέπει να έχει άδεια κατα-
σκευής μέχρι το 2007 και να εί-
ναι μέχρι 150 τ.μ.

Τρία νέα στεγαστικά προγράμματα

Οι δικαιούχοι του προγράμματος «Αναβαθμίζω - Ανακαινίζω» μπορούν
να λάβουν άτοκο δάνειο έως και 25.000 ευρώ, που θα το αποπληρώ-
σουν σε 3 έως 7 έτη, χωρίς κανένα εισοδηματικό κριτήριο και να προ-
χωρήσουν σε οποιαδήποτε δαπάνη ενεργειακής αναβάθμισης, όπως
για παράδειγμα κουφώματα, συστήματα ψύξης - θέρμανσης κ.ά.  
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Αφορούν πάνω από
50.000 νοικοκυριά
που θέλουν είτε να
αγοράσουν σπίτι είτε
να αναβαθμίσουν την
κατοικία τους ή και να
την ενοικιάσουν. 

Μικρής κλίμακας ήταν η αύξηση που
καταγράφηκε στον τζίρο του συνόλου
των επιχειρήσεων κατά το γ  ́τρίμηνο
του 2024 σε σύγκριση με το αντί-
στοιχο τρίμηνο του 2023, επιβεβαι-
ώνοντας τις εκτιμήσεις του επιχει-
ρηματικού κόσμου για «μουδιασμένη»
αγορά και καθίζηση της κατανάλω-
σης, ειδικά τον Σεπτέμβριο, αλλά και
τα στοιχεία για μειωμένη κατά κε-
φαλήν δαπάνη από τους τουρίστες.
Βεβαίως, δεν θα πρέπει να παραγνω-
ρίζει κανείς ότι σημαντικό μέρος των
εσόδων δεν καταγράφεται, λόγω μη
έκδοσης απόδειξης, ενώ ολοένα και
πιο συχνό είναι το φαινόμενο σε διά-
φορους κλάδους του εμπορίου και
των υπηρεσιών να «προσφέρεται»
έκπτωση εάν ο καταναλωτής πλη-
ρώσει με μετρητά και όχι με κάρτα.
Σύμφωνα με τα στοιχεία που ανα-
κοίνωσε χθες η Ελληνική Στατιστική
Αρχή (ΕΛΣΤΑΤ), ο κύκλος εργασιών
για το σύνολο των επιχειρήσεων και
δραστηριοτήτων της οικονομίας
ανήλθε κατά το τρίτο τρίμηνο του
2024 σε 128,24 δισ. ευρώ, έναντι
122,80 δισ. το τρίτο τρίμηνο του 2023,
καταγράφοντας αύξηση 4,4%.

Τη μεγαλύτερη αύξηση στον κύκλο
εργασιών το τρίτο τρίμηνο 2024 σε
σύγκριση με το τρίτο τρίμηνο 2023
παρουσίασαν οι επιχειρήσεις του το-
μέα ορυχεία και λατομεία κατά 18,4%,
ενώ τη μικρότερη αύξηση παρου-
σίασαν οι επιχειρήσεις του τομέα εμ-
πορίου (χονδρικό και λιανικό), με την
αύξηση του τζίρου να είναι μόλις 1%.
Δεδομένου του πληθωρισμού, εύλογα
προκύπτει το συμπέρασμα ότι στην
πραγματικότητα καταγράφηκε υπο-
χώρηση του όγκου πωλήσεων.

Στον κλάδο παροχής υπηρεσιών
καταλύματος και εστίασης, η αύξηση

του τζίρου επίσης δεν ήταν θεαματική,
καθώς διαμορφώθηκε σε 4,3%, ενώ
ακόμη μικρότερος ήταν ο ρυθμός
ανάπτυξης για τη μεταποίηση, της
τάξης του 2,6%. Αντιθέτως, μεγάλη
αύξηση εξακολούθησε να καταγράφει
ο κύκλος εργασιών στις κατασκευές,
κατά 15,2% το τρίτο τρίμηνο του
2024 σε σύγκριση με το αντίστοιχο
τρίμηνο του 2023.

Ειδικά τον Σεπτέμβριο, με βάση
τα στοιχεία από τις επιχειρήσεις που
έχουν υποχρέωση τήρησης διπλο-
γραφικών βιβλίων, προκύπτει ότι ο
τζίρος των επιχειρήσεων ήταν 33,83
δισ. ευρώ, αυξημένος κατά 1,9% σε
σύγκριση με τον Σεπτέμβριο του
2023. Στον κλάδο του εμπορίου κα-
ταγράφηκε τον Σεπτέμβριο αύξηση
τζίρου μόλις 0,9% σε σύγκριση με
τον περυσινό Σεπτέμβριο, ενώ στη
μεταποίηση καταγράφηκε σημαντική
μείωση του κύκλου εργασιών κατά
6,1%. Στο εννεάμηνο Ιανουαρίου -
Σεπτεμβρίου 2024 ο κύκλος εργασιών
του συνόλου των επιχειρήσεων και
των δραστηριοτήτων ανήλθε σε
348,43 δισ. ευρώ έναντι 334,97 δισ.
ευρώ, σημειώνοντας αύξηση περίπου
4%. Ειδικά στον τομέα του εμπορίου
ο κύκλος εργασιών  ανήλθε σε 130,59
δισ. ευρώ έναντι 127,73 το εννεάμηνο
του 2023, ενισχυμένος μόλις 2,23%.

Στη μεταποίηση ο κύκλος εργα-
σιών διαμορφώθηκε στο εννεάμηνο
σε 70,84 δισ. ευρώ έναντι 69,64 δισ.
ευρώ πέρυσι, καταγράφοντας αύξηση
μόλις 1,7%. Στον κλάδο παροχής υπη-
ρεσιών καταλύματος και εστίασης ο
τζίρος στο εννεάμηνο του 2024 ανήλ-
θε σε 17,49 δισ. ευρώ έναντι 16,47
δισ. ευρώ το εννεάμηνο του 2023,
καταγράφοντας αύξηση 6,19%.       

ΔΗΜΗΤΡΑ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Μικρή ενίσχυση τζίρου
των επιχειρήσεων
το τρίτο τρίμηνο
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

«Να δουν την έκθεση του κ. Κάν-
θου. Να δουν το άξιο έργο του 
ανθρώπου που για 25 χρόνια δού-
λευε για να βάλη στο πανί και το 
χαρτί κα το ξύλο την ψυχή του, 
για να βάλη, κίνηση και φωνή που 
μιλά και συγκινεί κάθε καρδιά», 
αυτά γράφει ο Κα-ς στην εφημε-
ρίδα «Κύπρος» για τη δεύτερη 
έκθεση του Κάνθου στη Λευκω-
σία, στο οίκημα Νέων Τραστ, τον 
Μάιο του 1959 όπου παρουσίασε 
162 έργα του, 93 ελαιογραφίες, 10 
ξυλογραφίες και 55 υδατογραφίες. 
Κίνηση, φωνή, που συγκινεί…

Αυτό ο Κάνθος καταφέρνει να 
το κάνει, και γίνεται φανερό κοι-
τώντας τις σειρές «Γυναικοπάζα-
ρο» και «Σκληροί Χρόνοι» που θα 
εκτίθενται στη ν έα Προσωρινή 
Έκθεση στη Λεβέντειο Πινακο-
θήκη, με τίτλο «Κάνθος – Στο Με-
ταίχμιο της Ιστορίας» από τις 23 
Νοεμβρίου. Η Λεβέντειος Πινα-
κοθήκη επέλεξε, όπως αναφέρει 
στο δελτίο Τύπου της έκθεσης, 
να προσεγγίσει τη «φορτισμέ-
νη» επέτειο των 50 χρόνων από 
το πραξικόπημα και την εισβολή 
μέσα από τα μάτια του Κύπριου 
ζωγράφου Τηλέμαχου Κάνθου 
(1910-1993). Τα έργα τέχνης που 
εκτίθενται διανύουν μια χρονι-
κή περίοδο από τη δεκαετία του 
1940 μέχρι τις αρχές του 1990 και 
αποτυπώνουν τον διαρκή προ-
βληματισμό του Κάνθου για τα 
κοινωνικά, πολιτικά και ιστορι-
κά γεγονότα και τις αλλαγές που 
συνέβαιναν γύρω του.

Σημειώνουμε πως για την έκ-
θεση δάνεισαν έργα τους Κρατι-
κή Συλλογή Κυπριακής Τέχνης 
– Υφυπουργείο Πολιτισμού της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και το 
Πανεπιστήμιο Κύπρου. Πολύτι-
μη επίσης ήταν και η βοήθεια 
της οικογένειας του Τηλέμαχου 
Κάνθου, κυρίως των θυγατέρων 
του Ελένης Κάνθου και Ευγενίας 
Κάνθου, και του Ιδρύματος Τηλέ-
μαχος Κάνθος. Για την έκθεση 
μάς μίλησε μία εκ των επιμελη-
τριών, η Κατερίνα Στεφανίδου 

(έτερη επιμελήτρια η ∆έσποινα 
Χριστοφίδου).

«Αντίθετες» καταστάσεις 
Η Κατερίνα Στεφανίδου, ερω-

τώμενη για την επιλογή του τίτ-
λου της έκθεσης «Κάνθος – Στο 
Μεταίχμιο της Ιστορίας» λέει πως 
ο Κάνθος έζησε σε μια εποχή κα-
τά την οποία στο νησί συνέβαι-
ναν ραγδαίες ανακατατάξεις και 
εκρηκτικά γεγονότα, που αντικα-
τοπτρίζονται μέσα από τα έργα 
του και εξηγεί: «Ο τίτλος αναφέ-
ρεται σε αυτές τις “αντίθετες” 
καταστάσεις τις οποίες επεξεργά-
ζεται ο Κάνθος μέσα από τις δύο 
θεματικές που παρουσιάζουμε 
στην έκθεση, τις σειρές “Γυναικο-
πάζαρο” και “Σκληροί Χρόνοι”»… 

Γιατί όμως από το πλούσιο έρ-
γο του επελέγησαν αυτές οι δύο 
σειρές, ρωτώ την κα Στεφανίδου, 
η οποία μού λέει πως κάθε έκ-
θεση έχει πάντα πολλές αφετη-
ρίες…: «Προγραμματίζαμε μια 
έκθεση για την 50ή επέτειο του 
πραξικοπήματος, της εισβολής 
και της επακόλουθης διαίρεσης 

της Κύπρου, είχαμε επίσης στα 
σχέδιά μας μια έκθεση αφιερω-
μένη στον Τηλέμαχο Κάνθο. Η 
οικογένεια του Κάνθου πρότεινε 
να εκθέσουμε τη σειρά “Σκληροί 
Χρόνοι”, που ήταν η αντίδραση 
του καλλιτέχνη στα δεινά του πο-
λέμου. Αποδεχτήκαμε την ιδέα 
αυτή. Όμως η προσέγγιση ενός 
τόσο δύσκολου και πολυδιάστα-
του θέματος –της πιο πρόσφα-
της ιστορίας του νησιού μας – 
δεν είναι μια απλή πρόκληση»… 
εξηγώντας πως σκοπός τους δεν 
ήταν απλώς να παρουσιάσουν μια 
ιστορία την οποία έχουμε ακού-
σει (και δει) πολλαπλές φορές, 
αλλά να διευρύνουμε το πεδίο 
της συζήτησης, προσθέτοντας: 
«Η σειρά “Γυναικοπάζαρο” τρά-
βηξε την προσοχή μας ως μια πα-
ράλληλη οπτική θέασης που μπο-
ρούσαμε να ακολουθήσουμε για 
την κατανόηση και επεξεργασία 
αυτής της δύσκολης ιστορίας. 
Για όσους δεν γνωρίζουν, το Γυ-
ναικοπάζαρο ήταν μια “γυναι-
κοκρατούμενη” υπαίθρια αγορά 
που γινόταν κάθε Παρασκευή, 

περιστασιακά για αιώνες, στην 
εντός των τειχών πόλη της Λευ-
κωσίας, και είναι ένα εξαιρετικό 
παράδειγμα ήρεμης και ειρηνι-
κής συμβίωσης μιας πολυπολιτι-
σμικής κοινότητας. Έκλεισε διά 
παντός από την αποικιοκρατική 
κυβέρνηση το 1958, στον απόη-
χο του απελευθερωτικού αγώνα 
της ΕΟΚΑ και των δικοινοτικών 
ταραχών. Καθώς μελετούσαμε το 
έργο του Κάνθου, συνειδητοποι-
ήσαμε ότι τόσο η σειρά “Σκληροί 
Χρόνοι” όσο και η σειρά “Γυναι-
κοπάζαρο” αναπτύχθηκαν από 
τον Κάνθο μεταξύ το 1940-1992, 
και έτσι σιγά σιγά η αφήγηση άρ-
χισε να ξεδιπλώνεται…

Νέες αφηγήσεις
Αυτή η αφήγηση του Κάνθου, 

ρωτώ την κα Στεφανίδου, είναι 
όντως πραγματική, παρουσιάζει 
δηλαδή ο καλλιτέχνης την κα-
τάσταση όπως τη βλέπει ή υπει-
σέρχονται και υποκειμενικά καλ-
λιτεχνικά κριτήρια;… «Αυτή η 
ερώτηση δεν έχει μια ξεκάθαρη 
απάντηση. Η φύση της όρασης 

είναι υποκειμενική. Κανένας καλ-
λιτέχνης, συγγραφέας, φωτογρά-
φος, ή ακόμη και ο δημοσιογρά-
φος μέσω των ειδήσεων και των 
άρθρων δεν μπορεί να παρουσι-
άσει την κατάσταση όπως πραγ-
ματικά είναι. Η οπτική και η κα-
τανόησή μας πάντοτε περνάει 
μέσα από το δικό μας προσωπι-
κό φακό. Έτσι, η απάντηση στο 
ερώτημα αυτό –ειδικά για έναν 
καλλιτέχνη– είναι πως, φυσικά η 
υποκειμενική καλλιτεχνική του 
οπτική περνά μέσα από το έργο 
του» και συνεχίζει: «Αυτό είναι 
μέρος της σημασίας (και της μα-
γείας) της καλλιτεχνικής δημιουρ-
γίας. Ο στόχος ενός καλλιτέχνη 
αλλά και της τέχνης γενικότερα 
δεν είναι να δείξει κάτι ακριβώς 
όπως είναι, αλλά να προκαλέσει 
μια (συναισθηματική) αντίδρα-
ση στον θεατή, να διαμεσολαβεί 
συναισθήματα, γεγονότα, ιδέες, 
περιπλεγμένα παρελθόντα και 
φαντασιακά μέλλοντα. Ωστόσο, 
ο Κάνθος όντως αντικατοπτρί-
ζει και τις ιστορικές πραγματι-
κότητες – ειδικά στην περίπτω-

ση του γυναικοπάζαρου και των 
σκληρών χρόνων – έχουμε πολλές 
φωτογραφίες (πάλι φυσικά κάτι 
υποκειμενικό) από την εποχή που 
ενέπνευσαν τον Κάνθο».

Σίγουρα η τέχνη δεν έχει τον 
ρόλο του ιστορικού, πώς όμως 
πώς βοηθάει την κατανόηση της 
Ιστορία ή την αντίληψή μας για 
την ιστορία, ιδίως για τη σύγχρο-
νη ιστορία; Η κα Στεφανίδου λέ-
ει: «Η τέχνη βοηθάει στο να δια-
νοίγει χώρους για εναλλακτικές 
οπτικές και νέες αφηγήσεις. ∆ίνει 
στον θεατή την ευκαιρία να συλ-
λογιστεί τα θέματα με μια φρέ-
σκια ματιά. Μπορεί να του θυμί-
σει πράγματα που έχει ξεχάσει, 
να του διδάξει καινούργια. Επί-
σης, η οπτική γλώσσα είναι πιο 
συμπεριληπτική – καταρρίπτει 
το γλωσσικό φράγμα, και αφήνει 
πιο πολύ χώρο για ερμηνείες». 

Ποιες είναι οι νέες οπτικές και 
αφηγήσεις που ευελπιστείτε να έλ-
θουν στο προσκήνιο, ρωτώ κλεί-
νοντας: «Θα προτιμούσα να μην 
απαντήσω ευθέως, γιατί στόχος 
μας με αυτήν την έκθεση, δεν εί-
ναι να επιβάλλουμε τις δικές μας 
αφηγήσεις και οπτικές, αλλά να 
ανοίξουμε τον δρόμο, να δώσου-
με χώρο στον θεατή και τον ανα-
γνώστη, ώστε να δημιουργήσει 
τις δικές του. Όπως λέει και ο με-
ταποικιακός θεωρητικός Edward 
W. Said, «Ο ρόλος μας είναι να δι-
ευρύνουμε το πεδίο συζήτησης, 
όχι να θέτουμε όρια σύμφωνα με 
την επικρατούσα αρχή». Όσο για 
το κυριότερο χαρακτηριστικό του 
Τηλέμαχου Κάνθου η Κατερίνα 
Στεφανίδου λέει: «Η αισθαντικό-
τητα με την οποία βλέπει και δι-
απραγματεύεται τα γεγονότα που 
γίνονται γύρω του».

Πληροφορίες: Λεβέντειος 
Πινακοθήκη, «Κάνθος – Στο 

Μεταίχμιο της Ιστορίας», επιμελήτρι-
ες Κατερίνα Στεφανίδου και 
∆έσποινα Χριστοφίδου. Γενικός 
συντονισμός: Λουκία Λοΐζου 
Χατζηγαβριήλ. Αίθουσα Προσωρινών 
Εκθέσεων Λεβέντειος Πινακοθήκη, 
Λευκωσία. ∆ιάρκεια Έκθεσης: 23 
Νοεμβρίου 2024 – 9 Μαρτίου 2025.

Η αισθαντικότητα και η ψυχή στον καμβά
«Κάνθος – Στο Μεταίχμιο της Ιστορίας»: Η νέα έκθεση στη Λεβέντειο Πινακοθήκη για τον σπουδαίο ζωγράφο

Καθώς μελετούσαμε το έργο του Κάνθου, συνειδητοποιήσαμε ότι τόσο η σειρά “Σκληροί Χρόνοι” όσο και η σειρά “Γυναικοπάζαρο” αναπτύχθηκαν από τον Κάνθο μεταξύ το 1940-1992, και έτσι σιγά σιγά η αφήγηση άρχισε να ξεδιπλώνεται… 

«Στόχος μας με αυτήν την έκθεση, δεν είναι να επιβάλλουμε τις δικές μας αφηγήσεις και οπτικές, αλ-
λά να ανοίξουμε τον δρόμο, να δώσουμε χώρο στον θεατή και τον αναγνώστη, ώστε να δημιουργήσει 
τις δικές του» λέει η επιμελήτρια της έκθεσης Κατερίνα Στεφανίδου.

«Η τέχνη βοηθάει στο 
να διανοίγει χώρους για 
εναλλακτικές οπτικές 
και νέες αφηγήσεις. Δίνει 
στον θεατή την ευκαιρία 
να συλλογιστεί τα θέματα 
με μια φρέσκια ματιά».

«Ο στόχος ενός καλ-
λιτέχνη αλλά και της-
τέχνης γενικότερα δεν 
είναι να δείξει κάτι ακρι-
βώς όπως είναι, αλλά να 
προκαλέσει μια (συναι-
σθηματική) αντίδραση 
στον θεατή».

Η Λεβέντειος Πινακοθήκη επέλεξε να προσεγγίσει τη «φορτισμένη» επέτειο των 50 χρόνων από το πραξικόπημα 
και την εισβολή μέσα από τα μάτια του Κύπριου ζωγράφου Τηλέμαχου Κάνθου (1910-1993).
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Μεταλάβωση του Καραβά

Σ
ε μία ακόμη επίσκεψή μου στα Κα-
τεχόμενα, την περασμένη Κυρια-
κή, βρέθηκα στον Καραβά. Ο και-

ρός ανοικτός, παρά το πολύ βροχερό 
βράδυ που είχε προηγηθεί, ανά διαστή-
ματα όμως μουντός, βροχερός. Όπως 
κάθε φορά που επισκέπτομαι κάποια 
κωμόπολη, πόλη ή χωρίο στη βόρεια 
κατεχόμενη Κύπρο, το πρόγραμμά μου 
είναι συγκεκριμένο, και συνήθως δεν 
έχει προηγηθεί καμία μελέτη ή εκ των 
προτέρων ανάγνωση κάποιου κειμένου. 
Έχει γίνει μόνο κάποια αναζήτηση για 
τους προς επίσκεψη προορισμούς, συ-
γκεκριμένα σημεία που θέλω να δω. Γι’ 
αυτό και πολύ συχνά χρειάζεται να επι-
στρέψω και δεύτερη ή και τρίτη φορά, 
γιατί κάτι μού ξέφυγε. Την έπαθα στη 
Βατυλή, στην Τρυπημένη, στην Κώ-
μα του Γιαλού, στα Λιβερά, στα Λιμνιά, 
και αλλού, χωριά και κωμοπόλεις που 
κάτι είδα μετά σε κάποιο βιβλίο ή μού 
είπαν και δεν το είχα δει εξ αρχής. Συ-
νήθως είναι κάτι μικρό, ένα έλασμα σε 
μία σιδερένια πόρτα, μία επιγραφή σε 
κάποιον τοίχο, κάτι που το ανυπόμονο 
μάτι μου δεν συλλαμβάνει, άλλοτε πάλι, 
απλώς γιατί αιωρείται μέσα μου κάτι το 
ανεκπλήρωτο…

Αλλά ξεκίνησα να λέω για τον Καρα-
βά. Από το οδόφραγμα του Αγίου ∆ομετί-
ου σιγοτραγουδούσα τους δύο-τρεις στί-

χους του τραγουδιού «Πορτοκαλιά του 
Καραβά που κάνεις πορτοκάλια να σε 
πωλούν ’γοράζω σε του Βαρωσιού ριά-
λια» (τραγουδώντας μάλιστα και λάθος 
τον στίχο, αφού αυτός λέει «του βάρους 
σου ριάλια»). ∆εν θυμόμουν παρακάτω, 
οπότε είχα μπει σε ρυθμό επαναλήψε-
ως που μέχρι και εγώ με βαρέθηκα… Οι 
συνταξιδιώτες μου στο σύντομο ταξίδι 
μας είχαν αντιληφθεί πως η εκδρομή μας 
έμοιαζε πε ρισσότερο με στοχοπροσηλω-
μένη επίσκεψη… και μέσα στη δυσλει-
τουργία του κατεβασμένου χάρτη, στη 
συζήτηση για το πού ακριβώς πάμε πρώ-
τα, λησμονήσαμε να παρατηρήσουμε, 
κι εγώ πρώτος, πως δεν είδαμε και πολ-
λές πορτοκαλιές. Έπρεπε να περάσουν 
αρκετές ώρες, και αφού είχαμε δει τον 
εξοχικό Άγιο Γεώργιο του Μεζερέ, την 
επιβλητική Παναγία Ευαγγελίστρια, το 
νεκροταφείο του Καραβά, με τον ιδιαί-

τερο για τα αρχιτεκτονικά δεδομένα της 
εποχής, κοιμητηριακό ναό του Αποστό-
λου Πέτρου, και την πανέμορφη Αγία Ει-
ρήνη, και αφού είχαμε βρεθεί στον μύλο 
του Σταυρινού και στο εξοχικό κέντρο 
«Οι Μύλοι», περπατώντας από τον Άγιο 
Γεώργιο ώς εκεί. Μετά από όλη αυτή την 
περιδιάβαση στον Καραβά, καταλάβαμε 
όλοι πως δεν υπήρχαν, παρά διάσπαρ-
τα πορτοκαλόδεντρα… άραγε, είπαμε, 
είναι ο στίχος μία υπερβολή των Καρα-
βιωτών; Αλλά πάλι, συμφωνήσαμε, πως 
όσο και αν εμπεριέχει ο στίχος υπερ-
βολή, δεν μπορεί να μην κρύβει νουν 
αληθείας, όπως το έγραψε κι ο Κάλβος. 
Κατεβαίνοντας προς τη θάλασσα, και 
αφού ο καιρός είχε ανοίξει καταλάβα-
με πως δεν είναι δυνατόν όλη αυτή η 
ανοιχτωσιά να ήταν γη ακαλλιέργητη, 
και φυσικά δεν ήταν δυνατόν να είχαν 
φυτευτεί επαυλόδεντρα… 

Να σου λοιπόν πού ήταν οι πορτοκα-
λεώνες του τραγουδιού, το πράσινο είχε 
αντικατασταθεί από επαύλεις, ξενοδο-
χεία, κέντρα, ταβέρνες… το τσιμέντο 
είχε καταπιεί τα πορτοκάλια… 

Φτάνοντας στο σπίτι ανάρτησα σε 
λογαριασμό μου σε μέσο κοινωνικής δι-
κτύωσης πως πήγα στον Καραβά, αλλά 
δεν είδα πορτοκάλια. Λίγο μετά η Καρα-
βιώτισσα συγγραφέας Μαρία Περατικού 
Κοκαράκη και ο Τάκης Χατζηδημητρίου 
μού σημείωσαν πως στον Καραβά είχε 
λεμόνια. Φυσικά και έχουν δίκιο, όχι 
γιατί το επιβεβαιώνω εγώ, αλλά γιατί 
έτσι είναι ή καλύτερα ήταν και εκείνοι 
το ξέρουν γιατί το είδαν, το έζησαν… 
∆υστυχώς όμως ούτε και λεμονόδεντρα 
είδα, ούτε μύρισα λεμονανθούς, αν και 
είχε βρέξει και τα αρώματα θα έπρε-
πε να είχαν μυρώσει το κορμί του Κα-
ραβά, αλλά τίποτε. Πάντως, επιμένει ο 
Καραβάς να είναι όμορφος, επιμένει 
σε πείσμα των καιρών να έχει κάτι το 
αρχοντικό, που αξίζει να ξαναπάω, για 
να ψάξω να βρω τα χαμένα λεμονόδε-
ντρα. Ίσως από το πλάτωμα της Αγίας 
Ειρήνης να εντοπίσω κάποιο περιβόλι. 
Θα αναζητήσω ίσως πρώτα κάποια συ-
νταγή καραβιώτικης λεμονάδας, να έχω 
μεταλάβει πριν πάω. 

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Η γκαλερί Stand in Line παρουσιάζει για πρώτη φορά στο 
κυπριακό κοινό, την ατομική έκθεση έργων του Έλληνα εικα-
στικού Νίκου Μόσχου, με τίτλο «Raw Materials». Ο ιστορικός 
τέχνης, Γιώργος Μυλωνάς, γράφει για τον Νίκο Μόσχο και 
την έκθεσή του πως ολόκληρο το έργο τού Μόσχου ισορρο-
πεί ανάμεσα στο μεταφυσικό και το ρεαλιστικό, είναι έργο 
περίπλοκο αλλά ειλικρινές, υποκειμενικό αλλ’ όχι εγωκεντρι-
κό. Οι συνθέσεις του δεν είναι «ευκολοχώνευτες», δεν προ-
ορίζονται για τον βιαστικό θεατή. Η ανάγνωση του έργου του 
θέλει χρόνο, ηρεμία, προσήλωση, η γλώσσα του είναι γεμά-
τη, πλούσια, ιδιαίτερη, και συχνά απαιτεί προσλαμβάνουσες 
από τον θεατή. Το μεγάλο του χάρισμα, όμως, είναι ότι μπορεί 

άνετα να συνομιλεί με το διεθνές κοινό. Ο κ. Μυλωνάς σημει-
ώνει επίσης: Ο χρόνος για τον Μόσχο δεν είναι γραμμικός: το 
παρόν και το παρελθόν συνυπάρχουν και προκαλούν τη δημι-
ουργία μιας νέας πραγματικότητας. Ο χρόνος θρυμματίζεται, 
καθίσταται πολυπρισματικός σαν καθρέφτης μέσα στον οποίο 
τα είδωλα συμπλέκονται, υποβάλλοντας τον θεατή σε πολλα-
πλά δίκτυα που αποτελούν αλλοιώσεις, φωτεινές παραμορ-
φώσεις του χώρου και το χρόνου με αυτονομία, υλικότητα, 
με δική τους ζωή. Stand in Line – Art, Μετοχίου 26Α, Άγιος 
Ανδρέας, Λευκωσία. Εγκαίνια την Παρασκευή, 15 Νοεμβρίου, 
ώρα 7:00 μ.μ. ∆ιάρκεια έως 7 ∆εκεμβρίου. Πληροφορίες τη-

λέφωνο 99412000, standinlineartspace@gmail.com

ΕΚΘΕΣΗ

«Raw Materials» του Νίκου Μόσχου

ΕΚΘΕΣΗ

80χρονα του Χρίστου Φουκαρά
Η Γκαλερί Gloria παρουσιάζει την επετειακή έκθεση ζωγραφικής του 
Χρίστου Φουκαρά, με αφορμή τα 80 χρόνια του δημιουργού. Στην έκ-

θεση, ο καλλιτέχνης θα παρουσιάσει την πιο 
πρόσφατη δουλειά του, περιλαμβάνοντας έρ-
γα των τελευταίων τεσσάρων-πέντε χρόνων, 
με θαλασσινά τοπία, σπίτια, αυλές, συνθέσεις 
με ανθρώπινες φιγούρες, όλα αποτυπωμένα 
σε λάδια και παστέλ, καθώς και επιλεγμένα 
έργα από προηγούμενες περιόδους. Ο χαρά-
κτης Χαμπής γράφει για τον Φουκαρά: «[...] 
Εν ο ζωγράφος της Κύπρου, με ούλην την 
σημασίαν της λέξης. Αδιάψευστος μάρτυρας 
το απίστευτα πλούσιον έργον που εγέννη-
σεν! Λαλώ τα με όσα ξέρω για στην Τέχνην. 
Πρώτος μεσ’ στους πρώτους ζωγράφους που 

ύμνησαν τζι ανάδειξαν την Κύπρον ο Φουκαράς...». Εγκαίνια 22 Νοεμ-
βρίου, ώρα 6:30 μ.μ. Γκαλερί Γκλόρια, Ζήνωνος Σώζου 3, Λευκωσία. ∆ι-
άρκεια έως 14 ∆εκεμβρίου. Πληροφορίες τηλέφωνο 22762605.

ΘΕΑΤΡΟ

«Διδώ/Ελίσσα ή μια περιπλανώμενη ιστορία»
Στόχος του project ΣΕΖΟΝ Γυναίκες είναι η 
προβολή περιθωριοποιημένων αφηγήσεων που 
ανήκουν σε γυναίκες. Μετά την επιτυχία των 
έργων «Χίλια Πλοία» και «Οι Γυναίκες Επιστρέ-
φουν», σ’ αυτή την αναζήτηση έρχεται να προ-
στεθεί η καινούργια μας παράσταση, «∆ιδώ/
Ελίσσα ή μια περιπλανώμενη ιστορία», σε σκη-
νοθεσία Μαγδαλένας Ζήρα. Αψηφά τα λογοτε-
χνικά στερεότυπα και ρίχνει φως σε άγνωστες 
πτυχές της ιστορίας της Μεσογείου. Αποκαλύ-
πτει μια γυναίκα με δική της πορεία, σκοπό και 
αναζήτηση, ηγέτη και ευεργέτη του λαού της, 
μια βασίλισσα που πεθαίνει για να παραμεί-
νει ελεύθερη. Ένα έργο που φέρνει για πρώτη 
φορά στη θεατρική σκηνή την άγνωστη ιστορία 
της ∆ιδώς, ή Ελίσσας, της θρυλικής πριγκίπισ-
σας από την Τύρο, που ίδρυσε την Καρχηδόνα. 
Παίζουν οι Μαργαρίτα Ζαχαρίου, Βαλεντίνος 

Κόκκινος, Μαρίνα Μανδρή, Γιάννης Μίνως, Ιω-
άννα Παπαμιχαλοπούλου, Ιζέλ Σεϊλανί. Ποιητά-
ρενα/ Μουσικός επί σκηνής: Νικολέττα ∆ημη-
τρίου. Αίθουσα Μελίνα Μερκούρη, λεωφόρος 
Αθηνάς, Λευκωσία. Παραστάσεις 22, 23, 25, 29 
και 30 Νοεμβρίου, ώρα 8:00 μ.μ. και 24 και 1 
∆εκεμβρίου, ώρα 6:30 μ.μ. Πληροφορίες τηλέ-

φωνο 77777040, www.ticketmaster.cy  

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Τα μετα-μιούζικαλ
της εποχής μας

Μ
ήπως τραγουδώντας ή χορεύοντας τη 
δυσκολία ή τη δυστοπία η πραγματι-
κότητα γίνεται πιο υποφερτή; Μή-

πως ο χρόνος αραιώνει με τον ρυθμό, δεν 
σφίγγει σα θηλιά γύρω μας; ∆ύο μιούζικαλ 
με απαιτητικά θέματα, με την υπογραφή 
σκηνοθετών που έχουν δηλώσει την αγάπη 
τους στον ρεαλισμό, μπορεί να μη συνθέ-
τουν, σε απόλυτα μεγέθη, τάση, ενισχύουν 
όμως μια κατεύθυνση. Η «Emilia Perez» του 
Ζακ Οντιάρ προβάλλεται ήδη στις αίθουσες 
συνοδευόμενη από εγκωμιαστικές κριτικές, 
ενώ σε λίγες μέρες (από τις 12 ∆εκεμβρίου) 
θα προστεθεί το «The end» του Τζόσουα 
Οπενχάιμερ. Η πρώτη είναι ένα οδοιπορι-
κό αναζήτησης ταυτότητας φύλου και πα-
ράλληλα συνείδησης, κοινωνικής και ιδεο-
λογικής. Η ύπαρξη, υποστηρίζει ο Οντιάρ, 
απελευθερώνεται μέσα από την επιλογή 
του φύλου, αλλά δεν ολοκληρώνεται αν δεν 
συμπεριλάβει ένα βλέμμα στον κόσμο που 
μας περιβάλλει, στα ζωτικά προβλήματά 
του, στον άλλον. Η δεύτερη μας μεταφέρει 
στο μέλλον, 25 χρόνια μετά μια περιβαλλο-
ντική καταστροφή η οποία έχει μετατρέψει 
τη Γη σε μη κατοικήσιμο πλανήτη. Μια οι-
κογένεια με τρία ακόμη έμπιστά της πρό-
σωπα επιβιώνει σε ένα πολυτελές καταφύ-
γιο. Ολοι προσπαθούν να διατηρήσουν μια 
συνθήκη κανονικότητας, συνεχίζοντας τις 
τελετουργίες της καθημερινότητας και την 
ελπίδα ζωντανή, έως τη στιγμή που η άφι-
ξη μιας άγνωστης διαταράσσει τη ρουτίνα.

Αν στηριχθούμε στη δήλωση του Οντιάρ, 
«είμαι παρατηρητής της εποχής μου και 
αναζητώ τρόπους να την εκφράσω», ενι-
σχύοντάς τη με την άποψη του Οπενχάιμερ 

ότι «το μιούζικαλ είναι ένα είδος που απο-
γειώνεται μέσα από τις φρούδες ελπίδες», 
μήπως, πράγματι, είμαστε μπροστά σε μια 
αναβίωση του είδους, πολύ μακριά από τη 
χολιγουντιανή εκδοχή του, των δεκαετιών 
’40 και ’50; Ενα μετα-μιούζικαλ, σκοτεινό, 
ένα σαρκαστικό μείγμα μαύρης κωμωδίας, 
ιδιότυπης επιστημονικής φαντασίας και ψυ-
χολογικού θρίλερ με πολιτικές προεκτάσεις 
και οικολογικούς απόηχους. Η περιγραφή 
ταιριάζει στο «The end», αλλά με μικρές με-
τατοπίσεις αφορά και το εκρηκτικό, εκκε-
ντρικό μελόδραμα του Οντιάρ, την Εμίλια 
Πέρεζ, μια τρανς ηρωίδα (πρώην Μεξικανός 
βαρώνος ναρκωτικών, ο οποίος το μόνο που 
επιθυμεί είναι να γίνει γυναίκα). Ομως κα-
μία αλλαγή δεν απομονώνεται· προκαλεί μια 
αλληλουχία κινήσεων, επιλογών, εξελίξεων. 

Το μετα-μιούζικαλ, ως έκφραση των προ-
βληματισμών της εποχής μας, δανείζεται 
από τη νοσταλγική μνήμη της χολιγουντι-
ανής δόξας του για να προσγειωθεί σε μια 
αναπόδραστη αλήθεια. Πρόκειται, βέβαια, 
για δύο ταινίες ευφάνταστες και θαυμάσια 
σκηνοθετημένες, όπου το τραγούδι και η 
κίνηση δεν καταλαμβάνουν το μεγαλύτε-
ρο μέρος (ειδικά στο «The end», είναι πολύ 
περιορισμένο). Καμία δεν γειτνιάζει με τις 
υπερπαραγωγές των αρχών του 21ου αιώνα, 
που επανέφεραν το είδος μέσα από την ιδι-
ότυπη «γραφή» των σκηνοθετών τους: ούτε 
με το «Χορεύοντας στο σκοτάδι» του Λαρς 
φον Τρίερ (2000) ούτε με το παραληρηματικό 
«Μουλέν Ρουζ» του Μπαζ Λούρμαν. «Αυτή 
η ταινία έχει φτιαχτεί από μια βαθιά ελπί-
δα που έχω ότι αν ενωθούμε ως είδος και 
αναγνωρίσουμε τα προβλήματά μας –για-
τί ο χρόνος μας είναι περιορισμένος– τότε 
ίσως έχουμε μια ευκαιρία να αλλάξουμε. Αν 
δεν το κάνουμε αυτό, θα είμαστε καταδικα-
σμένοι να συνεχίζουμε σε έναν δρόμο προς 
τη δική μας εξαφάνιση και τη λήθη», είπε ο 
Τζόσουα Οπενχάιμερ, ευαισθητοποιημένος 
πολίτης και εξαιρετικός ντοκιμαντερίστας, 
από τη σκηνή του «Ολύμπιον», όπου προ-
βλήθηκε η ταινία του, στη λήξη του 65ου 
Φεστιβάλ Κινηματογράφου. «Το γεγονός ότι 
είναι μιούζικαλ το κάνει από μόνο του μια 
ταινία αφήγησης για τις αρνήσεις και τις 
αυταπάτες. Για το πώς λέμε ιστορίες για να 
κρυφτούμε από τον κόσμο αλλά και από τον 
εαυτό μας, για να κατευνάσουμε τις ενοχές 
μας», προσέθεσε ο σκηνοθέτης. «Το μέλλον 
είναι φωτεινό», τραγουδούν οι προνομιούχοι 
του «Τέλους», σαρκάζοντας την ουτοπία που 
ούτε οι ίδιοι πιστεύουν. Ο χορός των ψευ-
δαισθήσεων στην αρχή μασκαρεύεται την 
ελπίδα και καταλήγει καταστροφικός· είτε 
από άγνοια είτε από μέθη.

ΜΟΥΣΙΚΗ

Cyprus Jazz & World Music Showcase
ΣΥΜΦΩΝΙΚΗ ΟΡΧΗΣΤΡΑ

Premiere 3
Υπό τη διεύθυνση της Ζωής Ζε-
νιώδη, η Συμφωνική Ορχήστρα 
Κύπρου παρουσιάζει τρία έργα 
δύο συνθετών που αναγνωρί-
στηκαν ως νεαρές ιδιοφυΐες: 
των Wolfgang Amadeus Mozart 
και Felix Mendelssohn. Με την 
ορχήστρα θα συμπράξει ο δια-
κεκριμένος πιανίστας Giuseppe 
Albanese, στη θέση του Paolo 
Restani, ο οποίος λόγω ασθε-
νείας δεν θα μπορέσει να πα-
ρευρεθεί. Το πρόγραμμα περι-
λαμβάνει: Wolfgang Amadeus 
Mozart: Don Giovanni: Εισαγω-
γή. Wolfgang Amadeus Mozart: 
Κοντσέρτο για πιάνο αρ. 21 σε 
Ντο μείζονα, Κ. 467 και Felix 
Mendelssohn: Συμφωνία αρ. 4 
σε Λα μείζονα, έργο 90 («Ιτα-
λική»). Συναυλίες Λευκωσία: 
Τετάρτη 27 Νοεμβρίου - Θέα-
τρο Παλλάς, Πύλη Πάφου. Λε-
μεσός: Πέμπτη 28 Νοεμβρίου 
- Θέατρο Ριάλτο και Λάρνακα: 
Παρασκευή 29 Νοεμβρίου - ∆η-
μοτικό Θέατρο Γ. Λυκούργος, 
ώρα έναρξης συναυλιών 8:30 
μ.μ. Πληροφορίες τηλέφωνο 

22463144, www.cyso.org.cy

Το Τμήμα Σύγχρονου Πολιτισμού του 
Υφυπουργείου Πολιτισμού και το Θέα-
τρο Ριάλτο διοργανώνουν στις 29 Νοεμ-
βρίου Pre-event στο πλαίσιο του 11ου 
Cyprus Jazz & World Music Showcase 
2024, στο Technopolis20 στην Πάφο. 
Τα σχήματα που θα παρουσιαστούν στο 
Technopolis20 είναι: Nama Dama και 
Chunky Funky Band. Το έργο της Nama 
Dama συνδυάζει τα είδη της παρα-
δοσιακής και ηλεκτρονικής μουσικής, 
την οποία εμπλουτίζει με ατμοσφαιρι-
κά, γεμάτα ένταση φωνητικά. Χρησι-
μοποιώντας το live looping ως πυξίδα, 
μετατρέπει τις σόλο εμφανίσεις της σε 
ένα μοναδικό, πολύχρωμο τελετουργι-

κό. Οι Chunky Funky είναι μια δυναμική 
electro-funk jazz μπάντα, υπό την καθο-
δήγηση του πιανίστα και συνθέτη Γιώρ-
γου Μορφίτη στα πλήκτρα. Παίζοντας 
αυθεντικές συνθέσεις του Μορφίτη, η 
μπάντα συνδυάζει τη soulful ατμόσφαι-
ρα του funk των 70s με τον σύγχρονο 
ήχο του σήμερα. Με τον Στέλιο Ξυδιά στα 
ντραμς και τον Οδυσσέα Τουμάζου στην 
ηλεκτρική κιθάρα, οι Chunky Funky δη-
μιουργούν έναν μοναδικό ήχο με εκρη-
κτικούς ρυθμούς και μοντέρνες αρμονί-
ες. Παρασκευή 29 Νοεμβρίου, ώρα 8:00 
μ.μ., Technopolis20, Νικολάου Ι. Νικολα-
ΐδη 18, Πάφος. Πληροφορίες, εισιτήρια 

τηλέφωνο 77777745, www.rialto.com.cy

Η «Emilia Perez» και
το «The end» δανείζονται
από τη νοσταλγική μνήμη
της χολιγουντιανής δόξας του 
είδους, για να προσγειωθούν 
στις αναπόδραστες αλήθειες.

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

Η Κίτρινη Ταπετσαρία
Δύο χρόνια μετά την πρεμιέρα 
του έργου «Η Κίτρινη Ταπετσαρία» 
στο θέατρο Aιγαία, σε σκηνοθεσία 
Μαρίας Ιόλης Καρολίδου, με την 
Αντωνία Χαραλάμπους επί σκηνής, 
επιστρέφει με μία ελαφρώς διαφο-
ροποιημένη εκδοχή στο Κτήριον 53. 
Το έργο βασίζεται στη νουβέλα της 
Αμερικανίδας συγγραφέα Σάρλοτ 
Πέρκινς Γκίλμαν και αποτελεί μία 
συλλογή από εγγραφές ημερολογί-
ου γραμμένες από μια νεαρή γυναί-
κα που φαίνεται να πάσχει από επι-
λόχεια κατάθλιψη. Παραστάσεις: 30 
Νοεμβρίου και 2, 14, 16 ∆εκεμβρί-
ου, ώρα 8:30 μ.μ. 24 Νοεμβρίου και 
1, 5 ∆εκεμβρίου, ώρα 7:30 μ.μ. Κτή-
ριον 53, Αθήνας 25-27, Λευκωσία. 
Πληροφορίες τηλέφωνο 97607201.
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Κάνθος: Στο Μεταίχμιο της Ιστορίας
Από την ειρηνική συνύπαρξη στις συγκρούσεις, 
μέσα από το χρωστήρα του Τηλέμαχου Κάνθου.

Δύο εμβληματικές σειρές του καλλιτέχνη,
το «Γυναικοπάζαρο» και οι «Σκληροί Χρόνοι» 
συναντιούνται για πρώτη φορά.

Αντικατοπτρισμοί
Παράλληλη έκθεση,
με εννέα σύγχρονους Κύπριους 
καλλιτέχνες, που αναφέρονται 
και δημιουργούν από τη συλλογική 
μνήμη του νησιού μας.

ΔΙΑΡΚΕΙΑ ΕΚΘΕΣΕΩΝ

23.11  2024 - 9.3  2025

ΧΟΡΗΓΟΣ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ ΜΟΝΙΜΟΣ ΧΟΡΗΓΟΣ ΑΕΡΟΜΕΤΑΦΟΡΩΝ ΜΕ ΤΗ ΣΤΗΡΙΞΗ

Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

«Ο ίδιος ο Οδυσσέας το παραδέ-
χεται πως από περιέργεια υπάρ-
χει» λέει ο σκηνοθέτης Παναγιώ-
της Λάρκου, ο οποίος σκηνοθετεί 
για τη Σκηνή 018 του ΘΟΚ την 
παράσταση «Ομήρου Οδύσσεια» 
του Μιχάλη Γκανά. Όπως λέει ο 
Παναγιώτης Λάρκου για την επι-
λογή του να δείξει όχι έναν Οδυσ-
σέα αλλά πολλούς «το θέατρο, η 
διαδικασία της πρόβας, η ίδια η 
παράσταση είναι ένα καλλιτεχνι-
κό και συναισθηματικό αποτέλε-
σμα μιας ομαδικής προσπάθειας. 
Η ανακήρυξη του οποιουδήποτε 
σκηνικού επικεφαλής έρχεται να 
ακυρώσει αυτή τη συλλογικότη-
τα». Αναφέρει επίσης πως αυτή η 
επιλογή της μοιρασιάς φάνηκε η 
πιο ταιριαστή, αφού επιτρέπει σε 
κάθε θεατή ανεξαρτήτως φύλου 
να ταυτιστεί με τον κεντρικό χα-
ρακτήρα. «Μας φάνηκε πιο τίμιο 
και πιο διασκεδαστικό».

–Πριν από λίγες μέρες έφυγε 
από τη ζωή και ο Μιχάλης Γκα-
νάς, του οποίου το κείμενο δι-
ασκεύασες… Τι σου έδωσε το 
ταξίδι σου στην αισθητική του 
Γκανά για την «Οδύσσεια»;

–Ένιωσα ένα μούδιασμα στην 
είδηση. Σαν να έχασε η ομάδα 
ένα ενεργό μέλος. Σαν να έμεινε 
ένα χρέος μου ανοικτό, γιατί δεν 
πρόλαβε να δει την παράσταση. 
∆εν βρίσκω κάτι εύκολα, να πω. 
Όταν πεθαίνει ένας ποιητής εί-
ναι σαν σου επιβάλλεται η σιωπή. 
Από την άλλη νιώθω την ανάγκη 
να μοιραστώ τη ομορφιά που μου 
χάρισαν οι λέξεις του. Όλες οι 
λέξεις του, όχι μόνο της «Οδύσ-
σειας». Με την «Οδύσσεια» ταξί-
δευα για έξι μήνες. Ήταν ωραίο 
ταξίδι, όσο κράτησε. Και τώρα 
που κατέβηκα από το καράβι και 

έχω παραδώσει στον θίασο τη 
διακυβέρνηση νιώθω ένα κενό. 
∆εν ντρέπομαι να το παραδεχτώ. 
Ζηλεύω λίγο. Θα ήθελα να παίζω 
σε αυτή την παράσταση. Οι ηθο-
ποιοί μου πάνω στη σκηνή έχουν 
μετατρέψει την παράσταση σε 
γιορτή. Είναι τόσο όμορφοι όλοι 
τους. Φωτεινοί σαν τις λέξεις του 
Γκανά. Νομίζω πως ένας ποιητής 
δεν πεθαίνει ποτέ στα αλήθεια. 
Κανείς πραγματικός καλλιτέχνης 
δεν πεθαίνει ποτέ στα αλήθεια. 
Είναι πάντα εκεί. Και μια γιορτή 
είναι ίσως η καλύτερη επιλογή για 
να τιμήσουμε την ομορφιά που 
τόσα χρόνια μας χάριζε. 

–Διασκευάζοντας το κείμενο 
του Μιχάλη Γκανά, ποια ήταν 
τα στοιχεία εκείνα που σε δυ-
σκόλεψαν περισσότερο στο να 
τα κάνεις θεατρική πράξη;

–Η «Οδύσσεια» του Μιχάλη 
Γκανά (και δεν είναι η πρώτη φο-

ρά που το γράφω αυτό) είναι ένα 
εξαιρετικό λογοτεχνικό κείμενο. 
Όχι όμως θεατρικό έργο. Και η δι-
αδικασία της διασκευής υπήρξε 
και χρονοβόρα και επίπονη. Και 
όχι μόνο στο τεχνικό κομμάτι της 
κατασκευής διαλογικών σκηνών 
ή της συγγραφής στίχων. Έπρεπε 
να βρω τον τρόπο να συντονίσω 
τη φωνή και τις λέξεις του συγ-

γραφέα με αυτό που η δική μου 
φωνή μου επέβαλε να μοιραστώ 
με το κοινό. Έπρεπε να βρω τον 
τρόπο να μετατρέψω τις 263 σε-
λίδες του σε 46, αλλά εκεί μέσα 
να έχει χώρο να ανασάνει και ο 
Γκανάς και ο Όμηρος και εγώ. 
Και κάπου κάπου να παίρνουν 
και οι ηθοποιοί μου καμιά ανάσα. 

Το πρόβλημα με αυτά τα έρ-

γα όταν πρέπει να τα διασκευ-
άσεις είναι το τραύμα του απο-
χωρισμού. Κάθε λέξη του ποιητή 
που μετατίθεται ή αφαιρείται σου 
προκαλεί θλίψη. Γιατί είναι μια 
λέξη που ξέρεις με πόσο βάσα-
νο κατέληξε στο χαρτί. Και κά-
θε λέξη δική σου, σου προκαλεί 
αγωνία. Να είναι αντάξια. Να μην 
προδώσει. Αν είναι όμως μια λέ-

ξη που θα κρατήσω από αυτό το 
ταξίδι, που άρχισε στις 8 Μαΐου 
και χρειάστηκε τέσσερα τετράδια 
σημειώσεων και πέντε μολύβια 
που χάθηκαν για πάντα (το αγα-
πημένο μου γκρι μεταξύ τους) 
μέχρι να φτάσει στην εκτύπωση, 
αυτή η λέξη δεν είναι η δυσκολία. 
Είναι η χαρά. 

–Για ποιον λόγο επέλεξες να 
μην έχεις έναν Οδυσσέα, έναν 
πρωταγωνιστή, και ο κεντρι-
κός ήρωας της παράστασης να 
μοιράζεται σε όλον τον θίασο;

–∆εν είναι μυστικό –τουλάχι-
στον στον επαγγελματικό μου 
κύκλο– πως τρέφω μια φυσική 
απέχθεια στο θέατρο του ηθοποι-
ού πρωταγωνιστή. Το θέατρο, η 
διαδικασία της πρόβας, η ίδια η 
παράσταση είναι ένα καλλιτεχνι-
κό και συναισθηματικό αποτέλε-
σμα μιας ομαδικής προσπάθειας. 
Η ανακήρυξη του οποιουδήποτε 
σκηνικού επικεφαλής έρχεται να 
ακυρώσει αυτή τη συλλογικότη-
τα. Το θέατρο τότε «αμερικανο-
ποιείται», η αξία του ενός υποβι-
βάζει τη λειτουργία του συνόλου 
στη μοναξιά του αριθμού ένα. 

Επιπλέον και επειδή τα τελευ-
ταία χρόνια έχουμε ανοίξει τη συ-
ζήτηση για την ενηλικίωση του 
κυπριακού θεάτρου, θεωρώ πως 
είναι καιρός να αφήσουμε πίσω 
μας τους πρωταγωνιστές και να 
αρχίσουμε να παρακολουθούμε 
έργα με γνώμονα την υπογραφή 
του σκηνοθέτη. Του σκηνοθέ-
τη που επιλέγει, εμπιστεύεται, 
διαχειρίζεται ψυχολογικά και 
καθοδηγεί μια ολόκληρη ομά-
δα ανθρώπων. Αν ο σκηνοθέτης 
καλλιεργεί για χάρη μας ένα δά-
σος κι εμείς κοιτάμε το πιο ψη-
λό δέντρο, αδικούμε ένα ολόκλη-
ρο οικοσύστημα. Επιπλέον στην 
Οδύσσεια τέθηκε από πολύ νωρίς 
στο τραπέζι ένα ηθικό ζήτημα. 

Είχαμε να διαχειριστούμε έναν 
ήρωα/σύμβολο. Τον Οδυσσέα. 
Αν τον αντιμετωπίζαμε με ιερόν 
δέος τότε θα αναμασούσαμε τα 
ίδια βαρετά που ακούγαμε και 
στο σχολείο. Εμείς θελήσαμε να 
πούμε πως ο καθένας μπορεί να 
γίνει ο ήρωας του εαυτού του. 
Κάθε άνθρωπος έχει τη δύναμη 
να χαράξει τις δικές του γραμμές 
πλεύσης στα νερά του βίου του. Ο 
καθένας μπορεί να γίνει κάποιος 
ή κανένας. Οπότε με αυτή τη σκέ-
ψη ως γνώμονα και θέλοντας να 
επιτρέψουμε σε κάθε θεατή ανε-
ξαρτήτως φύλου να ταυτιστεί με 
τον κεντρικό χαρακτήρα η επιλο-
γή της μοιρασιάς μας φάνηκε η 
πιο ταιριαστή. Μας φάνηκε πιο 
τίμιο και πιο διασκεδαστικό.

–Θέλησες να τραγουδηθεί η 
«Οδύσσεια»; Έδωσες ιδιαίτε-
ρη έμφαση στη μουσική και στο 
τραγούδι… γιατί ήταν τόσο ση-
μαντικές αυτές οι παράμετροι;

–Στη ραψωδία Α΄ της Οδύσ-
σειας, ο Μιχάλης Γκανάς αναφέ-
ρεται στον Όμηρο ως τον πρώτο 
ράπερ. Κάπως έκατσε και στον 
πρώτο καφέ της ομάδας των συ-
ντελεστών είχαμε όλοι γελάσει με 
αυτό τον στίχο και είπαμε να τον 
επιβεβαιώσουμε τον κύριο Γκανά. 

Θεωρώ τη μουσική ένα πολύ 
ισχυρό όπλο που μου επιτρέπει 
να μοιραστώ σκέψεις προσωπι-
κές με το κοινό, εκτός της κανο-
νικής ροής του κειμένου. Είναι 
ένας αρκετά ύπουλος τρόπος να 
χώσεις στο κεφάλι του θεατή μια 
μελωδία, ένα στίχο που θα τον 
συνοδεύει για μέρες μετά την πα-
ράσταση. Οι δονήσεις που μπο-
ρούν να δημιουργηθούν από ένα 
τραγούδι προσεχτικά γραμμένο 
καταγράφονται πιο βαθιά από 
τις απλές λέξεις και σε αυτή την 
ψυχολογική επέμβαση θελήσαμε 
να εστιάσουμε.

–Σε άλλη κουβέντα μας, μού 
είχες πει πως αυτή η παράστα-
ση θέλει να μας εξάψει την πε-
ριέργεια… ωφέλησε αυτή τον 
Οδυσσέα;

–Κάθε παράσταση μου θέλει 
να σας εξάψει την περιέργεια. 
Αλλιώς γιατί να σας βάλω στη δι-
αδικασία να βγείτε από το σπίτι; 
Ο ίδιος ο Οδυσσέας το παραδέ-
χεται πως από περιέργεια υπάρ-
χει. Η περιέργεια τον οδήγησε 
να διαλέξει τα προσωπικά του 
μονοπάτια. Αν αυτό του βγήκε 
σε καλό, κοπιάστε στην παρά-
σταση την Κυριακή στις 10:30 
να το συζητήσουμε. Αν και έχω 
την εντύπωση πως η ίδια η λέξη 
κέρδισε πολύ περισσότερα από 
τη σύνδεσή της με τον μύθο του 
συγκεκριμένου ήρωα.

Οι προχριστιανικοί πληθυ-
σμοί την αγαπούσαν την περι-
έργεια. Ήρθε αργότερα η δυτική 
χριστιανική ηθική και έφερε την 
περιέργεια που σκότωσε τη γά-
τα, τον Χάνσελ και την Γκρέτελ 
που η περιέργεια τους έστειλε 
στο τσουκάλι της μάγισσας, οι 
αμερικανικές ταινίες τρόμου του 
’80 που έστελναν κάθε φιλοπερί-

εργο έφηβο στα νύχια του Φρέ-
ντυ Κρούγκερ. Άλλαξαν τα δόγ-
ματα. Η περιέργεια αμφισβητεί 
την απόλυτη πίστη και αυτό δεν 
αρέσει σε όλους.

Ευτυχώς όλα αυτά τα χρόνια 
ο μύθος του Οδυσσέα ήταν εκεί 
να μας θυμίζει πως κάποιος έζη-
σε και θριάμβευσε κιόλας με αυτή 
τη λέξη ως παντιέρα. Ο μύθος του 
Οδυσσέα μας βοηθάει να θυμη-
θούμε πως τα έργα των μεγάλων 
φιλοσόφων οι περιπέτειες των 
μεγάλων ηρώων, οι μικρές μας 
νίκες πάνω στην αμείλικτη θνη-
τή φύση μας, ξεκινούν από αυτό 
το μικρό και επίμονο σκουλήκι, 
την Κυρία Περιέργεια.

–Πόσο σημαντική είναι η περι-
έργεια στη ζωή μας…;

–Η περιέργεια είναι η γιαγιά 
της εξέλιξης. Η καλή η γιαγιά, 
αυτή που τηγανίζει ωραίους κε-
φτέδες. Η περιέργεια έκανε τον 
πρώτο μονοκύτταρο οργανισμό 
να ψάξει για παρέα, η περιέργεια 
πλησίασε πρώτη φορά τη φωτιά. 
Η περιέργεια ανακάλυψε την Αμε-
ρική, το φεγγάρι, τις αχτίδες του 
φεγγαριού στα μαλλιά του εραστή 

μας, το σαμπουάν που λούζει τα 
μαλλιά του εραστή μας και τα ποι-
ήματα που του αφιερώνουμε. Η 
περιέργεια θα μας κάνει να τον 
εγκαταλείψουμε και αν όχι, η ίδια 
περιέργεια θα μας οδηγήσει μαζί 
του ως τον κοινό μας τάφο. Και 
μετά η περιέργεια θα αναγκάσει 
κάποιον να διαβάσει στην πλάκα 
«Εδώ κείτονται δύο φιλοπερίερ-
γοι εραστές» και θα γράψει ένα 
εξαιρετικό κείμενο που κάποιος 
άλλος περίεργος θα το διασκευά-
σει να το κάνει παράσταση. 

–Μέσα από τη δουλειά που έκα-
νες στην «Οδύσσεια» έγινες πιο 
σοφός;

–Όχι. Η σοφία είναι μια εσω-
τερική κατάσταση που μπορεί να 
υπάρξει μόνο ερήμην σου. Μόνο 
ένας καθαρόαιμος βλάκας μπορεί 
να υποθέσει πως είναι σοφός. Η 
ελπίδα μου μέσα από κάθε δου-
λειά είναι να μαθαίνω πράγματα 
που θα με κάνουν για τους συ-
νεργάτες και τους θεατές μου πιο 
χρήσιμο την επόμενη φορά που 
θα συναντηθούμε. Προτιμώ να 
επενδύσω τις ελπίδες μου, στο 
πολυμήχανος.

Ταξίδι με παντιέρα την περιέργεια
Ο Παναγιώτης Λάρκου σκηνοθετεί την «Ομήρου Οδύσσεια» του Μιχάλη Γκανά για τον ΘΟΚ και αφηγείται στην «Κ» το ταξίδι του

«Κάθε λέξη του ποιητή που μετατίθεται ή αφαιρείται σου προκαλεί θλίψη. 
Γιατί είναι μια λέξη που ξέρεις με πόσο βάσανο κατέληξε στο χαρτί. Και κά-
θε λέξη δική σου, σου προκαλεί αγωνία. Να είναι αντάξια. Να μην προδώσει» 
λέει ο Παναγιώτης Λάρκου.

«Είχαμε να διαχειρι-
στούμε έναν ήρωα / 
σύμβολο. Τον Οδυσσέα. 
Αν τον αντιμετωπίζα-
με με ιερόν δέος τότε θα 
αναμασούσαμε τα ίδια 
βαρετά που ακούγαμε 
και στο σχολείο».
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Κάθε παράσταση μου θέλει να σας εξάψει την περιέργεια. Αλλιώς γιατί να σας βάλω στη διαδικασία να βγείτε από το 
σπίτι; Ο ίδιος ο Οδυσσέας το παραδέχεται πως από περιέργεια υπάρχει.

Η Κυρία Περιέργεια
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Αν δοκιμάσετε να ρωτήσετε κά-
ποιους φυσικούς που εργάζονται 
στο CERN για το πώς αποτυπώ-
θηκε ο οργανισμός στην ταινία 
«Αγγελοι και δαίμονες» (που βα-
σίστηκε στο μυθιστόρημα του 
Νταν Μπράουν), θα χαμογελά-
σουν με κατανόηση. Πολύ ψυ-
χαγωγικό, αλλά καμία σχέση με 
την πραγματικότητα είναι πολύ 
πιθανόν να σχολιάσουν. Ειδικά 
το κομμάτι με τη φιάλη αντιύ-
λης που κάποιοι κλέβουν από 
τα εργαστήρια του CERN, είναι 
αυτό που τους διασκεδάζει πε-
ρισσότερο.

Είναι αλήθεια ότι τις τελευταί-
ες δεκαετίες το CERN, που φέτος 
γιορτάζει με κάθε επισημότητα 
τα 70 χρόνια λειτουργίας του, 
έχει πυροδοτήσει την έμπνευση 
συγγραφέων και κινηματογραφι-
στών, όπως επίσης και των απα-
νταχού συνωμοσιολόγων: από 
την ανακάλυψη του περίφημου 
μποζονίου του Χιγκς ή αλλιώς 
«σωματιδίου του Θεού» (δημο-
σιογραφικής προέλευσης έννοια 
και διόλου επιστημονική) έως τα 
εργαστήρια παρατήρησης αντιύ-
λης και τις εξωφρενικές θεωρίες 
της πιθανής –αν και τυχαίας– δη-
μιουργίας μιας... μαύρης τρύπας 
που θα ρουφήξει όλη τη Γη (!), 
το CERN ιντριγκάρει τον κόσμο 
με τα αινιγματικά του πειράμα-
τα, τους τεράστιους επιταχυντές 
του, τις συγκρούσεις σωματιδί-
ων, τα μυστήρια της φυσικής και 
της κοσμολογίας που προσπαθεί 

να φωτίσει γενικότερα.
Αραγε οι επιστήμονες, οι φυ-

σικοί και οι σε άλλες ειδικότη-
τες εργαζόμενοι συνήθως πολλά 
μέτρα κάτω από την επιφάνεια 
της Ελβετίας (και λίγο της Γαλλί-
ας), έχουν οι ίδιοι κάποια σχέση 
με τις φαντασίες και τις μυθο-
πλασίες που ερωτοτροπούν με 
την επιστήμη (και συχνά τη δι-
αστρεβλώνουν για δραματουργι-
κούς –δηλαδή, καλούς– λόγους); 
Αλήθεια, ποιο μπορεί να είναι 
το αγαπημένο μυθιστόρημα ή η 
αγαπημένη ταινία επιστημονικής 
φαντασίας για έναν επιστήμονα 
του CERN;

Θέσαμε αυτό ακριβώς το ερώ-
τημα σε δέκα επιστήμονες του 
CERN (οι τρεις εξ αυτών Ελληνες) 
και παρουσιάζουμε σήμερα τις 
απαντήσεις τους. ∆εν βρήκαμε σ’ 
αυτές, ταινίες όπως το «2001. Η 
Οδύσσεια του ∆ιαστήματος», την 
«Επαφή» και τις «Στενές επαφές 
τρίτου τύπου» ή μυθιστορήματα 
του Αρθουρ Κλαρκ και του Φίλιπ 
Ντικ, βρήκαμε όμως μερικές άλ-
λες, απρόσμενες και πολύ ενδια-
φέρουσες προτάσεις ανάγνωσης 
και προβολής. Κυρίως βρήκαμε 
ορισμένες ερεθιστικές σκέψεις 
πάνω στα έργα αυτά και τη σχέ-
ση τους με την επιστήμη.

Ενα μεγάλο ευχαριστώ στον 
φυσικό του CERN Πάνο Χαρίτο 
(των εκδόσεων Ροπή) για την πο-
λύτιμη βοήθειά του στο όλο εγ-
χείρημα.

Η. Μ. 

«Αφιξη»
Τζον Ελις

Θεωρητικός φυσικός CERN, καθηγη-

τής στο King’s College London

Η αγαπημένη μου ταινία επιστημο-
νικής φαντασίας είναι η «Αφιξη» 
(Αrrival) του Ντενί Βιλνέβ, με 
την Εϊμι Ανταμς, βασισμένη σε 
ένα διήγημα του Τεντ Τσιανγκ. 
Θέτει δύο συναρπαστικά ερωτή-
ματα που ιντριγκάρουν τη σκέ-
ψη: Πώς θα επικοινωνούσαμε με 
εξωγήινους, το νευρολογικό σύ-
στημα των οποίων είναι τελεί-
ως διαφορετικό από εκείνο των 
ανθρώπων; Και σε ποιο βαθμό 
επηρεάζεται η σκέψη μας από 
τη γλώσσα που χρησιμοποιεί; 
Η Εϊμι Ανταμς υποδύεται μια 
γλωσσολόγο η οποία αναλαμ-
βάνει την αποστολή αποκωδι-
κοποίησης από ένα ζευγάρι εξω-
γήινων, αλλά συνειδητοποιεί 
ότι αντιλαμβάνονται τον χρό-
νο με έναν μη γραμμικό, κυκλι-
κό τρόπο. Καθώς αποκωδικο-
ποιεί τη γλώσσα τους, αρχίζει 
να κάνει προβολές στο μέλλον, 
σε μια τραβηγμένη εκδοχή της 
γλωσσολογικής υπόθεσης Σα-
πίρ-Γουόρφ (Sapir-Whorf, όπου 
η γλώσσα που μιλάει κάποιος 
επιδρά και στην αντίληψη περί 
του πραγματικού) και έτσι σώζει 
την ανθρωπότητα. 

 
«Το μαύρο νέφος» 
Τζιαν Τζούντιτσε

Επικεφαλής του τμήματος 

Θεωρητικής Φυσικής στο CERN

Μου είναι δύσκολο να επιλέξω ένα 
βιβλίο ή μία ταινία επιστημονικής 
φαντασίας, όπως είναι δύσκολο 
να επιλέξω και το αγαπημένο μου 
μουσικό κομμάτι. ∆ιαφορετικές 
ιστορίες επιστημονικής φαντασί-
ας χτυπούν σε διαφορετικές ευαί-
σθητες χορδές μέσα μου.

Αυτό που μου αρέσει σε μια 
ιστορία επιστημονικής φαντασίας 
είναι η πρωτοτυπία με την οποία 
πλάθει πιθανές και απρόσμενες 
νέες πραγματικότητες. Από αυ-
τή τη σκοπιά θα επιλέξω εδώ το 
μυθιστόρημα «Το μαύρο νέφος» 
(The Black Cloud, 1957) του Βρε-
τανού αστροφυσικού Φρεντ Χόιλ 
(Fred Hoyle).

Το βιβλίο αφηγείται την επα-
φή με μια νοήμονα εξωγήινη μορ-
φή ζωής, η οποία διαφέρει ριζικά 
από τα πράσινα ανθρωποειδή με 
κεραίες ή τα τρομερά τέρατα που 
αφθονούν σε τόσα βιβλία και ται-
νίες. Αντίθετα, η εξωγήινη διά-
νοια που συνέλαβε ο Χόιλ είναι 
ένα απέραντο νέφος αερίων που 
έρχεται από το βαθύ ∆ιάστημα και 
τυλίγει τη Γη. Το σύννεφο αυτό με-
ταδίδει μηνύματα και προσπαθεί 
να επικοινωνήσει με τους ανθρώ-

πους. Η πληροφορία δεν περνάει 
από το νέφος μέσω ενός κεντρι-
κού οργάνου, όπως είναι ο εγκέ-
φαλος, αλλά διαχέεται στα αέρια 
μόρια όλης της δομήςê πρόκειται 
για μια τελείως διαφορετική έν-
νοια νοήμονος ζωής. 

Μια καλή ιστορία επιστημο-
νικής φαντασίας πρέπει να είναι 
αφηγηματικά εφικτή και όχι απα-
ραίτητα ρεαλιστική. Η σύλληψη μη 
οργανικής μορφής ζωής εντάσσε-
ται εντός των ορίων της επιστή-
μης. Αλλά ο Χόιλ διευρύνει αυτά τα 
όρια, συλλαμβάνοντας μια απολύ-
τως ανόργανη ύπαρξη. Η ιστορία 
μπορεί να μην είναι ρεαλιστική, 
αλλά σε κάνει να σκεφτείς εκ νέου 
τον ορισμό της ζωής και της νόη-
σης, φέρνοντας στον νου εικόνες 
πολύ σχετικές με το σήμερα, στην 
εποχή της τεχνητής νοημοσύνης.

 

«Γυρίστε τον γαλαξία 
με ωτοστόπ» 
Πάρης Σφήκας

Καθηγητής στο Πανεπιστήμιο 

Αθηνών και ερευνητής στο CERN

Οφείλω να ομολογήσω ότι δεν έχω 
διαβάσει πολλά μυθιστορήματα 
επιστημονικής φαντασίας, έχω 
όμως παρακολουθήσει πολλές ται-
νίες του είδους. Ωστόσο, η αγαπη-
μένη μου ιστορία περιλαμβάνεται 
σε ένα βιβλίο, στο «Γυρίστε τον 

γαλαξία με ωτοστόπ», του Ντά-
γκλας Ανταμς, κι αυτό για τους 
εξής λόγους: 

Πρώτον, προσπαθεί να απαντή-
σει στο θεμελιώδες ερώτημα του 
πώς και γιατί η Γη υπάρχει. Αυτό 
είναι το πιο βασικό, αναπάντητο 
ερώτημα που θέτουν οι άνθρωποι 
από την αυγή του πολιτισμού (ίσως 
και παλαιότερα ακόμη;). 

∆εύτερον, τελειώνει με μια από 
τις πιο διάσημες αλληγορίες που 
έχω εντοπίσει στη λογοτεχνία: η 
απάντηση είναι 42, σε μια ερώ-
τηση που κανένας δεν γνωρίζει 
πραγματικά ή κανένας δεν έθεσε 
σωστά ποτέ. Πολλοί πιστεύουν ότι 
το κύριο μήνυμα είναι ότι αυτό 
που μετράει είναι η ερώτηση, όχι 
η απάντηση. Οπως και να ’χει, η 
κορύφωση του βιβλίου διακρίνεται 
από μια  διασκεδαστική ειρωνεία 
μη κορύφωσης. 

Τρίτον, σε αυτό το βιβλίο βρί-
σκουμε ένα από τα πρώτα παρα-
δείγματα εξωγήινων που δεν είναι 
εξ ολοκλήρου κακοί: ένας από αυ-
τούς σώζει τον κύριο χαρακτήρα 
του βιβλίου.

Τέταρτον, είναι στ’ αλήθεια 
αστείο το ότι για να υπολογιστεί 
το μεγαλύτερο μυστήριο στο σύ-
μπαν, έπρεπε να δημιουργηθεί 
ένας πλανήτης με ζωή, η Γη. Νο-
μίζω αυτό περιγράφει τους ανθρώ-
πους – όταν έχουν την πολυτέλεια 
να θέτουν τέτοια ζητήματα: δημι-
ουργηθήκαμε και αναρωτιόμαστε 
γιατί δημιουργηθήκαμε. 

Πέμπτον, στο βιβλίο περιλαμ-

Το CERN, το μεγαλύτερο σε έκταση κέντρο πυρηνικών ερευνών στον κόσμο,  γιορτάζει φέτος με κάθε επισημότητα τα 70 χρόνια λειτουργίας του.

Το μέλλον είναι σαν μυθιστόρημα
Επιστήμονες του CERN γράφουν για τα βιβλία και τις ταινίες επιστημονικής φαντασίας που τους σημάδεψαν

Tο «Γυρίστε τον γα-
λαξία με ωτοστόπ», 
του Ντάγκλας Ανταμς, 
προσπαθεί να απαντή-
σει στο θεμελιώδες 
ερώτημα του πώς και 
γιατί η Γη υπάρχει.

Για το «Interstellar» ο Κρί-
στοφερ Νόλαν προσέλαβε 
ως σύμβουλο τον Κιπ Θορν, 
έναν παγκοσμίου κύρους 
φυσικό, ο οποίος το 2017 
τιμήθηκε με το βραβείο Νο-
μπέλ για την ανακάλυψη 
των βαρυτικών κυμάτων. 

Στο «When the Sparrow 
Falls» ο Νιλ Σάρπσον περιγρά-
φει ένα απίθανο μέλλον στο 
οποίο οι μηχανές έχουν απο-
κτήσει σώματα, νιώθουν και 
πράττουν όπως οι άνθρωποι. 
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«Το μαύρο νέφος» 
(The Black Cloud, 
1957) του Βρετα-
νού αστροφυσικού 
Φρεντ Χόιλ.
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βάνονται κάμποσες σύντομες και 
αστείες ιστορίες (ο πρόεδρος με τα 
πολλά κεφάλια, η όμορφη σύντρο-
φος), χαρακτηριστικά των πρώι-
μων βιβλίων και ταινιών επιστημο-
νικής φαντασίαςê όμως εδώ είναι 
όλα πολύ καλά καμωμένα.

Πόσο επιστημονικό είναι το βι-
βλίο; Νομίζω καθόλου! Οταν βρε-
θούν, με το καλό, οι εξωγήινοι, 
κατά πάσα πιθανότητα δεν θα 
έχουν δύο κεφάλια, δεν θα «μι-
λούν» κ.λπ., κ.λπ. Θα μπορούσαν 
ακόμη να έχουν υγρή μορφή! Και, 
για να αναφερθούμε και σε άλ-
λες ταινίες, δεν πιστεύω ότι θα 
έχουν τεράστια δόντια και μακρι-
ές γλώσσες!

 

«Interstellar»
Γκουίντο Τονέλι

Καθηγητής στο Πανεπιστήμιο 

της Πίζας, μέλος της ομάδας CMS 

στο CERN

Η αγαπημένη μου ταινία επιστημο-
νικής φαντασίας είναι μακράν το 
«Interstellar». Ο Κρίστοφερ Νόλαν 
είναι από τους αγαπημένους μου 
σκηνοθέτες. Εχει την τρομερή ικα-
νότητα να λέει ωραίες ιστορίες και 
να τις καθιστά εξαιρετικά αληθο-
φανείς μέσα από την προσεκτική 
αποτύπωση πολλών και μικρών, 
αλλά ουσιαστικών, λεπτομερειών. 
Αυτό καθιστά την πλοκή ιδιαιτέ-
ρως ρεαλιστική, έτσι που να μην 
μπορείς παρά να βυθιστείς στην 
πραγματικότητα της ιστορίας που 
διηγείται. 

Πέρα από ορισμένες εικασίες 
περί παράλληλων συμπάντων προς 
το τέλος της ταινίας, το επιστημο-
νικό της περιεχόμενο είναι εξαι-
ρετικά στέρεο. Η επίδραση των 
υψηλών βαρυτικών πεδίων πά-
νω στην τοπική ροή του χρόνου 
περιγράφεται αριστοτεχνικά. Για 
μένα αυτό ήταν σοκαριστικό την 
πρώτη φορά που είδα την ταινία. 
Αλλά το μυστήριο λύθηκε όταν εί-
δα το όνομα του Κιπ Θορν στους 
τίτλους του τέλους. Για μια ακόμη 
φορά, για να είναι επιστημονικά 
συνεπής, ο Νόλαν προσέλαβε ως 
σύμβουλο έναν παγκοσμίου κύ-
ρους φυσικό και έναν από τους 
κορυφαίους ειδικούς πάνω στη 
γενική σχετικότητα. Λίγα χρόνια 
αργότερα, το 2017, ο Θορν τιμή-
θηκε με το βραβείο Νομπέλ για 
την ανακάλυψη των βαρυτικών 
κυμάτων. 

«When the Sparrow Falls» 
Τζον Αποστολάκης

Επιστήμονας υπολογιστών στο CERN

Το αγαπημένο μου μυθιστόρημα 
επιστημονικής φαντασίας τα τε-
λευταία πέντε (και περισσότε-
ρα) χρόνια είναι το «When the 
Sparrow Falls» του Νιλ Σάρπσον 
(Νeil Sharpson).

Περιγράφει ένα απίθανο μέλ-
λον στο οποίο οι μηχανές τεχνη-
τής νοημοσύνης έχουν αποκτήσει 
σώματα όπως των ανθρώπων και 
φαίνεται πως νιώθουν και πράτ-
τουν όπως οι άνθρωποι. 

Σ’ αυτό το δυστοπικό μέλλον 
σχεδόν όλος ο κόσμος κυβερνά-
ται από υπερευφυείς μηχανές ΑΙ, 

εκτός από μια χώρα, τη ∆ημοκρα-
τία της Κασπίας, η οποία ζει υπό 
τον τρόμο άλλων χωρών και στο 
εσωτερικό της επικρατεί ακραία 
καταπίεση.

Οι χαρακτήρες του βιβλίου 
ζουν σε αυτό το εχθρικό μέλλον 
και δρουν σε καθεστώς φόβου. 
Ουσιαστικά, το μυθοπλαστικό σύ-
μπαν του βιβλίου μεταφέρει την 
εκρηκτική εξέλιξη που είχε η ΑΙ 
την τελευταία δεκαετία με τόσο 
απρόσμενο τρόπο, όπως το μυθι-
στόρημα «A fire upon the Deep» 
(1992) του Βέρνον Βίντζι εξερεύνη-
σε την επίδραση που θα είχε κάτι 
σαν το ∆ιαδίκτυο σε έναν φαντα-
στικό διαγαλαξιακό κόσμο.  

Παρά τη σκοτεινή του θεματι-
κή και τις ακραίες προκλήσεις που 
έχουν να αντιμετωπίσουν οι κύριοι 
χαρακτήρες, το βιβλίο με εξέπληξε 
και όταν το τελείωσα αισθανόμουν 
αναζωογονημένος και γεμάτος ελ-
πίδα για το μέλλον. 

Μολονότι η υπάρχουσα τεχνο-
λογία δεν δείχνει πως στο κοντινό 
μέλλον θα φτάσει σε τέτοια επίπε-
δα, η πιθανότητα η ΑΙ να επιδρά 
στις ανθρώπινες αποφάσεις με ένα 
σωρό τρόπους είναι ένας πραγμα-
τικός και σύγχρονος προβληματι-
σμός – και αυτό το μυθιστόρημα 
τον αποτυπώνει με τέτοιον τρόπο 
ώστε να διερευνά τον αντίκτυπο 
που θα έχει πάνω μας θέτοντας 
ηθικά ζητήματα ως συνέπειες αυ-
τής της κατάστασης. 

«The Chrysalids» 
Τζέιμς Γκίλις

Πρώην επικεφαλής Επικοινωνίας 

στο CERN

Από πού ν’ αρχίσω; Από τον πα-
λαιό «∆ρα Χου»; Από το «Σταρ 
Τρεκ»; Από τον αρχικό «Πόλεμο 
των άστρων» που μας ξέρανε όταν 

προβλήθηκε το 1977; Θα μπορού-
σαν να είναι οι μυθοπλασίες της 
Μάργκαρετ Ατγουντ σχετικά με 
το πού μπορεί να μας πάει σήμε-
ρα η επιστήμη; Το «Three Body 
Problem»  –το βιβλίο, όχι η σειρά– 
είναι έξοχο ως προς την επιστη-
μονική του ακρίβεια και το «The 
Peripheral» είναι μια εκπληκτική 
προειδοποίηση ως προς το πού 
μπορεί να οδεύουμε. Εν τέλει θα 
επιλέξω το «The Chrysalids» του 
Τζον Ουίντχαμ (John Wyndham). 
Είναι πιο γνωστός για το άλλο του 
μυθιστόρημα, «The Day of the 
Triffids». Η γραφή του Ουίντχαμ 
έχει να κάνει με την ανθρώπινη 
φύση: τι κάνουμε όταν ερχόμαστε 
αντιμέτωποι με έναν υπαρξιακό 
κίνδυνο. Αυτό είναι το «The Day 
of the Triffids» στο βάθος, με τα 
φυτά απ’ το ∆ιάστημα που τρώνε 
ανθρώπους – αυτά είναι ο κίνδυ-
νος για την ύπαρξή μας. Το βιβλίο 
μεταφέρθηκε πολλές φορές στο σι-
νεμά. Πολλές από αυτές τις ταινίες 
είναι άθλιες. Για μένα αυτό είναι 
το καλύτερό του έργο αλλά διαβά-
στε τα βιβλία, μη δείτε τις ταινίες!  

«Βουνά της τρέλας» 
Αναστασία Τεζάρη

PhD, φυσικός, Science Educator, 

CERN Science Gateway

Επιλέγω τα «Βουνά της τρέλας» 
που ο Χάουαρντ Φίλιπ Λάβκραφτ 
έγραψε το 1936. Σ’ αυτό το μυθι-
στόρημα, μια ερευνητική αποστο-
λή στην Ανταρκτική ανακαλύπτει 
μια κρυμμένη αρχαία πόλη κάτω 
από τα παγωμένα βουνά. Καθώς η 
ομάδα εξερευνά τα ερείπια, ανα-
καλύπτει τα απομεινάρια των «Πα-
λαιών», ενός αρχαίου εξωγήινου 
πολιτισμού που κάποτε κυριαρ-
χούσε στη Γη. Ωστόσο, η έρευ-
να παίρνει μια τρομακτική τροπή 

όταν συνειδητοποιούν ότι η πόλη 
κρύβει σκοτεινά μυστικά και ότι 
οι «Παλαιοί» ίσως να είναι ακόμη 
ζωντανοί. 

Αποτελεί ένα από τα πιο αγα-
πημένα μου βιβλία, καθώς ο Λάβ-
κραφτ χρησιμοποιεί με περίτεχνο 
τρόπο στοιχεία επιστημονικής φα-
ντασίας και τρόμου, πλέκοντας 
τον μύθο του Κθούλου που ανα-
πτύσσει και σε άλλα του έργα. Η 
σταδιακή αποκάλυψη της πόλης 
και των μυστικών της με έκανε να 
νιώθω σαν μέλος της ερευνητικής 
αποστολής. Αυτό που το κάνει να 
ξεχωρίζει είναι οι αναλυτικές αλη-
θοφανείς περιγραφές του, οι οποί-
ες δημιουργούν μια συντριπτική 
αίσθηση απομόνωσης και κοσμι-
κού τρόμου. 

Ενσωματώνοντας επιστημονι-
κές λεπτομέρειες και στοιχεία από 
την Ιστορία, τη Βιολογία, τη Γεωλο-
γία και την Παλαιοντολογία, ο Λάβ-
κραφτ καταφέρνει να δώσει στην 
ιστορία μια έντονη αίσθηση ρεα-
λισμού. Φυσικά, τα στοιχεία αυτά 
δεν ευθυγραμμίζονται πάντα με τη 
σύγχρονη επιστημονική αντίληψη. 
Παρ’ όλα αυτά, αξίζει να αναφερθεί 
πως την εποχή που γράφτηκε το 
βιβλίο η ήπειρος της Ανταρκτικής 
παρέμενε σε μεγάλο βαθμό ανεξε-
ρεύνητη, τροφοδοτώντας έτσι τη 
φαντασία του συγγραφέα. 

«Τριλογία του Θεμελίου» 
Γιοχάνες Γκούτλεμπερ

Επικεφαλής Μελετών Βιωσιμότητας 

για τον Future Circular Collider 

του CERN

Το αγαπημένο μου βιβλίο επιστημο-
νικής φαντασίας είναι η «Τριλογία 
του Θεμελίου» (The Foundation 
Trilogy) του Ισαάκ Ασίμοφ. Πε-
ριγράφει μια επιστήμη η οποία 
προβλέπει τη συμπεριφορά ολό-

κληρου του πολιτισμού μας για δε-
κάδες χιλιάδες χρόνια στο μέλλον. 
Με εντυπωσιακό τρόπο, το βιβλίο 
επιδεικνύει τη σημασία του συνδυ-
ασμού φυσικών - θετικών και κοι-
νωνικών επιστημών. Χρειάζονται 
όλες για να επιβιώσει ο πολιτισμός. 

Το βιβλίο γράφτηκε τη δεκαε-
τία του ’50. Με εντυπωσιάζει πως 
η εξέλιξη των ανθρώπινων κοινω-
νιών συμβαίνει ανεξάρτητα από 
την κάθε εποχή. Ομως, το βασικό 
σχέδιο της κρίσης και της αντιμε-
τώπισής της παραμένει τα ίδιο. 

Το βιβλίο είναι ελπιδοφόρο ως 
προς το ότι μπορούμε να αντιμετω-
πίζουμε τις κρίσεις, αλλά θα πρέπει 
να εμπιστευόμαστε τους επιστή-
μονες και τις προβλέψεις τους πα-
ρά να ακολουθούμε τις διαθέσεις 
των ανθρώπων και τις απόψεις 
των πολιτικών. 

Εχει ενδιαφέρον ότι ο νομπε-
λίστας Οικονομικών Πολ Κρού-
γκμαν επηρεάστηκε τόσο βαθιά 
από τη νέα επιστήμη που περιγρά-
φεται στο βιβλίο, που αφιέρωσε 
την έρευνά του στην κατανόηση 
της διεθνούς οικονομίας και στη 
θεωρία του εμπορίου. Ισχυρίζεται 
ότι αυτό που αναπτύχθηκε είναι 
ό,τι πιο κοντινό στην «ψυχοϊστο-
ρία», στην επινοημένη επιστήμη 
που απαντάει στη σειρά αυτή των 
βιβλίων του Ασίμοφ. 

Τα βιβλία αυτά επηρέασαν κι 
εμένα στα δεκατέσσερά μου να 
ακολουθήσω κατεύθυνση στην 
επιστήμη των υπολογιστών και να 
κινηθώ στον τομέα της φυσικής. 

Σε εκείνη την αρχική φάση δεν 
καταλάβαινα πλήρως τη σημασία 
των κοινωνικών επιστημών και 
ήμουν επικεντρωμένος στις θετι-
κές επιστήμες. 

Τώρα καταλαβαίνω ότι χρειάζο-
νται και τα δύο, σε στενή συνερ-
γασία, για να έχει η ανθρωπότητα 
ευημερία διαρκείας. 

Εύχομαι καλή ανάγνωση!
ΥΓ. ∆εν συνιστώ την τηλεοπτι-

κή διασκευή στην Apple TV+. 
Συνδέεται χαλαρά με το βιβλίο, 
το οποίο είναι μοναδικό. 

«Star Trek: 
The Original Series»
Κατρίν Μπέρνιους

Συντονίστρια λειτουργίας 

του πειράματος ATLAS στο CERN

Ξεχωρίζω το «Star Trek: The 
Original Series» (ήταν ακόμη η 
εποχή που καταγράφαμε σειρές 
σε κασέτες VHS και καταστρεφό-
μασταν όταν η εγγραφή αποτύγ-
χανε). Η ιδέα ενός διαστημόπλοι-
ου που εξερευνά το ∆ιάστημα σε 
ένα συνεχές ταξίδι, η δυνατότητα 
να «τηλεμεταφέρεσαι» σε διαφο-
ρετικές τοποθεσίες και η ζωή σε 
άλλους πλανήτες ήταν συναρπα-
στική για μένα. Επιστημονικά εκεί-
νη την εποχή ίσως να ήταν λίγο 
υπερβολικό, αλλά με τις πρόσφα-
τες αποστολές στον ∆ιεθνή ∆ια-
στημικό Σταθμό κάνουμε μικρά 
βήματα προς αυτή την κατεύθυν-
ση. Το να ξεκινήσουμε ένα ταξίδι 
που θα διαρκέσει πολλά χρόνια, 
τόσο μακριά από τη Γη, απαιτεί 
ακόμη αρκετή δουλειά. Και να μην 
αναφέρω τις άλλες «τεχνολογίες» 
που χρησιμοποιούνται στη σειρά. 
Παρ’ όλα αυτά, είναι ένας όμορφος 
τρόπος να ονειρεύεσαι και, με κά-
ποιον τρόπο, να θέτεις στόχους!

Μια καλή ιστορία επι-
στημονικής φαντασίας 
μπορεί να μην είναι ρε-
αλιστική, αλλά σε κάνει 
να σκεφτείς εκ νέου τον 
ορισμό της ζωής και της 
νόησης, φέρνοντας στον 
νου εικόνες πολύ σχετι-
κές με το σήμερα, στην 
εποχή της τεχνητής νο-

ημοσύνης.

Τζιαν Τζούντιτσε

Οταν βρεθούν, με το κα-
λό, οι εξωγήινοι, κατά 

πάσα πιθανότητα δεν θα 
έχουν δύο κεφάλια, δεν 
θα «μιλούν» κ.λπ., κ.λπ. 
Θα μπορούσαν ακόμη 
να έχουν υγρή μορφή! 
Και, για να αναφερθού-
με και σε άλλες ταινί-
ες, δεν πιστεύω ότι θα 
έχουν τεράστια δόντια 
και μακριές γλώσσες!

Πάρης Σφήκας

Το επιστημονικό του 
«Interstellar» περιεχό-
μενο είναι εξαιρετικά 

στέρεο. Η επίδραση των 
υψηλών βαρυτικών πε-
δίων πάνω στην τοπική 
ροή του χρόνου περι-
γράφεται αριστοτεχνι-
κά. Για μένα αυτό ήταν 
σοκαριστικό την πρώ-
τη φορά που είδα την 

ταινία. Αλλά το μυστή-
ριο λύθηκε όταν είδα 

το όνομα του Κιπ Θορν 
στους τίτλους

του τέλους.

Γκουίντο Τονέλι

Η ιδέα ενός διαστη-
μόπλοιου, όπως το 

Enterprise που εξερευ-
νά το Διάστημα σε ένα 
συνεχές ταξίδι, εκείνη 

την εποχή ίσως να ήταν 
λίγο υπερβολική, αλλά 
με τις πρόσφατες απο-

στολές στον Διεθνή Δια-
στημικό Σταθμό κάνου-
με μικρά βήματα προς 

αυτήν την κατεύθυνση.

Κατρίν Μπέρνιους

Μια ερευνητική απο-
στολή ανακαλύπτει στην 
Ανταρκτική, κάτω από τα 
παγωμένα βουνά, μια αρ-
χαία πόλη των «Παλαιών». 
O Χάουαρντ Φίλιπ Λάβ-
κραφτ έγραψε τα «Βουνά 
της τρέλας» το 1936. 

«The 
Chrysalids» 
(1955) του Τζον 
Ουίντχαμ.

Στην «Αφιξη», 
του Ντενί Βιλνέβ, 
η Εϊμι Ανταμς υπο-
δύεται μια γλωσ-
σολόγο η οποία 
καλείται να επικοι-
νωνήσει με ζευγάρι 
εξωγήινων.

O Ισαάκ Ασίμοφ στην «Τρι-
λογία του Θεμελίου» πε-
ριγράφει μια επιστήμη η 
οποία προβλέπει τη συμπε-
ριφορά ολόκληρου του πο-
λιτισμού μας για δεκάδες χι-
λιάδες χρόνια στο μέλλον.

Το «USS Enterprise» και οι περι-
πέτειες των «κάπτεν Κερκ» και «μί-
στερ Σποκ» συντρόφευσαν τα διαγα-
λαξιακά όνειρα πολλών πιστών της 
επιστημονικής φαντασίας, συμπε-
ριλαμβανομένης της Κατρίν Μπέρ-
νιους, συντονίστριας λειτουργίας του 
πειράματος ATLAS στο CERN, πλέον.
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Eκθεση στη Σφαίρα επιστήμης και καινοτομίας, το κέντρο ενημέρωσης επισκεπτών του CERN.
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ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Η αποθέωση 
του 19ου αιώνα 

Φωνές του φωτός: ένα μουσικό κουτί που δεν συναντά κάποιος συχνά

Ο Γάλλος ζωγράφος Γουσταύος 
Καϊμπότ (Gustave Caillebotte, 
1848-1894) υπήρξε ίσως εκείνος 
που περισσότερο από κάθε άλλον 
ομότεχνό του έπιασε μοναδικά 
την αστική ατμόσφαιρα της μο-
ντέρνας ζωής που άλλαξε το Πα-
ρίσι μετά το 1870.

Κατά μία έννοια υπήρξε ο ζω-
γράφος που αποθέωσε το νέο 
Παρίσι μετά τις ευρείες πολεο-
δομικές και αρχιτεκτονικές πα-
ρεμβάσεις που προώθησε ο Να-
πολέων Γ΄ με τον βαρώνο Οσμάν. 
Ο Καϊμπότ καλλιέργησε τη ρεα-

λιστικότερη εκδοχή του ιμπρε-
σιονισμού και έδωσε με τα έργα 
που φιλοτέχνησε στη σύντομη 
ζωή του των 46 χρόνων μια πο-
λύ ατμοσφαιρική και προσωπική 
απόδοση της μεσοαστικής ζωής 
στη Γαλλία.

Η μεγάλη έκθεση με 144 έργα 
του, που παρουσιάζεται αυτή την 
περίοδο (και έως τις 19 Ιανουα-
ρίου) στο Μουσείο Ορσέ στο Πα-
ρίσι, είναι η αποθέωση της από-
λαυσης που δίνει διαχρονικά η 
τέχνη του Γουσταύου Καϊμπότ. 
Είναι μια έκθεση σχεδιασμένη 

πάνω στην ανάγκη μιας εκ νέου 
εκτίμησης αυτού του ζωγράφου, 
που ποτέ βεβαίως δεν έπαψε να 
είναι δημοφιλής και περιζήτητος.

Αφορμή για την οργάνωση αυ-
τής της μεγάλης έκθεσης ήταν 
η απόκτηση δύο έργων του. Το 
2021 το Μουσείο J. Paul Getty 
απέκτησε το διάσημο έργο του 
Καϊμπότ «Νεαρός άνδρας στο πα-
ράθυρό του» (το οποίο ανήκε στο 
κληροδότημα του Εντουιν Λ. Κοξ 
επί έναν αιώνα, 1921-2020). Και 
το 2022 το Μουσείο Ορσέ απέ-
κτησε τη «Βαρκάδα» («Partie de 

bateau»), που της απονεμήθηκε 
πρόσφατα η ιδιότητα του «εθνι-
κού θησαυρού».

Και τα δύο αυτά αριστουργή-
ματα, όπως και το 70% των έργων 
του Καϊμπότ, παρουσιάζουν αν-
θρώπους είτε κατά μόνας είτε σε 
ομαδικά πορτρέτα, δίνοντας το 
έναυσμα σε αυτή τη νέα προσέγ-
γιση, όπως παρουσιάζεται τώρα 
στο Ορσέ να είναι κυρίως ανθρω-
ποκεντρική. Γίνεται σταδιακά ο 
Καϊμπότ ο ζωγράφος εκείνος που 
εξετάζει την αρσενική ιδιότητα 
στο μεταβαλλόμενο πλαίσιο της 

μοντέρνας ζωής του 1860-1900. 
Ο Καϊμπότ είχε συχνότερα επι-

κεντρωθεί στη σύνδεση της αν-
δρικής φιγούρας με την αστική 
νεωτερικότητα. Η έκθεση απο-
τελεί εν πολλοίς μια γαλλοαμερι-
κανική σύμπραξη με δάνεια και 
συνέργειες. Γι’ αυτό μετά την 
παρουσίαση στο Μουσείο Ορ-
σέ επίκειται η μεταφορά της στο 
Μουσείο J. Paul Getty στο Λος 
Αντζελες (25 Φεβρουαρίου - 25 
Μαΐου 2025) και αργότερα στο 
Ινστιτούτο Τέχνης του Σικάγου 
(29 Ιουνίου - 5 Οκτωβρίου 2025).

Ο κύριος Γκρι προειδοποιεί τους 
κολλημένους μουσικόφιλους: κυ-
κλοφορεί εσχάτως στην αγορά μια 
μουσική βόμβα. Φέρει το όνομα 
Vox Luminis. Χώρα προέλευσης: 
Βέλγιο. Αυτό το εκπληκτικό μου-
σικό σύνολο παλαιάς μουσικής 
από την Ιταλία, τη Γερμανία και 
την Αγγλία μετράει είκοσι χρόνια 
μνημειώδους πορείας. 

Η βόμβα για την οποία προει-
δοποιεί ο κύριος Γκρι είναι ένα 
box set με 21 cd με μερικές από 
τις κορυφαίες ερμηνείες και ηχο-
γραφήσεις του συνόλου, από τις 
αρχές της δεκαετίας του 2000 οπό-
τε και σχηματίστηκε. Κυκλοφορεί 
από τη Ricercar με τον τίτλο «Vox 
Luminis, 20 Years» και περιλαμβά-
νει δουλειές που έχουν ηχογραφη-
θεί κυρίως από αυτή την εταιρεία 
αλλά και από δισκογραφικές όπως 
η Alpha και η Outthere, στα πρω-
τότυπα μάλιστα εξώφυλλά τους.

Ξεκινάμε με το μοναδικό 
Stabat Mater και άλλες λειτουρ-
γίες του Ντομένικο Σκαρλάτι 
(ιδιαίτερη προσοχή δώστε στο 
σπάνιας πνοής Miserere του). 
Συνεχίζουμε με το Magnificat 
του Μπαχ και το Dixit Dominus 
του Χέντελ (αμφότερα έργα ανα-

φοράς), με Καντάτες του Μπαχ 
και ακόμη: τα Ρέκβιεμ των Φουξ, 
Κερλ και Μπίμπερ, τη σκηνική 
μουσική για τον «Βασιλιά Αρθού-
ρο» του Χένρι Πέρσελ, τον «Ορ-
φέα» του Σαρπαντιέ, καθώς επί-
σης έργα των Σαμιουελ Σάιντ, 

Χάινριχ Σιτς, Ράινχαρντ Κάιζερ, 
Αντρέας Χάμερσμιντ, πένθιμες 
μουσικές από τη βασιλική αυλή 
της Αγγλίας (κυριαρχεί και εδώ ο 
υπέροχος Πέρσελ, αλλά και ένας 
άλλος εξαιρετικός Αγγλος συν-
θέτης, ο Τόμας Μόρλεϊ), μοτέτα 
της οικογένειας Μπαχ, αναγεν-
νησιακές μουσικές των Ντεπρέ, 
Ογκεχεμ, Λάσους, Παλεστρίνα 
κ.ά., όπως επίσης μπαρόκ γερ-
μανικούς νεκρώσιμους ψαλμούς 
και λουθηρανικούς ύμνους (εδώ 
ξεχωρίζει ο σπουδαίος Μίκαελ 
Πρετόριους). 

Το σύνολο Vox Luminis ξεκί-
νησε περίπου ανιχνευτικά, αλλά 
και με μια στόχευση: να παίζουν οι 
μουσικοί της έργα που τους εμπνέ-
ουν, έργα που τα ανακαλύπτουν 
και οι ίδιοι καθώς τα μαθαίνουν, 
έργα εμβληματικά μα και αποσι-
ωπημένα. Η ονομασία (που ση-
μαίνει «φωνές του φωτός») δόθη-

κε το 2004, μία μόλις ημέρα πριν 
από μια συναυλία, και ένα από τα 
πρώτα έργα με τα οποία έδειξαν 
τη δυναμική τους ήταν το Stabat 
Mater του Ντομένικο Σκαρλάτι, 
σύνθεση που αγαπά με πάθος ο 
βασικός ιδρυτής του συνόλου, Λι-
ονέλ Μενιέ. Με την ηχογράφηση 
αυτή απέσπασαν διθυραμβικές 
κριτικές και λίγο αργότερα άρχι-
σαν να έρχονται οι σημαντικές 
βραβεύσεις. 

Εάν μπορεί κάποιος να συνοψί-
σει με μια κουβέντα τη συμβολή 
του Vox Luminis στη δυτική μου-
σική φιλολογία των τελευταίων δε-
καετιών είναι αυτή: η ανάδυση και 
η διάδοση της λεγόμενης παλαιάς 
μουσικής τόσο στη δισκογραφία 
όσο και στις αίθουσες των συναυ-
λιών οφείλεται σε σημαντικό βαθ-
μό στη συνέπεια και στη συνέχεια 
με την οποία χάραξε την πορεία 
του το Vox Luminis.

 ΛΟΝΔΙΝΟ
Τίρζα Γκάργουντ
Το έργο της Βρετανής εικαστικού 
Τίρζα Γκάργουντ (1908-1951) είναι 
ονομαστό για την εξαιρετική αισθητι-
κή αρτιότητα: ένας ολόκληρος κόσμος 
βουτηγμένος στη βρετανικότητα. Σύ-
ζυγος του ζωγράφου και χαράκτη 
Ερικ Ραβίλιους (1903-1942), η Τίρζα 
Γκάργουντ και το έργο της προβάλλο-
νται στην έκθεση που παρουσιάζεται 
στην Dulwich Picture Gallery του Λον-
δίνου με επιμελητή τον Τζέιμς Ράσελ. 
Είναι η πρώτη μεγάλη έκθεση για την 
Γκάργουντ, που ανήκε στους καλλιτέ-
χνες του Γκρέιτ Μπάρντφιλντ.

ΑΜΣΤΕΡΝΤΑΜ
Αίθουσα γλυπτικής
Για να τιμήσει τα 750 χρόνια της 
πόλης του Αμστερνταμ, το Μουσείο 
Stedelijk εγκαινίασε τη νέα αίθου-
σα γλυπτικής «∆ον Κιχώτης» ως μια 
χειρονομία υπέρ της πόλης. Με την 
υποστήριξη του Ιδρύματος ∆ον Κιχώ-
της, η νέα αίθουσα παρέχει τη δυνα-
τότητα στο Μουσείο να προβάλει ση-
μαντικά έργα γλυπτικής που έχει στις 
συλλογές του, μοντέρνα και σύγχρο-
να: Χένρι Μουρ, Αλεξάντερ Κάλντερ, 
Νίκι ντε Σεντ Φαλ, Πολίνα Ολόφσκα 
για να αναφέρουμε ενδεικτικά κά-
ποια ονόματα.

ΟΥΑΣΙΓΚΤΟΝ
Παγοδρομίες
Ο θεσμός της παγοδρομίας ανάμε-
σα στα μουσεία της Ουάσιγκτον και 
ανάμεσα σε γλυπτά, έργα τέχνης, 
περιμένει και φέτος το ευρύ κοινό, 
με πρωτοβουλία της Εθνικής Πινα-
κοθήκης. Το παγοδρόμιο λειτουργεί 
τους χειμερινούς μήνες και δίνει την 
ευκαιρία στον κόσμο να απολαμβάνει 
ένα εξαιρετικό πολιτιστικό και φυ-
σικό περιβάλλον, καθώς τα μουσεία 
που συγκροτούν το Εθνικό Μίλι, περι-
βάλλονται από μνημειακά γλυπτά της 
Λουίζ Μπουρζουά, του Αλεξάντερ 
Κάλντερ, του Ρόι Λιχτενστάιν κ.ά.

ΜΑΔΡΙΤΗ
Γλυπτική και χρώμα
Στο Μουσείο Πράδο (κτίριο Χερόνι-
μος) και σε συνεργασία με το Ιδρυμα 
ΑΧΑ παρουσιάζεται η έκθεση «Χέρι 
με χέρι. Γλυπτική και χρώμα στη χρυ-
σή εποχή της Ισπανίας» (έως 25 Μαρ-
τίου). Η έκθεση επικεντρώνεται στην 
επιτυχία της μπαρόκ πολυχρωματικής 
γλυπτικής και της στενής σχέσης της 
με τη ζωγραφική. Η παρουσίαση των 
εξαιρετικών έργων, τα περισσότερα 
από τον 17ο αιώνα, είναι από μόνη 
της μια θεαματική μύηση στο θέμα 
με πάνω από 100 γλυπτά κορυφαίων 
δημιουργών.

ΝΤΕΝΒΕΡ
Ο Πισαρό στις ΗΠΑ
Το Μουσείο Τέχνης του Ντένβερ 
ανακοίνωσε έκθεση έργων του Κα-
μίγ Πισαρό (1830-1903) για το 2025. 
«Το έντιμο βλέμμα: Ο ιμπρεσιονι-
σμός του Καμίγ Πισαρό» θα εγκαινι-
αστεί στις 26 Οκτωβρίου και θα είναι 
η πρώτη έκθεση στις ΗΠΑ που προ-
σεγγίζει καθολικά το έργο του έπει-
τα από 40 χρόνια. Σε συνδιοργάνω-
ση με το μουσείο Μπαρμπερίνι στο 
Πότσνταμ, η έκθεση θα συγκεντρώ-
σει πάνω από 80 έργα προερχόμενα 
από 50 και πλέον διεθνή μουσεία και 
συλλογές. 

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

«Vox Luminis, 20 Years», μια θαυμάσια συλλογή με 21 cd, που 
μόλις κυκλοφόρησε από τη δισκογραφική εταιρεία Ricercar.

Γουσταύος Καϊμπότ (Gustave Caillebotte), «Η γέφυρα της Ευρώπης», 1876. 

Η διάδοση της παλαιάς 
μουσικής οφείλεται και 
στο έργο του μουσικού 
συνόλου Vox Luminis.
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ΚΑΙΤΗ ΧΡΙΣΤΗ
«Συνομιλίες»
Λευκωσία, 2022

Η Καίτη Χρίστη στον τόμο «Συνο-
μιλίες» που εξέδωσε το 2022 με-
ταφέρει κείμενα από ομιλίες που 
έκανε παλαιότερα, αλλά και κεί-
μενα πρωτότυπα, σχολιάζοντας 
λογοτεχνικά έργα, αλλά και φιλο-
σοφικά δοκίμια. Η Χρίστη όπως 
αναφέρει στην εισαγωγή της λέ-
ει πως για τα «μαγικά τοπία της 
λογοτεχνίας επιδιώκεις να συ-
νομιλήσεις με τα ποιητικά και 
πεζά δρώμενα των δημιουργών, 
να παραβιάσεις τις κλειστές πόρτες του μυστηρίου που το κείμε-
νο ζηλοτύπως αποκρύπτει». Στη δε πεζογραφία «συνεπαρμένη 
αφουγκράζεσαι και αγωνιάς να συλλάβεις την αλήθεια τους [σ.σ. 
των ψυχών των ηρώων], τους καημούς των ηρώων που σιγοκαίνε  
υποδορίως στις σελίδες του βιβλίου». Για τα φιλοσοφικά κείμενα 
η Χρίστη λέει πως ο διάλογος καθίσταται ιδιαζόντως δυσχερής. 
«Εδώ πρέπει να δείξεις τα διαπιστευτήριά σου ότι η θητεία σου 
στο φιλοσοφικό στοχασμό είναι διηνεκής και η ενασχόλησή σου 
με τους μεγάλους διανοητές της αρχαίας ελληνικής και νεότερης 
φιλοσοφίας εμπνέεται από έμμονο πάθος κα έρωτα στην αναζή-
τηση της ουσίας και την έκπληξη στο ιλιγγιώδες συμβαίνον». 

Στον τόμο η Καίτη Χρίστη παρουσιάζει εννέα βιβλιοκρισίες για 
την ποίηση των Πίτσας Γαλάζη, τη Μόνας Σαββίδου Θεοδούλου, 
Βέρας Κορφιώτη, Ντίνας Παγιάση, Χριστόφορου Καδή. Στην πε-
ζογραφία δίνει οκτώ κείμενα για τους Κώστα Τσιρόπουλο, Ανδρέα 
∆. Μαυρογιάννη, Στέλιο Παπαντωνίου, Βασίλι Γκρόσμαν, Ιωάν-
να Στυλιανού, Κίκα Ολυμπίου και ∆ημήτρη Χατζή. Στην ενότητα 
∆οκίμια γράφει για τα κείμενα των Γιώργου Λυσιώτη, Ευάγγελου 
Παπανούτσου, π. Ευάγγελου Γκανά, Βέρας Κορφιώτη, καθώς και 
ένα κείμενο με τίτλο «Αντίλογος» εξ αφορμής της εισήγησης της 
Ανδρεανής Ηλιοφώτου με τίτλο «Μετααλήθεια και κακιστοκρα-
τία». Τελευταία ενότητα οι Προσωπογραφίες, με τρία κείμενα για 
τον Φ. Ντοστογιέφσκι, Σιμόνη Βέιλ, Ζωρζ Μπερνανός. 

Τον τόμο έχει επιμεληθεί η φιλόλογος Γεωργία Κούμα. Τα έρ-
γα τέχνης στο εξώφυλλο και στις εσωτερικές σελίδες είναι της 
ζωγράφου Έφης Ανδριανού.

ΝΕΑΚΥΚΛΟΦΟΡΙΑ

Ποιος θα μπορούσε να φανταστεί 
ότι ένας επιτυχημένος δημοσιο-
γράφος των New York Times είχε 
φτάσει το 1949 στην Αμερική ως 
δεκάχρονο αγόρι κατατρεγμένο 
από εμφύλιο σπαραγμό, ύστερα 
από ταξίδι 21 ημερών στη θά-
λασσα;

Καθώς το χωριό του, ο Λιας 
στην Ηπειρο, βρέθηκε ανάμεσα 
στα πυρά ενός καταστροφικού 
εμφυλίου πολέμου, ο Νίκος Γκα-
τζογιάννης φυγαδεύτηκε νύχτα 
ξυπόλυτος. Πρωταγωνίστρια σε 
αυτό το εγχείρημα ήταν η μητέρα 
του Ελένη, η οποία έμεινε πίσω 
για να πληρώσει το τίμημα. Στο 
ταξίδι του με το πλοίο «Μαρίν 
Καρπ» για την Αμερική, ύστερα 
από την περιπετειώδη του έξοδο 
από την Ελλάδα, ο μικρός Νικό-
λας δεν κουβαλούσε τη σχολική 
του σάκα όπως τα περισσότερα 
παιδιά, κουβαλούσε όμως μνή-
μες μαρτυρικές, που ζητούσαν 
εξηγήσεις.
Το βιβλίο: Συγγραφέας και δημοσι-
ογράφος πλέον στη Νέα Υόρκη, ο 
Νίκος Γκατζογιάννης αποφάσισε 
να αφιερώσει ζωτικό χρόνο ανα-
ζητώντας τις αλήθειες για όσα 
συνέβησαν στο χωριό του εκείνα 
τα ματωμένα χρόνια. Η ιστορία 
του αποτυπώθηκε από τον ίδιο 
σε ένα συγκλονιστικό βιβλίο, που 
κυκλοφόρησε πρώτα στην αγ-
γλική γλώσσα το 1983, με τίτλο 
«Ελέ νη» και έγινε best seller. Η 
μητέρα, ως κεντρικό πρόσωπο, 
κουβαλάει το κύριο βάρος της 
ιστορίας. Η ίδια «δικάστηκε» από 
τον ∆ημοκρατικό Στρατό Ελλά-
δας (∆ΣΕ) στην εσχάτη των ποι-
νών. Τη στιγμή της εκτέλεσης η 
κραυγή της Ελένης «έκλεινε όλη 
τη θλίψη και τον πόνο του σύμπα-
ντος», σχηματίζοντας δυο λέξεις: 
«Παιδιά μου!».
Η ταινία: Στη συνέχεια, με βάση 
το βιβλίο, γυρίστηκε ταινία από 
το CBS, με πρωταγωνιστές τους 
Κέιτ Νέλιγκαν και Τζον Μάλκο-
βιτς. Τα γυρίσματα έγιναν στην 
Ισπανία, ενώ η προβολή της απα-
γορεύτηκε στην Ελλάδα.
Η όπερα: Το ίδιο αυτό δράμα 
αποδόθηκε με ευφάνταστο τρό-
πο μέσω μιας δίπρακτης όπερας 
από τον διακεκριμένο συνθέ τη 
Νέ στορα Τέιλορ, όμως δεν είναι 
ευρέως γνωστό. Το λυρικό δρά-
μα «Ελέ νη» είναι δομημένο για 
πλή ρη ορχή στρα, αφηγητή , ένα 
εκτενές καστ λυρικών τραγουδι-

στών, μεικτή  και παιδική  χορω-
δί α. Το λιμπρέ το στην αγγλική  
γλώ σσα είναι του Φέργκους Κά-
ρι. Η παγκόσμια πρεμιέρα στις 
3 ∆εκεμβρίου 2022, με 5 ακόμη 
soldout παραστάσεις έως τον Φε-
βρουάριο του 2022, πραγματοποι-
ήθηκε στην Οπερα της Ερφούρ-
της στη Γερμανία, σε σκηνοθεσία 
Γκι Μονταβόν και μουσική διεύ-
θυνση Μύρωνα Μιχαηλίδη, τέως 
γενικού διευθυντή της Εθνικής 
Λυρικής Σκηνής.

Οι κριτικές από τον τοπικό Τύ-
πο και τα εγκυρότερα περιοδικά 
όπερας, όπως το Das Opernglas, 
ήταν διθυραμβικές: «Ο πλούτος 
των άμεσα απομνημονεύσιμων 
μελωδιών, που διαστίζονται κυ-
ρίως από ελληνικά μοτίβα, με 
εναλλαγές ρετσιτατίβων είναι 
εντυπωσιακός».  [...] «Η δίωρη 
παράσταση προσφέρει μια συγκι-
νητική μαρτυρία της σύγχρονης 
Ιστορίας του 20ού αιώνα, με ανα-
φορές και στο παρόν». [...]  «Θεα-
ματικές εικόνες, γεμάτες ένταση». 

[...]  «Μια όπερα που αξίζει να φι-
λοξενηθεί και σε άλλες σκηνές». 
[...]  «Το κοινό ήταν εξαιρετικά 
ενθουσιώδες».

«Από την εκλεκτικιστική γρα-
φίδα του Τέιλορ προέκυψε μία 
ιδιαίτερα σαγηνευτική, συχνά 
εξπρεσιονιστική νεορομαντι-
κή παρτιτούρα με πλούσια ηχο-
χρωματική παλέτα», γράφει στο 
«Αθηνόραμα» ο Ευτύχιος Χωρια-
τάκης (19.1.2024). Μιλάει επίσης 
για «ώσμωση μιας ευρύτατης γκά-
μας πολυστυλιστικών ρευμάτων: 
φολκλορικά στοιχεία, εκκλησια-
στικοί ύμνοι, ηπειρώτικα πολυ-
φωνικά μοιρολόγια που αρθρώ-
θηκαν θαυμάσια με επιρροές από 
αλεατορική, μινιμαλιστική και 
κινηματογραφική μουσική, ακό-
μη και από μιούζικαλ. Η “Ελένη” 
αποτελεί, μετά τη “Φόνισσα” του 
Κουμεντάκη, τη σημαντικότερη 
όπερα Ελληνα συνθέτη στο πρώ-
το τέταρτο του 21ου αιώνα που 
διανύουμε».

Είναι εύλογο να αναρωτηθεί 
κανείς πώς μια τόσο ζωντανή ελ-
ληνική δημιουργία δεν έχει πα-
ρουσιαστεί ακόμη στην Ελλάδα, 
όταν μάλιστα αποτελεί την πρώτη 
όπερα που παίζεται με επιτυχία 
στο εξωτερικό μετά το «∆αχτυ-
λίδι της μάνας» του Καλομοίρη.
Ο συνθέτης: Ο Νέστωρ Τέιλορ 
αφηγείται πώς έπιασε τον σφυγ-
μό για τη σύνθεση της όπερας 
«Ελέ νη». «∆έχτηκα μια αρχική 

πρόσκληση από τον Πίτερ Τιμπό-
ρις, της MidAM Productions για 
το Carnegie Hall, η οποία τελικά 
ματαιώθηκε λόγω κορωνοϊού. Ο 
Τιμπόρις με διαβεβαίωσε ότι το 
σκεπτικό του λυρικού δράμα-
τος είναι να μεταφέ ρει έ να ελ-
πιδοφό ρο μή νυμα αγά πης και 
αλτρουισμού με επίκεντρο τη 
θυσία της μάνας για τα παιδιά 
της. Αυτός είναι και ο λόγος που 
οι χαρακτήρες δεν αναφέρονται 
ονομαστικά. Η εξέχουσα θέση 
της μητρικής προστασίας και 
ευαλωτότητας, μαζί με την τραυ-
ματική εμπειρία του συγγραφέα, 
κουβαλούν ένα βαρύ συναισθη-
ματικό φορτίο. Ολα αυτά έπρεπε 
να εκφραστούν ως μουσική και 
να μετουσιωθούν σε συναίσθη-
μα με πανανθρώπινη απήχηση, 
όχι μεροληπτικό».
Ο πολιτισμός: Μήπως τελικά η όπε-
ρα «Ελένη» ενσαρκώνει τον πόνο 
όλων αυτών των μανάδων από 
άκρη σε άκρη της Γης;  Πρωταρχι-
κά είναι η ιστορία ενός δικού μας 
τραύματος, που λογικά έπρεπε να 
έχει επουλωθεί προ καιρού. To 
λυρικό δράμα μπορεί να λειτουρ-
γήσει σαν καθρέφτης των δικών 
μας εμπειριών προσκαλώντας μας 
να εξερευνήσουμε τα βάθη των 
συναισθημάτων μας και να αντι-
μετωπίσουμε τις πολυσήμαντες, 
και συχνά αντιφατικές, διαστά-
σεις του ανθρώπινου πνεύματος. 
Η μουσικοδραματική απόδοση 
του Τέιλορ απηχεί ένα πνεύμα 
κάθαρσης και συμφιλίωσης, σαν 
αρχαία ελληνική τραγωδία, ενώ 
το ανθρωπιστικό της μήνυμα εί-
ναι πιο επίκαιρο από ποτέ.

Σήμερα, καθώς συνεχίζονται οι 
συγκρούσεις στη Γάζα και την Ου-
κρανία, υπάρχει βαθύτερη ανη-
συχία για το τραύμα που μπορεί 
να έρθει αργότερα. Στο Σουδάν 
24 εκατομμύρια παιδιά κινδυνεύ-
ουν από γενοκτονία και τα φτω-
χότερα να στρατευτούν.

Παντού υπάρχει μια Ελένη που 
βάζει το σώμα της μπροστά για 
να σώσει τα παιδιά της. Για όλες 
αυτές τις μητέρες η όπερα «Ελέ-
νη» του Νέστορα Τέιλορ απηχεί 
ένα οικουμενικό μήνυμα ανιδιο-
τελούς αγάπης. Στις 13 Ιουνίου 
2026 η «Ελένη» θα ανεβεί στην 
Οπερα του Νιου Τζέρσεϊ.

 
Η κ. Φωτεινή Μαλτέζου είναι φυσικός, 
γεωφυσικός (Ph.D.), δημοσιογράφος 
και συγγραφέας.

Η Χαρί Λέκκα έχει έρωτα με τη 
δημοσιογραφία, τα ταξίδια με τη 
μοτοσικλέτα, τα καράβια, τα τρέ-
να, με τους φίλους. Εις το πυρ το 
εξώτερον η αδικία, η καταπάτη-
ση των δικαιωμάτων όλων των 
έμψυχων, η άσκηση εξουσίας σε 
όλων των μορφών τις σχέσεις. 
Το βιβλίο της «Συραγώ 2» κυκλο-
φορεί από τις εκδόσεις Αστάρτη.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον και-
ρό πλάι στο κρεβάτι σας;
Πρόσφατα γραμμένα – διαβάζονται 
κι αποσύρονται από το κομοδίνο. 
Σταθεροί σύντροφοι για κάθε διά-
θεση πριν το λαμπιόνι σβήσει για 
τη συνάντηση με τον Μορφέα οι 
«∆ιάλογοι σε μοναστήρι» του Τσά-
τσου, τα «Λόγια της πλώρης» του 
Καρκαβίτσα, η «Ισπανία» του Ου-
ράνη, το «Συγκεχυμένα ανέρχο-
νται τα λησμονημένα» του Μαν, «Το 
παραμύθι της αλεπούς» του Γκαίτε. 
∆ιαβασμένα για πρώτη φορά πριν 
από χρόνια, μα αλλιώς σήμερα στα 
σκάρτα 65 χρόνια μου.
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χά-
ρη στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
Η επιβεβαίωση πως η ειλικρίνεια 
κι η καλοσύνη είναι ευάλωτες. Πως 
αρεσκόμαστε στα φτιασίδια για να 
ζούμε –αν όχι να επιβιώνουμε– μα-
κράν της ανιδιοτέλειας.
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;
Είναι κάτι σαν τάμα που κάνω πριν 

από την εκπνοή του κάθε έτους. 
Ξαναδιαβάζω τον «Ηλίθιο» του Ντο-
στογιέφσκι και κάθε φορά μια άλλη 
λέξη, μια άλλη πρόταση, πυροδοτεί 
κάτι νέο. Αποδεσμεύει το «κατανα-
λωτικό» μου μυαλό από τα υποδεέ-
στερα, αρκετές φορές με κόπο.
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
Κυριακή πρωί αραδιασμένες εφη-
μερίδες με μια κούπα καφέ πάνω 
στο τραπέζι αγνάντι στη θάλασσα. 
Ο σκύλος γνωρίζει την ιεροτελε-
στία κι υπομονετικά αναμένει τον 
περίπατό μας.
 
Υπάρχουν βιβλία για τα οποία να 
νιώθετε ενοχές που σας άρεσαν;
Ο «Μέγας Ανατολικός» του Εμπει-
ρίκου...
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί πε-
ρισσότερο σε ένα βιβλίο;
Οι αμφιβολίες που δίνουν το έναυ-
σμα για εσωτερικό ταξίδι.
 
 
Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που 
θα διαβάσετε;
«Η μελαγχολική δημοκρατία» του 
Μπρικνέρ.
 
 
Τι σας οδήγησε να γράψετε την 
ιστορία του βιβλίου «Συραγώ»;
Επιχείρησα, και θαρρώ πως τα κα-
τάφερα αρκετά, το φως να νικήσει 
τη συντήρηση και την οπισθοδρό-
μηση, ο έρωτας να υπερυψωθεί 
του πένθους και του φόβου σε 
πλαίσια προγονικά, με παραδόσεις, 
ιστορικά γεγονότα στην πραγματική 
τους διάσταση, απαγορευμένα κοι-
νωνικά ζητήματα. Στο ίδιο πνεύμα 
κινείται και η δεύτερη «Συραγώ», 
στο ίδιο θα κινηθεί και η τρίτη που 
ξεκίνησε τη διαδρομή της.
 
Πώς εμπλέκονται ο Παπαδιαμά-
ντης, ο Καβάφης και ο Ψυχάρης με 
το νέο πρωταγωνιστικό ζευγάρι; 
Η αιχμηρή απλότητα και των τριών 
συνεχίζει να επιδρά πάνω του. ∆ί-
χως φιοριτούρες πορεύτηκαν όλοι 
τους, απογυμνώθηκαν εποικοδομη-
τικά για το ζευγάρι – για εμάς.

ΔΗΜΗΤΡΑ ΛΟΥΚΑ
Η Περσεφόνη στο στόμα του λύκου
εκδ. Κίχλη, σελ. 144

 
Η Περσεφόνη, μπουχτισμένη από 
τα σκοτάδια του Κάτω Κόσμου 
και από τον αγριωπό σύζυγό της, 
δραπετεύει από τα λημέρια του 
Πλούτωνα και μετοικεί σε μια φυ-
λή Ινδιάνων. «Eγινε η σαμάνα της 
φυλής». Μια άνοιξη η Περσεφόνη 
βγαίνει μέσα από τα χώματα και 
αφού καθαριστεί σχολαστικά κά-
νει μανικιούρ και αρωματίζεται. 
Περιμένει τον Πλούτωνα. «Για 
πρώτη φορά μετά από τόσους 
αιώνες γάμου νιώθει τις ρώγες 
της σκληρές και το αιδοίο της 
φουσκωμένο και κατακόκκινο». 
Η Περσεφόνη πλατσουρίζοντας 
στα νερά της Αχερουσίας ανα-
καλύπτει μια υπόγεια πηγή, που 
πολύ τη διασκεδάζει. «Κουνιέται 
πάνω κάτω ξέφρενα και ξεφωνίζει 
παράφορα», καθώς «το νερό μπή-
γεται σαν το τριβέλι μέσα στην 
τρύπα της». Η Περσεφόνη συμ-
μετέχει σε μια λέσχη ανάγνωσης 
στο Μπιλόξι, μέχρι που συναντά-
ει τον ποιητή Μπανόφσκι με «το 
ξεδιάντροπο κι αρπακτικό βλέμ-
μα». Τελικά, η Περσεφόνη εισή-
χθη στο ψυχιατρείο του Μπιλόξι.

Αυτή είναι η τρίτη διηγηματο-
γραφική συλλογή της ∆ήμητρας 

Λουκά, θα περίμενε λοιπόν κανείς 
να είναι πιο ευαισθητοποιημένη 
λογοτεχνικά. Ωστόσο, τα πεζά του 
βιβλίου επιδεικνύουν απερίγρα-
πτη ακαλαισθησία, καταλήγοντας 
φαιδρά με τις διακειμενικές τους 
αυθαιρεσίες, οι οποίες επισημαί-
νονται επιλογικά προς επίρρωση 
της σοβαρότητας 
της συγγραφι-
κής εργασίας. Ο 
αρχαίος μύθος 
της αρπαγής της 
Περσεφόνης από 
τον Πλούτωνα, 
όπου συναιρεί-
ται ο θάνατος με 
την προσδοκία 
της ανάστασης, 
διαστρέφεται στα 
χέρια της Λουκά 
σε εξωφρενικές 
παραλλαγές. Το 
βουκολικό, επι-
κολυρικό σκηνικό επιτείνει την 
κακογουστιά της αφήγησης. Χα-
ρακτηριστική η γυναίκα που, σα-
κατεμένη από την απώλεια της 
μητέρας της, περιπλανιέται μαζί 
με τα γίδια της στις παρόχθιες κα-
λαμιές της Αχερουσίας, αναζητώ-
ντας τη σπηλιά της Περσεφόνης. 
Εξαντλημένη προχώρησε κάποτε 
«προς το υγρό σκοτάδι του βυ-
θού». «Ο βυθός της λίμνης άρχι-

σε να πρασινίζει και να βελάζει».
Υπάρχει ένα και μοναδικό 

πεζό που είναι εξαιρετικά κα-
λό, στον βαθμό που εστιάζεται 
στο μείζον μοτίβο του μύθου, το 
πένθος. Μιλάει για μια μοιρολο-
γίστρα της Ηπείρου, δεινή στο 
«τραγούδισμα του θανάτου», από 

τότε που ο Αχέρο-
ντας ξέβρασε την 
κόρη της. Εκτοτε 
μπροστά σε κάθε 
χαμό, «αναθέμα-
τα, χαιρετισμοί και 
ξεπροβοδίσματα» 
ανέβλυζαν «από το 
στόμα της σαν λα-
γαρό νερό». Η φω-
νή της ήταν αξε-
χώριστη από τους 
«λυγμούς και τις 
οιμωγές του θρή-
νου». Αντιθέτως, 
οι σεξομανείς Περ-

σεφόνες προκαλούν γέλιο. Οπως 
εκείνη, που μεταμορφωμένη σε 
ηδυπαθή δαιμόνισσα, παραμό-
νευε στο «αφορισμένο δάσος» 
έναν ανύποπτο κυνηγό. «Επεσε 
πάνω του με την ορμή άγριας φο-
ράδας». Αλλά και ο άνδρας δαιμο-
νίστηκε αγρίως.

Το δεύτερο μέρος του βιβλίου 
επικεντρώνεται στο μοτίβο της 
αρπαγής, με αναφορές σε γυναί-

κες που καταδυναστεύονται από 
την ανδρική βία. Εδώ τα πράγμα-
τα είναι πιο παρακινδυνευμένα, 
διότι το επίκαιρο ζήτημα της βίας 
κατά των γυναικών δεν προσφέ-
ρεται ούτε για αστειότητες ούτε 
για ρηχό φεμινισμό. Γι’ αυτό δεν 
αντέχω να διαβάζω για έναν αι-
μοσταγή Ιάπωνα φεουδάρχη με 
το όνομα Μαγιαμούνε, που κα-
κομεταχειριζόταν τις παλλακίδες 
του. Οπως επίσης βρίσκω κακό-
γουστη τη σκηνή όπου ένας σά-
τυρος βασιλιάς, μεταμφιεσμένος 
σε ταύρο, κουβαλάει στη ράχη 
του την ανήλικη ερωμένη του, 
καλπάζοντας και μουγκανίζο-
ντας, αναπαριστώντας έτσι τον 
πίνακα του Τιτσιάνο «Η αρπαγή 
της Ευρώπης». Μια οικτρή μυ-
θοπλαστική κακοτυχία βρίσκει 
και τη Μάργκαρετ, η οποία ποτέ 
δεν έγραψε το μυθιστόρημα που 
ήθελε επειδή στα είκοσι τρία της 
τη στρίμωξε πίσω από τον πάγκο 
ένας φαρμακοποιός, ξακουστός 
για το «αντριλίκι» του.

Πέρα από την υπόνοια ότι η 
Λουκά επιχειρεί να εκμεταλλευ-
τεί μυθοπλαστικά το ολοένα διο-
γκούμενο ζήτημα της βίας στην 
κοινωνία μας, εκείνο που πραγ-
ματικά με ενοχλεί είναι η κακο-
ποίηση της αλληγορίας ενός τόσο 
όμορφου μύθου.

Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Της ΦΩΤΕΙΝΗΣ ΜΑΛΤΕΖΟΥ

Για γέλια και για κλάματα

«Ελέ νη», μια όπερα για κάθε Ελένη!

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Είναι εύλογο να 
αναρωτηθεί κανείς, 
πώς μια τόσο ζωντανή 
ελληνική δημιουργία 
δεν έχει παρουσιαστεί 
ακόμη στην Ελλάδα.

Στιγμιότυπο από την πρώτη πράξη της όπερας «Ελένη», με την Τζέσικα 
Κάμπιο στον ομώνυμο ρόλο, μαζί με μέ λη της παιδική ς χορωδί ας της ό πε-
ρας της Ερφού ρτης και την Ινέκε Αλμπους ως μικρό  Νικό λα.

500ΛΕΞΕΙΣ
Με τη ΧΑΡΙ ΛΕΚΚΑ

Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;
Είναι κάτι σαν τάμα που κάνω πριν 

Επιμέλεια: ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΚΑΡΑΚΗ
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Μια ανδρική φιγούρα με μαύ-
ρο hoodie και μαύρο παντελό-
νι μπαίνει με φούρια στο κάδρο 
της οθόνης του υπολογιστή. Εχει 
ξυρισμένο κεφάλι και χλωμό πρό-
σωπο. Ο συνομιλητής μου είναι 
ένας άνδρας γύρω στα πενήντα. 

Ρωτάει αν η συνέντευξη βιντε-
οσκοπείται, και όταν απαντώ αρ-
νητικά, στρίβει ένα τσιγάρο και 
το ανάβει με αναπτήρα γκαζιού 
που μοιάζει με φλόγιστρο. Στη 
διάρκεια της συζήτησής μας, κα-
πνίζει ένα-δυο τσιγάρα ακόμη.

Ο Ιβάν Βιριπάγιεφ είναι θεα-
τρικός συγγραφέας, σκηνοθέτης, 
κινηματογραφιστής και ηθοποι-
ός, από τα ιδρυτικά μέλη του ρη-
ξικέλευθου κινήματος που ονο-
μάζεται Νέο Ρωσικό Θέατρο, και 
ένας από τους πιο ενδιαφέροντες 
εκπροσώπους της παγκόσμιας 
θεατρικής σκηνής. Γεννήθηκε 
στο Ιρκούτσκ το 1974, μία χρο-
νιά προτού ο Λεονίντ Μπρέζνιεφ 
πάθει το πρώτο του σοβαρό έμ-
φραγμα, και ανδρώθηκε σε μια 
περίοδο μετάβασης της Σοβιετι-
κής Ενωσης προς τον φιλελευ-
θερισμό. 

«Νομίζαμε τότε ότι απλά και 
εύκολα όλα θα ανθήσουν. Ηταν 
η πρώτη φορά στη ζωή μου που 
ένιωθα ελεύθερος. Αρχισα να τα-
ξιδεύω στο εξωτερικό με μανία, 
και ναι, τελικά έκανα διεθνή κα-
ριέρα. Εχω όμως ένα σοβιετικό 
παρελθόν και εξαιτίας αυτού αρ-
χίζω να αμφιβάλλω. Αρχίζω να 
μαλώνω με αυτό το παρελθόν, 
γιατί είμαι διαμορφωμένος στα 
θρανία του ανατολικού μπλοκ», 
λέει.

Μέλος μιας οργισμένης γενιάς 
που ενηλικιώθηκε παράλληλα με 
την πτώση του Τείχους, ο Βιριπά-
γιεφ θα μπορούσε να είναι ένας 
από τους χαρακτήρες του «Οξυ-
γόνου», του έργου που παρουσιά-
ζεται τώρα στη Στέγη Ιδρύματος 
Ωνάση σε σκηνοθεσία Γιώργου 
Κουτλή. Ισως όχι ο σημερινός επι-
τυχημένος και βραβευμένος θεα-
τρικός συγγραφέας, αλλά σίγουρα 
ο νεανικός, οργισμένος εαυτός 
του, που αρχές του 21ου αιώνα 
εγκαλεί την Ιστορία αποκαθηλώ-
νοντας τα ιερά και τα όσια του 
παρελθόντος. 

Οι Δέκα (Αντι)Εντολές
Το έργο, που ανέβηκε για πρώ-

τη φορά στην Ελλάδα το 2008 
στον Εξώστη του θεάτρου Αμό-
ρε, έχει ως αφετηρία τις ∆έκα 
(Αντι)Εντολές και εγείρει σοβα-
ρά ηθικά ζητήματα εκκινώντας 
από το ανάποδο του «Ου φονεύ-
σεις» και καταλήγοντας σε μια 
βιβλική Αποκάλυψη, ενώ η ιδιαί-
τερη δομή του φέρνει κοντά τη 
μουσική και το θέατρο, σαν ένα 
βίαιο ραπ τραγούδι που σατιρίζει, 
προκαλεί και απαιτεί εξηγήσεις.

Η συνέντευξη γίνεται με τη 
βοήθεια μεταφράστριας επειδή 
ο Βιριπάγιεφ προτιμά τα ρωσι-
κά, αν και συχνά μιλάει αγγλικά 
για να επικοινωνήσουμε άμεσα. 

Ενθουσιώδης. Ορμητικός. Συ-
ναισθηματικός. Θυμωμένος και 
πληγωμένος. Η πρώτη φράση 
του είναι: «Είμαι παθιασμένος 
δραματουργός και για μένα εί-
ναι σημαντική η σύνδεση με τη 
γλώσσα και τους ανθρώπους. Αλ-
λά δεν υπάρχει Ρωσία, δεν υπάρ-
χει πατρίδα για μένα». Ζει εδώ 
και τουλάχιστον μία δεκαετία 
στην Πολωνία. Είναι γνωστός 
για τη δέσμευσή του στον αγώ-
να για τα ανθρώπινα δικαιώματα. 
Μετά το ξέσπασμα του πολέμου 
στην Ουκρανία, προσπάθησε να 
παραιτηθεί από τη ρωσική υπη-
κοότητα και καταδικάστηκε ερή-
μην σε πολυετή ποινή. 

– Και όμως, παραμένετε πολύ 
αγαπητός στη Ρωσία, όπως τό-
τε που ανεβάζατε τα έργα σας 
σε μικρές πειραματικές σκηνές, 
αρχές του 2000. 

– Πραγματικά, κάπως έγινα 
τότε εθνικός δραματουργός. Εξα-
κολουθώ να είμαι δημοφιλής συγ-
γραφέας, αλλά πλέον είμαι απα-
γορευμένος. Φυσικά, αυτό με 
επηρεάζει βαθιά. ∆εν μπορώ να 
ξεριζώσω τη ρωσική κουλτούρα 
από μέσα μου. Είμαι ολόκληρος 
εμποτισμένος από τη ρωσική πα-
ράδοση, ειδικά στο θέατρο.

 
– Πώς βιώνετε την εξορία σας;

– Προσπαθώ να ενσωματωθώ 

κοινωνικά και παράλληλα προσπα-
θώ να μεταδώσω τη ρωσική κουλ-
τούρα στη ∆ύση. Ολες οι αλλαγές 
που συμβαίνουν μέσα μου αποτε-
λούν τμήμα μιας ενδιαφέρουσας 
αλλά πολύ δύσκολης διαδικασίας. 
∆εν είμαι μόνος μου σε αυτή την 
προσπάθεια. Στη  Βαρσοβία όπου 
ζω, είναι μαζί μου πολλοί ακόμη 
Ρώσοι πρόσφυγες και μετανάστες. 
Πιστεύουμε στην κοινωνική ενσω-
μάτωση μέσω της διαφορετικότη-
τας και πιστεύουμε ότι πρέπει να 
παραμείνουμε ενωμένοι. Το θέα-
τρο μπορεί να βοηθήσει τη ζωή 
μου και τη ζωή όλων μας.

 
– Πώς βλέπετε τη θέση σας στη 

ρωσική θεατρική παράδοση;
– Είμαι Ρώσος δραματουργός 

και αυτό με τοποθετεί στη γραμ-
μή μιας πολύ σημαντικής θεα-
τρικής διαδρομής. Εχω διδαχθεί 
και εκτιμώ το κλασικό σύστημα 
του ρωσικού θεάτρου –Τσέχοφ, 
Στανισλάφσκι–, αλλά είμαι δρα-
ματουργός για το θέατρο του εδώ 
και του τώρα. Οι δάσκαλοί μου 
όμως είναι ο Αριστοτέλης, ο Ευ-
ριπίδης, ο Πλάτων. Από εκεί πη-
γάζει η κλασική παράδοση με την 
οποία τελικά είμαι εμποτισμένος. 
Είναι μια πνευματική, διαλεκτι-
κή σχέση. Είναι τέχνη, και αυ-
τή μας κάνει να αντέχουμε και 
να συνεχίσουμε. Με αυτή την 

έννοια, ερχόμενο το «Οξυγόνο» 
στην Ελλάδα, είναι σαν να γυρί-
ζει σπίτι του.

 
– Τι σημαίνει για εσάς το «Οξυ-
γόνο», έργο που είναι πολύ 
σκληρό; Εξακολουθείτε να ανα-
γνωρίζετε εκεί τον εαυτό σας;

– Το «Οξυγόνο» είναι από τα 
πρώτα μου έργα. Μιλάει για πολύ 
βίαια πράγματα, περιγράφει πο-
λύ βίαιους ανθρώπους. Ηταν το 
ξέσπασμα μιας εποχής, της επο-
χής που η Σοβιετική Ενωση είχε 
καταρρεύσει. Φυσικά ήταν και το 
δικό μου ξέσπασμα απέναντι σε 
όλα αυτά που συνέβαιναν γύρω 
μου. Θεωρώ πάντως ότι το ιδιαί-
τερο αυτού του θεατρικού έργου 
είναι ότι εμπεριέχει την έννοια 
του Θεού. Εχει δηλαδή πνευμα-
τικές αναζητήσεις, που συνεχί-
ζουν να υπάρχουν και σήμερα.

 
– Στα έργα σας είναι έντονη η 
παρουσία της μουσικής, αλλά 
ταυτόχρονα υπάρχει μια εσω-
τερική μουσικότητα, αυτή του 
λόγου.

– Το θέατρο είναι σαν λογο-
τεχνία και από εκεί προκύπτει 
μια μουσικότητα. Ο θεατής που 
έρχεται στο θεατρικό έργο πρέ-
πει να έρχεται σαν να πηγαίνει 
σε ένα κοντσέρτο στο Μέγαρο 
Μουσικής. Να ακούει το θεατρικό 
έργο, να ακούει το κείμενο, όχι 
μόνο να το βλέπει. Να το ακούει 
κιόλας. Γι’ αυτό και πάντα προ-
σπαθώ να υπάρχει αυτός ο ρυθ-
μός, να ακούγεται καλά το έργο, 
να το νιώθεις, να μπαίνεις μέσα 
σε αυτό. 

 
– Ποια είναι η σχέση σας με τη 
σημερινή Ρωσία;

– Ο Πούτιν κι εγώ δεν έχουμε 
τίποτε κοινό. Είναι απλώς ένας 
μαφιόζος που κλέβει αυτή τη χώ-
ρα και καταστρέφει τον πολιτι-
σμό της. Ολα όσα γνωρίζω για 
τη ρωσική κουλτούρα μπορούν 
πολύ εύκολα να ενσωματωθούν 
σε όλες τις υπόλοιπες κουλτούρες 
αυτού του κόσμου. Αυτό είναι το 
χάρισμα και το χαρακτηριστικό 
του ρωσικού πολιτισμού· όχι ο μι-
λιταρισμός και η επιθετικότητα. 

 
– Πώς αισθάνεστε που αυτή τη 
στιγμή, κυρίως στον αμερικανι-
κό και δυτικοευρωπαϊκό κινη-
ματογράφο, η πλειονότητα των 
χαρακτήρων που προέρχονται 
από τη Ρωσία είναι μαφιόζοι ή 
μεγιστάνες που ξεπλένουν βρώ-
μικο χρήμα; 

– Νομίζω ότι στο μέλλον αυτό 
θα γίνει ακόμη χειρότερο. Πολ-
λοί κάνουν πολλά για να μένουν 
έτσι στο μυαλό των ∆υτικών, και 
εννοώ τον πόλεμο με την Ουκρα-
νία. Ευτυχώς, όταν πηγαίνω στην 
Αμερική και κάνω βόλτες εκεί, 
στους δικούς μου κύκλους, όταν 
λέω ότι είμαι Ρώσος με ρωτούν 
για τον Ντοστογέφσκι και τον 
Τολστόι.

 
«Οξυγόνο», Στέγη Ιδρύματος 
Ωνάση. Εως τις 12/1/25.

PAUL HARDING
Η άλλη Εδέμ
μτφρ.: Μιχάλης Μακρόπουλος
εκδ. Διόπτρα, 2024, σελ. 301

 
Στο νησί Μάλαγκα της πολιτείας 
του Μέιν, μια κοινότητα μει-
κτής φυλετικής καταγωγής προ-
σπαθούσε να επιβιώσει από τα 
μέσα του 19ου αιώνα μέχρι το 
1912, οπότε οι Αρχές αποφάσι-
σαν την έξωση των ανθρώπων 
αυτών, τον διωγμό τους. Ξερι-
ζώνοντάς τους, έστειλαν οκτώ 
από αυτούς σε σχολείο νοητικά 
καθυστερημένων, ανέσκαψαν 
όλο τον τόπο, ξέθαψαν τους νε-

κρούς και τα οστά τους, ο κυ-
βερνήτης είχε την ιδέα να καίει 
ό,τι απέμεινε για να εξαγνίσει 
το νησί. Το 2010 η πολιτεία του 
Μέιν εξέφρασε τη βαθιά λύπη 
για ό,τι συνέβη.

Είναι μια πραγματική ιστο-
ρία που ο Χάρντινγκ την κάνει 
μυθιστόρημα. Μια ιστορία για 
τη διαφορά και τη διαφορετι-
κότητα, την αποδοχή και την 
απόρριψη, τη συμπόνια, την οι-
κογένεια, την απώλεια. Και τον 
ιδεαλισμό μαζί με το ρατσισμό, 
την ιδέα της εθνοκάθαρσης που 
διαπερνά όλες τις σελίδες, αυ-
τή την καθαρότητα που απαιτεί 
έως και τον θάνατο.

Το Απλ Αϊλαντ, το νησί των 

μήλων, κατοικείται από ψαρά-
δες, ανθρώπους πολύ διαφορε-
τικούς από εκείνους της άλλης 
μεριάς της θάλασσας. Ούτε μό-
νον λευκοί ούτε μόνον μιγάδες, 
πολλοί μαύροι, διαφορετικών 
φυλών, απόγονοι της αιμομιξί-
ας, της επιμιξίας, μια πραγμα-
τική κιβωτός που διασώζει μυ-
στικά, βία, ανέχεια, εγκλήματα. 

Η φύση οργιαστική συμπα-
ραστέκεται σ’ αυτούς τους αν-
θρώπους για να τους προστα-
τέψει, να τους βοηθήσει να 
επιβιώσουν, να τους παράσχει 
όσα μπορεί. ∆εν αρκούν. Οι άν-
θρωποι ζουν στην εξαθλίωση, 
αλλά και στη συναισθηματική, 
μεταξύ τους, ασφάλεια. Νιώθουν 

κι εκδηλώνουν μια συγκινητική 
αλληλεγγύη, αυτή που τους ενώ-
νει ακόμη ως παλιούς σκλάβους 
με τον σκλάβο Μπέντζαμιν Χά-
νι, όταν με τη γυναίκα του πρώ-
τοι πάτησαν στο νησί.

Η αντίστροφη μέτρηση για 
την καταστροφή της κοινότη-
τας θα ξεκινήσει από την πιο 
φιλάνθρωπη σκέψη και πράξη. 
Ο ιεραπόστολος Μάθιου Ντάια-
μοντ, ένα θολό διαμάντι ανθρω-
πιάς, θα αρχίσει να διδάσκει τα 
παιδιά προσπαθώντας να τα εκ-
παιδεύσει, να τους προσφέρει 
μια καλύτερη ζωή. Μαζί όμως θα 
προκαλέσει και το ενδιαφέρον 
της πολιτείας, που θα αποφα-
σίσει να αφανίσει τον οικισμό.

Στιγματισμένοι ως αμαρτω-
λοί και βρωμιάρηδες, χαζοί και 
πονηροί, απολίτιστοι και ψυ-
χικά διαταραγμένοι, οι απλοί 
αυτοί άνθρωποι δείχνουν πού 
μπορεί να φτάσουν όσοι θεω-
ρούνται κανονικοί, στην προ-
σπάθειά τους να κυριαρχήσουν 
πάνω στα αδύναμα, κατώτερα 
παιδιά του θεού.

Ο Μακρόπουλος έκανε μια 
καλή και δύσκολη μετάφραση, 
αν κρίνουμε από τις λέξεις που 
χρησιμοποιεί για να αποδώσει 
την αλήθεια όσων λέγονται από 
τους νησιώτες και νομίζω αν 
τον ρωτούσαμε για τη γεύση 
που αφήνει το βιβλίο, θα απα-
ντούσε με ένα όνομα: Φόκνερ.

Συνέντευξη στη ΜΑΡΩ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

Της ΖΩΗΣ ΚΑΡΑΜΗΤΡΟΥ

Δεν υπάρχει πλέον πατρίδα για μένα
Ο Ιβάν Βιριπάγιεφ μιλάει για το «Οξυγόνο», που ανεβαίνει στη Στέγη, αλλά και για τη Ρωσία, τον Πούτιν και τη ζωή στην εξορία

Το «Οξυγόνο» 
είναι από τα 
πρώτα μου έργα. 
Μιλάει για πολύ 
βίαια πράγματα, 
περιγράφει πολύ 
βίαιους ανθρώπους. 
Ηταν το ξέσπασμα 
μιας εποχής, 
της εποχής που 
η Σοβιετική Ενωση 
είχε καταρρεύσει.

Σκηνή από το «Οξυγόνο» του Ιβάν Βιριπάγιεφ. Το ιδιαίτερο χαρακτηριστικό του έργου, σύμφωνα με τον Ρώσο 
δημιουργό, «είναι ότι εμπεριέχει την έννοια του Θεού. Εχει πνευματικές αναζητήσεις».

«Εχω διδαχθεί και εκτιμώ το 
κλασικό σύστημα του ρωσικού 
θεάτρου –Τσέχοφ, Στανισλάφ-
σκι–, αλλά είμαι δραματουργός 
για το θέατρο του εδώ και του 
τώρα», λέει στην «Κ» ο Ιβάν 
Βιριπάγιεφ και προσθέτει: 
«∆άσκαλοί μου είναι ο Αριστο-
τέλης, ο Ευριπίδης, ο Πλάτων. 
Από εκεί πηγάζει η κλασική 
παράδοση με την οποία τελικά 
είμαι εμποτισμένος».
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Μια ιστορία για τη συμπόνια και την απώλεια

Ο Πολ Χάρντινγκ στήνει ένα κατα-
πληκτικό μυθιστόρημα πάνω σε μια 
τραγική ιστορία, που εκτυλίχθηκε το 
1912 με θύματα τους κατοίκους ενός 
νησιού της πολιτείας του Μέιν.
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Χορηγός
Επικοινωνίας:
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SEASON

ΧΑΡΗΣ ΞΗΡΟΥΧΑΚΗΣ
Καμία μάχη χωρίς αυτόν. Χαράλαμπος 
Σειραδάκης, 1886-1970
πρόλογος: Σερ Μάικλ Λουέλιν-Σμιθ
εκδ. Επίκεντρο, 2024, σελ. 294

Του ΑΧΙΛΛΕΑ ΠΑΠΑΡΣΕΝΟΥ

Ο Χαράλαμπος Σειραδάκης (1886-
1970) ανήκε στη γενιά των Κρητι-
κών που πέρασαν το μεγαλύτερο 
μέρος της ζωής τους πολεμώντας 
για την πατρίδα τους. Την πλού-
σια σε δράση και περιπέτειες ζωή 
του αφηγείται με γλαφυρότητα ο 
εγγονός του Χάρης Ξηρουχάκης, 
που εργάσθηκε ως ανώτερο στέ-
λεχος στην Ευρωπαϊκή Ενωση, και 
τα τελευταία χρόνια ασχολείται συ-
στηματικά με την ιστορική έρευνα, 
ιδίως για τη γενέτειρά του, τα Χανιά. 
«Καμία μάχη χωρίς αυτόν» είναι το 
δεύτερο βιβλίο του μετά το «Χανιά 
και ΑΒΕΑ: Μια κοινή πορεία» (έκδο-
ση Τράπεζας Χανίων, 2019).

Ο Σειραδάκης γεννήθηκε το 
1886 στο ορεινό χωριό Λειβαδάς, 
στο σημερινό Ανατολικό Σέλινο 
της Κρήτης, σε ένα περιβάλλον στο 
οποίο ήταν αυτονόητη η από γενιά 
σε γενιά συμμετοχή στους αγώνες 
της κρητικής ανεξαρτησίας. Το βά-
πτισμα του πυρός πήρε ο ίδιος σε 
ηλικία μόλις 11 ετών, στον ξεση-
κωμό  των Κρητικών εναντίον των 
Τούρκων το 1897. Αφοσιωμένος 
βενιζελικός ήδη από την εξέγερση 
στο Θέρισσο το 1905, πήρε μέρος 
στους πολέμους που μεγάλωσαν 
την Ελλάδα και συνδέθηκε με δρα-
ματικά γεγονότα, που σημάδεψαν 
τη μοίρα του τόπου του, βιώνοντας 

τους θριάμβους της εθνικής ολο-
κλήρωσης και τις καταστροφές του 
εθνικού διχασμού. Την παραμονή 
των Βαλκανικών Πολέμων, τον Φε-
βρουάριο 1911, σε ηλικία 25 ετών, 
παραιτήθηκε από σταθμάρχης στο 
τελωνείο Χανίων για να καταταγεί 
στην κρητική πολιτοφυλακή, που 
στρατολογούσε εθελοντές για τον 
ελληνικό στρατό και από τότε δεν 
έπαυσε να πολεμά τραυματισθείς 
επανειλημμένα. Ανέβηκε τη στρα-
τιωτική ιεραρχία από δεκανέας μέ-
χρι τον βαθμό του Συνταγματάρ-
χη, όταν αποστρατεύθηκε το 1947.

«Υπήρξε κατά κάποιον τρόπο 
από τους αφανείς ήρωες των ελλη-
νικών πολέμων. Ηταν πάντοτε πα-
ρών, αν και όχι από τους πρωταγω-
νιστές», σημειώνει ο συγγραφέας. 

«∆ιακρινόταν για τον ηρωισμό, την 
πειθαρχία και την αφοσίωση στο 
καθήκον, ήταν όμως και παράτολ-
μος και μπορούσε να παρασυρθεί 
σε ριψοκίνδυνες πράξεις, καθώς το 
κρητικό του αίμα κόχλαζε, όταν εν-
θουσιαζόταν ή όταν έβλεπε το άδι-
κο». Πολέμησε στους δύο Βαλκανι-
κούς Πολέμους 1912-13, διακριθείς 
ως «Μπιζανομάχος» και αργότερα 
στον Α  ́Παγκόσμιο Πόλεμο, με τους 
εθελοντές της Ελληνοκρητικής Λε-
γεώνας στο γαλλικό μέτωπο της 
Λωρραίνης και στην εκστρατεία 
της Καλλίπολης το 1915 και αμέ-
σως μετά με την Αντάντ στο μακε-
δονικό μέτωπο, ενταχθείς το 1916 
στο κίνημα της «Εθνικής Αμύνης» 
του Βενιζέλου, «καθώς η πολιτική 
της ουδετερότητας του φαινόταν 
ακατανόητη».

Απόταξη και επαναφορά
Η δίνη του εθνικού διχασμού 

παρέσυρε και αυτόν, με επακόλου-
θες συνέπειες για τον ίδιο και την 
οικογένειά του, όσο και αν απε-
χθανόταν τις ίντριγκες και συνω-
μοσίες στον στρατό, που είχαν γί-
νει ενδημικές. Αποτάχθηκε μετά 
το αποτυχημένο βενιζελικό πραξι-
κόπημα του 1935 και πέρασε ενά-
μιση χρόνο εξορίας στο Κάρλοβο 
της Βουλγαρίας, μέχρι να δοθεί 
αμνηστία. Επανήλθε αργότερα στο 
στράτευμα, πήρε μέρος στη Μάχη 
της Κρήτης τον Μάιο 1941 υπερα-
σπιζόμενος τη μαρτυρική Κάνδανο 
και καταζητούμενος από τους Γερ-
μανούς κρυβόταν για δύο χρόνια 
στα Λευκά Ορη, μακριά από την 
αγαπημένη σύζυγο Φανή και τις 

τέσσερις κόρες του, οργανώνοντας 
ένα δίκτυο διαφυγής για τους Αγ-
γλους, Αυστραλούς και Νεοζηλαν-
δούς στρατιώτες. Τον Μάιο 1943 
διέφυγε και ο ίδιος στη Μέση Ανα-
τολή, όπου συμμετείχε στην ορ-
γάνωση του εξόριστου ελληνικού 
στρατού, με κύρια φροντίδα να μη 
διαλυθεί από τις εμφύλιες έριδες και 
ανταρσίες. Εκεί πληροφορήθηκε τη 
δολοφονία της 16χρονης δευτερό-
τοκης κόρης του Μαρίας έπειτα από 
επιδρομή των Γερμανών κατακτη-
τών στον Λειβαδά τον Σεπτέμβριο 
1943. Υστερα από ενάμιση χρόνο 
στην Αίγυπτο επέστρεψε στα Χα-
νιά τον Νοέμβριο 1944 και μετά την 
αναχώρηση και του τελευταίου Γερ-
μανού στρατιώτη από την Κρήτη 
τον Ιούνιο 1945 ανέλαβε συντονι-
στής της συμμαχικής ανθρωπιστι-
κής βοήθειας για τον νομό Χανίων. 
Η τελευταία δημόσια προσφορά 
του ήταν τον Μάρτιο 1947, όταν 
ανέλαβε νομάρχης Χανίων για ένα 

χρόνο σε μια περίοδο ανασφάλειας 
από τη δράση ανταρτικών ομάδων. 
Πάντως, η Κρήτη είχε γλιτώσει από 
τα χειρότερα δεινά που προκάλεσε 
ο εμφύλιος πόλεμος στην υπόλοι-
πη Ελλάδα. Το προηγούμενο έτος, 
στις εκλογές του 1946, απέτυχε να 
εκλεγεί βουλευτής με το Κόμμα των 
Φιλελευθέρων υπό τον Σοφοκλή Βε-
νιζέλο, με τον οποίο είχε συνδεθεί 
στενά από το Κάιρο.

Ο συγγραφέας στηρίζει την 
έρευνά του σε πλούσια ελληνική 
και ξένη βιβλιογραφία, βοηθώντας 
τον αναγνώστη να κατανοήσει το 
ιστορικό υπόβαθρο, αλλά απέκτη-
σε πρόσβαση και στα στρατιωτικά 
αρχεία του Σειραδάκη, 175 σελίδες 
στον ελληνικό στρατό και 21 σελί-
δες στον γαλλικό. Επισκέφθηκε επί-
σης αρκετά μέρη, όπου πολέμησε ο 
παππούς του, με συγκινητικότερη 
την εμπειρία του στη Λωρραίνη, 
όπου έχει ανεγερθεί μνημείο με 
τιμητική αναφορά στους Κρήτες 

εθελοντές, που πολέμησαν ηρωι-
κά δίπλα στους θρυλικούς Γάλλους 
«λύκους» στις φονικές μάχες του 
Μπουά-λε-Πρετρ.

Ο Βρετανός διπλωμάτης και βι-
ογράφος του Βενιζέλου Σερ Μάικλ 
Λουέλιν-Σμιθ στον πρόλογό του χα-
ρακτηρίζει το βιβλίο «απαύγασμα 
αγάπης» και σημαντική συνεισφο-
ρά σε σχετικά άγνωστες πτυχές της 
ελληνικής πολεμικής ιστορίας. Το-
νίζει ότι ο Σειραδάκης παρέμεινε 
πιστός στο βενιζελικό φιλελεύθερο 
ιδεώδες και στη στρατιωτική τιμή 
του, αποφεύγοντας να εμπλακεί 
στις μικροπολιτικές των φατριών 
εντός του στρατού και «έζησε με 
τόσο πολλά βιώματα στη μνήμη 
του, όσα και οι ηλικιωμένοι ήρω-
ες του Σαίξπηρ, που αναπολούν τη 
ζωή τους ως στρατιώτες».

 
Ο κ. Αχιλλέας Παπαρσένος υπηρέτησε 
σε διάφορες ελληνικές πρεσβείες ως 
σύμβουλος Τύπου και Επικοινωνίας.

Ο βίος ενός αφανούς
ήρωα των πολέμων
Χαρτογραφώντας άγνωστες πτυχές της ελληνικής Ιστορίας

Ο συγγραφέας απέκτησε πρόσβα-
ση στα στρατιωτικά αρχεία του παπ-
πού του, ενώ στηρίζει την έρευνά 
του σε πλούσια ελληνική και ξένη βι-
βλιογραφία.

Ελληνοκρητική Λεγεώνα στη Λωρραίνη, Γαλλία, Μάιος 1915. Πρώτη σειρά: Π. Αντωνάκης,
Ε.Π. Γύπαρης, Σ. Γαυγιωτάκης, Σταυρουλάκης. ∆εύτερη σειρά: Μουργιανάκης, Μαμαλάκης,
Χ. Σειραδάκης, Κ. Γιαννακάκης.
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Μικρά πράγματα
σαν κι αυτά ���
ΔΡΑΜΑ (2024), 98΄
Σκηνοθεσία: Τιμ Μίλαντς
Ερμηνείες: Κίλιαν Μέρφι,
Αϊλίν Γουόλς, Εμιλι Γουότσον

Μερικούς μήνες μετά τη βράβευ-
σή του με το Οσκαρ πρώτου αν-
δρικού ρόλου για τον «Οπενχάι-
μερ», ο Κίλιαν Μέρφι επιστρέφει 
με ένα πολύ πιο μικρού βεληνε-
κούς, αλλά και προσωπικό πρό-
τζεκτ, στο οποίο είναι επίσης 
συμπαραγωγός.

Βρισκόμαστε σε μια μικρή 
πόλη της Ιρλανδίας, παραμο-
νές Χριστουγέννων του 1985. 
Ο Μπιλ Φέρλονγκ (Μέρφι) δου-
λεύει σκληρά ως έμπορος κάρ-
βουνου, προκειμένου να ζήσει 
την πολυμελή οικογένειά του.

Παραδίδοντας μια παραγγε-
λία σε ένα τοπικό μοναστήρι, θα 
κάνει μια συνταρακτική ανακά-
λυψη, η οποία θα τον φέρει αντι-
μέτωπο τόσο με τη συνένοχη 
σιωπή της μικρής κοινότητας, 
όσο και με τα δικά του ψυχικά 
τραύματα από το παρελθόν.

Ο Βέλγος σκηνοθέτης Τιμ Μί-
λαντς μας βάζει γρήγορα στην 
ατμόσφαιρα του φιλμ, όπου κυ-
ριαρχεί μια παγερή, ασορτί με 
τον ιρλανδέζικο χειμώνα, με-
λαγχολία.

Αυτή, φυσικά, καθρεφτίζεται 
πρώτα από όλα στο πρόσωπο 
του Κίλιαν Μέρφι, με τον Ιρλαν-
δό ηθοποιό να αποδίδει εξαιρε-
τικά το εσωτερικό πάθος του 
ήρωά του.

Ο τελευταίος, άνθρωπος της 
εργατικής τάξης και στοργικός 
πατέρας, αρνείται να κλείσει τα 
μάτια στην κακοποίηση, η οποία 
δεν «φωνάζει», αλλά είναι φανε-
ρή όταν κάποιος παρατηρήσει 
ακριβώς τα «μικρά πράγματα 
σαν κι αυτά», που οι υπόλοιποι 
ηθελημένα αγνοούν.

Αλλωστε ολόκληρο το φιλμ, 
όπως και το ομώνυμο μυθιστό-
ρημα της Κλερ Κίγκαν (εκδ. 
Μεταίχμιο) στο οποίο βασίζε-
ται, είναι ιδιαίτερα χαμηλότο-
νο, στοιχείο στο οποίο συντελεί 
και η σχεδόν πλήρης απουσία 
μουσικής. Τόσο που ακόμη και η 
δραματική κορύφωση του φινά-
λε θα περνούσε σχεδόν... απαρα-
τήρητη αν δεν υπήρχαν οι ερμη-
νείες δύο σπουδαίων ηθοποιών.

Σε μια καλοστημένη, υποβλη-

τική σκηνή, ο χαρακτήρας του 
Μέρφι συναντά την ηγουμένη 
της Εμιλι Γουότσον: εκεί, μέσα 
σε –σκάρτα– 10 λεπτά περνά-
ει από την οθόνη όλη η κατα-
πιεστική φύση της Καθολικής 
Εκκλησίας, που καθόρισε επί 
αιώνες τις ζωές εκατομμυρίων 
ανθρώπων.

Τα φλας μπακ
Εδώ βέβαια συμβαίνουν και 

άλλα. Τα τακτικά φλας μπακ στις 
αναμνήσεις του πρωταγωνιστή 
δίνουν από τη μία βάθος στον 
χαρακτήρα και από την άλλη 
εξηγούν σε κάποιο βαθμό την 
τωρινή στάση του· παρ’ όλα αυ-
τά, ο ρόλος τους θα μπορούσε 
να είναι (σεναριακά) ακόμη πιο 
ξεκάθαρος, αφού κάποια από 
όσα υπονοούνται (;) στις συγκε-
κριμένες σεκάνς μοιάζει τελικά 
να μένουν μετέωρα ακόμη και 
στο φινάλε.

Arcane (Β΄ κύκλος)
ΑΝΙΜΑΤΙΟΝ (2024)
Δημιουργός: Ας Μπράνον, Αλεξ Γιε
Ακούγονται: Κέβιν Αλεχάντρο,
Χάιλι Στάινφελντ

Ο δεύτερος κύκλος του καλύτε-
ρου, πιθανότατα, animation που 
έχουμε δει τα τελευταία χρόνια, 
έρχεται στο Netflix. Επειτα από 
την αντιπαράθεση μεταξύ της ου-
τοπικής πόλης Πιλτόβερ και της 
καταπιεσμένης υπόγειας Ζάουν, 
που ξέσπασε στο τέλος της πρώ-
της σεζόν, πλέον έχουμε ανοιχτό 
πόλεμο με πρωταγωνίστριες τη 
Βάι και την Τζινξ, βασικές ηρωί-
δες του δημοφιλέστατου βιντεο-
παιχνιδιού «League of Legends». 
Γύρω τους συγκεντρώνεται ακόμη 
ένα πλούσιο καστ χαρακτήρων, 
οι περισσότεροι από τους οποί-
ους αμφιλεγόμενοι, σε ένα σύνο-
λο που εξελίσσεται σε κανονικό 
έπος, που ξεπερνά ακόμη και τα 
όρια του είδους του.

Ισχυε και από τον πρώτο κύ-
κλο, όμως πλέον είναι ακόμη πιο 
αισθητό, το γεγονός ότι δεν χρει-
άζεται κάποιος να είναι φαν του 
παιχνιδιού για να ευχαριστηθεί 
την ιστορία του «Arcane». Αλλω-

στε, είναι τέτοια η εκτυφλωτική 
δεξιοτεχνία στην κατασκευή του 
συγκεκριμένου κινουμένου σχεδί-
ου, που σε συνεπαίρνει από μόνη 
της και σε αφήνει να «χαζεύεις» 
απλώς τα θαύματα που μπορεί να 
δημιουργήσει η σύγχρονη τεχνο-
λογία. Εκτός, ωστόσο, από την 
καθαρή δράση, η σειρά διαθέτει 
επίσης πλοκή, ενήλικο χαρακτήρα 
και κορυφαία καλλιτεχνική επιμέ-
λεια, που θα ικανοποιήσει και τον 
πιο απαιτητικό θεατή. Απολαμβά-
νεται, δε, καλύτερα στη μεγαλύ-
τερη διαθέσιμη οθόνη.

 
Ολη η ομορφιά
και η αιματοχυσία ����
ΝΤΟΚΙΜΑΝΤΕΡ (2022)
Σκηνοθεσία: Λόρα Πόιτρας
Εμφανίζονται: Ναν Γκόλντιν,
Ντέιβιντ Βελάσκο

Χρυσός Λέων στη Βενετία και πολ-
λές ακόμη διακρίσεις για ένα εξαι-
ρετικό ντοκιμαντέρ που βλέπουμε 
στην πλατφόρμα της Cosmote TV. 
Η σπουδαία ντοκιμαντερίστρια 
Λόρα Πόιτρας («Citizenfour») βι-
ογραφεί τη διακεκριμένη καλλι-
τέχνιδα Ναν Γκόλντιν, μέσα (και) 
από την πολύ σημαντική ακτιβι-

στική δράση που ανέπτυξε εκεί-
νη τα τελευταία χρόνια, με αφορ-
μή την επιδημία των οπιοειδών 
στην Αμερική. Εχοντας πίσω της 
μια σχετική προσωπική ιστορία, 
η Γκόλντιν και η ομάδα της ξεκι-
νούν έναν ανένδοτο αγώνα ενά-
ντια σε μια πανίσχυρη οικογένεια 
φαρμακοβιομηχάνων, η οποία 
έχει πολύ στενούς δεσμούς και 
με τον κόσμο των τεχνών. Η Πό-
ιτρας καταφέρνει να μπλέξει αρι-
στουργηματικά δύο φαινομενικά 
διαφορετικές μεταξύ τους θεματι-
κές: Από τη μία το ψυχογραφικό 
πορτρέτο μιας ξεχωριστής καλ-
λιτεχνικής φιγούρας και από την 
άλλη έναν γενναίο πολιτικό αγώ-
να που άλλαξε τον κόσμο. Πρόσω-
πο-κλειδί, φυσικά, είναι η ίδια η 
Γκόλντιν, την οποία βλέπουμε να 
πρωταγωνιστεί στις σύγχρονες 
δράσεις, ενώ παράλληλα παρα-
κολουθούμε τη συναρπαστική –
στα όρια του μύθου– ζωή της. Η 
τέχνη γίνεται παράθυρο και ταυ-
τόχρονα καταφύγιο όχι για τη φα-
ντασία, αλλά για την πραγματική 
ζωή και ιδίως τη σκοτεινή πλευρά 
της, την οποία μάλιστα φιλοδοξεί 
και επιτυγχάνει να αλλάξει προς 
το καλύτερο.

Η σύγκριση ίσως είναι άδικη, αλλά 
είναι και αναπόφευκτη. Στις 13 
Οκτωβρίου στην αίθουσα «Χρή-
στος ∆. Λαμπράκης» ο νεότατος, 
αλλά ήδη πολυδιαφημισμένος 
Κορεάτης πιανίστας Γιούντσαν 
Λιμ ερμήνευσε εντυπωσιακά το 
∆εύτερο Κοντσέρτο για πιάνο 
του Σοπέν. Είχε κανείς πολλά 
να θαυμάσει. Στις 18 Οκτωβρί-
ου στην ίδια αίθουσα, κατά την 
επίσημη έναρξη της καλλιτεχνι-
κής περιόδου της Κρατικής Ορ-
χήστρας Αθηνών υπό τη μουσική 
διεύθυνση του Λουκά Καρυτινού, 
η ερμηνεία της Ελίζαμπετ Λεόν-
σκαγια στο Τρίτο Κοντσέρτο για 
πιάνο του Μπετόβεν δεν προσφε-
ρόταν για θαυμασμό. Η σημαντι-
κή αυτή Ρωσίδα πιανίστρια δεν 
«παρουσίασε» ένα έργο, αλλά 
καταδύθηκε σε αυτό και το ανέ-
δειξε: έπαιξε μουσική.   

Στα 79 της χρόνια η Λεόν-
σκαγια έδωσε μια ερμηνεία ανα-
φοράς τόσο ολοκληρωμένη από 
κάθε άποψη, που δύσκολα φα-
ντάζεται κανείς ότι μπορεί να 
ακούσει «ζωντανά» σε μια αί-
θουσα συναυλιών. Από τη μέ-
χρι σήμερα διαδρομή της είναι 
γνωστό ότι ο Μπετόβεν, όπως 
άλλωστε και ο Σούμπερτ, ται-

ριάζει στην ιδιοσυγκρασία της. 
Είναι επίσης βέβαιο ότι έχει ερ-
μηνεύσει το συγκεκριμένο κο-
ντσέρτο αναρίθμητες φορές. 
Oμως, αντί η μεγάλη αυτή εξοι-
κείωση να καταλήξει σε μια στε-
ρεότυπη, κουραστικά επανα-
λαμβανόμενη ανάγνωση, στη 
δική της περίπτωση οδήγησε 
σε μια ερμηνεία που ακτινοβο-
λούσε τη σοβαρότητα της ενα-

σχόλησής της με την ουσία του 
συγκεκριμένου έργου και γενι-
κότερα με τη μουσική του Μπε-
τόβεν. Ο τρόπος σχηματισμού 
των φράσεων, οι τονισμοί σε 
συγκεκριμένες νότες, το βάρος 
που είχαν τα δεξιοτεχνικά εδά-
φια παρότι αποδίδονταν αέρινα 
και πολλές φορές χαμηλόφωνα, 
ο τρόπος με τον οποίο ήταν «δε-
μένη» η μελωδική γραμμή, ενώ 
οι φθόγγοι παρέμεναν διακριτοί, 
η πλαστικότητα και η έκφραση 

στο δεύτερο μέρος του Κοντσέρ-
του και, βέβαια, ο απίστευτα βε-
λούδινος ήχος που επιτύγχανε, 
ήταν στοιχεία του εξαιρετικού 
αποτελέσματος.

Αυτά που μπορεί κανείς να με-
τρήσει και να καταγράψει. Υπα-
γορεύονται από τον πλούτο, ο 
οποίος υπάρχει μέσα στον ερ-
μηνευτή και τον οποίο μπορεί 

να αισθανθεί το κοινό της αί-
θουσας, εφόσον είναι ανοικτό 
και δεκτικό. Αναπόφευκτο το 
συμπέρασμα ότι τα σημαντικά 
έργα κλασικής μουσικής είναι 

για (συναισθηματικά) ενηλίκους. 
Ερμηνευτές και ακροατές. ∆ώρο 
στο ενθουσιώδες κοινό από τη 
Λεόνσκαγια ακόμη μία ποιητική 
ερμηνεία του αργού μέρους της 
Σονάτας αρ. 16 του Μότσαρτ.  

Ο γερμανικός ρομαντισμός 
ταιριάζει επίσης στον Καρυτινό. 
Ο αρχιμουσικός ξεκίνησε διευ-
θύνοντας την εισαγωγή από την 
όπερα «Ομπερον» του Καρλ Μα-
ρία φον Βέμπερ, ενώ στο δεύτε-
ρο μέρος της βραδιάς διηύθυνε 
τη Συμφωνία αρ. 1 «της Ανοι-
ξης» του Ρόμπερτ Σούμαν. Παρό-
τι ανέδειξε με επιτυχία το ύφος 
και των δύο έργων, το αποτέλε-
σμα στις δύο περιπτώσεις δεν 
ήταν το ίδιο. Στον μεν «Ομπε-
ρον», όπου τα πνευστά, ξύλινα 
και χάλκινα έχουν σημαντικό 
ρόλο, η εικόνα ήταν καλύτερη. 
Στον Σούμαν, όμως, όπου η επι-
τυχία βασίζεται πρωτίστως στα 
έγχορδα, το αποτέλεσμα ήταν 
λιγότερο πειστικό, καθώς φάνη-
κε πως αυτά δυσκολεύονταν να 
παρακολουθήσουν την ταιριαστά 
ορμητική μουσική διεύθυνση 
του Καρυτινού, με αποτέλεσμα 
να χάνονται οι λεπτομέρειες της 
γραφής, κρίσιμες για την απόδο-
ση της αισθητική της μουσικής.   

Το «Arcane» είναι ένα δεξιοτε-
χνικά φτιαγμένο animation.

Στην ακτιβιστική δράση της 
Ναν Γκόλντιν εστιάζει το «Ολη η 
ομορφιά και η αιματοχυσία». 

«Βουτιά» στον κόσμο του Arcane και της Ναν Γκόλντιν

Ερμηνεία αναφοράς από την Ελίζαμπετ Λεόνσκαγια      

Χαμηλόφωνα
μυστικά και
ένοχη σιωπή
Στην Ιρλανδία του ’80, ένας άνδρας

έρχεται αντιμέτωπος με το παρελθόν του

Στα 79 της χρόνια
απέδωσε υποδειγματικά
το Τρίτο Κοντσέρτο
για πιάνο του Μπετόβεν.  

Ο πρωταγωνιστής 
αρνείται να κλείσει τα 
μάτια στην κακοποίηση, 
η οποία δεν «φωνάζει», 
αλλά είναι φανερή όταν 
κάποιος παρατηρήσει 
όσα οι υπόλοιποι 
ηθελημένα αγνοούν.

Η Αμπι Φιτζ και ο Κίλιαν Μέρφι σε σκηνή από το φιλμ «Μικρά πράγματα σαν κι αυτά». Ο Ιρλανδός ηθοποιός αποδίδει εξαιρετικά το εσωτερικό πάθος του ήρωα.

Ο Λουκάς Καρυτινός διηύθυνε την ΚΟΑ και η ερμηνεία της Ρωσίδας πιανίστριας Ελίζαμπετ Λεόνσκαγια ακτινοβο-
λούσε τη σοβαρότητα της ενασχόλησής της με την ουσία της μουσικής του Μπετόβεν συνολικά.        
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Λεωφορεία μεταμορφωμένα σε 
κινητά μουσεία για την υλοποί-
ηση εκπαιδευτικών προγραμμά-
των είναι κάτι συνηθισμένο στις 
σύγχρονες μουσειοπαιδαγωγικές 
πρακτικές διεθνώς. Με τον τρό-
πο αυτό δίνεται η δυνατότητα 
αποστολής εκπαιδευτικού υλι-
κού σε σημεία μακριά από τη βά-
ση του κάθε φορέα που πραγμα-
τοποιεί τα προγράμματα αυτά. 
Το ίδιο συμβαίνει άλλωστε και 
στην Ελλάδα, όπου η ίδια πρα-
κτική έχει εφαρμοστεί αρκετές 
φορές. Τι συμβαίνει, όμως, όταν 
ένα λεωφορείο ξεκινάει από τη 
Μουμπάι της Ινδίας για μακρινές 
διαδρομές εντός της αχανούς αυ-
τής χώρας; Προφανώς οι αποστά-
σεις που διανύονται είναι τέτοιες 
που θα μπορούσε το εγχείρημα να 
αποτελέσει αναμφίβολα τουλάχι-
στον θέμα ντοκιμαντέρ. 

Η προσωπική μου επαφή με 
αυτού του είδους των μετακινού-
μενων εκπαιδευτικών προγραμ-
μάτων ήταν μέχρι πρότινος μηδε-
νική. Η πρώτη μου επαφή, όμως, 
ήταν σε ένα εγχείρημα μνημει-
ακής κλίμακας. Πριν από λίγες 
μέρες ολοκληρώθηκε στο Μου-
σείο Chhatrapati Shivaji Maharaj 
Vastu Sangrahalaya (CSMVS, 
https://csmvs.in/) στη Μουμπάι 
μία περιοδική έκθεση που διήρ-
κεσε δέκα μήνες και ήταν ιστο-
ρικής σημασίας: στην έκθεση με 
τίτλο «Αρχαία γλυπτά» παρου-
σιάστηκαν για πρώτη φορά στη 
χώρα έργα από πολιτισμούς της 
Μεσογείου, στους οποίους ανα-
πτύχθηκε η τέχνη της γλυπτικής. 
Στόχος ήταν η παρουσίαση έργων 
προκειμένου το ινδικό κοινό να 
αναγνωρίσει κοινά στοιχεία και 
διαφορές με την αντίστοιχη ιν-
δική γλυπτική, δεδομένου ότι το 
μουσείο έχει μια ιδιαίτερα ενδια-
φέρουσα συλλογή γλυπτών. 

H έκθεση συνοδεύτηκε από 
εκπαιδευτικά προγράμματα και 
επιστημονικές συναντήσεις που 
στόχευαν σε διαφορετικά ηλικια-
κά κοινά. Για ένα πενθήμερο τον 
Φεβρουάριο συγκεντρώθηκαν 20 
Ινδοί ακαδημαϊκοί που διδάσκουν 
ινδική αρχαιολογία και ιστορία 
της ινδικής τέχνης και συνομί-
λησαν μπροστά στα έργα και σε 
αίθουσα με τέσσερις πανεπιστη-
μιακούς, ο καθένας από αντίστοι-
χες χώρες της Μεσογείου: την 
Αίγυπτο, την Τουρκία, την Ιταλία 

και την Ελλάδα, με τη συμμετοχή 
του υπογράφοντα. Ενα παρόμοιο 
πρόγραμμα από τους ίδιους ακα-
δημαϊκούς υλοποιήθηκε για ένα 
τριήμερο τον Ιούνιο για μια δε-
καπενταμελή ομάδα μεταπτυχι-
ακών φοιτητών. 

Ενα από τα πολλά εντυπωσι-
ακά που λαμβάνουν χώρο στο 
μουσειακό αυτό ίδρυμα είναι η 
στενή του σχέση με την πανεπι-
στημιακή εκπαίδευση και η φρο-
ντίδα, ούτως ώστε νεαροί πτυχι-
ούχοι μουσειακών σπουδών να 
αποκτήσουν την επαγγελματι-
κή εμπειρία πραγματοποιώντας 
την πρακτική τους άσκηση στο 
μουσείο. 

Το δεύτερο εντυπωσιακό εγ-
χείρημα είναι η εξακτίνωση δρα-
στηριοτήτων του μουσείου μέσα 
σε ένα λεωφορείο που έχει μετα-
τραπεί σε κινούμενο μουσείο, με 
στόχο την εκπαίδευση μικρών 
μαθητών σε ολόκληρη τη χώρα 
(Museum on wheels). Στη συγκε-
κριμένη περίπτωση το λεωφορείο 
φέρει ευσύνοπτα κείμενα και προ-
θήκες με μινιατούρες - αντίγρα-
φα έργων της αρχαιότητας, προ-
κειμένου μαθητές, ακόμη και σε 

απομακρυσμένες αγροτικές πε-
ριοχές, να έρθουν σε επαφή με 
στοιχεία άλλων πολιτισμών που 
δεν θα είχαν σε άλλη περίπτωση 
την ευκαιρία. 

Οπως μας είπε ο διευθυντής 
του μουσείου δρ Σαμπιασάτσι 
Μουκέρζι, «είναι αξιοσημείωτο 
ότι ένας από τους κύριους στό-
χους του Museum on Wheels εί-
ναι να προσεγγίσει κόσμο, ιδίως 
αυτούς που δεν έχουν πρόσβαση 
ούτε καν στη δική τους πολιτισμι-
κή κληρονομιά. Εχοντας υπόψη 
τις δυσκολίες που αντιμετωπίζουν 
τα παιδιά σε μικρές κοινότητες, 
συχνά και αγροτικές, το τμήμα 

εκπαιδευτικών προγραμμάτων 
του μουσείου ξεκίνησε μια εκτε-
ταμένη καμπάνια στον ιστότοπό 
και στα κοινωνικά δίκτυα με μό-
το: “Αν δεν μπορείς να έρθεις στο 
μουσείο, το μουσείο θα έρθει σε 
σένα”. Το αποτέλεσμα ήταν να 
γίνουμε αποδέκτες μιας τεράστι-
ας ανταπόκρισης από σχολεία και 
άλλους φορείς από διάφορα ση-
μεία της πολιτείας Μαχαράστρα, 
όπου βρίσκεται η Μουμπάι. Πα-
ρά τη θετική ανταπόκριση, ήταν 
δύσκολο εγχείρημα το να εκπλη-
ρώσουμε την κάθε προϋπόθεση 
για την επιτυχή έκβαση του εγ-
χειρήματος, και συγκεκριμένα 

τις γλωσσικές διαφοροποιήσεις 
στους χώρους όπου μεταφερόμα-
σταν. Ηταν απόφαση, όμως, του 
διοικητικού συμβουλίου του μου-
σείου ότι όλες οι εκπαιδευτικές 
δραστηριότητες έπρεπε να φτά-
σουν στον οποιονδήποτε χωρίς 
κόστος, ανεξάρτητα κάστας και 
θρησκευτικών πιστεύω».

Με την ολοκλήρωση της δε-
κάμηνης έκθεσης έχει κανείς μια 
συγκεντρωτική, εντυπωσιακή ει-
κόνα των αριθμών, η οποία επι-
βεβαιώνει τα λεγόμενα του δι-
ευθυντή: 240.000 μαθητές και 
φοιτητές επισκέφτηκαν το λεω-
φορείο από 237 εκπαιδευτικές μο-

νάδες από πέντε μεγάλες πολιτεί-
ες της δυτικής και βορειοδυτικής 
Ινδίας. Αντίστοιχοι αριθμοί τεκ-
μηριώνονται και για τις υπόλοιπες 
εκπαιδευτικές δραστηριότητες 
με αφορμή περιοδικές εκθέσεις. 

Δράσεις με δυναμική
Τόσο η σύλληψη ενός μετα-

κινούμενου εκπαιδευτικού προ-
γράμματος συνολικά, όσο και η 
υλοποίηση του πρόσφατου για 
τους πολιτισμούς της Μεσογεί-
ου, φανερώνουν τη δυναμική 
που έχουν τέτοιες μουσειακές 
δράσεις, αλλά και το πολλαπλό, 
αμφίδρομο όφελος των εμπλεκό-
μενων φορέων και χωρών. Για το 
οποιοδήποτε μουσείο η διάδοση 
των δραστηριοτήτων του συμ-
βάλλει αναμφίβολα στη γνωρι-
μία ενός μεγαλύτερου κοινού με 
το έργο αυτών των πολιτιστικών 
ιδρυμάτων, όπως είναι άλλωστε 
και ένας από τους σκοπούς τους. 

Τα μουσεία έχουν πάψει πλέ-
ον να είναι στατικά, ιδρύματα 
δηλαδή στα οποία ο επισκέπτης 
είναι υποχρεωμένος να πηγαίνει 
σε αυτά προκειμένου να πληρο-
φορηθεί για το περιεχόμενό τους. 

Από την εποχή της ψηφιακής τε-
χνολογίας δίνεται η δυνατότητα 
απομακρυσμένης θέασης απο-
κτημάτων τους, με αποτέλεσμα 
τα ιδρύματα να έχουν αποκτή-
σει ευελιξία αναφορικά με τις δυ-
νατότητες πρόσβασης από τους 
επισκέπτες τους σε αυτά. Παρό-
μοια μετακινούμενα εκπαιδευ-
τικά προγράμματα δίνουν την 
επιπλέον δυνατότητα στο ίδρυμα 
να προσεγγίσει ηλικιακές ή και 
κοινωνικές ομάδες που δεν θα 
είχαν διαφορετικά τη δυνατότη-
τα άμεσης πρόσβασης σε μέρος 
των μουσειακών εκθεμάτων. Οι 
μεγάλες αποστάσεις που διένυ-

σαν και διανύουν συστηματικά 
οι συνάδελφοι στο μουσείο της 
Μουμπάι για την εκπαίδευση μι-
κρών μαθητών αποτελεί πρότυπο 
μίμησης για τα υπόλοιπα μουσει-
ακά ιδρύματα, διότι με αυτόν τον 
τρόπο το ίδρυμα φρόντισε για την 
ενημέρωση μεγαλύτερου αριθμού 
κοινού για τις εκθέσεις του. 

Αναφορικά, τέλος, με το αντι-
κείμενο της πρόσφατης έκθεσης: 
Μία έκθεση που αποκτά ιστορι-
κή σημασία στην Ινδία λόγω της 
θεματικής του μεταφέρεται ως 
παιδική δραστηριότητα σε απο-
μακρυσμένες περιοχές, αλλά επι-
μορφώνει και τους δασκάλους 
που συνοδεύουν τα παιδιά. Είναι 
βαθιά συγκινητικό το γεγονός ότι 
μινιατούρες αρχαίων γλυπτών 
της Μεσογείου φτάνουν με αυτόν 
τον τρόπο σε ακροατήρια με δι-
αφορετικά κοινωνικά υπόβαθρα, 
ανοίγοντας έτσι τις προσλαμβά-
νουσες μαθητών.

Για έναν κλασικό αρχαιολόγο, 
ο οποίος διδάσκει χρόνια σε ελ-
ληνικό ΑΕΙ, η εμπειρία της Μου-
μπάι είναι συναρπαστική, εξαι-
τίας του τρόπου με τον οποίο η 
γνώση που διδάσκεται σε πανε-
πιστημιακά έδρανα συνδυάζεται 
τόσο επιτυχώς με την εργασιακή 
εμπειρία σε πολιτιστικά ιδρύμα-
τα. Η διάχυση πληροφορίας και 
επιστημονικής γνώσης γίνεται 
με τέτοιον τρόπο, ούτως ώστε η 
εκπαίδευση να βρίσκει ανταπό-
κριση σε διαφορετικές πληθυσμι-
ακές ομάδες. 

Πέραν αυτού, όμως, είναι εξί-
σου σημαντικός και ο επιστημο-
νικός διάλογος που πραγματο-
ποιείται μέσω ενός ιδρύματος 
αναφορικά με τη γνώση των αρ-
χαίων πολιτισμών της Μεσογείου 
σε μια χώρα με τεράστιο πολιτι-
σμικό απόθεμα. Ενας τέτοιος διά-
λογος μπορεί να πραγματοποιηθεί 
μέσω διεθνών συνεργασιών με τη 
συμμετοχή μουσειακών οργανι-
σμών, ακαδημαϊκών μονάδων και 
λοιπών επιστημονικών φορέων. 
Σε αυτές τις συνεργασίες η Ελλά-
δα οφείλει να συμμετέχει ενεργά, 
αναγνωρίζοντας και εκτιμώντας 
το έργο που επιτελείται εκεί για 
την προώθηση και του αρχαίου 
ελληνικού πολιτισμού, πάντα σε 
διάλογο με τους γειτονικούς, αλλά 
και τους λίγο πιο μακρινούς της.

 
Ο κ. Δημήτρης Δαμάσκος είναι 
καθηγητής Κλασικής Αρχαιολογίας 
στο Πανεπιστήμιο Πατρών. 

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΔΑΜΑΣΚΟΥ

Ενα κινητό μουσείο διέσχισε την Ινδία
Εκπαιδευτικό πρόγραμμα για τα αρχαία γλυπτά της Μεσογείου ταξίδεψε με λεωφορείο στην αχανή χώρα

Ευσύνοπτα κείμενα
και προθήκες με μινια-
τούρες - αντίγραφα
έργων της αρχαιότητας 
δίνουν τη δυνατότητα σε 
μαθητές από απομακρυ-
σμένες αγροτικές περιο-
χές να γνωρίσουν
άλλους πολιτισμούς.

«Ολες οι εκπαιδευτικές 
δραστηριότητες έπρε-
πε να φτάσουν στον 
οποιονδήποτε χωρίς
κόστος, ανεξάρτητα κά-
στας και θρησκευτικών 
πιστεύω», λέει ο διευθυ-
ντής του μουσείου,
δρ Μουκέρζι.

Μικροί μαθητές σε κάθε σημείο της Ινδίας είχαν την ευκαιρία μέσα από έντυπο υλικό και αντίγραφα αρχαίων γλυπτών να έρθουν σε επαφή με την πολιτιστική κληρονομιά της Μεσογείου.

Η έκθεση μεταφέρεται σαν παιδική δραστηριότητα σε απομα-
κρυσμένες περιοχές, αλλά επιμορφώνει και τους δασκάλους 
που συνοδεύουν τα παιδιά.

Το «Μuseum on wheels», με τις αποστάσεις που διανύει για 
την εκπαίδευση μικρών μαθητών, αποτελεί πρότυπο μίμησης.



Ανέβηκε στον θρόνο μετά τη Μικρασιατική Καταστροφή, αλλά αναγκάστηκε να
φύγει έναν χρόνο αργότερα, για να επανέλθει το 1935 μετά από 11 χρόνια εξορίας.

Τι άνθρωπος ήταν ο βασιλιάς Γεώργιος Β́, πώς οδηγήθηκε στη λύση Μεταξά
και ποιος ο ρόλος του στα χρόνια του Ελληνοϊταλικού Πολέμου και της Κατοχής,

πώς πολιτεύτηκε μετά την επιστροφή του το 1946;

H ΕΠΟΧΗ
ΤΩΝ ΒΑΣΙΛΕΩΝ

ΓΕΩΡΓΙΟΣ Β´
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